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بررسي لايحه بودجه سال آينده نشان مي دهد كه با وجود 
بي تفاوتي دولت نسبت به رش��د اقتصادي، مساله دفاع از 
معيشت اقشار فرودس��ت مورد توجه بوده است. هر چند 
در سالي كه اقتصاد كشور با محدوديت هاي فراوان مواجه 
خواهد شد، نمي توان انتظار داشت حمايت از فرودستان در 
كنار رشد معقول اقتصادي در اولويت باشد و هر دو عملي 
ش��وند؛ دولت به يكي از اين دو مي توانس��ت جامه عمل 
بپوشاند و اولي را انتخاب كرد. بودجه سال آينده، بودجه اي 
خاص و منحصر به فرد اس��ت، چرا ك��ه بابت تحريم هاي 
امريكا عليه اي��ران، محدوديت هايي براي اقتصاد كش��ور 
ايجاد شده كه بخش درآمدها را متاثر مي كند. اين تاثير دو 
گانه است، از يكسو با كاهش صادرات نفت ايران به شكل 
غير مس��تقيم يكي از منابع اصلي درآمدها در كشور را با 
كمبود مواجه مي كنند و از ديگر سو با كاهش درآمدهاي 
نفتي و با توجه به جايگاه نفت در اقتصاد كش��ور، به شكل 
غير مستقيم درآمدهاي مالياتي نيز دچار كاهش خواهد 
شد. به اين اعتبار اگر لايحه بودجه را بررسي كنيم، متوجه 
خواهيم شد كه اولويت اصلي بودجه رسيدگي به وضعيت 
معيشتي اقشار فرودست، اشتغال و توليد سه اولويت اصلي 
بودجه هستند كه به نظر مي رسد حداقل هاي ممكن براي 
آن فراهم است. در رابطه با بحث رفاه عمومي دولت تلاش 
كرده تا يارانه ها را افزايش دهد و در كنار آن نسبت به قيمت 
كالاهاي اساس��ي و ثبات آنها برنامه ريزي كند. همچنين 
از افزايش نرخ ارز هم ت��لاش دارد پرهيز كند و آن را تحت 
كنترل درآورد. در بحث مربوط به اش��تغال، وزارتخانه ها 
و ش��ركت هاي دولتي، به وي��ژه آنها ك��ه افزايش بودجه 
داش��ته اند، بايد تحولي ايجاد كنند. دولت انتظار دارد اين 
دستگاه ها برنامه ريزي هاي توسعه اي داشته باشند و نسبت 
به افزايش اشتغال در بخش هاي مختلف تلاش كنند تا نرخ 
بيكاري افزايش نيابد. همچنين در زمينه توليد نيز همين 
دس��تگاه ها، افزايش بودجه داش��ته اند. در يك نگاه كلي، 
بودجه دولت قصد دارد با اتكا به اقتصاد مقاومتي نسبت به 
خود اتكايي بيشتر اقتصاد حركت كند و از وابستگي اقتصاد 
به نفت و صادرات بكاهد. هر چند دستيابي به اين اهداف 

چندان ساده نيستند و در عمل نيز از دولت انتظار مي رود 
به اين رويكرد خود پايبند باشد و در زمينه هاي اجرايي نيز 
موانع را رفع كند.  اين ميان بايد به يك نكته هم توجه كرد؛ 
كسي نمي تواند انتظار داشته باشد در شرايط كنوني اقتصاد 
ايران، به عدالت اجتماعي دست يابيم و دولت موفق شود با 
برنامه ريزي فاصله طبقاتي و ضريب جيني را كاهش دهد. 
با توجه به فش��ارهايي كه كاخ سفيد مي خواهد به اقتصاد 
ايران وارد كند، دولت اگر موفق ش��ود اقشار آسيب پذير را 
از گزند مشكلات بيشتر مصون نگه دارد، كار بزرگي كرده 
است. به هر روي صحبت كردن از عدالت اجتماعي، كاهش 
شكاف هاي درآمدي و و مباحث مرتبط ديگر به اين بحث، 
غير قابل اجرا و دور از دسترسي اس��ت. بنابراين چنانچه 
وضع معيشتي اقشار فرودست و مياني جامعه ثابت بماند 
و با دولت موفق شود با سياست يارانه اي خود از فشار بيشتر 
بر اين اقش��ار جلوگيري كند، كار مهمي انجام داده و اگر 
مردم همچنان به دولت اعتماد كنند و صبر داشته باشند، 
مي توان اميدوار بود كه در س��ال هاي بعدي به اين اهداف 
مهم نيز كشور نائل شود. البته بايد توجه داشت كه بودجه 
سال آينده به دليل محدوديت هاي درآمدي نمي تواند يك 
بودجه مطلوب و قابل اعتنا حداقل براي رش��د اقتصادي 
باشد زيرا براي دس��تيابي به اين مهم بايد بودجه عمراني 
كشور رشد چشمگيري داشته باش��د. با اين همه كمبود 
درآمدها محس��وس اس��ت و با وجود يك تورم بالا، رشد 
بودجه اين بخش چندان مورد توجه نبوده است. بنابراين 
بودجه 1398، يك بودجه انقباضي است و به همين دليل 
در سال آينده احتمالا ركود نسبي بر اقتصاد كشور حاكم 
خواهد شد و رشد اقتصادي منفي مي شود. همچنين در 
رابطه با نرخ تورم نيز نمي توان اميدوار بود كه كنترل زيادي 
بر آن وجود داشته باشد. دولت در هر حال بايد تلاش كند تا 
اولويت هايي را كه در سه محور رفاه عمومي، اشتغال و توليد 
در نظر گرفته را با تمهيداتي عملياتي كند. اين ميان مباحث 
ديگري چون تامين آب و مسائل مرتبط به محيط زيست يا 
خصوصي سازي هاي گسترده نيز به عنوان محورهاي ديگر 
به ويژه در نطق حسن روحاني در مجلس مطرح شده كه 
بعيد است براي سال آينده فرصت كافي براي عملي شدن 

داشته باشد.

بودجه اي خاص براي سالي ويژه
سخن نخست

واعظي درباره جزئيات تش��كيل اتاق ض��د تحريم در 
وزارت اقتصاد، گفت: در رياست جمهوري كميته ملي 
رصد تحريم تشكيل داده ايم و نمايندگان دستگاه هاي 
مختلف با حضور مرتب در جلسات اين كميته موضوعات 
مربوط به تحريم ها، برنامه ها و نيازمندي ها براي عبور 
از تحريم ها را بررسي كرده و پيشنهادهاي خود را ارايه 
مي دهند به گزارش پايگاه اطلاع رساني دولت، رييس 
دفتر رييس جمهور و سرپرست نهاد رياست جمهوري 
پس از جلسه هيأت دولت با بيان اينكه معيشت مردم، 
اش��تغال و توليد محورهاي اصلي بودجه سال 98 كل 
كشور اس��ت، گفت: دولت علاقه مند به استفاده از نظر 
مردم درمورد بودجه است و از اين نظرها حمايت خواهد 
كرد.  او با بيان اينكه موضوع آب و تامين آب شرب همه 
مردم كشور از دغدغه هاي دولت و نظام است، گفت: در 
شرايطي كه كشور در دوره خشكسالي بوده و مردم در 
برخي نقاط حتي با تامين آب ش��رب خود هم مشكل 
داش��ته اند دولت حتما بايد تلاش كند كه آب ش��رب 
مورد نياز همه م��ردم و حق آبه هاي كش��اورزي در هر 
نقطه اي از كشور چه روستا و چه شهر، فراهم شود. وي 
با تاكيد بر اينكه دولت با جديت بدنبال حل مشكلات 
مردم است، گفت: وقتي ديديم كه آب هاي زير زميني 
كامل نيس��ت و بارش ها كم بوده است، پيشنهاد اينكه 
همانند بسياري از كشورها با شيرين كردن آب خليج 
فارس بتوانيم مشكل مردم را حل كنيم، در دستور كار 

قرار گرفت. واعظي معيشت مردم، اش��تغال و توليد را 
محورهاي اساسي بودجه امس��ال عنوان كرد و گفت: 
قرار است تمركز بيشتري روي اين محورهاي اساسي 
صورت گي��رد. رييس دفت��ر رييس جمهور همچنين 
يادآور ش��د: در جلس��ه هيات دولت در رابطه با شوراي 
برنامه ريزي اس��تان ها بحث كرديم و قرار شد با توجه با 
افزايش اختيارات اس��تانداران، وزارتخانه هاي مختلف 
و س��ازمان ها به مديران كل اس��تان هاي خود اختيار 
بيش��تري بدهند و همچنين تعداد كارگروه ها را از 13 
به ۴ كارگروه كاهش دهند و با تشكيل منظم جلسات 
براي حل مشكلات استان خود اقدام كنند. واعظي در 
پاسخ به سوالي درباره افزايش قيمت برخي از كالاهاي 
اساسي از جمله گوش��ت و مرغ با وجود دريافت يارانه 
ارزي و اينكه آي��ا از نظارت دولت ب��ر قيمت ها خبري 
هست، گفت: متاسفانه ش��اهد افزايش قيمت در اين 
بخش بوده ايم كه ما راضي نيستيم و حتما بايد نظارت 
بيشتري داش��ته باش��ند. رييس دفتر رييس جمهور 
با بيان اينكه نخواس��تيم همه توزي��ع كالا را دولت در 
دست بگيرد و س��از و كار موجود براي توزيع كالا حفظ 
شده، تصريح كرد: متاسفانه برخي از افزايش قيمت ها 
زماني اتفاق افتاد كه با التهاب در جامعه مواجه بوديم، 
خوش بختانه اين التهاب فروكش كرده و غير از لبنيات، 
گوشت قرمز و مرغ برخي افزايش قيمت ها متوقف شده 
يا اينكه روند آن كاهشي شده است، كه بايد تدابير لازم 

انديش��يده ش��ود. واعظي با بيان اينكه رييس جمهور 
در جلس��ه دولت در اين زمينه به وزيران مربوط تذكر 
دادند، گفت: شايد لازم باشد كالاهايي كه با ارز ۴۲۰۰ 
تومان��ي وارد مي ش��ود در فروش��گاه هاي زنجيره اي با 
قيمت مشخص و مصوب توزيع شود تا مشخص شود 
كسي كه بيشتر از اين قيمت ها مي فروشد، تخلف انجام 
مي دهد. رييس دفتر رييس جمهور درمورد طرح ارايه 
شده از س��وي نمايندگان مجلس مبني بر آزاد كردن 
ارز در قبال ارايه بسته حمايتي به مردم، افزود: اين هم 
پيشنهادي است كه بايد روي آن كار شود؛ اگر بتوانيم 
قيمت را آزاد كنيم اما پول و بس��ته حمايتي به كساني 
كه واقعا نيازمند هستند برس��د، مي تواند طرح خوبي 
باشد و بايد مطالعه ش��ود. واعظي در پاس��خ به سوالي 
درخصوص گلايه ها درمورد توزيع سبد كالا و واريز پول 
به حساب سرپرستان خانوارها، گفت: اولين بار است كه 
من مي شنوم اما حتما با وزير مربوطه )شريعتمداري( 
صحبت خواهم كرد، ممكن است به صورت استثنا هم 
مواردي باشد اما قرار بوده در يك بازه زماني كوتاه همه 
واريز ها انجام شود. رييس دفتر رييس جمهوري درمورد 
زمان پرداخت بسته حمايتي دوم، نيز افزود: انشاء الله تا 
قبل از عيد احتمالا يك بار ديگر پرداخت خواهيم كرد 
و تلاش ما اين است به كساني كه مستمري بگير كميته 
امداد و بهزيستي هستند يك پرداخت اضافه هم داشته 

باشيم . 

واعظي خبر داد
 تشكيل كميته ملي رصد تحريم در رياست جمهوري 

دولت

يك عضو كميسيون تلفيق لايحه بودجه كل كشور سال 
98 با تشريح روند بررسي اين لايحه در كميسيون تلفيق 
و صحن علني مجل��س گفت كه احتم��الا لايحه بودجه 
هفته آخر بهمن در صحن علني مجلس مطرح مي شود. 
علي اصغر يوسف نژاد در گفت وگو با ايسنا با اشاره به تقديم 
لايح��ه بودجه از س��وي رييس جمهوري در جلس��ه روز 
گذش��ته مجلس اظهار كرد: پس از چاپ و تكثير لايحه 
بودجه مهلت مجلس براي بررسي آن آغاز مي شود. طبق 
ماده 18۲ آيين نامه داخلي رسيدگي به بودجه يك شوري 
است و نمايندگان از زمان چاپ و توزيع لايحه، پيوست ها 
و سوابق آن تا 1۰ روز مي توانند پيش��نهادهاي خود را به 
كميسيون هاي تخصصي بدهند. البته اين فرصت 1۰ روزه 
نمايندگان با فرصت 1۵ روزه كميسيون تلفيق همپوشاني 
دارد. وي اضافه كرد: علاوه بر اين كميسيون تلفيق موظف 
اس��ت ظرف 1۵ روز بعد از مهلت 1۵ روزه كميسيون ها و 
نمايندگان گزارش خ��ود را به صحن علني مجلس بدهد 
كه البته اين فرصت تا 1۵ روز بع��د هم با موافقت هيئت 
رييسه مجلس قابل تمديد است. يوسف نژاد ادامه داد: بعد 
از ارايه گزارش كميسيون تلفيق به صحن علني، كليات 

لايحه بودجه در جلسه علني مورد بررسي قرار مي گيرد. 
اگر كليات بودجه تصويب شد، پيش��نهاد هاي مربوط به 
درآمدها و س��اير منابع تامين اعتبار بودجه عمومي مورد 
بررس��ي قرار مي گيرد، س��قف درآمدها تصويب مي شود 
و بعد از آن پيشنهادات تبصره ها و رديف ها مطرح خواهد 
شد. البته پيشنهاداتي كه توسط نمايندگان و كميسيون ها 
ارايه مي ش��ود بايد در زمان مقرر مربوط به پيش��نهادات 
نمايندگان و كميسيون ها مطرح شود و ش��رط آن عدم 
مغايرت با قانون برنامه است. در واقع پيشنهاداتي كه منبع 
درآمد مشخص نداشته باشد، مازاد بر سرجمع باشد و مغاير 
برنامه باشد مطرح نخواهد شد. وي همچنين خاطرنشان 
كرد: كميسيون تلفيق نمي تواند گزارش كميسيون ها را 
مس��كوت بگذارد ولي اگر كليات لايحه بودجه رد شود به 
جزئيات نمي پردازد. در اين صورت كليات در صحن علني 
مجلس مطرح مي شود، اگر صحن كليات را رد كرد يعني 
گزارش تلفيق تاييد شد لايحه به دولت برمي گردد و دولت 
بايد ظرف دو هفته اصلاحيه خود را به مجلس بفرستد ولي 
اگر صحن مجلس كليات را تاييد كرد، لايحه به كميسيون 
تلفيق برمي گردد و كميسيون تلفيق بايد گزارش اصلاحي 

خود را ظرف 1۵ روز به صحن علني مجلس بدهد. اين عضو 
هيات رييسه مجلس همچنين خاطرنشان كرد: جلسات 
مجلس براي رسيدگي به بودجه س��اليانه بدون وقفه در 
كليه ايام هفته به جز جمعه ها و تعطيلات رس��مي برقرار 
است و هر جلسه بايد حداقل ۴ ساعت باشد. همچنين تا 
زماني كه مذاكرات مربوط به بودجه در دستور كار قرار دارد 
و راي نهايي مجلس صادر نشده هيچ طرح يا لايحه ديگري 
مطرح نخواهد ش��د. يوس��ف نژاد اضافه ك��رد: در جريان 
بررسي كليات لايحه بودجه در صحن علني مجلس پس از 
رييس جمهور و سخنگوي كميسيون ۵ نفر مخالف و ۵ نفر 
موافق به ترتيب يك مخالف يك موافق هر كدام 1۰ دقيقه 
صحبت مي كنند و بعد از آن نماينده دولت ٢٠ دقيقه و در 
پايان سخنگوي كميسيون تلفيق صحبت خواهد كرد و 
نهايتاً كليات لايحه بودجه به راي مجلس گذاشته خواهد 
شد. اين عضو كميسيون تلفيق لايحه بودجه سال 98 در 
پايان گفت كه بر اساس روال پيش بيني شده در آيين نامه 
داخلي مجلس احتمالا لايحه بودجه هفته آخر بهمن در 
صحن علني مجلس مطرح خواهد ش��د و بررسي آن در 

صحن مجلس نيز حدود دو هفته به طول مي انجامد.

يوسف نژاد با تشريح روند بررسي بودجه در مجلس: 
لايحه بودجه هفته آخر بهمن به صحن علني مي آيد

گزارش

 همين صفحه  

سخن نخست

 بودجه اي خاص
 براي سالي ويژه

بررس��ي لايحه بودجه 
س��ال آين��ده نش��ان 
مي ده��د كه ب��ا وجود 
بي تفاوتي دولت نسبت 
ب��ه رش��د اقتص��ادي، 
مساله دفاع از معيشت 
اقشار فرودس��ت مورد 
توج��ه بوده اس��ت. هر 
چند در سالي كه اقتصاد كشور با محدوديت هاي 
فراوان مواجه خواهد شد، نمي توان انتظار داشت 
حماي��ت از فرودس��تان در كن��ار رش��د معقول 
اقتصادي در اولويت باش��د و هر دو عملي شوند؛ 
دولت به يكي از اين دو مي توانس��ت جامه عمل 
بپوش��اند و اولي را انتخ��اب كرد. بودجه س��ال 
آينده، بودجه اي خاص و منحصر به فرد اس��ت، 
چرا كه باب��ت تحريم ه��اي امريكا علي��ه ايران، 
محدوديت هايي براي اقتصاد كش��ور ايجاد شده 

كه بخش درآمدها را متاثر مي كند. 

علي قنبري 

 صفحه 3   

كلان

راه هاي مهار هيولاي 
نقدينگي

رش��د نقدينگي به عن��وان عوامل اصل��ي بحران 
تورمي اخير اقتص��اد ايران، نقطه توافقي اس��ت 
ميان بيش��تر كارشناس��ان اقتصادي. با اين همه 
با وجود بحث هاي گوناگون درب��اره اين موضوع 
با اين حال كمتر راهكارها مورد بحث قرار گرفته 
است. مركز پژوهش هاي مجلس در گزارشي كه 
اخيرا منتشر كرده به راهكارهاي مختلف كنترل و 
كاهش نقدينگي دست زده و بيان كرده مهم ترين 

راهكاري كه مي تواند نقدينگي را در كشور...

صنعت،معدن و تجارت

 كارت هاي  بازرگاني
در بوته اعتبارسنجي

تعادل| مجوز واردات با كارت هاي بازرگاني وارد 
مرحله جديدي شد؛ چراكه براساس دستورالعمل 
قبلي هيات دول��ت، دارن��دگان كارت بازرگاني در 
س��ال نخس��ت تجارت خود فقط مجاز به واردات 
۵۰۰ه��زار دلار كالا بودن��د، اما در س��ال دوم اين 
رقم به ۲ ميلي��ون دلار افزاي��ش مي يافت. اكنون 
براس��اس تازه ترين مصوبه دولت، س��قف واردات 
براي كارت ه��اي بازرگاني فاق��د رتبه بندي اعلام 
ش��د. به موجب دس��تورالعمل ابلاغي از س��وي 
معاون اول رييس جمهوري، سقف ارزشي واردات 
براي دريافت كنندگان كارت بازرگاني بر اس��اس 
»رتبه بندي اعتباري سامانه يكپارچه اعتبارسنجي 
و رتبه بندي اعتباري« تعيين مي ش��ود. البته در 
صورت عدم امكان رتبه بندي، اين س��قف در سال 
نخست، همان ۵۰۰ هزار دلار خواهد بود. همچنين 
براساس اين تصميم، سقف ارزشي واردات در زمان 

ثبت سفارش، اعمال خواهد شد...
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رشد اقتصادي 0/4 درصد شد

بانك

رييس كميسيون اقتصادي مجلس تاكيد كرد: 
هيچ جاي دنيا به پول جاري سود نمي دهند،: 
با تصميم جديد براي س��پرده هاي كوتاه مدت 

هزينه نظام بانكي كاهش پيدا كرد.
محمدرض��ا پورابراهيم��ي در گفت وگ��و با 
خبرگزاري خان��ه ملت، با اش��اره به تصميم 
جديد ش��وراي پول و اعتبار ب��راي تغيير در 
رويه س��پرده هاي كوتاه مدت، گف��ت: با اين 
تصمي��م هزين��ه نظ��ام بانكي كاه��ش پيدا 
مي كن��د، اين هزينه در گذش��ته ب��ي دليل 
افزاي��ش پيدا ك��رده ب��ود، تصمي��م جديد 

كارشناسي شده و درست است.
رييس كميسيون اقتصادي مجلس با اشاره به 
رويه ساير كشورها براي پرداخت سود سپرده 
بيان داشت: هيچ جاي دنيا به پول جاري سود 
نمي دهند، پول جاري با س��پرده تفاوت دارد، 
جالب اين جا بود كه در رويه گذش��ته سود به 
س��پرده جاري تعلق مي گرفت ك��ه اگر صبح 
پول واريز كندو ش��ب پول را برداشت كند، آن 

روزسود براي پول واريزي پرداخت مي شد.
نماينده م��ردم كرم��ان و راور در مجلس دهم 
ش��وراي اس��لامي در توضيح تصميم شوراي 
پول و اعتبار اظهار داش��ت: مفهوم اين تصميم 
آن اس��ت كه س��ود به منابع پولي ه��ر فرد كه 
در ي��ك دوره زمان��ي بماند، تعل��ق مي گيرد و 
ديگر رفت و برگش��ت و نوسان خيلي تغييري 
در آن س��ودايجاد نمي كن��د، بنابراين به جاي 
اينكه مبناي سود روز باش��د ماهانه سود تعلق 

مي گيرد.
وي تاكيد دارد: پرداخت س��ود ماهانه به جذب 
سپرده بيش��تر و كاهش هزينه هاي مالي براي 
بانك ها كمك مي كند، از سوي ديگر اثر مثبتي 

بر بنگاه هاي اقتصادي دارد.
بر اساس بخشنامه جديد بانك مركزي كه روز 
گذشته به شبكه بانكي كشور ابلاغ شده است، 
از اين پس بانك ها حق ندارند به س��پرده هاي 
كوتاه مدت س��ود روزش��مار پرداخت كنند و 
بايد ضوابط جديد را براي پرداخت سود به اين 

سپرده ها رعايت كنند.
براساس مصوبه شوراي پول و اعتبار از اين پس، 
معيار پرداخت سود سپرده هاي سرمايه گذاري 

عادي از روزشمار به ماه شمار تغيير مي يابد.
همچنين در اين مصوبه تأكيد شده كه حداكثر 
نرخ س��ود علي الحس��اب ب��راي س��پرده هاي 

كوتاه مدت عادي 1۰ درصد سالانه است.
هدف اعضاي ش��وراي پول و اعتبار از تصويب 
اين طرح كاهش فعاليت هاي سفته بازي بوده 
است؛ بانك مركزي معتقد است اين طرح منافع 

خيلي از سوداگران را به خطر مي اندازد.

كاهش هزينه بانكداري با روش 
جديد محاسبه سود سپرده 

جهان

 حزب راست افراطي ايتاليا
 ميانه رو مي شود؟ 
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رييس سازمان هواپيمايي جمهوري اسلامي ايران 
گفت: اقدامات امنيتي پروازه��اي هواپيمايي ايران 
مطابق با اس��تانداردهاي سازمان جهاني هوانوردي 
)ايكائو( اس��ت. به گ��زارش ايرنا، علي عاب��دزاده در 
حاشيه بزرگداش��ت مراسم س��الروز تشكيل سپاه 
حفاظت هواپيمايي در ف��رودگاه مهرآباد تهران در 
جمع خبرنگاران، اظهارداش��ت: امروز ما در كشور 
داراي شاخص هاي امنيتي بس��يار بالايي هستيم 
كه آرام��ش م��ردم را درپ��ي دارد.  وي تاكيد كرد: 
شاخص امنيتي ما حتي از كشورهاي اروپايي و ساير 

كشورهاي منطقه بالاتر است و اين موضوع يك امر 
پذيرفته شده در جهان محس��وب مي شود. رييس 
سازمان هواپيمايي كشور به تشكيل سپاه حفاظت 
هواپيمايي اش��اره كرد و اف��زود: با ورود س��پاه در 
بخش ساختاري حفاظت هواپيمايي ما توانسته ايم 
شاخص هاي ارزشمندي را در بحث امنيت پرواز ها 
كسب كنيم كه توسط اس��تانداردهاي بين المللي 
پذيرفته شده است. عبادزاده افزود: اقدامات امنيتي 
پروازهاي هواپيمايي ايران مطابق با استانداردهاي 

سازمان جهاني هوانوردي )ايكائو( است.

رييس سازمان هواپيمايي: امنيت پروازهاي ايران استاندارد است

خبر

رئيس  جمهور در جلسه هيات دولت:

يارانه بخش انرژي و سلامت ادامه پيدا مي كند 
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رهبر معظم انقلاب بر پيكر آيت الله 
 شاهرودي نماز اقامه كردند

رهب��ر معظم انق��اب اس��امي صب��ح ديروز 
)چهارش��نبه( در مراسم تشييع فقيه عاليقدر و 
كارگ��زار با وفاي نظام اس��امي مرحوم آيت الله 
هاشمي شاهرودي در مصاي امام خميني)ره( 

تهران حضور يافتند.
در اين مراس��م كه با حضور روس��اي س��ه قوه، 
مسوولان و قش��رهاي مختلف مردم برگزار شد، 
حضرت آيت الله خامن��ه اي بر پيكر رييس فقيد 
مجمع تشخيص مصلحت نظام، نماز اقامه كردند و 
رحمت و مغفرت الهي را براي آن مرحوم از خداوند 

مسألت كردند.
پيكر اين اس��تاد بزرگ حوزه علمي��ه قم پس از 
تشييع بر دستان مردم مومن و قدرشناس، جهت 
تدفين در جوار مضجع نوراني حضرت معصومه 

)سام الله عليها( به قم منتقل شد.
مجلس بزرگداشت آيت الله هاشمي شاهرودي 
از طرف رهبر معظم انقاب اس��امي ديش��ب 
)چهارشنبه ش��ب( بعد از نماز مغرب و عشاء در 
مس��جد اعظم قم برگزار ش��د. همچنين امروز 
)پنجشنبه ۶ دي ۹۷( نيز از ساعت ۱۰ تا ۱۱:۳۰ 
صبح مراس��م بزرگداش��ت رييس فقيد مجمع 
تش��خيص مصلحت نظام با حضور رهبر انقاب 
اس��امي در حس��ينيه امام خميني)ره( برگزار 

خواهد شد.   
  رهبرمعظم انقلاب درگذشت تعدادي 

ازدانشجويان  را تسليت گفتند
رهبر معظم انقاب اس��امي در پيامي درگذش��ت 
تعدادي از دانش��جويان دانشگاه آزاد اسامي در پي 
ايجاد س��انحه براي اتوبوس حامل آنان را تس��ليت 

گفتند.
به گزارش پايگاه اطاع رساني دفتر مقام معظم رهبري 

متن پيام ايشان به اين شرح است:
بسمه تعالي

حادثه مصيبت بار امروز كه به درگذشت هشت نفر 
از دانش��جويان عزيز و زخمي ش��دن تعدادي ديگر 
انجاميد، بسيار دردآور و تأس��ف بار است. اينجانب 
ضمن اب��راز همدردي با مصيبت دي��دگان و عموم 
جامعه دانش��گاهي، به همه بازماندگان اين عزيزان 
تسليت عرض مي كنم و شفاي مجروحان را از خداوند 
متعال مسألت مي نمايم و از خداوند صبر و اجر براي 

خانواده هاي داغدار طلب مي كنم.

روي موج خبر

نظارت دادستاني در ماجراي 
تصادف دانشجويان

ميزان| رييس قوه قضاييه با صدور پيامي درگذشت 
تعدادي از دانشجويان را به خانواده آنان و ملت شريف 
ايران تسليت گفت. در بخشي از پيام تسليت رييس 
قوه قضاييه آمده است: »وقوع حادثه تلخ و تاسف بار 
واژگوني اتوبوس در واحد علوم و تحقيقات دانشگاه 
آزاد اسامي تهران كه منجر به جان باختن و مجروح 
شدن تعدادي از دانشجويان عزيزمان گرديد، موجب 
اندوه و تاثر اينجانب ش��د. اين حادثه تلخ و غم انگيز 
ضرورت توجه بيش از پيش را از س��وي متوليان امر 

نشان مي دهد. 

ابراز تاسف شوراي اطلا  ع رساني 
از اتفاقات هيات دولت

باشگاه خبرنگاران| دبيرخانه شوراي اطاع رساني 
دولت در اطاعيه اي ضمن ابراز تاسف، ابراز اميدواري 
كرد، از تكرار مسائل مشابه اينچنيني جلوگيري شود.

 صبح ديروز كه خبرنگاران براي پوشش برنامه هاي 
هيات دولت به س��اختمان پاس��تور آمدند؛ ش��اهد 
ناهماهنگ��ي مي��ان نيروه��اي حفاظ��ت و نه��اد 
رياست جمهوري بودند. در ادامه اين ناهماهنگي ها، 
نيروي حراس��ت س��اختمان پاس��تور مانع از ورود 
خبرنگاران شده و برخوردهايي خاف شان خبرنگاران، 
با آنها داش��ت. به همين دليل همه خبرنگاران حوزه 
دولت بر اساس يك تصميم جمعي، از پوشش برنامه 
امروز )چهارشنبه( خودداري كردند. دبيرخانه شوراي 
اطاع رس��اني دولت با صدور اطاعيه اي ضمن ابراز 
تاس��ف از آنچه كه ام��روز موجب رنج��ش برخي از 
خبرنگاران محترم حوزه دولت شده است، تاكيد كرد: 
از بابت مشكل پيش آمده از كليه خبرنگاران محترم 
دلجويي مي كنيم، اما انتظار داريم خبرنگاران عزيز 
و محترم ح��وزه دولت كه همواره با نهايت صبوري و 
همراهي و همدلي، اخبار دولت را پوشش داده اند، به 
صرف رفتار نامناسب يك فرد، به توقف وظيفه حرفه اي 

و چرخه اطاع رساني رضايت نمي دادند.

آغاز تحقيقات از مسوولان 
دانشگاه علوم تحقيقات

ميزان| دادستان تهران در رابطه با آخرين وضعيت 
پرونده حادث��ه واژگوني اتوبوس در دانش��گاه علوم 
تحقيقات گفت: تحقيقات از مسوولان دانشگاه آغاز 
شده و ادامه دارد. عباس جعفري دولت آبادي اظهار 
كرد: تحقيقات از مسوولان دانشگاه علوم تحقيقات آغاز 
شده و ادامه دارد. او همچنين گفت: از ۲ متهم كه شب 
گذشته بازداشت شدند نيز تحقيقات مفصلي صورت 
گرفته است. دادستان تهران با تاكيد بر ضرورت توجه 
به هزينه پيشگيرانه براي سامت شهروندان، تصريح 
كرد: امروز حوادث��ي رخ مي دهد كه با هزينه اندكي 
مي توان از آن پيشگيري كرد، لذا واگذاري حمل و نقل و 
اقدامات جانبي و خدماتي به بخش هاي خصوصي رافع 

مسووليت  مسوولان دولتي نخواهد بود.

ايران2

رييس  جمهور در جلسه هيات دولت

بهبود معيشت و زندگي مردم هدف نخست لايحه بودجه است

يارانه بخش انرژي و سلامت ادامه پيدا مي كند 

گروه  ايران| 
رييس جمهور، ايجاد اس��تحكام و اصاح ساختارهاي 
اقتصادي را مورد تأكيد قرار داد و گفت: »بايد در اقتصاد 
اقداماتي را انجام داده و راه��ي را در پيش بگيريم كه با 
زلزله تحريم، فشار و توطئه دشمنان، ساختمان و ساختار 
آن آسيب نبيند و اين كار با همكاري و هماهنگي همه 
قوا و مشاركت مردم شدني است.« رييس جمهوري اما 
در پاسخ به ابهاماتي كه برخي رسانه هاي مخالف دولت 
در خصوص تخصيص يارانه هاي بخش انرژي و سامت 
مي شود، به مردم اطمينان داد كه دولت يارانه هاي بخش 
انرژي و سامت را نيز مطابق با نيازهاي مردم در سال۹8 

دنبال خواهد كرد.
حسن روحاني ديروز در جلسه هيأت دولت، خاطرنشان 
كرد: در زلزله سال قبل كرمانشاه بسياري از ساختمان ها 
و زيربناهاي شهر تخريب ش��د، اما با بازسازي هايي كه 
انجام ش��ده بود با زلزله اي كه امسال رخ داد، آنچه كه از 
پارسال ساخته شده بود، در برابر زلزله هيچ گونه آسيبي 
نديده و مقاومت كرده اس��ت و امروز بايد در اقتصاد نيز 
راه��ي را در پيش بگيري��م كه با زلزله، تحريم و فش��ار 
دشمنان، آسيبي نبيند و در اين راستا هر آنچه لازم باشد 
در دولت و ساير قوا و شوراي هماهنگي، تصميم گيري 
خواهي��م كرد. رييس جمهور با اش��اره به اينكه با وجود 
شرايط سخت فشار و تحريم خارجي، توانستيم بودجه 
را در زمان معين بررسي و آماده تقديم به مجلس شوراي 
اسامي كنيم، اظهارداشت: حتي چند روز قبل از ۱5 آذر 
كه زمان معين براي ارايه لايحه بودجه بود، دولت آن را 
آماده كرده بود، در همان ايام، نكاتي نيز مورد نظر مقام 
معظم رهبري بود كه آنها را هم در اسرع وقت مد نظر قرار 

داده و در لايحه اعمال كرديم.

  اولويت هاي بودجه
روحاني با بي��ان اينكه لايحه بودجه در هدف اول بهبود 
معيش��ت و زندگي مردم را مورد توجه جدي قرار داده 
اس��ت، گفت: بايد تاش كنيم كه رنج مردم در فش��ار 
تحريم كاسته شود. البته تا زماني كه تحريم برقرار است، 
نمي توان بطور صد در صد مشكات آن را برطرف كرد، 
اما با اقدامات خود مي توانيم تبعات ناشي از فشار تحريم 
را كاهش دهيم و اين كاري است كه دولت با هماهنگي 
س��اير قوا، فعالان اقتصادي و مردم مي تواند انجام دهد. 
رييس جمه��ور اضافه ك��رد: بايد ت��اش كنيم قيمت 

اجناس��ي كه در اختيار مردم قرار مي گيرد، كاهش يابد 
و در حد لازم كنترل صورت بگيرد و در اين راس��تا همه 
دستگاه ها از جمله ستاد تنظيم بازار و سازمان تعزيرات 
فعال تر باشد و آيين نامه ها و چارچوب هايي كه در دولت 

تصويب مي شود اين موارد مورد توجه قرار بگيرد.
روحاني خطاب به مردم اظهار داشت: دولت تاش خواهد 
كرد يارانه اي كه در خدمات وجود دارد يا كاهش ندهد 
و يا مقدار كاهش آن اندك باش��د. دولت در بخش آب، 
برق، نفت، بنزين، گازوئيل، خدمات آموزشي و بهداشتي، 
يارانه هاي بس��يار بالايي پرداخت مي كند و قصد ندارد 

آنها را حذف كند.
رييس جمهور خاطرنشان كرد: ۹۰۰ هزار ميليارد تومان 
مبلغ يارانه ها است و براي سال آينده براي كالاهاي اساسي 
۶۰ هزار ميلي��ارد تومان يارانه پرداخت خواهيم كرد البته 
بايستي در بلندمدت به گونه اي مديريت شود كه يارانه ها به 

صورت حساب شده و هدفمند پرداخت گردد.

  تلاش براي تحقق دولت الكترونيك
روحاني لزوم تقويت دولت الكترونيك را مورد تأكيد قرار داد 
و گفت: امروز در اين حوزه ضعيف هستيم و اطاعات دقيق 
در خصوص دهك هاي پايين جامعه وجود ندارد. البته روي 
كاغذ تقس��يم بندي هايي در اين زمينه وجود دارد و مورد 
استفاده قرار مي گيرد كه آمار و ارقام آن نمي تواند دقيق باشد، 
لذا يكي از وظايف مهم وزارت رفاه توجه به اين موضوع است.

رييس جمهور تصريح كرد: يارانه هميشه بايد پرداخت شود، 
منتها بايستي اين يارانه ها، هدفمند، مشروط و موقت باشند. 
براي سال آينده شرايط بهداشت و درمان و تحول سامت 
را ادامه داده و حقوق كاركنان، شاغلين، مستمري بگيران و 

بازنشستگان را حدود ۲۰ درصد افزايش خواهيم داد.
روحاني وزرا و مسوولان را به ارايه گزارش شفاف از اقدامات 
و فعاليت هاي خود به مردم توصيه كرد و گفت: وزرا بايستي 
اقداماتي را كه قصد دارند در حوزه هاي مختلف مسووليت 
خود در سال آينده انجام دهند، با شفافيت و وضوح و طي 
هفته هاي آتي به مردم گزارش دهند. از جمله وزارت دفاع 
اعام كرده كه در بس��ياري از زمينه ها مي تواند مش��كل 
خودروسازان را برطرف كند و كشورمان را بي نياز سازد. لازم 

است اينگونه موارد هم عملياتي شده و به مردم گفته شود.
رييس جمهور خاطرنشان كرد: مردم بايد با ديدن اقدامات و 
خدماتي كه در كشور انجام مي شود، احساس اميد به آينده 

و نشاط داشته باشند.

  توسعه مناسبات ارتباطي
روحاني در بخش ديگري از س��خنان خود با تأكيد بر 
اينكه بايد در سياست خارجي گام هاي مهمي برداشته 
شود، اظهار داشت: در اين راستا همه وزارتخانه هايي 
كه از ارتب��اط و تبادلات خارجي برخوردار هس��تند، 
بايد وارد عرصه شوند و روابط خارجي را هر چه بيشتر 
گسترش دهند چرا كه روابط خارجي غير از سياست 
خارجي است و در عرصه سياست خارجي نيز وزارت 
خارجه سياس��ت گذاري هاي لازم را انجام مي دهند. 
رييس جمهور تصريح كرد: در شرايط فعلي بايد اولويت 
را به برقراري روابط نزديك و راهبردي با همس��ايگان 
بدهيم و در اين زمينه ظرفيت هاي خوبي وجود دارد و 
اگر روابط صميمي و گسترده اي با كشورهاي همسايه 
برقرار كنيم به راحتي مي توانيم از مشكات عبور كنيم.

روحاني اظهار داش��ت: در آس��تانه چهلمين سالگرد 
پيروزي انقاب اس��امي بايد تاش ه��ا را مضاعف و 

ارتباطات خود را صميمي تر كنيم. رييس جمهور لزوم 
تقويت بخش خصوصي و واگذار ام��ور به آنها را مورد 
تأكيد ق��رار داد و گفت: دولت س��هام و مالكيت هاي 
فراوان��ي در اختيار دارد كه بايد به مردم واگذار ش��ود 
و در اين راس��تا بانك ها و وزارتخانه هاي مختلف بايد 
پيش قدم باشند. بايد با تاش مضاعف و هماهنگي با 
مردم عزيز سالگرد پيروزي انقاب اسامي را با نشاط و 
سرافرازي برگزار كنيم و به فضل الهي سال آينده نيز، 

سال خوبي براي مردم خواهد بود.

  اهمال دانشگاه 
در حفاظت از جان دانشجويان 

رييس جمهور در بخش ديگري از سخنان خود با تسليت 
رحلت آيت الله هاشمي شاهرودي گفت: آيت الله شاهرودي 
تاش هاي فراواني در حوزه علميه ق��م و در حوزه فقه و 
اصول، تحقيقات بسيار ارزشمندي دارند و فهرست بسيار 

مهمي را در كتاب بسيار مهم جواهر نگاشته است به نحوي 
كه مورد استفاده فقها، مدرسان و محققان قرار مي گرفت. 
آيت الله شاهرودي در كارهاي اجرايي و مديريتي از جمله 
خبرگان رهبري، قوه قضاييه، مجمع تشخيص مصلحت 
نظام و هماهنگي بين قواي س��ه گانه تاش هاي فراواني 
داشتند و ارتحال ايشان را به خانواده محترم، شاگردان، 
دوستداران و مردم ايران تسليت مي گويم. رييس جمهور 
در ادامه حادث��ه واژگوني اتوبوس در واح��د مركز علوم 
و تحقيقات دانش��گاه آزاد اسامي را بس��يار دلخراش و 
متأثركننده توصيف كرد و گفت: كمتر تصور مي ش��ود 
كه به خاطر اهمال و بي احتياطي در داخل دانشگاه جان 
جوانان دانشجو به خطر بيفتد. اين حادثه را به همه خانواده 
عزيزان دانشجو تس��ليت گفته و براي مصدومان شفاي 
عاجل مسألت دارم. اينگونه مسائل از موضوعاتي است كه 
حتماً بايد مورد رسيدگي قرار بگيرد و نبايد بگذاريم كه 

چنين حوادثي تكرار شود.

شمخاني: گفت و گوهاي ايران و طالبان ادامه خواهد يافت

مذاكره براي صلح
ايران و طالبان افغانستان به مذاكرات خود ادامه مي دهند. 
اين خبري است كه روز گذشته علي شمخاني دبير شوراي 
عالي امنيت ملي در ديدار با همتاي افغانستاني خود اعام 
كرد. شمخاني تاكيد كرده كه اين مذاكرات با اطاع دولت 
افغانستان بوده است. اين خبر در حالي منتشر مي شود 
كه پيش از اين كسي از مقامات ارشد ايراني آن را تاييد يا 
تكذيب نمي كرد. اولين بار بهار سال ۹۲ هياتي از طالبان 
در همايش علما و بيداري اسامي شركت كرد، اما خبر 
آنچناني از اين حضور منتشر نشد. آن طور كه خبرگزاري 
اصولگراي تسنيم نوش��ته بود، رفت و آمد هيات هايي از 
طالبان به ايران تا سال ۹4، دست كم براي ۲ بار تكرار شده 
بود. اما دولت تا آن زمان اين خبر را تاييد نمي كرد. چنانكه 
محمد باقر نوبخت در نشستي خبري در ارديبهشت ماه 
سال ۹4، حضور هياتي از طالبان در ايران و ديدار با مقامات 
دولتي را تكذيب كرد و گفت كه »با عقل هم جور درنمي آيد 
با طالبان جلسه اي داشته باشيم.« هرچند در همان روزها، 
مرضيه افخم سخنگوي وقت وزارت امور خارجه حضور 
هياتي از طالبان را نه تاييد و نه تكذيب كرده بود. در آخر هم 
علي اكبر ولايتي كه دبيركل مجمع جهاني بيداري اسامي 
است، حضور هيات طالباني در دو همايش علما و بيداري 
اسامي در بهار ۹۲ و ۹4 را تاييد كرد؛ اما گفت كه » بيداري 
اسامي بخشي از سياست هاي نظام جمهوري اسامي 

بوده كه با ساير كارهاي دولتي كشور ارتباطي ندارد.«

  نوطالبان در مقابل طالبان 
رهبري هيات طالبان كه از افغانستان به ايران سفر كرده بود 
را فردي به نام »طيب آغا« برعهده داشت. رسانه ها طيب 
آغا را شخصي معرفي كرده اند كه اواخر حاكميت طالبان 

در سال ۲۰۰۱در افغانستان يكي از نزديك ترين دستياران 
ماعمر رهبر طالبان بود. او پس از سقوط طالبان به كويته 
پاكستان رفته و در ارتباطات دور از او به عنوان چهره اصلي 
تأسيس دفتر طالبان در قطر ياد مي شود. در همين رابطه، 
مجله آلماني اشپيگل نوشته بود »زماني كه آلمان تاش 
داشت تا با يك نماينده قابل اعتماد طالبان تماس برقرار 

كند، فردي در اروپا طيب آغا را به مقام هاي آلماني معرفي 
كرد. سپس با ميانجيگري آلمان او با مقام هاي امريكايي 
ديدار كرد و طي ۱۰سال غربي ها توانستند با يك نماينده 

واقعي نزديك به ماعمر صحبت كنند.«
اگرچه تا مدت ها مقامات ايراني از پاس��خ روش��ن به خبر 
مذاكره با طالبان خ��ودداري مي كردند؛ اما بعدها مقامات 
پيشين و فعلي ايران در اظهاراتي جداگانه خبر مذاكره با 
طالبان را تاييد و از آن دفاع كردند. رس��ول موسوي، سفير 
اسبق ايران در تاجيكستان و فناند يكي از ديپلمات هايي 
بود كه مذاكره ايران با طالبان را تاييد كرد. او در گفت وگويي با 
خبرگزاري ايسنا، طالباني كه امروز در افغانستان بخش هايي 
را در دست دارد، »نوطالباني« خواند كه از جريان طالبان 
به رهبري ماعمر اختر و رهبران قبل از آن متفاوت است. 
مبارزه با حضور نظامي امريكا و اشغالگري افغانستان، در عين 
حال مقابله با داعش دلايلي است كه موسوي براي چرايي 
گرايش ايران به مذاكره با طالبان عنوان كرد. همچنين او 
رهبران فعلي طالبان افغانستان را معتدل تر از پيشينيان آنها 
خواند. اين تحليل از وضعيت طالبان جديد پس از آن شكل 
گرفت، كه اين گروه در دي ماه سال ۹۰ از تاسيس دفتري در 
قطر خبر داد و هدف از اين كار را هم كمك به برقراري صلح 
در افغانستان اعام كرد. اقدامي كه با حمايت حامد كرزاي 
رييس جمهور وقت اين كشور هم مواجه شد. تحليلگران 

تاس��يس اين دفتر و در عين حال سفر رهبران طالبان به 
كشورهايي ازجمله چين، استراليا، آلمان و ژاپن را به تغيير 
گرايش اين گروه افغانستاني تعبير كردند كه بر اساس آن 

مي توان بخشي از گذشته را به فراموشي سپرد. 

  واكنش ايران به خبر مذاكره با طالبان
اما مقامات ايراني پس از تاييد مذاكره با طالبان، تاكيد كردند 
كه اين اقدام براي تشويق اين گروه براي پيوستن به مذاكرات 
صلح با دولت افغانس��تان اس��ت. اين موضع را محمدرضا 
بهرامي سفير ايران در افغانستان اعام كرد. او اين موضع را 
در ارديبهشت ماه، در واكنش به ادعاي مقام هاي افغانستاني 
مبني بر حمله طالبان به استان فراه با هماهنگي جمهوري 
اسامي، به دليل »جنگ آب« بين دو كشور، اعام كرد. او 
ضمن رد اين ادعا، تاكيد كرد كه »به صراحت گفته ايم كه 
با طالبان تماس داريم و حتي اين تماس را تبديل به ارتباط 
نكرديم زيرا نخواستيم براي طالبان مشروعيت زايي شود.« 
او دليل تماس ها را تش��ويق طالبان به حضور در مذاكرات 
صلح اعام ك��رده بود كه به گفته او ديگر كش��ورها هم با 
همين هدف، با رهبران اين گروه ديدار داشته اند. حال دبير 
شوراي عالي امنيت ملي بار ديگر همان موضع را تكرار كرده 
است كه مذاكره ايران با طالبان براي صلح و با اطاع دولت 

افغانستان است.

 لزوم سرمايه گذاري دولت 
در جهت اصلاح فضاي مجازي 
آي��ت الله مكارم ش��يرازي 
ب��ا اش��اره ب��ه اهمي��ت 
س��رمايه گذاري در فضاي 
مج��ازي گف��ت: هرچ��ه 
سرمايه گذاري براي اصاح 
فضاي مجازي صورت گيرد، 
بجا و شايسته اس��ت و اگر 
كوتاهي ش��ود ثمره اي جز پشيماني نخواهد داشت. به 
گزارش ايسنا، آيت الله مكارم شيرازي در ديدار با معاون 
وزير ارتباط��ات در امور فضاي مجازي بعد از اس��تماع 
گزارش ارايه شده درباره ساماندهي فضاي مجازي، اين 
گ��زارش را اميدبخش خوانده و در عين حال تاكيد كرد 
كه نبايد به اين ميزان بسنده شود. وي با تاكيد بر اينكه 
بايد در برابر آسيب هاي فضاي مجازي هوشيار باشيم، 
تصريح كرد: مرتفع ساختن آسيب ها و آفات اين عرصه، 
يك وظيفه ديني، انساني و اجتماعي است، اين آسيب ها 
هم به لحاظ ديني، هم به لحاظ اجتماعي و هم به لحاظ 
انساني خسارت بار است و بايد جلوي آن را گرفت. او  گفت: 
امروز فضاي مجازي حرف اول را در بسياري از رويدادها 
مي زند، اگر اين فضا ناسالم باشد مابقي امور را نيز به ويراني 
مي كشاند و اگر سالم باشد مابقي امور را نيز اصاح مي كند.

 امريكا در منطقه افول 
كرده است

مع��اون وزير ام��ور خارجه 
در تشريح سياست امريكا 
در منطق��ه با بي��ان اينكه 
ديگر قدرت، ث��روت و فكر 
در انحصار غ��رب، امريكا و 
اروپا نيس��ت و وارد مرحله 
پساغربي ش��ده ايم، گفت: 
امريكا ديگر دست برتر منطقه نيست. به گزارش ايسنا، 
سيدمحمد كاظم سجادپور، درباره تصميم امريكا براي 
خروج از منطق��ه گفت: دلايل مختلف��ي براي خروج 
نظاميان امريكايي مطرح است و اعام و عمل فاصله دارد 
هر چند كه در سطح بين الملل اعام همان عمل است. 
محافل فكري سياست خارجي درصدد اولويت بندي 
براي حفظ قدرت سياس��ي امريكا در جهان هستند و 
چند تحليل و نظريه در اين رابطه مطرح بوده است. وي 
خاطرنشان كرد: براي ايالات متحده چين يك چالش 
محسوب مي ش��ود و ممكن است با ظهور چين نتواند 
به قدرت مورد نظر خود بازگ��ردد.  او  تصريح كرد: اين 
دو كشور موقعيت هاي كاما متفاوتي دارند و افغانستان 
تحت جنبه هاي رواني سلطه گري مورد حمله امريكا قرار 
گرفت و در ۱۷ سال گذشته عماً امريكا موفقيتي نداشت.

درخواست  از لاريجاني براي 
نوشتن نامه به رهبري

نماينده م��ردم تهران در 
مجلس مي گوي��د تغيير 
متن لايحه پولش��ويي در 
مجمع تشخيص مصلحت 
نظام خاف قانون اساسي 
و فرم��ان امام)ره( اس��ت. 
بنابراين از هيأت رييس��ه 
و رياس��ت مجلس انتظار مي رود به رهبري و مجمع 
تشخيص، نامه رسمي بنويس��ند و از اين تداخل قوا 

جلوگيري كنند.
محمود صادقي، به تازگي در صفحه توييتر خود اعام 
كرده كه: »اكنون لايحه اصاح قانون داخلي مبارزه با 
پولشويي، پس از تأمين نظر شوراي نگهبان و تصويب 
نهايي آن در مجلس، در مجمع تشخيص دستخوش 

تغيير شده است.«
در همين حال اعضاي مجمع تش��خيص مصلحت 
نظام معتقدند كه مجمع اختيار تغيي��ر مواد داراي 
اش��كال در متن لوايح را دارد و در گذشته هم چنين 
بوده و هنوز لايحه پولشويي به تصويب كامل نرسيده   
 اس��ت، هر وقت به تصويب كامل رسيد ما درباره آن 

اطاع مي دهيم.

انتقاد يك نماينده به بي توجهي 
دولت در افزايش حقوق كارگران
عضو ناظر مجلس در شوراي 
عال��ي حقوق و دس��تمزد 
نس��بت ب��ه بي توجه��ي 
دولت براي افزايش حقوق 
كارگران انتقاد كرد. شكور 
پورحس��ين، در گفت وگو 
ب��ا تس��نيم، ب��ا انتق��اد از 
سياست هاي دولت براي افزايش قدرت خريد كارگران، 
گف��ت: دولت باي��د توجه ويژه اي به وضع معيش��تي 
كارگران داشته باشد، اما متأسفانه برنامه ريزي مدوني 
در اين حوزه وجود ندارد. عضو ناظر مجلس در شوراي 
عالي حقوق و دستمزد، از عملكرد اين شورا در افزايش 
حق��وق كارگران نيز انتق��اد كرد و گفت: ب��ا توجه به 
اينكه حقوق كارگران كفاف زندگي و معيشت ش��ان 
را نمي دهد، بنابراين لازم اس��ت تا اين شورا نسبت به 
تعيين نرخ جديدي، متناسب با ميزان تورم اقدام كند.

پورحسين در پايان خاطرنشان كرد: سفره هاي كارگران 
در تاطم هاي اقتصادي نسبت به گذشته خالي تر شده 
است و اين قشر زحمتكش در مضيقه قرار گرفته اند، 
بنابراين نپرداختن به همين حداقل حقوق براي آنها نيز 

ظلمي مضاعف است كه بايد به آن توجه شود.

نياز نيروهاي مسلح بايد در مراكز 
صنعتي مطرح شود

جانشين فرمانده كل سپاه 
گفت: نياز نيروهاي مسلح 
باي��د در دانش��گاه و مراكز 
صنعتي و تحقيقاتي مطرح و 
در نهايت تبديل به محصول 
شوند تا قدرت دفاعي كشور 

بيش از پيش افزايش يابد.
به گزارش مهر، سردار حسين سامي ديروز در حاشيه 
بيست و پنجمين آيين گراميداشت هفته پژوهش و 
تجليل از پژوهشگران برتر دانشگاه جامع امام حسين)ع( 
در جمع خبرنگاران در خصوص ضرورت امر پژوهش در 
پيشبرد اهداف نيرو هاي مسلح، گفت: كشور ما همواره 
با تهديدات مختلف دشمن روبرو بوده و اين تهديدات 

همچنان ادامه دارد. 
وي افزود: انقاب ما 4۰ س��ال است كه در شديد ترين 
تحريم هاي اس��تكبار جهاني قرار دارد و سيستم ها و 
تجهيزات دفاعي از همان ابتدا در تحريم قرار داش��ته 
اس��ت، در كنار آن فش��ار و تحريم اقتصادي، عمليات 
رواني و مقابله سياسي نيز وجود دارد، بنابراين ناگزير 
هستيم قدرت دفاعي كشور را با اتكا بر دانش داخلي و 

بومي توليد كنيم.
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خبر كلان 3 كلان

براساس گزارش مركز آمار ايران

مركز پژوهش هاي مجلس درباره آسيب شناسي نقدينگي كشور ارايه كرد

رشد اقتصادي 0/4 درصد شد

راه هاي مهار هيولاي نقدينگي

مركز آمار فاصله بين تورم دهك ها را 2.4 درصد اعلام كرد
سبد معيشت در معرض خطر

گروه اقتصاد كلان|
طبق آخرين گزارش مركز آمار ايران رشد اقتصادي شش 
ماه نخست سال 97 معادل با احتس��اب نفت 0.4 درصد 
ش��د. همچنين اطلاعات مركز آمار حاكي از آن است كه 
رشد بدون نفت نيز در مدت مذكور 0.3 درصد بوده است. 
صنعت با رشد منفي 1.2 درصد و كشاورزي با رشد منفي 
2.5 درصد در گروهي بودند كه رشد اقتصاد ايران را كاهش 
دادند و اين رشد 2.3 درصدي بخش خدمات بود كه شاخص 
رشد اقتصادي شش ماه نخست سال 1397 را از سقوط به 

منفي نجات داد. 
به گزارش »تعادل«، آخرين گزارش مركز آمار ايران نشان 
مي دهد كه محصول ناخالص داخلي به قيمت ثابت سال 
١٣٩٠در ش��ش ماه اول س��ال ١٣٩٧ به رقم دو ميليون و 
899 هزار و 592 ميليارد ريال بدون احتس��اب نفت و سه 
ميليون و 738 هزار و 895 ميليارد ريال با احتس��اب نفت 
رسيده اس��ت. اين در حالي اس��ت كه محصول ناخالص 
داخلي با احتس��اب نفت در مدت مشابه سال قبل با نفت 
سه ميليون و 724 هزار و 621 ميليارد ريال و بدون نفت دو 
ميليون و 891 هزار و 879 ميليارد ريال بوده است. اين روند 
 نشان از رشد ٠.٤ درصدي محصول ناخالص داخلي با نفت و

٠.٣ درصدي محصول ناخالص داخلي بدون نفت در شش 
ماهه اول سال ١٣٩٧ دارد.

    وضعيت رشد اقتصادي زير گروه  ها
همچنين بررسي زير گروه ها در شش ماه نخست سال جاری 
نشان مي دهد كه رشد رشته فعاليت هاي گروه كشاورزي 
٢.٥-  بوده اس��ت. در اين گروه رشد كشاورزي منفي 2.7 
درصد و رش��د بخش ماهيگيري معادل هفت درصد بوده 
اس��ت. با اين حال با توجه به وزن گروه كش��اورزي رش��د 
منفي اين بخش سهم بيش��تري در رشد گروه كشاورزي 

داشته است. 
بخش صنعت نيز رشد اقتصادي معادل منفي 1.2 درصد 
تجربه كرده اس��ت. در اين گروه،  رش��د معدن معادل 0.9 
درصد، رشد استخراج نفت و گاز طبيعي معادل 0.8 درصد، 

رشد ساير معادن معادل 2.9 درصد بوده است. همچنين 
زير گروه »صنعت«، در گروه صنعت رشدي معادل منفي 
2.1 درصد، زير گروه تامين آب، برق و گاز طبيعي معادل 
منفي 5.5 درصد و س��اختمان منفي 4.8 درصد داش��ته 
اس��ت.   همچنين گروه خدمات نيز در شش ماه نخست 
سال جاري رش��دي معادل ٢.٣ درصد تجربه كرده است. 
بررسي زير گروه هاي اين بخش نيز نشان مي دهد كه رشد 
گروه »عمده  و خرده فروشي، فعاليت هاي خدماتي مربوط 
به تامين جا و غذا« معادل منفي 2.3 درصد، »حمل و نقل، 
انبار داري، پست، اطلاعات و ارتباطات« معادل 4.5 درصد، 
»فعاليت هاي مالي و بيمه معادل« معادل 2.3 درصد بوده 
اس��ت. در گروه خدمات همچنين رشد شش ماهه گروه 
»مس��تغلات، كرايه و خدمات كسب و كار و دامپزشکی«  
معادل 2.8 درصد، گ��روه »اداره ام��ور عمومي و خدمات 
ش��هري، آموزش، فعاليت هاي مربوط به سلامت انسان و 
مددکاری اجتماعی«، معادل 5.4 درصد، »ساير خدمات 
عمومي، اجتماعي، شخصي و خانگي« معادل 0.2 درصد 
بوده اس��ت. در اي گروه زير ش��اخه »جمع ارزش افزوده 

رشته فعاليت ها« هم 0.4 درصد رشد را تجربه كرده است.

    مقايسه با سال گذشته
آنگونه كه اطلاعات مركز آمار ايران نش��ان مي دهد رشد 
اقتصادي شش ماهه نخست سال 1396 با احتساب نفت 
معادل 5.2 درصد و بدون احتساب نفت معادل 5.5 درصد 
بوده است. در آن سال همانگونه كه پيش بيني مي شد رشد 
بخش نفت سرريز كرده و به بخش هاي ديگر اقتصاد ايران به 
ويژه صنعت هم رسيده بود همانطور ه آمارها نشان مي دهد 
رشد بخش صنعت در س��ه ماهه نخست سال 96 معادل 
4.2 درصد و رشد شش ماهه معادل 5.9 درصد شده بود. 
با اين حال اين روند اس��تمرار نداشت و با خروج يكجانبه 
آمريكا از برجام در ارديبهشت ماه سال جاري و تهديد كليه 
شركت هايي كه با ايران قصد مراودات اقتصادي داشته اند و 
همچنين مشتريان نفتي ايران، پيش بيني مي شد كه اين 
رويكرد ابتدا بر رشد بخش نفت تاثير گذاشته و سپس با توجه 

به وابستگي شديد اقتصاد ايران به نفت كاهش رشد اقتصادي 
اين بخش به ساير حوزه ها به ويژه صنعت منجر شود.

در كنار اين موارد، تحريم هاي آمريكا به تورم اقتصاد ايران و 
به ويژه تورم انتظاري نيز دامن زد و به دنبال جهش قيمت 
ارز در اواخر بهار تا اواسط پاييز، بسياري از كالاها و خدمات 
نيز با افزاي��ش قيمت روبه رو ش��ده و در نتيجه با توجه به 
كاهش قدرت خريد خانوار و همچنين گران قيمت شدن 
توليد انتظ��ار مي رفت كه اين موج تاثير خود را در رش��د 

اقتصادي بگذارد. 

    انطباق رشد با آمارهاي نهادهاي ملي
و بين المللي

طبق گزارش مركز پژوش هاي مجلس پيش بيني مي شد كه 
اقتصاد ايران در سال جاري در صورت همكاري اتحاديه اروپا 
با ايران و حفظ مراودات اقتصادي رشد منفي 0.5 درصد و 
در صورت عدم همكاري اتحاديه اروپا با ايران رشد اقتصادي 
منفي 2.8 درصد را تجربه كند. صندوق بين المللي پول هم 
در گزارشي مشابه رش��د اقتصادي سال جاري را بسته به 
همكاري و عدم همكاري اتحاديه اروپا با ايران در بازه اي بين 

0.5 تا منفي 2 درصد پيش بيني كرده است. البته مقامات 
ايراني از جمله محمدباقر نوبخت نيز بارها اعلام كرده اند كه 
براي بهبود وضعيت اقتصاد ايران چشم به خارج از مرزها 
نخواهند دوخت و با اتخاذ تدابيري مانع از آن خواهند شد 
كه رشد اقتصادي در ايران كاهش چشم گيري پيدا كند. 
حالا بايد منتظر ماند ديد كه سياست هاي دولت و همچنين 
رفتار اتحاديه اروپا به كدام جهت ميل مي كند. رشد اقتصادي 
يكساله به زير صفر مي رسد يا با همين روند ناپلئوني خود را 

بالاي صفر درصد حفظ مي كند. 

گروه اقتصاد كلان| 
رشد نقدينگي به عنوان عوامل اصلي بحران تورمي اخير 
اقتصاد ايران، نقطه توافقي است ميان بيشتر كارشناسان 
اقتصادي. با اين همه با وجود بحث هاي گوناگون درباره اين 
موضوع ب��ا اين حال كمتر راهكارها مورد بحث قرار گرفته 
است. مركز پژوهش هاي مجلس در گزارشي كه اخيرا منتشر 
كرده به راهكارهاي مختلف كنترل و كاهش نقدينگي دست 
زده و بيان كرده مهم ترين راهكاري كه مي تواند نقدينگي را 
در كشور كاهش دهد تسويه مطالبات غير جاري بدهكاران 
بانك ها با سپرده هاي اين بدهكاران در بانك هاي ديگر است 
كه موجب وصول مطالبات بانك ها در كنار كاهش حجم 

نقدينگي خواهد شد.
به گزارش »تعادل«، مشاهده كميت و كيفيت رشد نقدينگي 
در س��ال هاي اخير و نوس��ان ب��ازار ارز و افزايش قيمت ها 
در ماه هاي اخير، نگراني هاي ج��دي در رابطه با نرخ تورم 
در ماه هاي پيش رو ايجاد كرده و اولويت مس��اله مديريت 
نقدينگي در اقتصاد با هدف كنترل تورم را آشكار مي كند. 
حجم نقدينگي از 506 هزار ميليارد تومان در ميانه سال 
1392 كه مقطع تخليه تورمي دوره قبل بود، به هزار و 672 
هزار ميليارد تومان در پايان شهريور ماه امسال رسيده كه 
گواه بر افزايش بيش از سه برابري نقدينگي طي دوره مذكور 
است. رشد نقدينگي در سال هاي پس از نيمه دوم سال 92 
با سهم بالاي شبه پول همراه بوده و متوسط نسبت پول به 
ش��به پول طي اين دوره به حدود 15 درصد رسيده است. 
اين تركيب نقدينگي با كاهش سرعت گردش نقدينگي به 
واسطه نرخ بالاي سود بانكي، آثار تورمي را به تاخير انداخته 
و در صورتي كه تركيب نقدينگي تغيير كرده و سهم پول 
افزايش يابد مي تواند به بروز تورمي افسارگسيخته منجر شود 
كه شواهد آن تا حدي در نيمه نخست امسال مشاهده شد. 
اين نگراني زماني جدي تر مي شود كه بدانيم توزيع نقدينگي 
كشور بس��يار نامتوازن و نابرابر است و بخش قابل توجهي 

از س��پرده ها در اختيار اشخاص محدودي است؛ لذا تغيير 
تركيب نقدينگي و آثار تورمي فوق الذكر تنها در گرو تصميم 
افراد معدودي قرار دارد. همه مس��ائل گفته شده در كنار 
انتظارات تورمي بالا در شرايط تحريم، اين دغدغه و نگراني 
را ايج��اد مي كند كه دوره آت��ي مي تواند موعد تخليه آثار 
تورمي نقدينگي خلق شده در اقتصاد باشد. در همين راستا 
براي جلوگيري از شوك تورمي )تخليه دفعي شكاف تورمي 
سال هاي اخير( در سه محور خلق نقدينگي جديد، كنترل 
نقدينگي موجود و كاهش حجم نقدينگي مركز پژوهش هاي 

مجلس پيشنهادهايي ارايه داده است.

    از خلق نقدينگي جديد پرهيز شود
در رابطه با مديريت خلق نقدينگي جديد، يكي از مهم ترين 
كارهايي كه مي تواند در مقابل آن ايستادگي كند، اعمال 
محدوديت بر رش��د ترازنامه بانك ها به وي��ژه بانك هاي 
مشكل دار باشد. پرواضح است كه چنانچه با همين روند به 
بانك هاي مشكل دار اجازه فعاليت آزادانه داده شود، در آينده 
نزديك مشكلات متعددي گريبان سيستم بانكي كشور و 
نظام پولي را خواهد گرفت. علاوه بر اين نظارت ش��ديد بر 
بانك ها به منظور ممانعت از ورود در فعاليت هاي سفته بازانه 
توسط ش��ركت هاي زير مجموعه و ساير اشخاص مرتبط 
اعمال ش��ود. در كنار اين دو كاهش نرخ سود سپرده هاي 
كوتاه مدت در كنار كنترل تس��هيلات كلان توسط مقام 
ناظر نيز مي تواند تا حدود بيشتري بر نظام بانكي اثر مثبت 

داشته باشد. 
با اين همه خلق پول بانك ها در شرايطي كه وصول مطالبات 
با چالش هاي جدي مواجه اس��ت، موجب افزايش رش��د 
نقدينگي و انبساط بيشتر ترازنامه هاي بانك ها مي شود. 
درنتيج��ه يك��ي از اقدام هاي ممكن ب��راي كنترل خلق 
نقدينگي جديد اعمال محدوديت هاي مقداري بر اقزايش 
اندازه ترازنامه بانك ها به ويژه بانك هاي مش��كل دار است. 

مثلا بانك مركزي مي تواند به بانك هاي مشكل دار صرفا 
اجازه رش��د 10 الي 15 درصدي ترازنامه را بدهد و افتتاح 
سپرده و س��پرده پذيري جديد يا اعطاي تسهيلات آنها را 
محدود كند. از سويي ديگر بانك ها به واسطه قدرت خلق 
پول، پتانسيل بالايي براي بهره مندي از سود سفته بازي 
دارند كه به واسطه عايدي بالاي بازار دارايي ها مي تواند خلق 
پول را حتي با وجود نرخ هاي بالاي اضافه برداش��ت يا بازار 
بين بانكي به صرفه نمايد. هر چند ورود بانك ها به اين بازارها 
علاوه بر افزودن التهابات، موجب رشد نقدينگي نيز مي شود 
كه براي جلوگيري از چنين اتفاقاتي برخي از كارشناسان 
پيشنهاد مي كنند از ورود بانك ها به فعاليت هاي سفته بازانه 
جلوگيري ش��ود كه البته اين مساله نيز با كنترل مقاصد 
تسهيلات اعطايي بانك ها به ويژه شركت هاي زير مجموعه 
فعال در بخش ساختمان، ارز و امثال اين محقق خواهد شد.

اعطالي تسهيلات كلان نيز يكي ديگر از مصاديق خلق 
پول جذاب بانك ها و موسسات اعتباري است كه غالبا به 
شركت هاي تابعه و وابسته آنها تعلق مي گيرد و كنترل اين 
نوع از تسهيلات نيز مي تواند تا حد زيادي رشد نقدينگي را 
تحت مديريت قرار دهد. علاوه بر اين با توجه به اينكه سود 
سپرده هاي مشتريان از محل خلق سپرده جديد صورت 
مي گيرد و افزايش حجم نقدينگي را در پي دارد، كاهش 
نرخ سود سپرده هاي بانكي تاثير قابل توجهي در كاهش 
رشد نقدينگي جديد خواهد داشت. البته با توجه به تاثير 
كاهش نرخ سود سپرده هاي يك ساله در افزايش سياليت 
سپرده ها و افزايش تورم به نظر مي رسد در شرايط كنوني 
كاهش نرخ سود سپرده ها تنها در سپرده هاي كوتاه مدت 
)سه ماهه و كمتر( انجام شود. البته اين امر نياز به نظارت 
شديد بانك مركزي بر بانك ها جهت رعايت نرخ سودهاي 
كاهش يافته است؛ زيرا بانك ها انگيزه دارند با پيشنهاد 
نرخ هاي بالاتر نسبت به ساير بانك ها سپرده هاي بانك ها 
را جذب كنند كه البته در حال حاضر نيز برخي بانك ها 

سودهاي بالاتري نسبت به نرخ 10 درصد ابلاغي بانك 
مركزي به سپرده هاي كوتاه مدت پرداخت مي كنند.

    سپرده هاي كلان مورد كنترل جدي قرار گيرند
در بحث مربوط ب��ه كنترل نقدينگي موجود و جلوگيري 
از افزايش س��رعت نقدينگي و با هدف كنترل سفته بازي 
و ورود نقدينگي به بازار ملته��ب دارايي ها )اعم از ارز، طلا، 
املاك، مستغلات و...( اقدامات گوناگوني پيشنهاد مي شود. 
از جمله  اينكه كنترل سپرده هاي كلان و تراكنش هاي آنها 
به شكل جدي دنبال شود، اعطاي مجوز افتتاح سپرده هاي 
سرمايه گذاري دو ساله و بالاتر را بتوان به راحتي اخذ كرد 
و فروش اوراق و دارايي هاي دولتي و س��پرده گذاري منابع 
حاصل در بانك ه��ا از جمله با هدف جمع آوري نقدينگي 
مردم و وارد نكران آن به اقتصاد دنبال شود. همچنين برخي 
از كارشناسان اجراي ماليات س��تاني از عايدي سرمايه و 
ثبات بخشي به بازار ارز و سكه را هم در شرايط فعلي مفيد 

مي دانند.
در شرايطي كه توزيع سپرده هاي بانكي به شدت متمركز 
است، كنترل س��پرده هاي كلان ضرورت جدي مي يابد 
زيرا انتقال پول تنها از چند حساب معدود مي تواند موجب 
التهابات جدي در بازارهاي مختلف و بروز شوك قيمتي بر 
دارايي ها شود. از سوي ديگر در حال حاضر بانك ها نمي توانند 
سپرده هاي سرمايه گذاري بيش از يك ساله افتتاح كنند، در 
حالي كه سپرده هاي بلندمدت ماندگاري بيشتري دارند به 
ويژه آنكه جريمه برداشت پيش از سر رسيد آنها بالا و قابل 
توجه باشد. همچنين اجراي ماليات بر عايدي سرمايه و ثبات 
بخشي به بازار طلا و ارز انگيزه سفته بازي را كاهش داده و از 
افزايش سرعت گردش نقدينگي جلوگيري مي كند. ايجاد 
يك بازار عميق ارز با نرخ آزاد در كنار مداخله ارزي هوشمند 
بانك مركزي و تاسيس بازار مشتقات ارزي براي پوشش 
ريسك و سفته بازار كنترل شده كه البته فضا و فرصتي براي 

مداخله ريالي بانك مركزي فراهم مي كند نيز به ميزان زيادي 
منجر به كاهش بيش از پيش نوسان ارزي خواهد شد كه 

به نوبه خود تاثير زيادي بر سرعت گردش نقدينگي دارد. 

    ضرورت وصول مطالبات
دو راهكار همواره براي كاهش حجم نقدينگي پيش��نهاد 
مي شود؛ يكي فروش اموال مازاد بانك ها است تا از اين طريق 
منابع ديگري در اختيار بانك ها ق��رار گيرد و آنها به جاي 
دست زدن به افزايش نقدينگي از منابع واقعي خود بتوانند 
استفاده كننده و به اصطلاح دخل و خرج خود را متوازن كنند 
و از سوي ديگر تسويه مطالبات غير جاري بدهكاران بانك ها 
با سپرده هاي اين بدهكاران در بانك هاي ديگر است. اجراي 
اين راه حل سبب مي شود علاوه بر اينكه وصول مطالبات 
بانك ها انجام شود و تا حدودي به بي انضباط پولي خاتمه 
داده ش��ود، حجم نقدينگي نيز رو به كاهش گذارد. به هر 
روي بدهي بانك ها همواره خود را در نقدينگي كشور نشان 
مي دهد و تسويه حس��اب طبيعتا آثار تورمي و نقدينگي 
ايجاد شده را همزمان به صفر مي رساند درنتيجه اين راه حل 
را كارشناس��ان مختلف، مهم ترين راهكاري مي دانند كه 
به كاهش نقدينگي در اقتصادهايي مش��ابه اقتصاد ايران 

منجر مي شود.
اجراي راهكارهاي پيش گفته متضمن اطلاع كامل نسبت 
به اطلاعات و سوابق عملكردي و همچنين ذي نفعان اصلي 
كليه داراندگان حساب هاي سپرده اي در شبكه بانكي )با 
اولويت سپرده هاي كلان( و تراكنش هاي آنها است. از سوي 
ديگر ضروري است بانك مركزي نظام كنترلي دقيق تري را بر 
بانك ها اعمال كند به گونه اي كه ضمن تسهيل رصد و نظارت 
بر سپرده هاي كلان و تراكنش هاي بزرگ بانكي بر تصميمات 
هيات مديره و هيات عامل درباره اعطاي تسهيلات كلان و 
سرمايه گذاري هاي بانك ها و همچنين نرخ سود سپرده ها 

نظارت فعال داشته باشد.

گروه اقتصاد كلان| هادي سلگي|
 گزارش مركز آمار از ميزان شاخص قيمت مصرف كننده 
آذر ماه در بين دهك ها نش��ان مي دهد كه فاصله تورمي 
بين طبقات درآمدي كشور همچنان روبه افزايش است. 
اين ت��ورم به طور بالعكس به جاي اينكه در ميان طبقات 
پاييني بيشتر باشد، چندماهي است كه روندي افزايشي در 
ميان دهك هاي بالايي درآمدي علي الخصوص در زمين 

كالاهاي غيرخوراكي پيدا كرده است. 
به گزارش تعادل نرخ تورم كل كشور در آذر ماه ١٣٩٧ برابر 
١٨.٠ درصد است كه در دهك هاي مختلف هزينه اي در 
بازه ١٧.١ درصد براي دهك اول تا ١٩.٥ درصد براي دهك 
دهم نوسان دارد. محدوده تغييرات تورم دوازده ماهه در 
گروه عمده »خوراكي ها، آشاميدني ها و دخانيات« بين 
٢٢.٠ درصد براي ده��ك اول تا ٢٤.٤ درصد براي دهك 
دهم است. هم چنين شاخص مذكور در مورد گروه عمده 
»كالاهاي غير خوراكي و خدمات« بين 13.2 درصد براي 

دهك اول تا ١٨.٤ درصد براي دهك دهم است.
برعكس س��نوات پيش��ين نرخ تورم در ميان دهك بالا 
بيشتر از دهك هاي پاييني است؛ روندي كه نقطه شروع 
آن در ماه ه��اي اخير بود و در حال حاضر در هر ماه فاصله 

آن بيشتر مي شود.
مطابق گزارش مركز آمار نرخ تورم متوس��ط )12 ماهه( 

در حالي ب��راي يك دهم بالاي كش��ور )دهك دهم( كه 
ثروتمندترين طبقه محسوب مي ش��وند، 19.5 درصد 
محاسبه شده، اين ش��اخص براي پايين ترين يك دهم 
جمعيت )دهك اول( 17.1 درصد بوده است. همزمان اگر 
بخواهيم تورم گروه هاي خوراكي و غير خوراكي در بين 
دهك هاي هزينه اي كشور را به صورت جداگانه ارزيابي 
كنيم، مي بينيم در گروه خوراكي فاصله تورمي بين طبقات 
اول و دهم بس��يار كمتر از همين ش��اخص در كالاهاي 

غيرخوراكي است. 
بر اس��اس گزارش مركز آمار نرخ تورم متوسط كالاهاي 
خوراك��ي در بي��ن دهك ه��اي اول 22 درص��د و براي 
دهك  دهم 24.4 درصد شده است؛ يعني تجربه تورمي 
ثروتمندترين يك دهم و فقيرترين يك دهم جامعه تنها 
2.4 درص��د اختلاف دارد و همه اي��ن گروه ها در معرض 
فشاري تقريبا يكس��ان از تورم خوراكي قرار دارند. البته 
بايد اشاره كرد كه اين فاصله هرماه رو به افزايش مي رود. 
بر اساس اعداد مربوط به تورم در ميان دهك هاي مختلف 
هزينه اي، فاصله تورمي دهك ها در اين ماه نسبت به ماه قبل 
)٢.٠ درصد( ٠.٤ واحد درصد افزايش نشان مي دهد. اما در 
گروه كالاهاي غيرخوراكي اين فاصله بسيار شديد است 
به صورتي ك��ه در آذر ماه نرخ تورم كالاهاي غيرخوراكي 
در دهك دهم 18.4 و براي دهك اول 13.2 درصد ش��ده 

است. بدين معني كه ثروتمندترين يك دهم كشور 5.2 
درصد بيشتر از دهك اول براي يك سبد كالاي غيرخوراكي 

پرداخت كرده اند. 
فاصله تورمي در گروه عمده »خوراكي ها، آشاميدني ها و 
دخانيات« نس��بت به ماه قبل ٠.٢ واحد درصد و در گروه 
عمده »كالاهاي غير خوراكي و خدمات« نس��بت به ماه 

قبل ٠.٩ واحد درصد افزايش نشان مي دهد.
 محاس��به نرخ تورم بر اساس دهك هاي هزينه اي بر اين 
قاعده استوار است كه خانوارها با توجه به ميزان درآمد خود 
هزينه مي كنند. از آنجايي كه با توجه به ميزان اين درآمدها 
س��هم هر يك از گروه هاي كالايي در ميان س��بد خانوار 
متفاوت است، لذا تغييرات متفاوت در قيمت هر كالايي 
تاثيرات متفاوتي بر طبقات درآمدي به جاي مي گذارد. 
به بيان ديگر آنچه دهك هاي درآمدي را از يكديگر مجزا 
مي كند، وزن كالا در سبد مصرفي خانوار است. دهك هاي 
كم درآمد به علت درآمد كمتر، هزينه كمتري را به تفريح و 
سرگرمي و حتي بهداشت و درمان اختصاص مي دهند. از 
اين جهت، وزن اين كالاها در سبد مصرفي آنها كمتر است. 
در مقابل بيشترين سهم را خوراكي ها و آشاميدني ها دارند. 
آنها بيشتر مخارج خود را معطوف اين دسته از كالاها و در 
واقع ضروريات زندگي مي كنند. بر اس��اس جداول مركز 
آمار 43.3 درصد از س��بد مصرفي گروه هاي كم درآمد را 

خوراكي ها و آش��اميدني ها تش��كيل مي دهند در حالي 
كه همين رقم براي دهك دهم 17.2 درصد اس��ت. اگر 
در اين كالاها گراني اتفاق بيفتد، براي كم درآمدها بسيار 
قابل لمس است. در نتيجه اگر تورم خوراكي ها زياد شود، 
فشار بر گروه هاي كم درآمد افزايش بيشتري خواهد يافت.

حال در اينجا اين پرسش مطرح مي شود كه چرا با وجود 
گراني در كالاه��اي خوراكي باز تورم در ميان دهك هاي 

بالايي افزون تر از دهك هاي پاييني شده است. 
نرخ تورم در ميان گروه هاي كالاي��ي خوراكي در آذر ماه 
بسيار بيشتر از تورم غيرخوراكي ها بوده است )تورم نقطه 
به نقطه خوراكي ها 53.9 درصد و غير خوراكي ها 30.9 
درصد( لذا انتظار مي رود ن��رخ تورم در ميان طبقات كم 
درآمد بيشتر از دهك هاي بالايي باشد، در حالي كه تورم 
نقطه به نقطه دهك اول و دهم به ترتيب در آذر ماه 50.2 
و 54.8 درصد شده است. در گروه كالاهاي خوراكي اين 
دو طبقه درآم��دي تورم ه��اي 32.8 و 36.4 درصدي را 

تجربه كرده اند. 
همچنين در ميان گروه هاي غيرخوراكي وضع به همين 
شكل اس��ت و دهك هاي اول و دهم به ترتيب تورم هاي 
25.7 و 36.1 درصدي داشته اند. بنابراين مشاهده مي شود 
كه باز هم طبقات بالايي جامعه نرخ تورم بالاتري را تجربه 
كرده اند. براي توضيح اين مساله كارشناسان مي گويند: 
درست است كه وزن گروه هاي كالايي در ميان دهك هاي 
اول بيشتر اس��ت اما همين اقلام موجود در اين گروه نيز 
هركدام وزن متفاوتي دارند. س��بدي كه براي ش��اخص 
مصرف كننده محاسبه مي شود شامل 457 قلم كالا است. 

اين كالاها براي همه دهك ها يكي است اما وزن هر كالايي 
براي آنها متفاوت است يعني با توجه به ميزان درآمد آنها هر 
قلم سهم هزينه اي متفاوتي را به خود اختصاص مي دهد. 
بطور مثال در ميان يك خانوار كم درآمد وزن روغن ها بيشتر 
باشد تا وزن گوشت قرمز باشد.حالا اگر افزايش قيمت از 
سوي روغن ها بيشتر از گوشت قرمز باشد شدت تورم در 

دهك هاي پايين بيشتر خواهد بود و بالعكس.
گزارش مركز آمار از شاخص قيمت مصرف كننده در آذر ماه 
نشان مي دهد كه نرخ تورم نقطه به نقطه ماهي ها و صدف 
داران 78.4 درصد، گوشت قرمز و سفيد و فرآورده هاي آن 
60 درصد، گوشت قرمز و ماكيان 57.6 درصد، روغن ها 
47.9 درصد و ميوه ها و خشكبار 79.4 درصد بوده است. 

به نظر مي رسد كالاهايي رشد قيمت داشته اند كه بيشتر 
مورد توجه طبقات بالايي بوده اند به بيان ديگر تورم در ميان 
اقلام خوراكي گران قيمت تر بسيار بيشتر از خوراكي هاي 
اساسي  مورد مصرف طبقات پاييني بوده است و اين موضوع 
باعث شده كه تورم در ميان طبقات بالايي بروز بيشتري 
داشته باشد. درس��ت اس��ت كه كالاهاي خوراكي وزن 
بيشتري براي دهك هاي پاييني دارد ولي در زيربخش ها 
اين وزن ها متفاوت اس��ت و باعث تغيير در تورم خانوارها 
مي شود. اين موضوع نشان مي دهد كه دولت تلاش كرده 
تا حدودي از افزايش جهشي قيمت كالاهاي اساسي مورد 
مصرف دهك هاي پايين��ي جلوگيري كند و همچنين 
نشان دهنده اين موضوع است كه دهك هاي پايين تقاضاي 
خود را وارد بازار نمي كنند و اين صرفه جويي باعث مي شود 

فشار كمتري بر بازار و قيمت اين كالاها وارد شود.
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 1000 هزار ميليارد تومان پنهان 
در يارانه و معافيت

صدا و سيما|محمدباقر نوبخت با اشاره به لايحه 
بودجه 98 اظهار كرد: ما معتقد هستيم كه در حال 
حاضر فشار سنگيني بر سبد كالاي خانوار ها ايجاد 
شده است و به طريق مختلف بايد اين مشكلات 
جبران ش��ود لذا مقرر شده است س��ال آينده با 
افزايش حق��وق، كاهش قدرت خريد كارمندان 

دولت را تعديل كنيم.
رييس سازمان برنامه و بودجه با بيان اينكه مقرر 
ش��د 25 قلم كالاي اساسي با ارز 4200 تومان با 
هزينه 14 ميليارد دلار براي نياز هاي معيشتي 
مردم جبران شود، تصريح كرد: موضع ما اينگونه 
نيست كه كار فوق العاده اي براي مردم و همكاران 
خود در دولت انجام داديم بلكه مقدورات ما براي 

انجام اين كار ها به اين صورت بوده است.
نوبخت با اش��اره كنترل تورم بيان كرد: ما غير از 
آنچه براي مصرف خانوار ها مساعدتي لحاظ كنيم، 
بايد نظارت خود را در اين زمينه بيشتر كنيم، از 
طرفي ايجاد نقدينگ��ي از دلايل به وجود آمدن 
تورم است كه دولت بايد بتواند بدهي هاي خود را 
به نظام بانكي پرداخت كند. از سوي ديگر موظف 
هستيم براي بنگاه هاي اقتصادي از طريق تبصره 
18 بال��غ بر 65 هزار ميلي��ارد تومان منابع براي 
تخصيص اين امر لحاظ كرديم بتوانيم به صورت 
وام هاي ارزان قيمت يا بلاعوض به واحد هاي توليد 

كمك كنيم كه فشار هزينه كاهش پيدا كند.
وي تصريح كرد: دولت در تلاش است كه انتظارات 
تورمي را كه سومين مولفه تورم در اقتصاد ايران 
به حساب مي آيد، مورد توجه قرار دهد و يكي از 

اهداف ما در بودجه سال آينده مهار تورم است.
رييس سازمان برنامه و بودجه با اشاره به تاخير 
در تقديم لايحه بودجه به مجلس يادآور ش��د: 
بن��ده 15 آذرماه س��ال جاري بع��د از برگزاري 
نشس��ت خبري لايحه بودجه را با پيوست هاي 
خود به صورت غيررسمي خدمت رييس مجلس 
تقديم كرديم اما با توجه به محدوديت ها، منابع 
بودجه اي را به گونه اي طراحي كرديم كه اگر اين 
منابع تسهيل نشود حداقل بتوانيم يك دوازدهم 
به صورت ماهيانه از 34 درصد ارز واريز ش��ده به 
صندوق توسعه، برداشت كنيم بطوري كه حداقل 
واريزي را به صندوق توسعه ملي داشته باشيم كه 
اين موضوع در شوراي عالي هماهنگي اقتصادي 
سه قوه هم مطرح شده اس��ت. با توجه به اينكه 
سال آينده، سال ويژه اي را شاهد هستيم لذا بايد 
كاري كنيم كه در اين شرايط سخت، فشاري بر 

كارمندان دولت به وجود نيايد.
نوبخت ادام��ه داد: تاكيدات مقام معظم رهبري 
اين بود كه نگاه دولت به بودجه دو ساله باشد و به 
گونه اي عمل كنيم كه واريزي بيشتري به صندوق 
توسعه ملي داشته باشيم و بتوانيم از اين طريق 
ذخيره اي براي س��ال هاي آينده داشته باشيم. 
بودجه سال 98 بر اساس شرايط تحريمي ديده 
شده اس��ت، بر اين اساس 2 ميليون و 410 هزار 
بشكه منابع نفتي امسال، در بودجه سال آينده 

1 ميليون و 500 هزار بشكه لحاظ شده است.
نوبخت افزود: درآمد هاي نفتي بودجه امس��ال 
27 ميليارد دلار بود كه سال آينده با 28 درصد 
كاهش، 21 ميليارد دلار در نظر گرفته شده است.

وي با بيان اينكه س��ال آين��ده 27 هزار ميليارد 
تومان در بودجه دستگاه هاي اجرايي صرفه جويي 
خواهد شد، گفت: ما براي يك برنامه دو ساله و به 
منظور اصلاح بودجه دولت، 10 اصلاح ساختاري 

به عنوان نقشه راه لحاظ كرديم.
ريي��س س��ازمان برنام��ه و بودجه ادام��ه داد: 
رييس جمه��ور به س��ازمان برنام��ه و بودجه 
ماموريت دادند كه اسامي دستگاه و نهاد هايي 
كه از معافيت ه��اي 50 هزار ميلي��ارد توماني 
برخوردار مي ش��وند را اعلام كند اين درحالي 
است كه 934 هزار ميليارد تومان يارانه پنهان 
و 50 هزار ميليارد توم��ان معافيت مالياتي در 

كشور وجود دارد.
وي با تاكيد بر ضرورت اصلاح ساختاري براي 
كاهش مصارف بودجه گفت: كمك هاي دولت 
به صندوق هاي بازنشس��تگي ك��ه پيش تر 23 
هزار ميليارد تومان بود، 81 هزار ميليارد تومان 
افزايش يافته است. بودجه عمومي كشور 478 
هزار ميليارد تومان و دولت مكلف شده است تا 5 
درصد آن را صرف تقويت بنيه دفاعي كشور كند 
و در صورت تأمين منابع درآمدي جديد بدون 

شك به اين بودجه اضافه خواهد شد.
رييس س��ازمان برنامه و بودجه با اشاره به اينكه 
در بودج��ه پيش بيني اي ب��راي افزايش قيمت 
حامل هاي انرژي صورت نگرفته است لذا حتي 
يك ريال آن مربوط به افزايش حامل هاي انرژي 
نيست گفت: بطور متوسط قيمت هر ليتر بنزين 
52 تا 54 سنت است و ما در حد 12 سنت عمل 
مي كنيم، حامل هاي انرژي از اموال ملت است و 
توسط قاچاقچيان با لوله كشي و يا از طريق زير آب 
به كشور هاي همسايه مي رود و در آنجا گران تر به 

فروش رسد.
وي با اشاره به اينكه الان در بودجه حتي يك ريال 
از بابت مابه التفاوت ها به حامل هاي انرژي نداده ايم 
گرچه مي توانيم هزاران ميلي��ارد تومان درآمد 
كسب كنيم، خاطرنشان كرد: 934 هزار ميليارد 
يارانه پنهان و 50 ه��زار ميليارد تومان معافيت 
مالياتي داريم كه مي شود هزار هزار ميليارد تومان 

و اين عدد، عددي قابل توجه است.
نوبخت با اش��اره به اينكه ارز پتروشيمي را قبلا 
4200 تومان حساب مي كرديم، اما الان آنها ارز 
خود را در سامانه نيما با ارز 7 يا 8 هزار تومان عرضه 
مي كنند لذا لزومي ن��دارد كه بخواهيم خوراك 
آنها را با قيمت 4 هزار و 200 تومان بدهيم، اين 
مابه التف��اوت را از بودج��ه نمي دهيم 200 هزار 
تومان به همكاران و حتي براي خانوار ها مي دهيم 

و اين ناشي از مابه التفاوت است.



بانك و بيمه4اخبار

گزارش »تعادل« از پيشنهادهاي بودجه 98 در حوزه بانك ها و بازار پول

تعيين سقف مجاز تسويه بدهي بانك ها تا پايان خرداد 98

از تهاتر بدهي ها تا اوراق مالي و عمليات بازار باز
گروه بانك و بيمه|  محسن شمشيري| 

لايحه بودجه عمومي دولت در سال 98، در حوزه بانك ها 
و بازار پول نيز تكاليف و پيش��نهادهايي را در نظر گرفته 
تا از طريق ابزارهاي مختلف اوراق بهادار مالي اسلامي و 
اوراق خزانه، نسبت به تهاتر بدهي دولت و بدهي بانك ها، 
پرداخت بدهي دولت به پيمانكاران طرح هاي عمراني، 
تسويه بخشي از بدهي بانك ها به بانك مركزي از طريق 
مطالبات معوق بانك ها، عمليات بازار باز جهت مديريت 
تورم، نقدينگي و... اقدام ش��ود.  به گزارش »تعادل«، در 
متن لايحه بودجه پيشنهادي، موضوعاتي مانند جزييات 
منابع و مصارف 106 هزار ميليارد توماني بانك ها، عمليات 
بازار باز و بهادار سازي بدهي ها و 44 هزار ميليارد تومان 
اوراق مالي اسلامي با رشد 14 درصدي نسبت به سال 97، 
مجوز خريد و فروش اوراق مالي براي مديريت نرخ سود 
و كنترل تورم، انتشار اوراق تسويه خزانه و تهاتر 20 هزار 
ميليارد توماني بدهي بانك ها با بدهي دولت به پيمانكاران 
طرح هاي عمراني و تعيين س��قف مجاز تس��ويه بدهي 
بانك ها تا پايان خرداد 98، به چشم مي خورد كه برخي از 
اين اقدامات، به دنبال تهاتر 77 هزار ميليارد توماني بدهي 
بانك ها با بدهي دول��ت به بدهكاران بانكي ادامه خواهد 
يافت و بخشي از آنها براي تامين منابع طرح هاي عمراني، 
حمل و نقل، شهرداري ها و دستگاه هاي اجرايي خواهد 
بود و برخي ديگر از اقدامات نيز با هدف كنترل نقدينگي 

و تورم صورت خواهد گرفت. 

    تهاتر بدهي دولت با   بدهكاران به بانك ها  
همانطور كه در بودجه سال 97، قرار بود معادل 100 هزار 
ميليارد توم��ان بدهي بانك ها به بانك مركزي، از طريق 
تسويه بدهي دولت به پيمانكاران و بدهي پيمانكاران و 
بدهكاران بانكي به بانك ها تسويه شود و سرانجام مقرر 
شد كه حدود 75 هزار ميليارد تومان از بانك هاي مختلف 
باب��ت اين تهاتر، كاهش بدهي به بانك مركزي و كاهش 
مطالبات بانك ها انجام شود، در بودجه سال 98 نيز همين 
رويه مورد توجه قرار گرفته و قرار است بابت بدهي بانك ها 
به بانك مركزي، تهاتر بدهي دولت به پيمانكاران طرح هاي 
عمراني و بدهي بدهكاران به بانك ها انجام شود. در لايحه 
بودجه سال 98، همچون سال 97، موضوع تهاتر بدهي 
دولت به بدهكاران بانكي، بدهي بدهكاران به بانك ها در 
چارچوب مطالبات معوق، و بدهي بانك ها به بانك مركزي 
و دولت م��ورد توجه قرار گرفته تا از اين طريق حداقل از 
جنبه حسابداري، بدهي دولت به پيمانكاران در طرح هاي 
عمراني پرداخت شود و بدهي پيمانكاران به بانك ها نيز از 
اين طريق كاهش يافته و بابت آن بدهي بانك ها به بانك 
مركزي كاهش مي يابد.  به گزارش »تعادل«، اگرچه در 
اين لايحه تاكيد شده كه نبايد پايه پولي رشد كند و اين 
مبلغ تحت عنوان بدهي دولت به بانك مركزي ثبت خواهد 
شد، اما واقعيت اين است كه پيش از اين، از طريق بدهي 
بانك ها به بانك مركزي واضافه برداش��ت ها، پايه پولي 
رش��د كرده است و اثر خود را روي ضريب فزاينده و رشد 
نقدينگي و تورم گذاشته است.  براين اساس، اگرچه در 
حال حاضر تاكيد مي شود كه نبايد پايه پولي رشد كند، 
اما اين موضوع قبلا در سال هاي قبل صورت گرفته و اثر 
خود را روي نقدينگي و عملكرد بانك ها گذاشته است و 
هر چند امروز مي توان از نظر حسابداري، كاهش بدهي 
دولت به پيمانكاران، كاهش بدهي پيمانكاران و بدهكاران 
به بانك ها و كاهش بدهي بانك ها به بانك مركزي را شاهد 
بود، اما واقعيت اين است كه ميزان بدهي دولت به بانك ها، 
به بانك مركزي افزايش يافته و تنها بدهي بدهكاران بانكي 
و بانك ها تا حدودي كاهش مي يابد و همين موضوع ممكن 
است كه دست دولت را براي افزايش بدهي به پيمانكاران و 
افزايش بدهي پيمانكاران بانك ها و بدهي بانك ها به بانك 
مركزي باز كند و دور بعدي رشد پايه پولي و نقدينگي را 
دامن بزند. لذا تا زماني كه فضاي كسب وكار بهتر نشود و 
افزايش روزانه 1000 ميليارد تومان نقدينگي ساماندهي 
نشود، نمي توان به روش موقتي و ظاهري و حسابداري 
تهاتري دلخوش كرد زيرا اساس كار بايد رشد بهره وري، 
سرمايه گذاري و رشد اقتصاد باشد تا درآمد دولت بالا رود 
و دولت از محل رشد بدهي ها، مخارج خود را تامين نكند. 
بلكه از محل درآمدهاي مالياتي روز خود بتواند به وظايف 
و تكاليف خود عمل كند و بيش از فشار بر بانك ها را افزايش 
ندهد.  در حال حاضر طبق آم��ار آبان ماه، ميزان بدهي 
دولت به بانك ها 224 هزار ميليارد تومان، مطالبات معوق 
بانكي 150 هزار و ميزان بدهي بانك ها به بانك مركزي 
150 هزار ميليارد تومان است كه ريشه همه آنها بدهي 

دولت به بانك ها و پيمانكاران است. 
اگرچه اخيرا اقداماتي براي ساماندهي وضعيت بانك ها 
انجام شده و از جمله سود ماه شمار، تلاش براي كاهش 
نرخ سود، افزايش س��رمايه، تجديد ارزيابي دارايي ها در 
دستور كار است و به كمك رشد نرخ تسعير ارز بانك ها، در 
حال حاضر سهام بانك ها جذاب شده و در بازار سرمايه نيز، 
با وجود كاهشي شدن شاخص بورس، اما بانكي ها هنوز با 
فزوني تقاضا بر عرضه و صف خريد مواجه هستند؛ اما بايد 
توجه داشت كه هنوز 40 درصد دارايي و منابع بانك ها به 

خاطر رفتار بودجه اي دولت قفل است. 

   تعيين سقف مجاز تسويه بدهي بانك ها
همچنين طبق لايحه بودجه 98، تهاتر زنجيره اي بدهي ها 
در س��ال آينده ادامه مي يابد. در قالب بند »و« تبصره 5 
لايحه بودجه، سياست تهاتر بدهي  دولت به پيمانكاران، 
پيمانكاران به بانك ها و بانك ه��ا به بانك مركزي كه در 
قان��ون بودجه 97 هم به تصويب رس��يده ب��ود، مجددا 

پيشنهاد شده است.
اين سياس��ت، در بودج��ه 97 حين بررس��ي لايحه در 
كميس��يون تلفيق به متن لايحه اضافه شد. در قالب آن 
پيشنهاد امكان 100 هزار ميليارد تومان تهاتر بدهي وجود 
داشت اما تا پايان مهرماه س��ال جاري 10 هزار ميليارد 
تومان تهاتر بدهي انجام شده و پيش بيني مي شود كه تا 
پايان امسال حداكثر حدود 77 هزار ميليارد تومان تهاتر 

بدهي انجام شود.
متن بند پيشنهادي در لايحه بودجه به شرح زير است: 
دولت از طريق اسناد تسويه خزانه، بدهي هاي قطعي خود 
به اشخاص حقيقي و حقوقي )تعاوني و خصوصي( كه در 
چارچوب قوانين و مقررات مربوط تا پايان س��ال ١٣٩٧ 
ايجاد ش��ده، با مطالبات قطعي معوق دولت از اشخاص 
مزبور تا مبلغ بيست هزار ميليارد ريال به صورت جمعي- 
خرجي تس��ويه كند. مطالبات قطعي دولت از اشخاص 
فوق الذكر كه در اجراي بند )پ( ماده )٢( قانون رفع موانع 
توليد رقابت پذير و ارتقاي نظام مالي كشور به شركت هاي 
دولتي منتقل شده با بدهي دولت به شركت هاي مذكور و 
مطالبات اشخاص حقيقي و حقوقي )تعاوني و خصوصي( 
از دولت بابت طرح هاي تملك دارايي هاي سرمايه اي با 
بدهي اشخاص يادشده به بانك ها و موسسات اعتباري 
غيربانكي از طريق تسويه بدهي هاي بانك ها و موسسات 
اعتباري غيربانكي به دولت به وس��يله اين اس��ناد قابل 
تسويه است. از سوي ديگر، به دولت اجازه داده مي شود 
درصورت درخواست متقاضيان، مطالبات قطعي اشخاص 
حقيقي و حقوقي )خصوصي و تعاوني(، نهادهاي عمومي 
غيردولتي، ش��ركت هاي دولتي، بانك ه��ا، اتحاديه ها و 
استان هاي مقدسه بابت تكاليفي كه در چارچوب قوانين 
و مقررات مربوط تا پايان سال ١٣٩٦ ايجاد شده است با 
بدهي اشخاص يادشده به بانك ها و موسسات اعتباري 
غيربانكي از طريق تسويه بدهي هاي بانك ها و موسسات 
اعتباري غيربانكي به بانك مركزي كه در چارچوب قوانين 
و مقررات مربوط تا پايان سال ١٣٩٦ ايجاد شده، تا ميزان 
ظرفيت استفاده نشده بودجه سال ١٣٩٧ كل كشور به 
صورت جمعي-  خرجي از طريق انتش��ار اسناد تسويه 
خزانه، به شرح زير تسويه نمايد. مبلغ مزبور به عنوان بدهي 
دولت به بانك مركزي ثبت مي شود. افزايش پايه پولي از 
اين محل ممنوع است. سقف مجاز تسويه بدهي هر بانك و 
موسسه اعتباري به بانك مركزي توسط اين بانك حداكثر 

تا پايان خرداد ماه تعيين مي شود.
دولت مجاز است تا سقف بيس��ت درصد مبلغ موضوع 
اين جزو را با اولويت به مطالبات حسابرسي شده و قطعي 
سازمان تأمين اجتماعي اختصاص دهد. بانك مركزي 
مجاز است به منظور استفاده حداكثري بانك ها از فرآيند 
تعريف  ش��ده در اين بند، امكان نق��ل و انتقال مطالبات 

بانك ها از دولت، را در بازار بين بانكي فراهم نمايد.

   مطالبات بانك ها از شركت ملي نفت
همچنين افزايش سرمايه دولت در شركت ملي نفت به 
ميزان تسويه مطالبات بانك ها از آن شركت مجاز است. 

   اوراق تسويه خزانه 
بانك مركزي نيز بايد سقف مجاز تسويه بدهي بانك ها و 

موسسات اعتباري از محل اوراق تسويه خزانه را حداكثر 
تا خرداد 1۳98 اعلام كند. دولت موظف اس��ت از طريق 
اسناد تسويه خزانه، بدهي ه��اي قطعی خود به اشخاص 
حقيق��ي و حقوقی )تعاونی و خصوصی( که در چارچوب 
قوانين و مقررات مربوط تا پايان سال 1۳97 ايجاد شده، با 
مطالبات قطعی معوق دولت از اشخاص مزبور را تا مبلغ 20 
هزار ميليارد ريال صورت جمعي -  خروجي تسويه كند.

بدهي دولت به شركت هاي مذكور و مطالبات اشخاص 
حقيق��ي و حقوقي )تعاوني و خصوص��ي( از دولت بابت 
طرح هاي تملك دارايي هاي سرمايه اي با بدهي اشخاص 
ياد شده به بانك ها و موسسات اعتباري غير بانكي از طريق 
تسويه بدهي هاي بانك ها و موسسات اعتباري غير بانكي 

به دولت به وسيله اين اسناد قابل تسويه است.

   بازار باز و بهادار سازي بدهي ها
در اين لايحه به دولت اجازه داده شده در صورت اجراي 
عمليات بازار باز و نيز توثيق اوراق مالي اسلامي دولتي نزد 
بانك ها توسط بانك مركزي، بخشي از بدهي هاي قطعي 
و حسابرسي شده خود به بانك ها كه در چارچوب قوانين 
و مقررات تا پايان سال١٣٩٧ ايجاد شده است، تا سقف 

دويست هزار ميليارد ريال را بهادارسازي كند.
مطابق بند »ل« تبصره مذكور، اوراق و اسناد اين تبصره 
مشمول ماليات نمي ش��ود و بر اساس بند »م« آن نيز به 
منظور اجراي سياس��ت پولي و مديريت نرخ هاي سود و 
كنترل تورم، بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران انجام 
عمليات بازار ب��از و خريد و فروش اوراق مالي اس��لامي 
منتشره دولت و وثيقه گيري اوراق مذكور در ازاي اضافه 
برداشت بانك ها يا اعطاي خط اعتباري را انجام مي دهد. 
از نكات قاب��ل توجه در اين لايحه اينك��ه بانك مركزي 
جمهوري اسلامي ايران صرفاً مجاز به خريد و فروش اوراق 
مالي اسلامي منتشره دولت و بانك مركزي، در بازار ثانويه 
و با قيمت هاي كشف شده در بازار مزبور است. در ادامه نيز 
عنوان شده: به وزارت امور اقتصادي و دارايي اجازه داده 
مي شود نسبت به تأسيس نهاد واسط با مديريت و مالكيت 
دولت يا استفاده از نهادهاي واسط موضوع قانون توسعه 
ابزارها و نهادهاي مالي جديد با انتقال مالكيت، براي انتشار 
اوراق به��ادار )ارزي - ريالي( اقدام نمايد. اين معاملات و 
دريافت ها و پرداخت هاي مربوط به انتشار اوراق موضوع 
اين بند، صرف نظر از استفاده يا عدم استفاده از نهاد واسط، 
مشمول معافيت ها و مستثنيات حكم ماده )١٤( قانون 
رفع موانع توليد رقابت پذير و ارتقاي نظام مالي كش��ور 
مي ش��ود. در اين لايحه به وزارت امور اقتصادي و دارايي 
اجازه داده شده رأساً از دارايي هاي دولت به عنوان پشتوانه 
انتشار اوراق مالي اسلامي موضوع اين تبصره بدون رعايت 
تشريفات قانوني استفاده نمايد. ضوابط و معيار و نحوه اجرا 
به پيش��نهاد وزارتخانه مذكور به تصويب هيات وزيران 
مي رسد. در بند »ن« تبصره 5 لايحه پيشنهادي، سقف 
استفاده دولت از اوراق موضوع اين تبصره براي مصارف 
بودجه عمومي حداكثر معادل س��قف پيش بيني شده 
در جدول ش��ماره )٤( قانون برنامه ششم توسعه عنوان 
شده است و دولت اجازه مصرف از اوراق منتشره مربوط 

به شركت ها و شهرداري ها در بودجه عمومي را ندارد.
همچنين در بند »س«  ايجاد طلب جديد از دولت در 
صورتي مجاز خواهد بود كه از قبل تعهد و تضمين آن 
با مبناي قانوني توسط سازمان برنامه و بودجه كشور 

صادر شده باشد.

   رشد 14 درصدي انتشار اوراق مالي اسلامي 
دول��ت در حال��ي در لايحه بودجه پيش��نهادي خود به 

مجلس از پيش بيني 44 هزار ميليارد تومان منابع حاصل 
از فروش و واگذاري انواع اوراق مالي اس��لامي خبر داده 
كه اين رقم در بودجه امس��ال معادل ب��ا ۳8 هزار و 500 

ميليارد تومان بود.
اما در اين زمينه اين پرسش اساسي مطرح است كه با توجه 
به ميزان اس��تقبال مردم از اوراق مشاركت در سال هاي 
اخير، آيا دولت موفق خواهد ش��د ك��ه 44 هزار ميليارد 
تومان اوراق مالي اس��لامي را در شرايط اقتصادي امروز 
به فروش برساند، آيا نرخ آن و نحوه بازگشت اصل و فرع  
آن جذاب تر از نرخ س��ود بانكي، بازار ارز و سكه، مسكن، 

خودرو و... خواهد بود؟
در لايحه بودجه س��ال 1۳98 دول��ت به مجلس، منابع 
حاصل از انتشار و فروش انواع اوراق مالي اسلامي نسبت 

به بودجه امسال با رشد 14 درصدي روبرو است.

   مجوز خريد و فروش اوراق مالي 
براساس بند م تبصره 5 لايحه بودجه 98 و به منظور اجراي 
سياست پولي و مديريت نرخ هاي سود و كنترل تورم، بانك 
مركزي مي تواند عمليات بازار باز و خريد و فروش اوراق 

مالي اسلامي منتشره دولت را انجام مي دهد.
در اين بند آمده اس��ت: به منظور اجراي سياست پولي 
و مديريت نرخ هاي س��ود و كنترل تورم، بانك مركزي 
انجام عمليات بازار باز و خريد و فروش اوراق مالي اسلامي 
منتشره دولت و وثيقه گيري اوراق مذكور در ازاي اضافه 
برداشت بانك ها يا اعطاي خط اعتباري را انجام مي دهد.

بانك مركزي جمهوري اس��لامي ايران صرفاً مجاز به 
خريد و فروش اوراق مالي اس��لامي منتش��ره دولت و 
بانك مركزي، در بازار ثانويه و با قيمت هاي كشف شده 
در بازار مزبور است. در صورت اجراي عمليات بازار باز و 
نيز توثيق اوراق مالي اسلامي دولتي نزد بانك ها توسط 
بانك مركزي، بخشي از بدهي هاي قطعي و حسابرسي 
شده خود به بانك ها كه در چارچوب قوانين و مقررات 
تا پايان سال١٣٩٧ ايجاد شده است، تا سقف دويست 
هزار ميليارد ريال رابهادارس��ازي كند. به وزارت امور 
اقتصادي و دارايي اجازه داده مي شود نسبت به تأسيس 
نهاد واس��ط با مديريت و مالكيت دولت يا استفاده از 
نهادهاي واسط موضوع قانون توسعه ابزارها و نهادهاي 
مالي جديد با انتقال مالكيت، براي انتشار اوراق بهادار 
)ارزي - ريالي( اقدام نمايد. اين معاملات و دريافت ها 
و پرداخت هاي مربوط به انتشار اوراق موضوع اين بند، 
صرف نظر از اس��تفاده يا عدم اس��تفاده از نهاد واسط، 
مش��مول معافيت ها و مس��تثنيات حكم ماده )١٤( 
قانون رفع موانع توليد رقابت پذير و ارتقاي نظام مالي 
كشور مي شود. در تبصره 5 لايحه بودجه پيشنهادي 
دولت به مجلس عنوان شده با رعايت قوانين و مقررات 
شركت هاي دولتي تا سقف چهل و پنج هزار ميليارد 
ريال اوراق مالي اسلامي ريالي براي اجراي طرح هاي 
داراي توجيه فني، اقتصادي، مالي و زيست محيطي 
خود كه به تصويب شوراي اقتصاد مي رسد، با تضمين 
و بازپرداخت اصل و س��ود توسط خود، منتشر كنند. 
دولت اوراق مالي اسلامي )ريالي- ارزي( منتشر و منابع 
حاصل را به طرح هاي تملك دارايي هاي س��رمايه اي 
نيمه تمام و طرح هاي ساماندهي دانشگاه ها مندرج در 
اعتبارات طرح هاي تملك دارايي هاي سرمايه اي استاني 
و رديف هاي متفرقه و همچنين تعهدات پرداخت نشده 
طرح هاي تملك دارايي هاي سرمايه اي خاتمه يافته 
اين قانون اختصاص مي يابد تا براساس موافقت نام�ه 
متبادله با س��ازمان برنامه و بودجه كشور هزينه شود. 
سود و هزينه هاي مربوط به انتشار اوراق مذكور در اين 

قانون پيش بيني و قابل پرداخت است.
بر اس��اس اين گزارش سقف مجاز اوراق منتشره تسويه 
نش��ده از محل اين بند تا پايان سال مبلغ دويست و نود 
هزار ميليارد ريال عنوان شده و اين در حالي است كه در 
بودجه سال 1۳97 سقف انتشار اوراق مالي اسلامي ريالي 
و ارزي براي دولت در بند ب معادل 260 هزار ميليارد ريال 

تعيين شده بود.
در بند »ج« اين تبصره نيز عنوان شده، اوراق فروش نرفته 
طرح هاي بندهاي )الف( و )ب( اين تبصره براي مطالبات 
معوق در سقف اعتبار همان طرح با تأييد رييس دستگاه 
اجرايي و ذي حساب يا مدير امور مالي ذي ربط وسازمان 
برنامه و ب�ودجه كشور قابل واگذاري به تمامي طلبكاران 
طرح مذكور اعم از پيمانكاران، مشاوران، تأمين كنندگان 
تجهيزات و همچنين ساير هزينه هاي طرح ها و پروژه ها 
از جمله تملك اراضي و تأديه بدهي طرح هاي ساماندهي 

دانشگاه ها است.
همچنين شهرداري ها تا سقف پنجاه و پنج هزار ميليارد 
ريال اوراق مالي و حداقل پنجاه درصد )٥٠( از سقف اوراق 
موضوع يكي از بندها به طرح هاي قطار شهري و حمل و 
نقل شهري اختصاص مي يابد. اوراق فروش نرفته اين بند 
در سقف مطالبات معوق طرح با تأييد شهرداري مربوطه و 
سازمان برنامه و ب�ودجه كش�ور قابل واگذاري به طلبكاران 
طرح است. همچنين طبق بند ه� با حفظ قدرت خريد و با 
سررسيد تا سه سال را صادر و به طلبكاران تا سقف يكصد 

و سي هزار ميليارد ريال واگذار كند.
به گزارش فارس در حال��ي تحت عنوان كلي طلبكاران 
در لايحه بودجه امس��ال رديف مش��خصي براي انتشار 
اسناد خزانه اس��لامي عنوان شده كه اين رقم در بودجه 
س��ال 1۳97 معادل 95 هزار ميليارد ريال بود كه براي 
طلبكاران طرح هاي تملك دارايي هاي سرمايه اي، خريد 
تضميني محصولات راهبردي اس��تراتژيك كشاورزي، 
مابه التفاوت قيمت تضميني محصولات با قيمت فروش، 
بيمه محصولات كشاورزي، تأديه بدهي هاي سازمان هاي 
بيمه پايه سلامت و مطالبات توليدكنندگان برق تخصيص 
يافته بود كه مبل��غ 47 هزار و 500 ميليارد ريال از مبلغ 
اين موضوع به سازمان بيمه سلامت اختصاص مي يافت.

همچنين در بند »ز«  نيز عنوان ش��ده؛ دولت به منظور 
اس��تمرار جريان پرداخت هاي خزانه داري كل كشور، 
تا مبلغ يكصد هزار ميليارد ريال اسناد خزانه اسلامي با 
سررسيد كمتر از يك سال منتشر و اسناد مزبور را صرف 
تخصيص هاي ابلاغي از سوي س��ازمان برنامه و بودجه 
كش��ور با اولويت اعتبارات اس��تاني موضوع اين قانون 
نمايد. تس��ويه اين اسناد در سررس��يد، مقدم بر تمامي 
پرداخت هاي خزانه داري كل كشور است. انتقال تعهدات 
مربوط به اسناد منتشره به س��ال بعد نيز ممنوع است. 
بند ح تبصره 5 لايحه پيشنهادي نيز تصريح كرده است: 
دولت براي بازپرداخت اصل و سود اوراق سررسيدشده 
در سال ١٣٩٨ ت�ا معادل پنجاه هزارميليارد ريال اوراق 
مالي اسلامي ريالي منتشر نمايد. اصل و سود و هزينه هاي 
مترتب بر انتش��ار اين اوراق در بودجه هاي سنواتي كل 
كشور پيش بيني مي ش��ود. اين رقم در بودجه پارسال 
دولت معادل ۳0هزار ميليارد ريال بوده اس��ت. و در بند 
»ي« اي��ن لايحه نيز عنوان ش��ده: وزارت نفت از طريق 
شركت هاي دولتي تابعه ذي ربط براي بازپرداخت اصل و 
سود اوراق ارزي- ريالي سررسيدشده، تسهيلات بانكي و 
تضامين سررسيدشده و همچنين بازپرداخت بدهي هاي 
سررسيدش��ده به پيمان��كاران قراردادهاي بيع متقابل 
طرح هاي بالادستي نفت و گاز تا سقف معادل سه ميليارد 
دلار اوراق مالي اسلامي )ريالي يا ارزي( با تصويب هيات 

وزيران منتشر نمايد.

   جزييات منابع و مصارف بانك ها 
در لايحه بودجه سال آينده كه متن كامل آن منتشر شد، 
خلاصه كل منابع و مصارف بانك ها )ترازنامه( در س��ال 

آينده تشريح شده است.
بر اساس اين گزارش، مجموع كل درآمدهاي بانك ها در 
سال آينده از سوي دولت 106 هزار و 660 ميليارد و 978 
ميليون و 500 هزار تومان در نظر گرفته ش��ده كه 105 
هزار و 657 ميليارد و ۳۳9 ميليون و 700 هزار تومان آن 
مربوط به بخش درآمدها ومابقي آن مربوط به بخش ساير 

دريافت هاست.
همچنين در اين بخش از لايحه بودجه س��ال 1۳98، از 
مجموع بيش از 106 هزار ميليارد تومان هزينه بانك ها، 
102 هزار و 675 ميليارد و ۳۳9 ميليون و 700 هزار تومان 
آن مربوط به رديف هزينه ها، 745 ميليارد و 500 ميليون 
تومان آن مربوط به مالي��ات، 1491 ميليارد آن مربوط 
به 50 درصد سود ويژه، 9 ميليارد و 550 ميليون تومان 
مربوط به سود سهام، 14 ميليارد و 910 ميليون تومان آن 
مربوط به ساير حساب هاي تخصيص سود، 258۳ ميليارد 
و 4۳8 ميليون و 100 هزار تومان آن مربوط به هزينه هاي 
س��رمايه اي و ۳812 ميلي��ارد آن مرب��وط ب��ه افزايش 
دارايي هاي جاري است كه از مجموع اين هزينه ها 896 
ميليارد و 880 ميليون تومان مربوط به ذخيره استهلاك 

منظور در هزينه هاي جاري كسر مي شود.
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بخشش وجه التزام تسهيلات 
بخش توليد بانك رفاه

بان��ك رف��اه كارگ��ران در راس��تاي حمايت از 
بخ��ش توليد و محقق كردن ش��عار س��ال 97 
)حمايت از كالاي ايراني( باقي مانده وجه التزام 
متعلقه تسهيلات توليد كنندگاني كه نسبت به 
به روزرساني اقس��اط سررسيد شده و غيرجاري 
باقي مانده خود به بانك اقدام كنند، مورد بخشش 
قرار مي گيرد. به گزارش روابط عمومي بانك رفاه 
كارگران، به منظور ترغيب و تش��ويق بدهكاران 
بخ��ش توليد، باق��ي مانده وجه الت��زام متعلقه 
تس��هيلات توليد كنندگاني كه در فاصله زماني 
97/10/1 لغايت 97/10/10 تمامي اقساط سر 
رس��يد ش��ده و غير جاري خود را تسويه كنند، 
بخشوده خواهد شد. گفتني است اين بخشش 
به تفكيك هر قرارداد و ش��امل وجه التزام باقي 
مانده ب��وده و وجه الت��زام دريافت ش��ده قبلي 
مشمول بخشش نخواهد بود. همچنين تسهيلات 
پرداختي از محل منابع وجوه اداره شده )سازمان 

تأمين اجتماعي و...( مشمول اين طرح نيست.

كاهش زيان بانك ها با نحوه 
محاسبه سود ماه شمار 

درپي تصويب شوراي پول و اعتبار مبني بر تغيير 
پرداخت سود سپرده هاي سرمايه گذاري كوتاه مدت 
از روزش��مار به ماه ش��مار، دبير كان��ون بانك ها و 
موسس��ات اعتباري خصوصي ضمن بيان اينكه 
اين تصميم زيان بانك ها را كاهش مي دهد، نحوه 
محاسبه سود ماه  شمار سپرده هاي كوتاه مدت را 
تشريح كرد. محمدرضا جمشيدي در گفت وگو با 
ايس��نا، درخصوص مصوبه اخير سود سپرده هاي 
سرمايه گذاري كوتاه مدت ش��وراي پول و اعتبار، 
با بيان اينكه نرخ س��ود بانكي براي س��پرده هاي 
بلندمدت تا س��قف 15 درصد و براي سپرده هاي 
كوتاه مدت تا س��قف 10 درصد براي همه بانك ها 
و موسسات دولتي و غيردولتي تعيين شده است، 
اظهار كرد: همه بانك ها موظف به رعايت اين موضوع 
هستند، اما برخي بانك ها رويه شان در اين خصوص 

متفاوت بود.
وي افزود: در اين ميان برخي بانك ها از اين نرخ ها 
عبور كردند و زماني كه چند بانك اين كار را انجام 
دهند، باقي بانك ها نيز به ناچار مجبور به افزايش 
نرخ سود س��پرده ها براي رقابت در جذب سپرده 
مي شوند. دبير كانون بانك ها و موسسات اعتباري 
خصوصي ايران با تاكيد بر اينكه اكثر بانك ها ضوابط 
سود سپرده را رعايت مي كردند، گفت: تخلف برخي 
بانك ها كار را به جايي رساند كه بانك مركزي درباره 
اين تخلفات هشدار جدي داد و تاكيد كرد كه اگر 
بانك ها از اين نرخ عبور كنند، با جديت با آنها برخورد 
مي شود. جمشيدي با اشاره به جريمه هاي متفاوت 
براي تخلفات در سود سپرده هاي بلندمدت، تصريح 
كرد: بر اساس مقررات بانك مركزي، عبور از سود 
15درصد براي س��پرده هاي بلندم��دت يك نوع 
جريمه، عبور از 18 درصد جريمه هاي سنگين تر و 
عبور از 20درصد براساس قانون جريمه هايي دارد 
كه در صورت اجرا بانك ها و مديران آنها را پشيمان 
خواهد ك��رد كه تعطيلي و ادغ��ام اين بانك ها نيز 

بخشي از اين جريمه ها به شمار مي روند.
وي ب��ا بي��ان اينكه اخيرا ش��وراي پ��ول و اعتبار، 
پرداخت سود سپرده هاي كوتاه مدت را از روزشمار 
به ماه شمار تبديل كرده است، اظهار كرد: پيش از 
پرداخت سود به مشتريان براساس حداقل مانده 
حساب آنها در طول يك روز بوده، اما با اين تغيير، 
سود پرداختي به مشتريان براساس ميانگين حداقل 
مانده  حس��اب آنها در روزهاي يك ماه محاس��به 
و در پايان ماه به حس��اب آنها واريز مي شود. دبير 
كانون بانك ها و موسسات اعتباري خصوصي ايران 
اضافه كرد: اين اقدام اندكي سود سپرده گذاران را 
كاهش مي دهد اما س��ود خاصي را نصيب بانك ها 
نمي كند، چراكه بانك ها سپرده را با سود 15 درصد 
از مشتري مي گيرند و با سود 18 درصد تسهيلات 
اعطا مي كنند كه در اين ميان سه درصد به عنوان 
حق الوكاله براي بانك ها س��ود ايجاد مي كند، اما 
نكته اينجاست كه همه سپرده ها صرف پرداخت 
تسهيلات نمي شود و بخشي از آن نزد بانك مركزي 
و بخشي هم نزد صندوق بانك براي بازپرداخت به 
مردم نگه داري مي شود. از سوي ديگر سپرده ها در 
همان روز تبديل به تسهيلات نمي شوند و اين موارد 
به همراه هزينه هاي جاري بانك ها سبب مي شود تا 
در نهايت بانك ها از محل دريافت سپرده و اعطاي 

تسهيلات 0.6 درصد متضرر شوند.
جمش��يدي با بيان اينكه عملا سودي از اين محل 
نصيب بانك ها نمي ش��ود، گفت: تصميمات اخير 
بان��ك مركزي در تبديل نرخ س��ود روزش��مار به 
ماه شمار و كاهش نرخ سود سبب مي شود تا اندكي 
زيان بانك ها كاهش يابد و بطور كلي اين تصميمات 
مثبت است و اميدواريم كه اين بار بانك ها نيز اين 
تصميمات را رعايت كنند. وي در راستاي تصميمات 
بانك مركزي درخصوص نرخ سود سپرده پيشنهاد 
كرد كه نرخ هاي متفاوتي براي س��پرده هاي س��ه 
ماهه، شش ماهه و 9 ماهه نيز تعيين شود، چراكه 
پيش تر اين تقسيمات وجود داشت و مردم را ترغيب 

به سپرده گذاري در بانك ها مي كرد.
دبير كانون بانك ها و موسسات اعتباري خصوصي 
ايران، افزود: فرض كنيد فردي در يك بانك سپرده 
بلندمدت يك س��اله باز مي كند و فقط چند روز تا 
سررس��يد يك  س��ال خود براي دريافت سود 15 
درصد فاصله دارد، اما به ه��ر دليلي به پولش نياز 
پيدا كرده و مجبور به برداش��ت آن مي شود كه با 
قوانين فعلي سود او به 10 درصد كاهش پيدا كرده 

و متضرر مي شود.
جمشيدي تصريح كرد: اگر نرخ هاي متفاوتي براي 
سپرده هاي سه ماهه، شش ماهه و 9 ماهه نيز درنظر 
گرفته شود، رغبت مردم براي سرمايه گذاري پول 

خود در بانك ها افزايش پيدا مي كند.

»تعادل« از تازه ترين تحولات بازار ارز و سكه گزارش مي دهد

نوسان قيمت دلار و سكه
گروه بانك وبيمه | احسان شمشيري|

روز چهارش��نبه 5 دي م��اه قيمت دلار بي��ن 11200 تا 
11700 در ساعات مختلف معامله شد. سامانه سنا نيز نرخ 
لحظه اي دلار در روز چهارش��نبه را 11400 و نرخ يورو را 
1۳400 تومان اعلام كرد و نرخ سكه طرح جديد نيز به سه 
ميليون و 680 هزار تومان رسيد.  به گزارش »تعادل«، در 
سامانه سنا براساس قيمت هاي روز سه شنبه دلار 10 هزار 

و 640 تومان، يورو 12 هزار و 75 تومان، درهم 2هزار و 296 
تومان و يوان 1هزار و 695تومان قيمت خورد.  به گزارش 
»تعادل«، روز چهارشنبه در بازار آزاد قيمت انواع سكه و طلا 
نسبت به سه شنبه افزايش يافت. برهمين اساس در بازار 
تهران در ساعات عصر سكه تمام بهار آزادي طرح جديد 
۳ ميليون و 680، ربع سكه 1 ميليون و 190، نيم سكه 1 
ميليون و 920 هزار، سكه گرمي 655 هزار، 18 عيار ۳29 

هزار تومان معامله شد.  همچنين در ساعات صبح تا قيمت 
۳ ميليون و 9۳0 هزار تومان و سكه تمام بهار آزادي طرح 
قديم با قيمت ۳ ميليون و 750 هزار تومان معامله ش��د. 
هر قطعه نيم سكه بهار آزادي دو ميليون تومان، ربع سكه 
يك ميليون و 170 هزار تومان و هر قطعه سكه گرمي 670 
هزار تومان فروخته شد.، هر گرم طلاي 18عيار هم ۳62 
هزار و 400 تومان ارزش گذاري شده است، ضمن آنكه هر 

اونس طلا در بازارهاي جهاني با قيمت 1274 دلار معامله 
مي شود و بهاي فروش طلاي جهاني نسبت به روز سه شنبه 
4 دلار افزايش يافته است. در اين رابطه رييس كميسيون 
تخصصي طلا و جواهر با بيان اينكه قيمت طلا و سكه بعد از 
تعطيلات سال جديد ميلادي كاهش خواهد يافت، گفت: 
بانك مركزي بازهم ب��ازار ارز را تحت كنترل در مي آورد. 
محمد كشتي آراي در خصوص وضعيت بازار طلا و سكه در 
روز چهارشنبه اظهار داشت: قيمت اونس جهاني با كاهش 
قيمت نفت و كاهش ارزش سهام به بالاترين سطح در 15 
ماه اخير رسيده است؛ در بازار داخلي نيز با افزايش قيمت 
جهاني و همچنين افزايش قيمت ارز، قيمت ها به بالاترين 
سطح خود در چند روز اخير رسيده است. وي با بيان اينكه 

قيمت طلا و سكه در چند روز اخير 11 درصد افزايش يافته 
است، تصريح كرد: در بازار خريد و فروش هم انجام مي شود 
ولي معمولاً  وقتي قيمت ها صعودي مي شود، خريداران 
جديد وارد بازار مي ش��وند اين خريداران از ترس افزايش 
بيش��تر براي خريد طلا و سكه مراجعه مي كنند. كشتي 
آراي در پاسخ به اين سوال كه آيا قيمت ها بازهم در روزهاي 
آينده افزايش خواهد يافت گفت: فكر نمي كنم اين افزايش 
ادامه دار باشد؛ البته پيش بيني مي شد كه در روزهاي پاياني 
سال ميلادي نوساناتي داشته باشيم ولي در چند روز آينده 
قيمت جهاني طلا به يك ثبات مي رسد و در بازار داخلي 
نيز اقدامات بانك مركزي در كنترل قيمت ارز ادامه خواهد 

داشت و قيمت ها به ثبات مي رسد.



رويخطشركتها 5 بازار سرمايه

مديرانشركتهايفولادسازيازمواهبتامينماليازطريقبورسكالاميگويند

سرمايه مورد نياز از بورس كالا به سمت چرخه توليد
تامين مالي بنگاه هاي اقتصادي يكي از ماموريت هاي ويژه 
دولتمردان براي بازار سرمايه است كه چند سال اخير نيز 
شاهد رشد حجم تامين مالي صنايع از مسير بازار سرمايه 
هستيم. به اين ترتيب آن دسته از بنگاه هاي اقتصادي بزرگ 
كه نيازمند منابع مالي با حجم بالا براي پيشبرد فعاليت هاي 
اقتصادي خود هستند و نمي توانند به راحتي و با نرخ مناسب 
از طريق نظام بانكي تامين كنند، با مراجعه به بازار سرمايه 
مي توانند منابع مالي مورد ني��از خود را از طريق ابزارهاي 

مالي اسلامي موجود فراهم كنند.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، از سوي ديگر بورس 
كالاي ايران نيز در ميان بازارهاي مالي كه نقش مهمي در 
اقتصاد كشور ايفا مي كنند، زمينه تامين منابع مالي را براي 
بنگاه هاي اقتصادي بزرگ در حجم بالا و با نرخ مناس��ب 
فراهم كرده است. در واقع بورس كالا توانسته با معرفي ابزار 
اوراق سلف موازي استاندارد به بنگاه هاي اقتصادي در تامين 

سرمايه در گردش كمك كند.
در همين زمينه يكي از شركت هايي كه از مسير بورس كالا 
اقدام به تامين سرمايه در گردش كرده، شركت فولاد كاوه 
جنوب كيش اس��ت. به طوري كه در ۱۳شهريور ماه سال 
جاري عرضه اوليه اوراق س��لف موازي استاندارد شمش 
فولاد شركت فولاد كاوه جنوب كيش، در نماد »عكاوه« به 
تعداد ۸۳۲ هزار و ۵۰۰ قرارداد و با قيمت ۲ ميليون و ۴۰۲ 
هزار و ۴۰۰ ريال در هر قرارداد صد كيلوگرمي با موفقيت 
انجام شد. همچنين معاملات ثانويه اين اوراق نيز از تاريخ 
۱۴ ش��هريورماه ۹۷ آغاز شد و براي مدت يكسال تا تاريخ 

۱۳ شهريور سال ۹۸ ادامه دارد.
معاون ف��روش و بازاريابي فولاد كاوه جنوب كيش در اين 
خصوص گفت: بازار سرمايه از ساليان طولاني مسير رشد 
و پيشرفت خود را شروع كرده و اين مسير را ادامه مي دهد. 
تقي ممتازان افزود: ابزارها، نهادها و بازارهاي مالي تنوع و 
توسعه پيدا كرده اند و تنها اطمينان و شفافيت از بازار است 
كه مي تواند تعداد سهامداران و سرمايه گذاران را افزايش 

دهد و ساختارهاي جديد در بازار مالي ايجاد كند.
به گفته وي، بورس كالا بس��تري اس��ت كه در آن عرضه 
و تقاضا و كشف قيمت ها بطور ش��فاف و با نظارت شكل 
مي گيرد و طرفين در يك س��اختار ام��ن و داراي قوانين 
مشخص با يكديگر رقابت مي كنند، همچنين با توجه به 
اينكه فضاي اقتصادي كشور با مشكلات متعددي همچون 
تحريم ها و ناتواني بانك ها براي پرداخت تسهيلات روبه 
روست، اين مسائل منجر شده بنگاه هاي اقتصادي بزرگ كه 
نيازمند منابع مالي براي پيشبرد فعاليت هاي اقتصادي خود 
هستند به مسيرهاي جديد و كارآمدي همچون ابزارهاي 

مالي روي بياورند كه در اين مسير بورس كالا نيز توانسته با 
معرفي اوراق سلف موازي استاندارد، جاده اي ميانبر در برابر 

بنگاه هاي اقتصادي قرار دهد.
ممتازان در ادامه عنوان كرد: بورس كالا با هدف كش��ف 
قيمت درست محصولات و رسيدن سود حاصل از توليد 
به توليدكنندگان به وج��ود آمد تا محصولاتي كه در اين 
بورس معامله مي ش��وند، از قيمت گذاري در امان باشند 
كه اميدواريم اين موضوع حتي در ش��رايط هاي مختلف 
اقتصادي نيز رعايت شود تا از واقعيت هاي اقتصادي فاصله 
نگيريم و فعالان اقتصادي قدرت تصميم گيري براساس 

واقعيت ها را داشته باشند.

 استقبال سرمايه گذاران از تامين مالي
در طرح ها و پروژه ها

در ادامه ني��ز هادي طاهري، عضو هيات مديره فولاد كاوه 
جنوب كيش در رابطه با ميزان رضايت مندي از انتخاب 
روش تامين مالي با انتش��ار اوراق س��لف م��وازي گفت: 
عملكرد بورس كالا طي يك دهه گذشته براي همه فعالان 
صنايع مشخص بوده است، بازارهايي كه بدون هيچ معيار 
و قاعده اي فعال بودند وارد يك چارچوب مشخص، شفاف 
و قانوني ش��دند و ديگر خبري از ايجاد قيمت گذاري  هاي 
غيرمنطقي نيست، بنابراين با توسعه اين ابزارها و افزايش 
عمق و تعداد فعالان در اين ابزارها، شاهد سهولت در تامين 
مالي و رفع بسياري از دغدغه هاي فعالان صنايع از جمله 

نوسان قيمتي و تامين مواد اوليه در آينده، خواهيم بود.
طاهري اظهار داشت: يكي از راهكارهاي جذب منابع مالي 
اين اس��ت كه شركت يا نهاد تامين كننده، ابزارهاي نوين 
تامين مالي ايجاد كرده و تامين مالي ساختار يافته، پروژه اي 
معرفي كند تا شركت ها بتوانند با دستي باز ابزار مورد نياز 
تامين مالي خ��ود را انتخاب كنند، بنابراين بورس كالاي 
ايران نيز با همين روند و توسعه ابزارهاي مالي توانسته گزينه 

مناسبي در ميان بازارهاي مالي باشد.
به گفته وي، انتش��ار اوراق س��لف موازي براي شركت ها 
به دليل سهولت انتش��ار و هزينه هاي كم، جذاب است و 

توليدكننده ها از اين ابزار مالي استقبال مي كنند.
عضو هيات مديره فولاد كاوه جنوب كيش افزود: اميدوارم 
با توسعه انتش��ار اوراق س��لف موازي بر پايه محصولات 
مختلف و همچنين ايجاد تنوع در ابزارهاي مالي، علاوه بر 
سرمايه گذاران، شاهد حضور فعالان صنايع مختلف براي 
خريد و فروش اوراق سلف در بورس كالاي ايران باشيم و ما 

نيز از روند انتشار اين اوراق رضايت داريم.
طاهري تاييد كرد: واضح است كه از ويژگي هاي بارز بازار 

س��رمايه تنوع و در واقع پتانسيل وجود تنوع براي فراهم 
كردن رضايت سرمايه گذاران با انتظارات متفاوت است، 
پس اين سياس��ت و توانايي بازار مالي است كه چه مقدار 

انگيزه مخاطبان را در نظر مي گيرد.
وي در ادام��ه به بحث فراه��م بودن زمين��ه لازم براي 
ابزارهاي مالي اش��اره كرد و گفت: به  عنوان مثال لازمه 
اصلي فع��ال بودن اب��زار مالي امكان رقاب��ت در زمينه 
هزينه هاي تامين مالي و تناسب بين ريسك و بازدهي 
اوراق است. در سال هاي گذشته در بازار بدهي، ابزارهاي 
مالي متنوعي ايجاد ش��ده كه فضاي اقتصادي نيز براي 
رش��د آن فراهم است.به گفته طاهري در اين سال ها در 
زمينه تدوين مقررات و ايج��اد ابزارهاي معاملاتي نيز 
فعاليت هاي خوبي صورت گرفته اس��ت؛ پتانسيل هاي 
موجود در بورس كالاي ايران بايد با ايجاد مشوق هايي 
براي افزايش انگيزه ورود سرمايه گذاران و فعالان ساير 
بازارها آميخته شود تا ش��اهد نظم و شفافيت در عمده 

فعاليت شركت هاي توليدي باشيم. 

 انواع روش تامين مالي از طريق بورس كالا
قراردادهاي سلف، اوراق س��لف موازي استاندارد، گواهي 
س��پرده كالايي، صندوق ه��اي س��رمايه گذاري كالايي، 
صندوق هاي سرمايه گذاري ارزي، خريد دين، فورفيتينگ 
و اوراق مشتقه كالايي، ابزارهايي براي تامين مالي صنايع از 
طريق بورس كالا هستند. به اين ترتيب صنايع مي توانند با 
استفاده از اين قراردادها بدون بوروكراسي اداري، پوشش 
ريس��ك و تامين مالي كنن��د. با توجه به اينكه ريس��ك 
نقدشوندگي وريسك تغييرات قيمت براي خريداران به 
دليل نبود بازار ثانويه در معاملات قراردادهاي سلف عادي بالا 
است، قراردادهاي سلف موازي استاندارد طراحي و در بورس 
كالا راه اندازي شده است. گفتني است قراردادهاي سلف 
موازي علاوه بر تسهيل تامين مالي بلندمدت در طرح هاي 
توسعه اي سبب افزايش سرمايه در گردش مي شود و ابزاري 
مناسب جهت برنامه ريزي بلندمدت براي توليدكنندگان 
محسوب مي شود.براي نمونه مي توان به اين مثال اشاره كرد 
كه بورس كالاي ايران با عرضه اوراق پي وي سي مجتمع 

پتروشيمي آبادان در سال جاري، ۵۰۰ ميليارد ريال تامين 
مالي براي اين شركت انجام داد و براي مجتمع هاي سنگ 
آهن گل گهر و چادرملو نيز به ترتيب بيش از ۸۳۰ و ۸۰۰ 
ميليارد ريال از اين طريق تامين مالي داشته است.گواهي 
سپرده كالايي يكي ديگر از ابزارهاي نوين تامين مالي در 
بورس كالاي ايران است. در اين روش، كالاي موجود در انبار 
به ورقه بهادار تبديل مي شود كه سپس معامله روي اين اوراق 
انجام مي شود به اين ترتيب امكان استفاده از پشتوانه گواهي 
سپرده كالايي به منظور تأمين مالي و جلوگيري از فروش 
اجباري در اثر تنگناهاي مالي براي توليدكنندگان فراهم 
شده و هزينه هاي تأمين مالي كاهش يافته و نقدشوندگي 
كالا براي توليدكنندگان حاصل مي شود. اين اوراق بهادار 
مانند ساير اوراق قابليت ارايه به شبكه بانكي به عنوان تضمين 
خواهد بود زيرا فرآيند تحويل كالا در بورس و بازارهاي خارج 
از بورس را تسهيل كرده و مي توان فروش محصولات ايراني 
در بازارهاي بين المللي را با پشتوانه گواهي سپرده كالايي 

توسعه و افزايش داد.
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  صورت هاي مالي ۶ ماهه »خپارس«: شركت 
پارس خ��ودرو صورت هاي مالي مي��ان دوره  اي ۶ 
ماهه نخست س��ال مالي منتهي به ۲۹ اسفند ۹۷ 
را به صورت حسابرسي ش��ده منتشر كرد. بر اين 
اساس، شركت با سرمايه ۲۲ هزار و ۷۲۰ ميليارد 
و ۲۷۹ ميليون ريال، در دوره ۶ ماهه منتهي به ۳۱ 
ش��هريور ماه ۱۳۹۷، مبلغ دو هزار و ۳۷۵ ميليارد 
و ۸۶۸ ميليون ري��ال زيان خالص محقق كرد و بر 
اين اس��اس مبلغ ۱۰۵ ريال زيان به ازاي هر سهم 
شناسايي كرد كه نس��بت به دوره مشابه گذشته 
كاهش چشمگيري را نشان مي دهد. »خپارس« 
در دوره ش��ش ماهه نخست سال مالي منتهي به 
اسفند ۹۶، به صورت حسابرسي شده، سود خالص 
را مبلغ ۳۶۷ ميليارد و ۳۰۳ ميليون ريال اعلام كرده 
و بدين ترتيب مبلغ ۱۶ ريال سود به ازاي هر سهم 

خود اختصاص داده بود.
  س�ود هر س�هم »بترانس« افزايشي بود: 
شركت ايران ترانسفو صورت هاي مالي ميان دوره  اي 
۶ ماهه نخست سال مالي منتهي به ۲۹ اسفند ۹۷ 
را حسابرسي شده منتشر كرد. همچنين، شركت با 
سرمايه ۳ هزار و ۷۵۰ ميليارد ريال، در نيمه نخست 
س��ال جاري، مبلغ يك هزار و ۵۳ ميليارد و 4۱4 
ميليون ريال سود خالص كسب كرد و بر اين اساس 
مبلغ ۲۸۱ ريال س��ود به ازاي هر سهم اختصاص 
داد كه نس��بت به گ��زارش ۶ ماهه حسابرس��ي 
نش��ده خود ۳ درصد رشد داش��ته است. افزايش 
سود هم س��هم »بترانس« به سبب افزايش ساير 
درآمدهاي عملياتي در گزارش حسابرس��ي شده 
است. »بترانس« در دوره شش ماهه نخست سال 
مالي منتهي به اس��فند ۹۶، به صورت حسابرسي 
ش��ده، س��ود خالص را مبلغ ۲۹۳ ميليارد و ۹۹۳ 
ميليون ريال اع��لام كرده و بدين ترتيب مبلغ ۷۸ 

ريال سود به ازاي هر سهم خود محقق كرده بود.
  نگاهي به عملكرد »تاپيكو«: سرمايه گذاري 
نفت و گاز و پتروش��يمي تامين، صورت هاي مالي 
ميان دوره  اي ۶ ماهه نخست سال مالي منتهي به ۳۱ 
ارديبهشت ۹۸ را به صورت حسابرسي نشده منتشر 
كرد. شركت با سرمايه ۸۱ هزار و ۵۰۰ ميليارد ريال، 
در دوره ۶ ماهه منتهي به ۳۰ آبان ماه ۱۳۹۷، مبلغ 
يك هزار و ۶۹۹ ميليارد و ۱۲۵ ميليون ريال سود 
خالص كسب كرد و بر اين اساس مبلغ ۲۱ ريال سود 
به ازاي هر س��هم اختصاص داد كه نسبت به دوره 
مشابه در سال گذشته معادل ۳۲۰ درصد افزايش را 
نشان مي دهد. علاوه بر اين، شركت دليل اين رشد را 
افزايش ۲۷ درصدي جمع درآمدهاي غيرعملياتي 
و نيز كاهش 4۳ درصدي هزينه   هاي مالي عنوان 
كرده است. »تاپيكو« در دوره شش ماهه نخست 
س��ال مالي منتهي به ارديبهش��ت ۹۷، به صورت 
حسابرسي شده، سود خالص را مبلغ ۳۸۱ ميليارد و 
۲۳۳ ميليون ريال اعلام كرده و بدين ترتيب مبلغ ۵ 
ريال سود به ازاي هر سهم خود اختصاص كرده بود.

رييسكميسيونكشاورزيمجلس:
زعفراندربورسكالابهشفافيتقيمتيرسيدهاست

فرصتيبرايبازارسرمايه

مروريبرآمارمعاملاتديروزنشانميدهد

گام مثبت بورس
گروه بورس| شاخص كل بورس اوراق بهادار تهران در 
معاملات روز گذشته با افزايش يك هزارو ۴۹۳ واحدي 
همراه شد و در نهايت توانس��ت رقم ۱۵۸ هزارو ۴۴۳ 
واحدي را به خود اختصاص دهد. علاوه بر اين، شاخص 
بازار اول با افزايش ۱۱۷۱ واحدي، رقم ۱۱6 هزار و ۵۴۳ 
واحد را به ثبت رساند و در نقطه مقابل شاخص بازار دوم 
با افزايش ۲6۳۲ واحدي رقم ۳۱6 هزار و ۵۲۲ واحد را 
تجربه كرد. افزون بر اين، شاخص سهام آزاد شناور نيز 
با افزايش ۱۹۰6 واحدي به رقم ۱۷۲ هزار و ۳۷ واحد 
رسيد. همچنين، شاخص كل هم  وزن با افزايش ۲۴۱ 
واحدي رقم ۲۷ هزار و ۲۵۴ واحد را به نمايش گذاشت. 
بر اين اساس، ديروز معاملات سهام در نماد معاملاتي 
شركت هاي پتروش��يمي پارس با ۱۹۲ واحد و بانك 
ملت با ۱۴۸واحد و پالايش نفت اصفهان با ۱۳۴ واحد 

افزايش بيشترين تأثير مثبت را بر شاخص كل بورس 
به نام خود ثبت كردند. در مقابل، معاملات س��هام در 
نماد معاملاتي شركت هاي پتروش��يمي جم با ۱۴۱ 
واحد، بانك صادرات ب��ا ۵۳ واحد و معدني و صنعتي 
گل گهر با ۳۹واحد كاهش، بيشترين تاثيرمنفي را در 
محاسبه اين نماگر به دوش كشيدند. همچنين، ارزش 
كل معاملات ديروز ب��ورس تهران در حالي به بيش از 
يك ه��زارو ۱۲۲ ميليارد تومان نمايش داده ش��د كه 
ناشي از دست به دست شدن بيش از ۳ ميليارد و ۴6۴ 
ميليون سهم و اوراق مالي قابل معامله طي ۱۷6 هزار و 
۴۰6 نوبت داد و ستد بود. از سويي ديگر، روز چهارشنبه 
نمادهاي »زاگرس« و »هرم��ز« ۱۱ واحد از آيفكس 
حمايت كردند و سبزپوشي اين نماگر را رقم زدند اين 
در حالي است كه نمادهاي »دماوند« و »ذوب« با اهرم 

منفي 6 واحدي مانع از رشد بيشتر شاخص كل شدند. 
نگاهي به توقف و بازگشايي نمادهاي فرابورسي نشان 
مي دهد كه ديروز نماد معاملاتي »فسديد« متعلق به 
شركت لوله و تجهيزات سديد به دليل عدم اظهارنظر 
حس��ابرس نس��بت به صورت هاي مالي ش��ش ماهه 
حسابرسي شده منتهي به پايان شهريور ۹۷ متوقف 
شده است. معامله گران بازارهاي مختلف فرابورس طي 
روز گذشته به دادوس��تد ۹۲۱ ميليون ورقه به ارزش 
افزون بر دو هزار و ۲۹۰ ميليارد ريال اقدام كردند كه اين 
حجم از مبادلات در بيش از ۱۰۰ هزار نوبت دادوستدي 
جابه جا شد. در اين ميان بازار اول ميزبان نقل وانتقال 
۸۴ ميليون سهم به ارزش ۳۳6 ميليارد ريال بود و در 
بازار دوم نيز ۳۲۳ ميليون سهم به ارزش ۸۹۸ ميليارد 

ريال دست به دست شد.

رييس كميسيون كشاورزي، آب و منابع طبيعي مجلس 
با تاكيد بر لزوم بين المللي ش��دن معام��لات زعفران در 
بورس كالاي ايران گفت: بايد به واسطه عرضه زعفران در 
بورس كالا، اين محصول صادراتي ايران به بالاترين قيمت 
در بازارهاي بين المللي به فروش برس��د تا پس از سال ها 
سهم كش��اورزان از فروش اين محصول افزايش يابد. به 
گزارش كالاخبر، احمد علي كيخا درباره عرضه زعفران در 
بورس كالا گفت: هدف گذاري نهايي ساماندهي و اصلاح 
روندها در بخش كش��اورزي، عرضه تمامي محصولات 
كشاورزي در بورس كالا است كه زعفران نيز از جمله اين 
محصولات بوده كه عرضه آن از س��ال گذشته آغاز شد و 
با روند مطلوبي در حال انجام اس��ت. رييس كميسيون 
كشاورزي، آب و منابع طبيعي مجلس افزود: از مهم ترين 
اهداف راه اندازي بورس كالا، ايجاد شفافيت اقتصادي بوده 
است تا توليدكنندگان و مصرف كنندگان بتوانند در يك 
مكان شفاف به معامله بپردازند تا بهترين تصميم ها از سوي 

متوليان امر به منظور افزايش كيفيت توليدات و تنظيم 
بازارها گرفته شود. وي با بيان اينكه زعفران در بورس كالا 
به شفافيت قيمتي رسيده است، اظهار داشت: با عرضه پر 
حجم زعفران در بورس كالا، ش��اهد واقعي شدن قيمت 
اين محصول، كمرنگ ش��دن فعاليت واسطه ها در بازار و 
حمايت مستقيم از زعفرانكاران هستيم. كيخا با اشاره به 
سهم بالاي زعفران ايراني در بازارهاي بين المللي، گفت: 
با وجود عرضه بسياري از مواد اوليه و كالاهاي اساسي در 
بورس كالا، اما هنوز تا استفاده كامل از ظرفيت هاي بهينه 
اين بورس فاصله زيادي داريم. اين در حالي است كه ساير 
كشورها با استفاده از ظرفيت هاي بورس هاي كالايي خود 
بر مبادلات بين المللي تاثير مي گذارند كه ما نيز بايد تلاش 
كنيم با تقويت عرضه محصولات در اين بورس و همچنين 
بين المللي شدن معاملات زعفران در بورس ايران، محصول 
با مزيت و استراتژيك كشورمان را با شيوه هاي نوين به دنيا 

معرفي و عرضه كنيم.

رييس كميسيون كشاورزي، آب و منابع طبيعي مجلس 
افزود: ورود به ب��ورس كالا در افزايش كيفي محصولات 
كش��اورزي تاثير بسزايي داشته اس��ت؛ چرا كه به دليل 
افزايش مش��تريان در بورس، توليدكنندگان مجاب به 
افزايش كيفيت كالاهاي خود مي شوند و همين امر موجب 
مي شود تا با گذر زمان شاهد افزايش كيفيت كالاهاي توليد 
داخل با نرخ واقعي و شفاف باشيم و متقاضيان هم تشويق 
به خريد كالا از يك كانال مناس��ب خواهند شد. نماينده 
مردم در مجلس دهم تصريح كرد: دو نكته مهم را بايد در 
مورد زعفران در نظر گرفت؛ يكي اينكه بايد زعفران ايراني 
به بالاترين قيمت در بازارهاي بين المللي به فروش برسد 
و ديگر اينكه سهم كشاورزان از قيمت پرداختي از سوي 
مصرف كنندگان بيشتر باشد تا سود واقعي عايد كشاورز 
شود؛ اين دو موضوع با همكاري وزارت جهاد كشاورزي، 
بورس كالا و نهادهاي مرتبط در دستوركار است كه آثار 

مثبت آن اكنون نمايان شده است.

طي ساليان گذشته بانك ها براي افزايش جذابيت خود 
دس��ت به اقدام��ات مختلفي زده بودند ك��ه از آن جمله 
مي توان به اعطاي سود روزش��مار به سپرده هاي بانكي 
اشاره كرد. اقدامي كه در ادامه اصلاحات رييس كل جديد 
بانك مركزي طي بخش��نامه اي در روزهاي اخير منتفي 
شد و قرار اس��ت از بهمن ماه س��ال جاري اجرايي شود. 
اميرتقي خان تجريشي در خصوص بخشنامه اخير بانك 
مركزي مبني بر حذف سود روزشمار و تبديل آن به سود 
ماه شمار و تاثير احتمالي اجراي اين بخشنامه بر بورس 
 به سنا، گفت: با اجرايي ش��دن اين بخشنامه از جذابيت 

سپرده گذاري در بانك ها كاسته مي شود و امكان تغيير رويه 
صاحبان نقدينگي وجود دارد. مديرعامل سرمايه گذاري 
توسعه صنعت و تجارت افزايش گردش پول را نتيجه اين 
تصميم ش��وراي پول و اعتبار دانست و افزود: در واكنش 
به اين تصميم ممكن است افراد تصميم بگيرند كه پول 
خود را از بانك ها خارج كنند و سرمايه گذاري در بورس يا 
ساير دارايي ها را انتخاب كنند. بنابراين اين تصميم منجر 
به افزايش گردش پول مي شود كه مي تواند بخشي از آن 
جذب بازار س��رمايه ش��ود. وي ادامه داد: به خصوص در 
حوزه هاي تامين مالي پروژه ها و ايجاد رونق در بازار ثانويه 

اثر گذار است؛ نقد ش��وندگي را بالا مي برد و احتمالا اگر 
ميزان خريد بالا رود قيمت ها هم رش��د پيدا مي كند كه 
مي تواند بر سود ش��ركت ها بيافزايد. اين كارشناس بازار 
سرمايه با اش��اره به اهداف احتمالي صاحبان نقدينگي 
خاطرنشان كرد: در صورت هدايت نقدينگي خارج شده 
از پاركينگ پولي به بازار سرمايه، منابع مي تواند به سمت 
توليد حركت كند و با تامين مالي كم هزينه به سودآوري 
صنايع بورسي كمك كند. البته در اين ميان ممكن است 
نقدينگي از بانك ها خارج نش��ود و بين سرمايه گذاران و 

سرمايه پذيران جابه جا شود.

ديدگاه
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در نشست مشترك اتاق تهران با سازمان ثبت اسناد و املاك، توسعه ارايه خدمات به فعالان اقتصادي بررسي شد

رييس هيات مديره انجمن صادركنندگان سرب و روي ايران مطرح كردرييس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان تهران خبر داد

3  پيشنهاد اتاق براي خدمات دهي به صاحبان كسب وكار

توقف صادرات، محصولات توليدي را به انبارها بردتشكيل 52 هزار پرونده تخلف صنفي در استان تهران 

تعادل|
پارلمان اقتصادي پايتخت، در تازه ترين نشست خود، 
ميزبان متوليان سازمان ثبت اسناد و املاك كشور بود 
تا براي توسعه و تسهيل خدمات به فعالان اقتصادي 
هم انديشي كنند. »صدور بخش��نامه هاي متعدد«، 
»قوانين دست و پاگير«، »عدم قطعيت  اقتصاد كشور« 
و »افزايش ريسك سرمايه گذاري همسو با تنزل رتبه 
ايران در شاخص هاي جهاني كسب و كار« به عنوان 
مهم ترين دغدغه هاي فضاي كس��ب و كار از س��وي 
فعالان اقتصادي مطرح شد، كه خواستار رسيدگي و 
رفع اين مش��كلات شدند. اما در بخش ديگري از اين 
نشست، فعالان اقتصادي پيشنهادهايي براي توسعه 
و ارتقاي كيفيت خدمات دهي ارايه دادند. نخستين 
پيش��نهاد، »طراحي پروژه هاي عملياتي ميان اتاق 
تهران و بخش هاي سازمان ثبت اسناد و املاك كشور« 
بود؛ به گفته آنها، از آنجايي كه بيش از 100 تش��كل 
اقتصادي با اتاق ته��ران ارتباط دارند، مي توان از اين 
ظرفيت براي اجراي خدماتي از قبيل آموزش، رعايت 
حقوق مالكيت معنوي و تجاري سازي ايده و برندها 
استفاده كرد. اما پيشنهاد ديگري كه مورد استقبال 
قرار گرفت، ايده »صدور تاييديه تخصصي توسط اتاق 
بازرگاني براي متقاضيان ثبت نش��ان لاتين به جاي 
كپي كارت بازرگاني« بود؛ با اجراي اين طرح، نه تنها 
كارت هاي يك بار مصرف حذف  مي ش��ود، بلكه اين 
تاييديه  مي تواند منشأ اعتبارسنجي شركت ها باشد. 
اما سومين پيشنهاد فعالان اقتصادي، همكاري اتاق 
بازرگاني تهران با سازمان ثبت اسناد و املاك كشور 
براي ايجاد پيش��خوان خدمت به صورت فيزيكي و 
الكترونيكي بود. رييس مركز مالكيت معنوي سازمان 
ثبت اسناد و املاك كشور نيز نسبت به ايجاد اين ميز 
خدمت و نيز همكاري با اتاق تهران براي »قضازدايي 
از فضاي كسب وكار«، »تسريع فرآيند ثبت شركت ها« 
و »ارتقاي آگاهي عمومي در زمينه مالكيت معنوي و 

صنعتي«، اعلام آمادگي كرد.

  توسعه و تنوع بخشي خدمات 
مدتي اس��ت كه ميز خدمات ثبت شركت ها در اتاق 
بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي تهران راه اندازي 
ش��ده و فعالان اقتص��ادي مي توانن��د از خدمات آن 
اس��تفاده كنند و بخش خصوصي و ق��وه قضاييه از 
جمله سازمان ثبت اسناد و املاك كشور، در پي ايجاد 
راه هايي براي توس��عه خدمات دهي به فعالان بخش 
خصوصي و تسهيل فرآيند ارايه خدمات هستند. به 
همين منظور، اتاق تهران طي نشستي ميزبان مديران 
ارشد سازمان ثبت اسناد و املاك كشور براي توسعه 
زمينه هاي همكاري در جهت تس��هيل امور فعالان 
اقتصادي در حوزه ثبت شركت ها و علايم تجاري بود. 
در اين نشست، دو طرف نس��بت به توسعه خدمات 
خود به توليدكنندگان، صنعتگران و بازرگانان تاكيد 
و بر لزوم مشاركت و همكاري حداكثري براي افزايش 

تنوع و كيفيت اين خدمات تاكيد كردند.
دبيركل اتاق بازرگاني تهران در آغاز اين نشس��ت، با 
اش��اره به اينكه از حدود 40 هزار فعال اقتصادي در 
كش��ور، حدود 19 هزار نفر به عضوي��ت اتاق تهران 

درآمده ان��د، ادام��ه داد: بنابر محاس��بات حدود 40 
درصد تولي��د ناخالص داخلي كش��ور در پايتخت و 
در حيطه فعاليت هاي ات��اق بازرگاني تهران تمركز 
يافت��ه و چنين برآورد  مي ش��ود ك��ه 240 ميليارد 
يورو از ارزش توليد، فروش يا تجارت ش��ركت ها در 
كش��ور از ش��ركت هاي بزرگ گرفته تا شركت هاي 
 بس��يار كوچك، ب��ه اين منطق��ه اختص��اص دارد.

 بهمن عشقي در ادامه از طراحي ماموريت هاي جديد 
براي ات��اق تهران در دوره هش��تم هيات نمايندگان 
س��خن گفت و افزود: اتاق هاي م��درن يا به تعبيري 
اتاق هاي نسل چهارم در جهان، داراي سه ماموريت 
توانمندس��ازي اعضا، يكپارچه س��ازي و دفاع از حق 
اعضاي خود هستند. اتاق در چهار سال گذشته، اين 
سه وظيفه را هدف خود قرار داده و برنامه و بودجه خود 
را بر اين مبنا تنظيم كرده است. بهمن عشقي در بخش 
ديگري از س��خنان خود به عدم قطعيت هاي اقتصاد 
كش��ور اش��اره كرد و گفت: اگرچه اين شرايط پايدار 
نيست اما نااميدي نسبي فعالان اقتصادي را فراگرفته 
و اين مس��اله در وضعيت نگران كننده اي قرار گرفته 
است. در عين حال رتبه ايران در شاخص هاي جهاني 
كسب وكار رو به تنزل است. حال آنكه سرمايه گذاران 
خارجي اين شاخص ها را مبناي تصميم گيري خود 
قرار  مي دهند. او سپس با اشاره به صدور بخشنامه هاي 
متعدد از سوي دولت و توقع فعالان اقتصادي از اتاق 
بازرگاني براي حذف ضوابط دست وپاگير گفت: اتاق 
بازرگاني ته��ران از توانايي هاي بس��ياري برخوردار 
اس��ت و  مي تواند بخش��ي از وظايف نهادهايي چون 
س��ازمان ثبت را بر عهده بگيرد. نيت ما، تسهيل امور 
فعالان اقتصادي است و هدف از برگزاري اين نشست 
آن است كه ببينيم چگونه  مي توان با همكاري اداره 
ثبت شركت ها و ساير بخش هاي سازمان ثبت اسناد 
و املاك كش��ور، ميز خدمت به فعالان اقتصادي در 
اتاق تهران را توسعه ببخش��يم. او افزود: البته حدود 
دو س��ال است كه خدماتي در حوزه ثبت شركت ها و 
تغيير صورت جلسات با همكاري اداره ثبت شركت ها 
در اتاق در حال ارايه است. اما  مي توان اين خدمات را 
به حوزه ايجاد ارزش افزوده از محل مالكيت معنوي، 

تجاري سازي ايده و برند نيز تسري داد.

 آمادگ�ي ب�راي راه ان�دازي پيش�خوان 
الكترونيكي

در ادامه اين نشس��ت، رييس مركز مالكيت معنوي 
سازمان ثبت اس��ناد و املاك كشور نيز در خصوص 
ايجاد نظام مالكيت معنوي و صنعتي و اقدامات صورت 
گرفته در نهاد متبوع خود توضيحاتي ارايه كرد و گفت: 
حوزه مالكيت معنوي شامل بخش هاي اختراع، طرح 
صنعتي، علامت تجاري و نشان جغرافيايي نيازمند 
قوانين به روز اس��ت. از اين رو در س��ال 1383 قانون 
نش��انه جغرافيايي كالا و نيز در س��ال 1386 قانون 
ثبت اختراعات، طرح ه��اي صنعتي و علائم تجارتي 
به تصويب رسيد. محمدحس��ن كياني افزود: ايران 
به اغلب كنوانسيون هاي بين المللي اين حوزه نظير 
كنوانس��يون پاريس، كنوانس��يون موسس سازمان 
جهان��ي مالكي��ت معن��وي )WIPO(، موافقتنامه 

ليسبون در مورد ثبت و حمايت بين المللي از اسامي 
مبدأ و معاهده همكاري ثبت اختراع )PCT( ملحق 
شده است. كياني با اشاره به اينكه از ظرفيت هاي نهفته 
در قوانين و مقررات موجود به درستي استفاده نشده 
است، ادامه داد: تقاضاي ما اين است كه اتاق بازرگاني 
تهران در به روزرساني مقررات نقش محوري ايفا كند. 
در عين حال با توجه به اينكه، مركز مالكيت معنوي 
براي ارتقاي آگاهي عموم��ي و ذينفعان، همايش ها 
و كارگاه ه��اي بس��ياري را برگزار  مي كن��د، اتاق در 
اي��ن زمينه نيز  مي تواند، كمك كننده باش��د. كياني 
سپس از اصلاح فرآيندها، ارايه خدمات الكترونيك، 
ارتباط الكترونيكي ب��ا پارك هاي فناوري و برگزاري 
فستيوال هاي متعدد تجاري سازي به عنوان بخشي از 
اقدامات اين مركز ياد كرد و گفت: اين آمادگي وجود 
دارد كه با همكاري اتاق بازرگاني تهران، پيش��خوان 
خدمت به صورت فيزيكي و الكترونيكي براي تسهيل 
امور فعالان اقتصادي راه اندازي ش��ود. او نيز نسبت 
به همكاري با اتاق ته��ران براي »قضازدايي از فضاي 
كسب وكار«، »تس��ريع فرآيند ثبت ش��ركت ها« و 
»ارتقاي آگاهي عمومي در زمينه مالكيت معنوي و 

صنعتي«، اعلام آمادگي كرد.

  ضرورت شناخت متقابل
از س��وي ديگ��ر، مدي��ركل اداره ثبت ش��ركت ها و 
موسس��ات غيرتجاري نيز به طرح ديدگاه هاي خود 
پرداخ��ت و گفت: در كش��ور ظرفيت ه��اي قانوني 
مناس��بي وجود دارد كه چندان مورد اس��تفاده قرار 
نمي گيرد. براي مثال، يكي از دموكرات ترين قوانين 
كشور، مربوط به اتاق ايران است. مرتضي ادب افزود: 

در بن��د الف ماده 5 قانون اتاق اي��ران كه به وظايف و 
اختيارات پارلم��ان بخش خصوصي اختصاص دارد، 
ايجاد هماهنگي و همكاري بين بازرگانان، صاحبان 
صنايع و معادن و فعالان كشاورزي در اجراي قوانين 
مربوطه و مقررات را جزو وظايف اتاق برشمرده و در 
بند بعدي، اتاق را مش��اور قواي سه گانه معرفي كرده 
است. او ادامه داد: در همين ماده قانوني اتاق، موظف 
به همكاري با دستگاه هاي اجرايي شده است. بنابراين، 
با استفاده از همين قانون  مي توان از ظرفيت هاي اتاق 
بهره گرفت و هر چه ش��ناخت متقابل اتاق و سازمان 
ثبت از يكديگر بيش��تر باش��د، به نحو شايسته تري 
 مي توانند از ظرفيت هاي يكديگر بهره برداري كرده و 
با هم همكاري كنند. مديركل اداره ثبت شركت ها و 
موسسات غيرتجاري با اشاره به ايجاد ميز خدمات ثبت 
شركت ها و امكان تغيير صورتجلسات در اتاق تهران 
گف��ت: در حال حاضر يك برنام��ه همكاري محدود 
وجود دارد اما بايد براي آن يك نظام بازخورد نيز ديده 
شود تا بتوان برمبناي بازخوردها و دريافتي هايي كه 
از سوي فعالان اقتصادي داريم، براي توسعه خدمات 
برنامه ريزي كنيم. ادب با تاكيد بر ش��ناخت متقابل 
اتاق و سازمان ثبت از يكديگر، به اين نكته اشاره كرد 
كه بسياري از مش��كلات موجود حاصل تصميمات 
لحظه اي است. او ترتيب پيشنهاد كرد پيش از اجراي 
هر پروژه مشتركي ميان اين دو نهاد، پژوهشي با نگاه 
به قوانين موج��ود، تكاليف و تجارب موفق در جهان 
صورت گيرد. رييس سازمان ثبت شركت ها همچنين 
گفت: در حوزه مالكي��ت معنوي و صنعتي، خدمات 
خوبي ارايه  مي شود و چنانچه اين خدمات به درستي 
به فعالان اقتصادي برس��د، بسياري از مشكلات حل 

 مي شود. بنابراين لازم است، آموزش هاي مستمري 
به فعالان اقتصادي ارايه ش��ود. در اين صورت دست 

دلالان و واسطه گران نيز كوتاه  مي شود.

  ارايه تاييديه اتاق به جاي كارت بازرگاني
پس از طرح اين موضوعات، مرتضي ادب، ايده »صدور 
تاييديه تخصصي توسط اتاق بازرگاني براي متقاضيان 
ثبت نش��ان لاتين به جاي كپ��ي كارت بازرگاني« را 
مطرح كرد و گفت: با اجرايي ش��دن اين پيش��نهاد، 
نه تنها كارت هاي يك بار مصرف حذف  مي ش��ود كه 
اين تاييديه  مي تواند منش��أ اعتبارسنجي شركت ها 
نيز باشد. مديركل سازمان ثبت شركت ها و موسسات 
تجاري افزود: تعداد ش��ركت هايي كه سالانه در اداره 
ثبت شركت ها به ثبت  مي رس��ند بالاست كه ظاهراً 
بخش اندكي از اين ش��ركت ها كس��ب و كار تجارت 
خارجي دارند و به عضويت اتاق تهران در مي آيند. اگر 
اتاق بازرگاني به متقاضيان ثبت نشان لاتين، تاييديه 
بده��د تعداد اعضاي اتاق تهران مع��ادل دقيق تعداد 
بازرگانان خارجي حقيقي و حقوقي كشور خواهد شد. 
در واقع، تمام اش��خاصي كه فعاليت تجاري خارجي 
دارند و متقاضي ثبت نشان تجاري لاتين هستند، به 
اتاق تهران براي اخذ تاييد رجوع مي كنند. بدين ترتيب 
تعداد اعضاي اتاق نيز بطور پايدار و واقعي افزايش پيدا 
 مي كند و اتاق  مي تواند آموزش و اعتبارس��نجي اين 
فعالان اقتصادي را برعهده بگيرد. اين پيشنهاد مورد 
اقبال حاضران اين نشس��ت قرار گرفت و مقرر ش��د، 
مقدمات اجرايي و جوانب و تبعات اجراي اين پيشنهاد 
طي نشستي در س��ازمان ثبت شركت ها و موسسات 
غيرتجاري مورد بحث و بررسي دقيق تري قرار گيرد.

رييس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان تهران 
ميزان تخلفات صنفي موجود را بس��يار بالا توصيف 
كرد: حدود 427 هزار و 155 مورد بازرسي از ابتداي 
امس��ال تا پايان آذرم��اه از واحده��اي اقتصادي و 
صنفي اس��تان تهران انجام و 52 هزار و 71 پرونده 
براي متخلفان تشكيل شده است. يدالله صادقي در 
گفت وگو با ايرنا گفت: برابر اين آمار از هر 10 واحد 
مورد بازرس��ي قرار گرفته، يك واحد متخلف وجود 
دارد كه اين آمار با توجه به ش��رايط اقتصادي، آمار 
بس��يار بالايي تلقي مي شود. به گفته او، عنوان هاي 
تخلفات اين پرونده ها مربوط به كم فروش��ي، گران 
فروش��ي، تقلب، درج نكردن قيمت، رعايت نكردن 
نرخ مصوب، صادر نكردن صورتحس��اب مش��تري 
و ني��ز ارايه فاكتور خريد بوده اس��ت. صادقي اظهار 
كرد: ارزش ريالي تخلفات صورت گرفته صنفي نيز 
دو ه��زار و 138 ميليارد ريال )213 ميليارد و 800 
ميليون تومان( اس��ت كه اين مبلغ به تعزيرات ارايه 
مي شود و پس از اعمال ضريب در آن سازمان، چند 
برابر آن به عنوان جريم��ه از واحد متخلف دريافت 

مي شود.
به گفته رييس س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت 
استان تهران، تعداد 400 هزار واحد خرده فروشي 
در سطح استان تهران وجود دارد كه به صورت تيمي 

مورد بازرسي قرار مي گيرند. 
صادقي به واحدهايي كه بعد از كنترل و بازرسي به 
عنوان واحد متخلف شناخته شدند اشاره و بيان كرد: 
اين واحدها شامل واحدهاي صنفي ميوه، لبنيات، 
برنج، انواع مصالح ساختماني، روغن خوراكي، كاغذ 
تحري��ر، قند و ش��كر، روغن موت��ور اتومبيل، انواع 
لاستيك خودروهاي سنگين و سبك، مواد شوينده، 
مرغ، تخم مرغ، گوش��ت قرمز و اقلام پتروش��يمي 
مي ش��ود كه هر يك از آنه��ا داراي تنوع محصولات 

گسترده اي هستند. 
رييس س��ازمان صنع��ت، معدن و تجارت اس��تان 
تهران با بيان اينكه بيش��ترين تخلف��ات مربوط به 
بازارهاي لوازم خانگي با تشكيل هزار و 436پرونده، 
تخم مرغ با هزار و 288، مرغ با 940، برنج با 912 و 
گوشت قرمز با 595 پرونده در رديف هاي بعدي ثبت 

تخلفات قرار دارند.

  چالش بازار لبنيات برطرف شد
صادقي ادامه داد: در سال جاري چندين مورد كنترل 
در زمين��ه م��واد غذايي و لبنيات در اس��تان تهران 
صورت گرفت كه پس از قيمت گذاري جديد لبنيات، 
تاكنون هيچ گزارش��ي مربوط ب��ه تخلف در زمينه 
كاهش وزن در واحدهاي توليدي لبنياتي مس��تقر 
در استان تهران ارايه نشده است و وزن داخل ظرف 
با وزن لحاظ ش��ده بر روي ظرف يكسان بود. رييس 
س��ازمان صنعت، معدن و تجارت اس��تان تهران به 
كنترل و بازرسي قيمت محصولات توليدي در كنار 
كيفيت آنها اشاره و بيان كرد: در زمينه محصولات 
لبني چالش��ي بين دامداران، كارخانه داران لبني، 
ستاد تنظيم بازار و سازمان حمايت مطرح شده بود 
كه از طريق مصوبه آذرماه ستاد تنظيم بازار و وزارت 
جهاد كشاورزي مبني بر قيمت گذاري 2هزارتوماني 

شيرخام، برطرف شد.
او تعيين قيمت ش��يرخام را عاملي در ايجاد زمينه 
براي قيمت گذاري ١٤ قلم محصولات لبني دانست 
و افزود: بعد از ارايه اين مصوبه به مدت يك هفته به 
تمام كارخانه داران فرصت داده شد تا موجودي هاي 
قبلي خود در انبار را با قيم��ت قبلي در بازار عرضه 

كنند. 
صادقي اف��زود: بعد از اتم��ام مهلت داده ش��ده به 
واحدهاي توليدي، كنترل ها بطور جدي در دستور 
كار ق��رار گرفت ت��ا از اي��ن طريق اق��لام مختلف 
محصولات لبني با قيمت هاي مصوب در بازار عرضه و 
در اختيار مصرف كنندگان قرار گيرد. رييس سازمان 
صنعت، معدن و تجارت اس��تان ته��ران با تاكيد بر 
اينكه ١٤ كارخانه لبن��ي وجود دارد كه يكي از آنها 
غيرفع��ال و 13 كارخانه ديگر ن��رخ مصوب را بطور 

كامل رعايت كردند، گف��ت: در ابتدا با يك كارخانه 
روبرو بوديم كه به شدت نسبت به اعمال قيمت هاي 
جديد سرس��ختي نش��ان مي داد؛ اما بع��د از اعزام 
بازرسان به اين كارخانه قيمت ها اصلاح و اكنون تمام 
كارخانه هاي محصولات لبني قيمت هاي مصوب و 

كميت موردنظر را رعايت مي كنند.
صادقي در ادامه به گلايه مندي هاي موجود نسبت 
به وضعيت ب��ازار تاكيد كرد و گفت: اخبار منتش��ر 
شده از بازار حاكي از نبود نظارت نسبت به وضعيت 
حاك��م اس��ت در حالي كه بخش��ي از آن ناش��ي از 
ضعف اطلاع رس��اني اس��ت كه با يك اطلاع رساني 
دقيق و ارايه گزارش هاي درس��ت مي توان ابهامات 
و ضعف هاي موجود را بررس��ي و مورد پيگيري قرار 
داد. رييس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
تهران با اشاره به حدود 500 هزار واحد اقتصادي در 
استان بيان كرد: نظارت بر چنين واحدهاي گسترده 
توليدي، توزيع��ي، خدماتي و خدمات فني نيازمند 
س��از و كار خاصي اس��ت كه باي��د محدوديت هاي 
موج��ود و امكانات م��ورد نياز براي رفع مش��كلات 

تامين شود. 
او اعلام كرد كه به منظور كنترل بازار بايد در بخش 
صنايع ب��ا انجمن هاي صنف��ي توليدكنندگان كالا 
و خدم��ات و نيز در بخش واحده��اي صنفي با اتاق 
اصناف و اتحاديه صنفي هماهنگ ش��ويم. صادقي 
گفت: براي كنترل قيمت ه��ا و اينكه آيا واحدهاي 
توليدي نرخ كالا را مطابق با دس��تورالعمل سازمان 
حمايت و ستاد تنظيم بازار بر روي كالاهاي توليدي 
درج مي كنند و همچنين كميت و كيفيت را رعايت 
مي كنن��د يا خير در ابتدا جلس��اتي را با انجمن ها و 
تشكل هاي توليدي برگزار مي كنيم. رييس سازمان 
صنعت، معدن و تجارت اس��تان تهران با بيان اينكه 
بازرس��ان اداره نظارت ب��ر كالا و خدمات با مراجعه 
به واحدهاي توليدي خط��وط توليد را از نظر كمي 
و كيفي م��ورد كنترل ق��رار مي دهن��د، گفت: اين 
بازرس��ي و نيز نمونه برداري ممكن اس��ت در قالب 
همكاري مش��ترك با تعزيرات حكومتي، دانش��گاه 
علوم پزش��كي، س��اير نهاده��ا يا نظ��ارت از طريق 
س��ازمان صمت به صورت موردي بر خطوط توليد 

صورت گيرد.
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بنادر عمان به روي 
كشتي هاي ايراني باز است

پايگاه خبري اتاق اصناف| رييس اتاق مشترك 
بازرگاني اي��ران وعم��ان ضمن رد ش��ايعه اعمال 
محدوديت بنادر عمان براي ورود شناورهاي ايراني 
گفت: اين موضوع در اوايل مهرماه و در بندر »صحار« 
به وجود آمده بود كه با رايزني هاي ديپلماتيك برطرف 
ش��د و اكنون باوجود اعم��ال تحريم ها، بنادر عمان 
همچنان پذيراي كشتي هاي ايراني هستند. به گفته 
ضرابي، مبادلات دو كشور در 8 ماه اخير بيش از دو برابر 
افزايش يافته است. محسن ضرابي درباره شايعه اعمال 
محدوديت در بنادر عمان براي ورود كش��تي هاي با 
پرچم ايران گفت: باوجود اعمال تحريم هاي يك جانبه 
امريكا، بنادر عمان تمام كشتي ها و كالاهاي ايراني 
را مي پذيرند و موض��وع اعمال محدوديت به حدود 
س��ه ماه پيش در بندر صحار مربوط مي شد. او دليل 
اعمال محدوديت بندر صح��ار در مهرماه را تركيب 
مالكيت اين بندر عنوان كرد و افزود: ازآنجايي كه نيمي 
از اختيارات اين بندر به »روتردام« هلند اختصاص 
داشت، ممنوعيت هايي براي ورود شناورهاي ايراني 
به اين بندر اعمال شد اما در ادامه براي ورود دو كشتي 
بزرگ فله بر ايراني براي كالاهاي غيرتحريمي مجوز 
گرفته شد و شناورهاي كانتينر بر يك شركت ديگر 
ايراني نيز براي تخليه و بارگيري همه كالاها به اين 

بندر تردد مي كند.
به گفته ضرابي يكي از شركت هاي كشتي راني ايران 
بطور مرتب انواع كالاها را از بندر خرمش��هر به بنادر 
عمان مي برد. رييس اتاق مشترك بازرگاني ايران و 
عمان با اش��اره به روابط دوستانه دو كشور به ويژه در 
حوزه اقتصادي، گفت: مبادلات تجاري ايران و عمان 
در روند رشد قرار دارد كه در زمينه صادرات و واردات 
با بهبود همراه بوده است و افزايش حجم 106 درصدي 
مبادلات تجاري در هشت ماهه امسال در مقايسه با 
مدت مشابه سال گذشته اين موفقيت را تاييد مي كند. 
ضرابي با تاكيد بر اينكه روابط ايران و عمان دوجانبه 
است، افزود: در طول س��اليان اخير در كنار افزايش 
صادرات ايران به عمان، واردات از طريق اين كش��ور 
نيز رشد داشته و 77 ميليون دلار در سال گذشته به 
379 ميليون دلار در 8 ماهه سال جاري رسيده است.

 600 هزار بافنده فرش 
بيمه مي شوند

ايسنا|رييس مركز ملي فرش ايران با اعلام اينكه 
600 هزار بافنده فرش در كشور بيمه مي شوند، گفت: 
بايد در قانون بودجه بيمه بافندگان ديده ش��ود و با 
كمك مجلس اميد مي رود سهم بيمه تامين اجتماعي 
افزايش يابد و 600 هزار بيمه شده در صنعت فرش 
داشته باشيم. فرشته دست پاك در نمايشگاه فرش 
دستباف و تابلو فرش قزوين اظهار كرد: فرش معتمد 
قزوين حرف زيادي براي گفتن دارد و مي تواند ثبت 
ملي و جهاني شود. او خاطرنشان كرد: اگر فرش قزوين 
ثبت جهاني شود مي تواند از سازمان مالكيت معنوي 
هم مجوز بگيرد و جايگاه بالاتري پيدا كند و برند شود. 
دس��ت پاك تصريح كرد: نقش فرش در كشور زياد 
است و فرش دستباف، آنقدر نقش پررنگي دارد كه 
حذف شدني نيست و اين هنر براي زندگي ما مانند 
انگشتان دست براي انجام كارهاست و آنقدر تأثيرگذار 
است كه نمي توان آن را ناديده گرفت و شايد هيچ هنر و 
صنعتي مانند فرش حامل فرهنگ و تمدن و تأثيرگذار 

در اقتصاد و اشتغال نباشد.
او گفت: با ش��كل گيري بزرگ ترين صنف در شهر و 
روس��تا در صنعت و هنر فرش بي��ش از 2 ميليون و 
500 هزار نفر فعاليت مي كنند كه بايد بتوانيم از اين 
ظرفيت به خوبي استفاده كنيم و به اقتصاد خود رونق 
دهيم. رييس مركز ملي فرش ايران يادآور شد: با همه 
بي مهري ها در اين صنعت، هنوز هم فرش دستباف در 
رديف سه كالاي مهم صادراتي كشور است و با كمترين 
سرمايه گذاري بيشترين ارزش را دارد. او يادآور شد: 
براي ايجاد هر شغل در بخش صنعت حدود 200 تا 
300 ميليون تومان لازم است در حالي كه در صنعت 
فرش با 10 تا 20 ميليون حداقل س��ه ش��غل ايجاد 
مي شود. دست پاك اظهار كرد: توجه به امنيت شغلي 
بافندگان و تأمين بيمه از دغدغه هاي فعالان اين بخش 
اس��ت كه بايد برطرف شود در غيراين صورت كسي 
ترغيب نمي شود به سمت اين هنر و صنعت برود. او 
تصريح كرد: بايد در قانون بودجه بيمه بافندگان ديده 
شود و با كمك مجلس اميد مي رود سهم بيمه تامين 
اجتماعي افزايش يابد و 600 هزار بيمه شده در صنعت 
فرش داشته باش��يم. دست پاك يادآور شد: صادرات 
فرش از دغدغه هاي جدي ما در اين مركز است، چون 
جهانيان با فرش ايراني آشنا هستند و مي دانند هويت 
فرهنگ و هنر كش��ور اس��ت و مي توان گفت فرش 
ايراني شناسنامه دوم و پرچم دوم و پاسپورت معنوي 

ايراني هاست كه بايد از آن مراقبت كنيم.

تامين نياز ارزي 
توليدكنندگان از »نيما«

ايرنا| رييس انجمن لنت ترم��ز و كلاچ گفت: 75 
درصد مواد اوليه مورد نياز توليدكنندگان اين صنف 
از طريق واردات تامين مي شود و نرخ ارز مورد نياز آن 
تابع سامانه ارزي نيماست. حسين لاجوردي افزود: 
ارزان شدن ارز در هفته هاي اخير در بازار آزاد رخ داده 
و ارتباطي به بازار ثانويه ندارد، بلكه تامين ارز نيمايي به 
دليل كمبود عرضه، بسيار زمانبر است. به گفته او، همه 
ثبت سفارش هاي توليدكنندگان داخلي بر مبناي ارز 
نيمايي برنامه ريزي شده كه شامل اعضاي انجمن لنت 
ترمز و كلاچ نيز مي شود. لاجوردي يادآور شد: قيمت 
مواد اوليه داخلي نظير رزين نيز از كيلويي 15 هزار 
تومان در ماه هاي گذشته به بيش از 40 هزار تومان 
افزايش يافته است. رييس انجمن لنت ترمز و كلاچ 
اظهار كرد: عرضه و تقاضا تعيين كننده قيمت در بازار 
است و در شرايطي كه توليدكنندگان ارز نيمايي را با 
وقفه يك ماهه تا 45 روزه دريافت مي كنند، عرضه به 

بازار كاهش و قيمت ها افزايش مي يابد.

وزارت صنعت، معدن و تجارت از ابتداي ارديبهشت ماه 
س��ال جاري اعلام كرد كه توليدكنندگان شمش روي 
تنها مجاز به ص��ادرات چهار برابر ميزان محصول عرضه 
شده در بورس كالا هستند اما رييس هيات مديره انجمن 
صادركنندگان سرب و روي ايران مي گويد كه با توجه به 
اينكه توليدكنندگان و خريداران شمش روي در بورس 
عضو نيستند، اين تصميم منجر به دپوي شمش روي در 
انبارها شده اس��ت. به گزارش ايسنا، اواخر آبان ماه سال 
جاري بود كه رييس هيات مديره انجمن صادركنندگان 
سرب و روي ايران از توقف صادرات سرب و روي از ابتداي 
ارديبهشت ماه خبر داد و علت آن را تصميم دولت مبني 
بر تامين بازار داخل دانست؛ اين در حالي است كه ميزان 
مص��رف داخلي اين محصول، در حدود 20 درصد از كل 
توليد سرب و روي كشور است و باعث دپوي شمش روي 
و سرب در انبارها شده است. اما چند روز بعد از انتشار اين 
خبر، مديركل دفتر صنايع معدني وزارت صنعت، معدن و 
تجارت اعلام كرد كه هيچ توقفي در صادرات سرب و روي 
در كش��ور صورت نگرفته، بلكه به دستور وزير صنعت و 
مصوبه ستاد تنظيم بازار، بايد اين محصولات را در بورس 
عرضه كنند و به ازاي هر ي��ك تن عرضه محصولات در 
ب��ورس، تا چهار برابر آن اجازه صادرات دارند. س��يف اله 
اميري، علت اين تصميم را حمايت از توليد داخل و تامين 
نياز واحدهاي داخلي دانست؛ چرا كه به گفته او تا پيش از 
اين توليدكنندگان با طمع صادرات و تحصيل ارز و كسب 
درآمد بيشتر، به راحتي به صادرات به عراق، افغانستان 
و س��اير كش��ورها اقدام مي كردند و واحدهاي داخلي و 
صنايع پايين دستي براي تامين اين مواد با مشكل مواجه 

شده بودند.
در همين رابطه رييس هيات مديره انجمن صادركنندگان 
س��رب و روي ايران مي گويد: بسياري از توليدكنندگان 
و مصرف كنندگان نمي توانند ش��مش روي را در بورس 
خري��د و فروش كنند؛ چرا كه از مي��ان 83 توليدكننده 
ش��مش روي، تنها 16 واحد و از ميان مصرف كنندگان 
نيز تنها چهار واحد در بورس كالا عضو هس��تند. حسن 
حسينقلي با بيان اينكه شمش روي در انبارهاي واحدهاي 
توليدكنندگان بزرگ دپو ش��ده، گف��ت: براي مثال روز 
سه شنبه گذشته، 1000 تن شمش روي در بورس عرضه 
شد اما خريدار نداشت؛ چرا كه مصرف داخل شمش روي 
محدود اس��ت و بخش��ي از مصرف كنندگان داخلي نيز 

محصول مورد نياز خود را از توليدكنندگان كوچك تهيه 
مي كنند. حسينقلي همچنين از وجود بيش از 2500 تن 
شمش روي در انبار ش��ركت ملي سرب و روي ايران كه 
يك واحد توليدكننده بورس��ي است، خبر داد و تصريح 
كرد: توليدكنندگان و صادركنندگان سرب و روي معتقد 
بودند تحريم نمي تواند سد راه آنها باشد اما دولت قبل از 
بروز نتايج تحريم هاي امريكا، صادرات ش��مش روي را 

متوقف و توليدكنندگان را تحريم كرد.
رييس هيات  مديره انجمن صادركنندگان سرب و روي 
ايران مشكل ديگر صادركنندگان شمش روي را لزوم 
عرضه ارز آن در سامانه نيما عنوان كرد، به اين دليل كه 
به گفته او تامين مواد اوليه توليد شمش روي با ارز آزاد 
و فروش آن با ارز سامانه نيما صورت مي گيرد كه 20 تا 
25 درصد ارزان تر از نرخ ارز آزاد است. حسينقلي ادامه 
داد: توليدكنندگان بايد تفاوت 20 درصدي نرخ ارز در 
بازار آزاد و سامانه »نيما« را از جيب پرداخت كنند. به 
گفته او، در حال حاضر قيمت تمام ش��ده براي هر تن 
شمش روي حدود 24 ميليون تومان است. همچنين 
هر تن ش��مش روي در بورس و بازار جهاني به ترتيب 
26 ميليون و 500 هزار تومان و 2610 دلار به فروش 
مي رسد. حسينقلي با اشاره به لزوم مشورت مسوولان 
دولتي با فعالان اقتص��ادي و توليدكنندگان پيش از 
اخذ تصميمات، اظهار كرد: از طرفي واردات مواد اوليه 
بدون انتقال ارز متوقف شده و از طرف ديگر ارز نيمايي 
به سختي و بعد از طي مراحل بسيار پرداخت مي شود. 
رييس هيات  مديره انجمن صادركنندگان س��رب و 
روي خاطرنش��ان كرد كه راه حل شرايط فعلي تامين 
ارز نيمايي براي مواد اوليه توليد ش��مش روي است تا 
توليدكنندگان بدون ضرر و زيان ارز حاصل از صادرات 

محصولات خود را در سامانه نيما عرضه كنند.



كوتاه از دنياي انرژي 7 انرژي

قفل نفت مدفون زير دريا چطور شكست

بعد از حدود يك ماه توقف 

داستانجستوجويطلايسياهدرفراسويآبها

نفت احتمالا هفته آینده به بورس برسد

گروه انرژي| عليرضا كياني| 
اچ ال ويليامز ه�م تاجري زرنگ ب�ود و هم به 
چيزهاي عجي�ب و غريب اعتقاد داش�ت. در 
دهه 1880 او در جنوب س�انتا باربارا در ايالت 
كاليفرنيا برنامه هاي احضار روح ترتيب مي داد 
و نام اين دور همي ها را به تأس�ي از نام منطقه، 
»س�امرلند« گذاش�ته بود. ويليام�ز در بخش 
مس�كن نيز فعاليت هايي داش�ت. او به ديگر 
افراد حاض�ر در دورهمي هاي خود وعده كرده 
بود كه سامرلند به »دريچه نوري رو به جهان« 
بدل خواهد شد و باعث »بهبود وضعيت روحاني 
و مادي بشر« مي  شود. ويليامز براي اينكه كار 
اعضاي آتي گروه س�امرلند براي پيوس�تن به 
دورهمي ها آس�ان تر ش�ود به هر كدام از آنها، 
زمين هاي�ي ب�ه ارزش 25 دلار مي فروخت تا 
آنها كلبه اي درون آن بس�ازند. به سرعت اين 
زمين ها ارزش بيشتري پيدا كرد و قيمت فروش 
آنها حتي ب�ه 7500 دلار هم رس�يد. البته 300 
برابر شدن قيمت زمين ها البته ربطي به ارواح 
نداشت. در اين زمين ها »نفت« پيدا شده بود. 

ويليامز وارد كس��ب وكار نفت شد. از آنجا كه بهترين 
چاه هاي نفت در اطراف ساحل واقع شده بودند، يك 
سوال براي ويليامز مطرح بود: چرا براي يافتن نفت به 
اقيانوس پا نگذاريم؟ او دست به كار شد و اسكله اي برپا 
كرد و به كمك آن حفاري در كف دريا را شروع كرد. 
از قضا، حفاري خارج از خشكي آن طور كه بايد پيش  
نرفت و توليد در عرض چند دهه متوقف شد. اسكله ها 
و پايه هايي كه ويليامز نصب كرده بود متروكه شدند 
و در نهايت نيز توفان آنها را از صفحه دنيا محو كرد. با 
اينكه سامرلند نتوانست روياي ويليامز را به واقعيت 
تبديل كند اما او چيز ديگري به دست آورد و آن صفت 
»نخستين حفار خارج از خشكي« در تاريخ بشر بود. 
امروزه حدود 30 درصد كل نفت خام توليد شده در 
جهان يعني حدود 30 ميليون بشكه در روز در خارج 
از خشكي ها و در آب هاي كم عمق و عميق به دست 
مي آيد. توليد كل نفت در آب هاي ژرف در سال 2010 
به حدود 6 ميليون بش��كه در روز بالغ مي شد؛ رقمي 
بيشتر از توليد هر كشوري در جهان جز امريكا، روسيه 
و عربستان س��عودي. و اين پايان ماجرا نبود؛ انتظار 
مي رود كه توليد نفت از آب هاي ژرف تا سال 2020 

به 10 ميليون بشكه در روز برسد. 
توليد نف��ت خام از آب هاي ژرف يكي از عناصر اصلي 
آن چيزي است كه اكنون به »توليد نامتعارف نفت« 
مشهور شده است. روش هاي نامتعارف توليد نفت، يا 
به اختصار نفت غيرمتعارف، بس��يارند اما چيزي كه 
آنها را به هم مرتبط مي كند اين است كه توسعه اين 
روش ها به پيش��رفت تكنولوژي وابسته است. آنچه 
امروز هويداست اين است كه نفت غيرمتعارف بخش 
مهمي از عرضه نف��ت و فرآورده هاي نفتي در دنياي 
امروز محسوب مي شود و آنچه از همين امروز درباره 
فردا عيان اس��ت اينكه اهميت اين روش ها در آينده 

افزايش خواهند يافت.

    دور از حاشيه هاي خاك
در دهه نخس��ت قرن بيس��تم و با وجود تلاش هاي 
نافرجام اچ  ال  ويليامز و ديگر پيشتازان عرصه اكتشاف 
نفت در خارج از خشكي ها، چشمه هاي نفت در وراي 
حاشيه ساحل هاي همچنان پربار ولي دور از دسترس 
مي نمودند. اكتشاف خارج از خشكي در اين دوران به 
سكوهاي مستقر رودخانه هايي در تگزاس و لوئيزيانا و 

به درياچه پرنفت ماراكايبو در ونزوئلا محدود مي شد. 
اس��تخراج نفت خام در اقيانوس، آن هم با اس��تفاده 
از س��كوهايي كه ي��اراي تحمل امواج س��همگين و 
ج��زر  و مد را داش��تند، داس��تاني ديگر اس��ت. پس 
از جنگ جهاني دوم، ش��ركت مس��تقل كرمك گي 
دريافت كه اگ��ر بخواهد به صف »دانه درش��ت هاي 
صنعت نفت« بپيوندد بايد ب��ه آب بزند. حصول اين 
نتيجه گيري آن چنان دور از ذهن نبود چرا كه بسياري 
از س��نگين وزن هاي توليد نفت تصور مي كردند كه 
حفاري در دل دريا و در فاصله زياد با حاشيه ساحل، 

»احتمالا« ناممكن است.
در يك صبح آفتاب��ي در اكتبر 1947، اما، س��كوي 
كر مك گ��ي در حالي ك��ه ي��ك ناوچه بازمان��ده از 
جنگ جهاني و چند كرجي متعلق به ش��ركت آن را 
محاصره كرده بودند، در فاصله نيم مايل از ساحل در 
حال فعاليت بود كه به نفت رسيد. همان زمان ژورنال 
معتبر نفت و گاز تيتر زد: »اكتش��اف اعجاب انگيز در 
خليج مكزيك«. گزارش درج ش��ده در اين ژورنال، 

رخداد فوق را »انقلابي« وصف كردند.
اما پيش��رفت صنعت استخراج نفت خارج از خشكي 
به س��رعت اتفاق نيفت��اد. مناقش��ات حقوقي ميان 
دولت فدرال و ايالات  هاي ساحلي كه حتي به دادگاه 
عالي ايالات متحده نيز كش��يده شد، روند پيشرفت 
اكتشافات در آب ها را مختل كرد. دعوا بر سر اين بود 
كه »آب ها« به دولت فدرال »تعلق دارد« يا ايالت ها. 
اين بحث مشخص مي كرد كه ماليات ها و امتيازات به 
كدام طرف مي رسد. از دل اين مناقشات، مفهومي با 
عنوان »محدوده خارج از ف��لات قاره« يا OSC زاده 
شد. بطور خلاصه اين مفهوم حكم مي كرد كه آب هاي 
ساحلي هر ايالت تا 3 مايلي خش��كي را شامل شده 
و ج��ز در مورد ايالات فلوريدا و تگ��زاس، بقيه آب ها 
محدوده نفوذ دولت فدرال اس��ت. 2 ايالت مذكور از 
دعواي خود با واشنگتن با دست پرتري بازگشتند و 
توانستند امتيازات و ماليات ها را تا فاصله 9 مايلي از 
ساحل به خود اختصاص دهند. تا انتهاي دهه 1960، 
آب هاي كم عمق اطراف ساحل به منابع عظيم توليد 

نفت بدل شدند. 
در همين س��ال ها بود كه داس��تان ب��ه زادگاه خود 
بازگش��ت. در ژانوي��ه 1969و در نزديك��ي س��احل 
س��انتا باربارا، در فاصله  اندكي با »سامرلند«، كنترل 
دستگاه هاي حفاري از دس��ت اپراتورها خارج شد و 
هرچند س��ر چاه پوشانده شده بود اما نفت از شكافي 
در همان نزديك به بيرون نش��ت كرد. حاصل، ايجاد 
لكه نفتي بود كه سواحل محلي را سياه كرد. لجن هاي 
سياه س��طح آب و پرندگان غوطه ور در نفت، تصاوير 
نماديني شدند كه در وجدان زيست محيطي مدرن 
امريكا نقش بس��ت. داستان به اين جا ختم نشد؛ لكه 
نفتي، حفاري در سواحل كاليفرنيا را متوقف كرد و به 
س��خت گيري مقررات حاكم بر فعاليت هاي حفاري 
خارج از خش��كي افزود. سانتا باربارا، منزل نخستين 
تلاش ها ب��راي حفاري خ��ارج از خش��كي، حال به 
نقطه ثقل بحثي بي پايان بين فعالان محيط زيست و 

شركت هاي نفت و گاز بدل شد. 

    پيش  به سوي امواج شمالي
تنه��ا 9 ماه پ��س از حادثه س��انتا بارب��ارا و در پايان 
ده��ه 1969، دوران جدي��دي از آب هايي به  مراتب 
خروشان تر سربرآورد. درياي شمال، دريايي توفاني 
اس��ت كه بين كش��ورهاي نروژ و بريتانيا واقع شده 
است. تا آن زمان شركت هاي نفتي 32 چاه پرهزينه 

را در بخش نروژي درياي ش��مال حفر كرده بود اما از 
هيچ كدام از آنها نفتي به دست نيامده بود. يكي از اين 
شركت ها، يعني فيليپس پتروليوم، بعد از حفر يك چاه 
خشك ديگر تصميم داشت تا از اين كار دست بكشد 
و به خان��ه اش در اوكلاهاماي ايالات متحده بازگردد. 
اما اين ش��ركت تصميم گرفت يك چ��اه ديگر حفر 
كن��د چرا كه از پيش هزينه تجهيزات و حفاري آن را 
متحمل شده بود. در پايان ماه اكتبر سال 1969، اين 
چاه به ميدان نفتي »اكوفيسك« خورد؛ شاه ميدان 

نفت برنت. 
تحريم نفتي س��ال 1973، 4 برابر شدن قيمت نفت 
و تلاش دولت هاي غربي ب��راي يافتن منابع ايمن و 
جديد نفت، رونق بيش��تري به صنعت اكتشاف نفت 
خارج از خشكي بخشيد و سرعت توسعه اين صنعت 
را افزاي��ش داد. در نتيجه، س��كوهاي عظيمي كه در 
واقع به  شهرهاي كوچك صنعتي مي ماندند، ساخته 
و در فاصله چند صد مايلي از ساحل نصب مي شدند. 
اين سازه ها و زيرساخت هاي آنها بايد طوري طراحي 
شوند كه بتوانند در برابر بادهايي با سرعت 130 مايل 
در ساعت و امواج مهيب »100 ساله« مقاومت كنند. 
درياي شمال، به س��رعت به مدار توليد پيوست و تا 

س��ال 1985، دو طرف بريتانيايي و نروژي دريا روي 
هم 3 ميليون و 500 هزار بش��كه در روز طلاي سياه 
توليد مي كردند. اما سكوهاي حفاري در درياي شمال 
تنه��ا نفت توليد نمي كرد؛ در ب��ازار، توليد در درياي 
ش��مال پايه هاي گروهي را ايجاد ك��رد كه بعدتر به 

توليدكنندگان »غير اوپك« مشهور شد. 

    احياي »دریاي مرده«
درياي س��ياه اما ب��ا وجود تمام س��ختي هايي كه به 
توليدكنن��دگان اولي��ه تحميل مي ك��رد، همچنان 
كم عمق به حساب مي آيد و بسياري به دنبال گستردن 
مرزهاي اكتشاف بودند. ايالات متحده كشوري بود كه 
توانست اين مرز ها را با استخراج نفت از لبه فلات قاره و 
در آب هايي با عمق 600 پا يا 183 متر باز تعريف كند. 
آن سوي لبه فلات قاره، عمق دريا به ناگاه افزايش يافته 
و به چندين هزار پا مي رسد؛ عمقي كه دور از دسترس 
تكنولوژي به نظر مي آيد. مردان نفتي كه از دورنماي 
شكستن قفل بستر خليج مكزيك نااميد بودند، به آن  

آب ها نام »درياي مرده« را داده بودند. 
چند ش��ركت تلاش كردند تا راهي را ب��راي نفوذ به 
منطق��ه ژرف تر خلي��ج مكزيك و ديگ��ر آب ها پيدا 
كنند. از ميان نفت موجود در »ديگر آب ها«، يكي از 
پربارترين حوضچه هاي نفتي در شمال شرق سواحل 
برزيل قرار دارد و به حوضچه كامپوس مشهور است.

پتروبرز، شركت ملي نفت برزيل، وظيفه يافته بود تا 
وابس��تگي زياد اين كشور به واردات نفت را به نحوي 
كاهش دهد. بعد از سال ها تلاش، اين شركت در سال 
1992 توانست قفل آب هاي ژرف را بشكند و سكوي 
مارليم را بر ف��راز چاهي در عمق 2562 پايي يا 780 

متري سطح آب قرار دهد. 
در همان زمان، ش��ركت نفتي رويال داچ ش��ل نيز با 
اس��تفاده از تكنولوژي نوين لرزه نگاري به اكتش��اف 
افق هاي تازه در خليج مكزيك مش��غول بود. سكوي 
آگر شركت شل كه ارتفاع آن از سطح آب با ارتفاع يك 
ساختمان 28 طبقه برابر مي كند در سال 1994 توليد 

خود را از چاهي در عمق 2864 پايي يا 873 متري كف 
دريا آغاز كرد. براي استخراج نفت از اين چاه، شل 9 
سال به دولت فدرال اجاره پرداخته و هزينه اي برابر با 
يك ميليارد و 200 ميليون دلار را متقبل ش��ده بود؛ 
هزينه اي كه حتي با در نظر گرفتن مقياس اين غول 
نفتي باز هم قمار بزرگي به حس��اب مي آمد. اما قمار 
شل جواب داده و شركت گنج پيدا كرد؛ چرا كه ميزان 
ذخاير نفتي چاه از ميزان پيش بيني شده فراتر رفت و 
در نهايت آگر توانست روزي 100 هزار بشكه در روز 

توليد داشته باشد. 
در حقيقت، س��كوي آگر نه تنها خط ش��كن عرصه 
اكتش��اف در آب هاي ژرف خليج مكزيك بود، بلكه 
اين خطه آبي را به مرك��ز فعاليت هاي نفتي و قطب 
پيشرفت تكنولوژي تبديل كرد. رقابت نيز به پيشرفت 
كار كمك كرد. در واقع، اجاره بهايي كه دولت فدرال 
براي واگذاري بخشي از خليج مكزيك از شركت هاي 
نفتي مي گرفت، رقابت بين اين شركت ها براي يافتن 

بهترين چاه هاي ممكن را تشديد مي كرد. 
توليد نفت خام از آب هاي ژرف رش��د چشم گيري 
داش��ته و در كمت��ر از ي��ك دهه از س��ال 2000 تا 
2009، از 1 ميلي��ون 500 هزار بش��كه در روز به 5 
ميليون بش��كه در روز رسيده اس��ت. تا پايان سال 
2010، تعداد 14 هزار سكوي توليد و اكتشاف نفت 
در آب هاي ژرف در اقصي نقاط جهان فعال هستند. 
امروز، به توليد طلاي سياه از آب هاي ژرف به عنوان 
جبهه جديد فعاليت صنعت نفت نگاه مي ش��ود. در 
ميان افق ه��اي پررونق اين ماجراجوي��ي، آنچه به 
مثلث طلايي مش��هور ش��ده مي درخشد. اين نامي 
است كه به آب هاي ميان برزيل، غرب آفريقا و خليج 
مكزيك داده مي شود. تا س��ال 2009 آب هاي كم 
عمق و ژرف خليج مكزيك 30 درصد توليد داخلي 
ايالات متح��ده را تامين مي كرد. در همين س��ال، 
براي اولين بار از 1991، توليد نفت ايالات متحده به 
جاي كاهش، افزايش يافت و در اين دستاورد، نقش 

حفاري در آب هاي ژرف بي بديل بود.

گروه انرژي|
دنيل يرگين|

منبع: جستجو؛ انرژي، امنيت و ساخت دوباره 
جهان مدرن| 2011 

بيژن زنگن�ه وزير نف�ت ديروز اع�ام كرد كه 
احتمالا هفته آينده 3 ميليون بشكه نفت خام 
در ب�ورس عرضه خواهد ش�د. موضوع عرضه 
نفت در بورس انرژی، بعد از 2 تجربه »خوب« در 
ماه آبان به حال تعليق درآمد. عوامل متعددی 
بر وقفه عرضه نفت در ب�ورس از 20 آبان به اين 
سو دخيل بوده اند. اما حال به نظر می رسد روند 
امور برای بازشدن دوباره پای نفت به بورس در 
حال تسريع هستند.  مديرعامل بورس انرژی 
در تاريخ 2 دی با اشاره به  موافقت شورای عالی 
هماهنگی اقتصادی )با حضور س�ران سه قوه( 
با ت�داوم عرضه نفت در ب�ورس، از دريافت کد 
معاماتی از سوی مشتريان خارجی برای خريد 
نفت ايران در بورس انرژی و حتی رايزنی برخی 
»س�فارتخانه ها برای کس�ب اطاعات درباره 
خريد نفت از بورس« خبر داد. همچنين رئيس 
کميسيون اقتصادی مجلس نيز روز شنبه هفته 
گذشته از صدور مجوز فروش 100 درصد ريالی 

نفت در بورس خبر داد. 

روز 6 آبان، نخستين باری بود که نام تجاري »نفت خام 
سبك شركت ملي نفت ايران« روی تابلوي معاملات 
بورس انرژي نقش بس��ت تا برای اولي��ن بار در تاريخ 
ايران، نفت در بورس داخلی معامله شود. قرار شد که 
ه��ر ايراني يا خارجي ك��ه داراي كد معاملاتي بورس 
انرژي باشد بتواند در آن عرضه، نفت خريداري كند. 

کف خريد نيز 35 هزار بشکه تعيين شده بود. 
اولين خبر از ف��روش اول نفت در ب��ورس اما 18 روز  
پيش از اين تاريخ و در 18 مهر منتش��ر شد ه بود. در 

پيش اطلاعي��ه عرضه نفت خ��ام در رينگ بين الملل 
بورس انرژی ايران آمده بود که وزارت نفت تا پايان مهر 
ماه ميزان  »يك ميليون بشكه« نفت خام را در بورس 
انرژي عرضه خواهد كرد. اما به دليل آنچه بيژن زنگنه 
وزير نفت آن را »داشتن صدها مساله براي حل شدن« 
خواند اين اتفاق  حدود  ي��ك ماه به طول انجاميد. بر 
اساس آنچه وزير نفت ايران عنوان کرد »توافق  سران 
3 قوه« بر سر عرضه نفت خام در بورس در مسير انجام 

شدن اين مهم، نقشی اساسی ايفا کرد. 
البته نبايد از ياد برد که ايران پيش تر يك تجربه ناموفق 
در زمين��ه عرضه نفت در بورس البته با س��از و كاري 
متفاوت با آنچ��ه روز 6 آب��ان رخ داد را در فاصله بين 
فروردين 93 تا مرداد همان س��ال تجربه كرد. در ساز 
و کار جديد فروش نفت خام سبك ايران در بورس به 
صورت 20 درصد ريالی و 80 درصد ارزی بود  که تسويه 
بخش ريالی )بر اساس نرخ تسعير سنا( به صورت نقدی 

قبل از تحويل محموله و تسويه بخش ارزی به صورت 
اعتباری، با ارائه ضمانت نامه بانکی تعهد پرداخت ريالی 
معتبر از بانک های مورد قبول شرکت ملی نفت ايران، 
پس از تحويل محموله صورت گرفت.  در اطلاعيه اي 
كه چندي پيش از نخستين عرضه از سوي بورس انرژي 
منتشر شد عنوان ش��ده بود كه عرضه نفت در بورس 
انرژی که از 6 آبان ماه آغاز می ش��ود تا 13 آبان ادامه 
دارد و پس از جمع بندی و ارزيابی دوباره، تصميم نهايی 
اعلام می ش��ود. اما اين مدت نيز به درازا کشيد و پای 
نفت تا 20 آبان به بورس انرژی کشيده نشد. شركت 
ملي نفت ايران برای عرضه دوم، انعطاف پذيري هاي 
بيشتري براي كمك به رونق گرفتن بورس نفت انجام 
داده بود؛ برای مثال، مهلت تسويه بهاي نفت خريداري 
شده از 50 روز پس از زمان بارگيري به 60 روز افزايش 
يافت. مهلت بارگيري نيز پيش تر بازه هاي 30 روزه و 
60 روزه اعلام ش��ده بود. در نهايت، در دومين مرحله 

فروش نفت خام در بورس انرژی 700 هزار بشکه نفت 
خام به نرخ بشکه ای 64 دلار و 97 سنت داد و ستد شد.

    توقف و شروع دوباره
اما بع��د از 20 آبان خبرهای منتش��ره از عرضه نفت 
در بورس کاهش يافت. ش��ايد بتوان بخش��ی از وقفه 
ايجاد ش��ده در عرضه دوباره طلای سياه در بورس را 
بحث هايی مربوط به نوع تسويه ارزی يا ريالی دانست. 
حال ام��ا اين طور پيداس��ت که بار ديگ��ر توجه ها به 
عرضه نفت در بورس انرژی افزايش يافته است. يکی از 
مهم ترين تحولات در پايان ماه گذشته رخ داد. در جلسه 
شورای عالی هماهنگی اقتصادی در تاريخ 27 آذرماه که 
به رياست رئيس جمهور و با حضور رؤسای قوای مقننه 
و قضاييه تشکيل ش��د، بيژن زنگنه، وزير نفت با ارائه 
گزارشی از اجرای مصوبه پيشين شورای عالی هماهنگی 
اقتص��ادی درخصوص فروش نفت در ب��ورس انرژی، 
راهکارهای آن وزارتخانه در زمينه عرضه گس��ترده تر 
نفت در بورس انرژی را مطرح کرد که به تصويب رسيد.

چند روز بعد از آن، محمدرض��ا پورابراهيمی رئيس 
کميسيون اقتصادی مجلس شورای اسلامی و عضو 
شورای عالی هماهنگی اقتصادی در گفتگو با فارس 
با اشاره به توافق س��ران قوا درباره عرضه نفت خام در 
بورس گفت: »ما هم در جلسه شورا نظر مثبت مان را 
اعلام کرديم. بر اساس مصوبه شورای عالی هماهنگی 
اقتصادی، قرار است بحث عرضه نفت در بورس انرژی 
استمرار پيدا کند. همچنين شرايط قبلی که بخشی 
از آن ارزی و بخش از آن ريالی بود تسهيل می شود«. 

بخش مهم تر صحبت های پور ابراهيمی اما به امکان 
»صددرصدی فروش ريال��ی« نفت در بورس مربوط 
می شد. وی در اين باره گفت: »بر اساس مصوبه تقريبا 
حتی تا صد درصد ريالی هم می تواند انجام شود. البته 
اين اختياری اس��ت که به وزارت نفت داده شده است 
تا بتواند حتی تا سقف صد درصد هم به صورت ريالی 

تسويه کند. لذا اين مساله حتما بر ساختار بورس نفت 
و ظرفيت بورس انرژی اثر مثبت خواهد داشت«. 

    بازگشت قریب الوقوع نفت به بورس
بيش از يک ماه از آخرين عرضه نفت خام در بورس که 
در دو مرحله صورت گرفت، می گذرد و آخرين اخبار 
حاکی است که احتمالا هفته آينده بورس برای بار سوم، 

ميزبان نفت خام می شود.
به گزارش ايسنا، حدود 10 روز پيش، شاپور محمدی، 
رئيس س��ازمان بورس اوراق به��ادار، درباره احتمال 
عرضه مجدد نفت در ب��ورس انرژی اعلام کرد که »با 
وزارت نفت در اين مورد وارد مذاکره شده ايم که نفت 
به صورت کاملا ريالی در بورس عرضه شود. هر زمان 
که وزارت نفت بگويد ما آم��اده عرضه نفت در بورس 
هس��تيم«. محمدی درحالی از احتمال عرضه نفت 
خام در بورس خبر داد که روز گذشته وزير نفت، با بيان 
اين که ش��ايد هفته آينده عرضه مرحله سوم نفت در 
بورس رخ دهد، به خانه ملت گفته است: »خريداران 
نفت در بورس توانسته اند طلای سياه را صادر کنند و 

مشکلی در اين زمينه وجود نداشته است«.
بيژن زنگنه با اش��اره به ف��روش دو مرحله ای نفت در 
بورس، گفت: »گزارش اين دو مرحله فروش به شورای 
عالی اقتصادی قوای س��ه گانه ارائ��ه و مجوز جديد از 
سران سه قوه برای مرحله جديد فروش نفت در بورس 
اخذ شد«. وزير نفت هم چنين با بيان اين که به زودی 
اطلاعيه ای درباره مرحله سوم فروش نفت در بورس 
صادر می شود که شايد هفته آينده اين عرضه رخ دهد، 
افزود: »در اين راس��تا مجوز لازم از سران سه قوه اخذ 
شده که 3 ميليون بشکه نفت در بورس به صورت 100 
درصد ريالی با ارز س��نا به فروش برسد. اگر فردی به 
خريد ارزی نفت در بورس تمايل داشت نفت به صورت 
ارزی به اين شخص ارائه و اگر فردی به خريد ريالی نفت 

تمايل داشت عرضه به صورت ريالی انجام می شود«.
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برنت صعود كرد
ايس�نا|قيمت هاي نفت در معام��لات اندك روز 
چهارشنبه وضعيت يكساني نداشت و در حالي كه 
شاخص قيمت نفت امريكا از ضرر سنگيني كه در 
معاملات پيشين داشت، اندكي بهبود پيدا كرد اما 

قيمت نفت برنت افزايش يافت داشت.
به گزارش رويترز، بهاي معاملات آتي وست تگزاس 
اينترمديت امريكا با 68 س��نت افزايش، به 43.21 
دلار در هر بشكه رسيد. نفت امريكا روز دوشنبه 6.7 
درصد س��قوط كرده و در 42.53 دلار در هر بشكه 
بسته ش��ده بود كه پايين ترين قيمت از ژوئن سال 
2017 بود. در اين بين بهاي معاملات آتي نفت برنت 
70 سنت افزايش يافت و به 51.17 دلار در هر بشكه 
رسيد. نفت برنت روز دوشنبه 6.02 درصد سقوط 
كرده و در 49.93 دلار در هر بش��كه بسته شده بود 

كه پايين ترين قيمت از جولاي 2017 به اين بود. 
براساس گزارش رويترز، بحران سياسي امريكا كه 
با تعطيلي بخشي از دولت فدرال ايجاد شده نيز بر 
نگراني هاي بازار اضافه كرده اس��ت. دونالد ترامپ، 
رييس جمهور امريكا، روز سه شنبه اعلام كرد: اين 
تعطيلي تا زماني كه درخواست هاي وي براي تامين 
بودجه ساخت ديوار مرزي با مكزيك برآورده شود، 

ممكن است ادامه پيدا كند.

 قيمت حامل هاي انرژي
بدون تغيير

ايرنا| بيژن زنگنه وزير نفت در جلس��ه كميسيون 
صنايع و معادن مجلس ش��وراي اسلامي كه در روز 
سه شنبه برگزار شد، درباره وضعيت نفت در لايحه 
بودجه 98 گفت: دولت به دنبال كاهش وابس��تگي 
به درآمدهاي نفتي در بودجه است. به همين دليل 

ماليات ها در سال آينده افزايش پيدا كرده است.
وزير نفت گفت: نرخ فروش هر بشكه نفت در لايحه 
بودجه سال آينده 54 دلار پيش بيني شده و قيمت 

حامل هاي انرژي تغيير نكرده است.
وي بيان كرد: در بخش هزينه هاي بودجه بايد تحولاتي 
ايجاد شود و براساس صحبت هاي رييس جمهوري 
بايد با اصلاح ساختار به دنبال كاهش هزينه ها باشيم.

وزير نفت تاكيد كرد در لايحه بودجه سال آينده قيمت 
حامل هاي انرژي تغييري نكرده است.

»در برخي موارد قيمت برآورد شده در بودجه سالانه 
تغيير مي كند؛ به طور مثال امسال هر بشكه نفت بيش 
از 70 دلار به فروش مي رس��د در حالي كه در بودجه 
55 دلار در نظر گرفته شده بود اما نرخ 54 دلار برآورد 

شده براي لايحه بودجه سال آينده متعارف است«.
وزير نفت در پاسخ به اينكه با اصلاحات انجام گرفته 
بر لايحه بودجه وابستگي به نفت كاهش پيدا كرد، 
توضي��ح داد: اين بخش تغيير چنداني نداش��ت اما 

هزينه ها تا حدودي كاهش پيدا كرد.
وي افزود: ميان اعضاي سازمان كشورهاي صادركننده 
نفت )اوپك( بودجه ايران كمترين وابستگي را به نفت 
دارد و در مقايسه با كشورهاي همسايه در وضعيت 
خوبي قرار گرفته اما سياس��ت كلان كشور كاهش 

وابستگي بودجه به درآمدهاي نفتي است.
زنگنه تاكيد كرد شرايط فعلي فرصتي است كه ما از 

آن به درستي استفاده مي كنيم.

 اميدواري »نواك«
 به ثبات نفت در 2019

ايسنا| وزير انرژي روسيه اعلام كرد قيمت نفت كه 
در سه ماه گذشته بيش از 30 درصد كاهش داشته 
است، در نيمه اول سال 2019 ثبات بيشتري خواهد 
يافت. الكساندر نواك در مصاحبه با شبكه تلويزيوني 
»روس��يه 24« گفت: تصور مي كنم در طول نيمه 
اول به دليل اقدامات مش��ترك كشورهاي اوپك و 
غيراوپك كه اوايل دس��امبر درباره آن توافق شد، 
وضعيت بازار نفت ثبات و تعادل بيشتري پيدا كند.

نواك همچنين اظهار كرد كه هيچ پيشنهادي براي 
برگزاري ديدار اضطراري با اوپك وجود ندارد و وي 
كاهش قيمت هاي نفت را ناش��ي از عوامل اقتصاد 
كلان مي داند. بر اساس گزارش رويترز، وزير انرژي 
روسيه گفت: اين عوامل بنيادين كاهش تقاضا در 
زمستان و البته افت فعاليت اقتصادي جهاني در پايان 

سال و افت بازارهاي سهام هستند.
توليدكنندگان اوپك و غيراوپك ش��امل روسيه با 
هدف متعادل كردن بازار، اوايل ماه ميلادي جاري 
براي كاهش توليد به ميزان 1.2 ميليون بشكه در 
روز در شش ماه نخست سال 2019 موافقت كردند.

 هند به دنبال تمدید
معافيت  نفتي

ايلنا| سانجيو سينگ، رييس شركت نفت هند نفت 
ايران را داراي جايگاه مهمي براي حفظ تعادل بازار 
جهاني دانست. به گزارش بيزينس آنلاين، سانجيو 
سينگ در پاسخ به سوال مربوط به راهبرد هندوستان 
بعد از پايان معافيت ها براي ادامه واردات نفت از ايران 
گفت، بگذاريد ببينيم چه مي شود ما همچنان شش 

ماه براي ادامه واردات وقت داريم.
يكي از منابع حوزه انرژي هند در اين باره گفت: هند 
به خريد نفت از ايران در سال 2019 ادامه مي دهد و 
احتمال دارد اين تجارت با حجم كمتري نسبت به 
سال گذشته باشد ولي ما اميدوار هستيم كه امريكا با 

فشارهاي خود مانع اين ارتباط تجاري نشود.
به گفته اين مقام هندي، هند به ادامه خريد نفت از 
ايران بعد از پايان معافيت ها، اميدوار اس��ت؛ چراكه 
مذاكرات فشرده و مهمي در اين خصوص بين هند 
و امريكا صورت گرفته است و در اين مذاكرات دولت 
هند اعلام كرده است تا پيدا كردن جايگزين مطمئني 
براي نف��ت ايران به روابط تجاري خود با تهران ادامه 

خواهد داد.
دولت امريكا از مقدار مجاز واردات نفتي كه كشورهاي 
معاف شده شامل حالشان شده است صحبتي نكرده 
است و اين موضوع باعث خوش بيني دولت هند براي 

تمديد و ادامه همكاري با ايران شده است.

   ام�روزه حدود 30 درص�د كل نفت خام 
توليد شده در جهان يعني حدود 30 ميليون 
بش�كه در روز در خارج از خش�كي ها و در 
آب هاي كم عمق و عميق به دست مي آيد. 
توليد كل نفت در آب هاي ژرف در سال 2010 
به حدود 6 ميليون بشكه در روز بالغ مي شد؛ 
رقمي بيشتر از توليد هر كشوري در جهان 
جز امريكا، روس�يه و عربس�تان سعودي. 
و اين پايان ماجرا نب�ود؛ انتظار مي رود كه 
توليد نفت از آب هاي ژرف تا سال 2020 به 

10 ميليون بشكه در روز برسد.

برش
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»تعادل« راهكارهاي نوسازي كشتي ها در دوران تحريم ها را بررسي مي كند 

مسيريابي شناورهاي  نو  به  ناوگان دريايي  ايران
گروه راه و شهرسازي| زهره علامي|

هفته گذش��ته يكي از شناورهاي ايراني با نام تجاري 
نارگل در بندر آستارا دچار سانحه شد، اين كشتي 30 
ساله كه عازم جمهوري آذربايجان بود با فاصله گرفتن 
از بندر تعادل خود را از دست داد و در حال غرق شدن 
بود، اما با كمك سازمان بنادر به نزديكي ساحل هدايت 

شد و در آنجا به گل نشست.
سانحه رخ داده براي كش��تي 30 ساله نارگل زماني 
اهميت مي يابد كه در كش��ورهاي ديگر شناورهايي 
با س��ن 11 سال از رده خارج مي ش��وند، اما براساس 
اظهارات مسوولان و كارشناسان دريايي در ايران، سن 
ميانگين شناورها براساس كاربري هاي مختلف بين 
15 تا 20 سال اس��ت و اين بالا بودن سن شناورهاي 
كشور مي تواند به افزايش سوانح، بالارفتن هزينه و ... 
در حمل ونقل دريايي منجر ش��ود، بنابراين نوسازي 

ناوگان بايد در دستور كار قرار گيرد.
كارشناسان حوزه دريايي، راهكارهاي متفاوتي را براي 
نوسازي ناوگان پيشنهاد مي كنند، برخي معتقدند كه 
بايد اقدام به خريد ش��ناور از خارج كرد و تعداد كمي 
هم بر اين باورند كه بايد در داخل شناورهاي مورد نياز 
ساخته شود. تعدادي ديگر، مشاركت در زنجيره توليد 
و س��اخت قطعاتي از كشتي را پيشنهاد مي دهند كه 
برهمين اساس امكان خريد كشتي از خارج هم فراهم 
مي شود، عده ديگر ساخت شناور در داخل و استفاده 

از توان داخلي را راهكار نوسازي ناوگان مي دانند.
اما فارغ از اينكه از كدام روش براي نوس��ازي ناوگان 
بهره ببريم، با توجه به بالابودن سن ناوگان كشتيراني 
كشور، بايد نوس��ازي در اولويت شركت كشتيراني و 
سازمان بنادر قرار گيرد. طي يكي، دوسال اخير برند 
IRISL )شركت كشتيراني جمهوري اسلامي ايران( 
در س��طح جهاني احيا شده است و در كنفرانس هاي 

بين المللي دوباره اين برند معرفي شد.
براساس آمار، تقريبا يك س��وم حمل و نقل دريايي 
مربوط به كالاهاي نفتي، يك سوم كالاهاي خشك و 

فله و بقيه را كالاهاي غير فله تشكيل مي دهد.

  سنگيني بار بر دوش شناورهاي كنوانسيوني
مسعود پل مه، دبير كل انجمن كشتيراني و خدمات 
وابس��ته ايران درب��اره وضعيت ناوگان كش��تيراني 
كشور به »تعادل« مي گويد: ش��ناورها به سه دسته 
تقسيم بندي مي شوند، ش��ناورهاي سنتي كه اغلب 
چوبي ب��وده و در بين مردم به عنوان لنج ش��ناخته 
مي شوند، شناورهاي فلزي غيركنوانسيوني كه اين 
ش��ناورها هم به دونوع شناور س��نتي )البته از لحاظ 
كاربري( و شناورهاي جديد با تازه ترين تكنولوژي در 
اين حوزه كه قابليت جابه جايي كالا با حداكثر تناژ 5 

هزارTEU را دارد.
پل مه مي افزايد: سومين دسته از شناورها، شناورهاي 
كنوانسيوني هستند، تعداد شناورهاي كنوانسيوني كه 
تحت پرچم جمهوري اسلامي ايران فعاليت مي كنند، 
نسبت به شناورهاي سنتي و غيركنوانسيوني كمتر 
اس��ت، اما حجم باربري بسيار بالاتري نسبت به بقيه 
شناورها دارند. او ادامه مي دهد: سياست دولت بر اين 
است كه ش��ناورهاي چوبي يا همان لنج از رده خارج 
شوند اما با توجه به اينكه افرادي كه روي لنج ها فعاليت 
مي كنند قشر آسيب پذير محسوب مي شوند و از سوي 
ديگر ماندگاري فرهنگ سنتي دريانوردي هم جايگاه 

ويژه اي دارد، دولت با لنج داران مدارا مي كند.
به گفته دبير كل انجمن كشتيراني و خدمات وابسته 
ايران، تعداد شناورهاي غيركنوانسيوني7 هزار فروند 
اس��ت كه در انواع مختلف و با كاربري هاي متفاوت 
هستند، عمر اين ش��ناورها به طور متوسط 20 سال 
است كه البته با وجود سياس��ت نوسازي ناوگان كه 
در دهه گذش��ته توسط س��ازمان بنادر از وجوه اداره 
شده اجرا شد، شاهد نوسازي قابل توجهي در ناوگان 

كشتيراني كشور نبوديم.
او اظهار مي كند: اگرچه عمر متوس��ط ش��ناورهاي 
غيركنوانس��يوني 20 س��ال اس��ت، اما در اين بين 
ش��ناورهايي وجود دارند كه 5 س��ال عم��ر دارند و 
حتي ممكن اس��ت برخي از آنها بالاي 30 سال عمر 
داشته باشند. پل مه بيان مي كند: در رده شناورهاي 
كنوانسيوني، با تناژ بالاي 5 هزارTEU، عمر ناوگان 15 
سال است كه حجم قابل توجهي از صادرات و واردات 
كالاها در كشور توسط اين ش��ناورها انجام مي شود 
البته حجم صادرات و وارداتي كه توسط اين شناورها 
انجام مي شود نسبت به كل حجم صادرات و واردات 
كش��ور رقم بالايي نيست، اما براي مديريت نيازهاي 

تجارت بين المللي كشور كفايت مي كند.
اين كارشناس ارشد حوزه كش��تيراني درباره تعداد 
شناورهاي فعال در كش��ور مي گويد: اگر شناورهاي 
فلزي را هم در ناوگان كشتيراني در نظر بگيريم حدود 
7 هزار و 200 شناور داريم كه هم در زمينه حمل بار 

و هم مسافر فعاليت دارند.
او اظهار مي كند: ش��ناورهاي فع��ال در بخش حمل 
ب��ار در جابه جايي بار خش��ك، فله، ماي��ع )كه تانكر 
تلقي مي ش��وند( فعال هستند. پل مه اضافه مي كند: 
شناورهاي حمل مسافر، شناورهاي غيركنوانسيوني 
تلقي مي ش��وند البت��ه تع��داد اندكي ش��ناورهاي 
كنوانسيوني هم داريم كه در جابه جايي مسافر فعاليت 
مي كنند اگرچه نمي توان آنها را در زمره شناورهاي 
كروز دسته بندي كرد اما در دسته قايق هاي دوبدنه 

)Catamaran( قرار مي گيرند.

 تفاوت شناورهاي كنوانسيوني
 و غيركنوانسيوني

دبي��ر كل انجم��ن كش��تيراني و خدمات وابس��ته 
اي��ران درباره تف��اوت ش��ناورهاي كنوانس��يوني و 
غيركنوانسيوني مي گويد: شناورهايي وجود دارند كه 

از فاصله مشخصي از ساحل حق تردد دارند و بيشتر 
از آن امكان حركت ندارند، ب��ه عنوان نمونه اگر قرار 
باشد يك شناور غيركنوانسيوني ترددي به اقيانوس 
داشته باشد امكان تردد با عمق 10 مايل از ساحل را 

مي تواند داشته باشد.
او تصريح مي كند: شناورهاي كنوانسيوني مي توانند از 
هر مسيري كه براي تردد آنها در نظرگرفته شده است، 
استفاده كنند البته الزامات ديگري هم دارند، آنها بطور 
تخصصي براي يك فعاليت در نظر گرفته مي شوند، 
درحالي كه شناورهاي غيركنوانسيوني در مواقعي بار 
فله و خشك، گاهي به عنوان شناور تانكر و در برخي 
 )RORO ship( موارد هم ب��ه عنوان ش��ناور رورو

استفاده مي شود.
پل مه بيان مي كند: شناورهاي كنوانسيوني از لحاظ 
بيمه شرايط مطلوب تري دارند و ريسك كمتري دارند 
و حق بيمه كمتري براي اين شناورها دريافت مي شود، 
اما درباره شناورهاي غيركنوانسيوني شاهد هستيم 
كه در برخي موارد شركت بيمه از شركت هاي باربري 
مي خواهد كه براي حمل بار از اين شناورها استفاده 
نكنند و همچنين درباره برخي شناورهاي سنتي هم 
شركت هاي بيمه، ريس��ك بيمه كردن اين شناورها 

را نمي پذيرند.

 تسهيلات نامناسب براي خريد شناور 
اين كارشناس��ي ارش��د ح��وزه دريان��وردي درباره 
تس��هيلات ارايه ش��ده به صاحبان ش��ناورها براي 
نوسازي اظهار مي كند: در سال هاي گذشته سازمان 
بنادر و دريانوردي از محل وجوه اداره شده تسهيلاتي 
را براي نوسازي شناورهاي غيركنوانسيوني پرداخت 
مي كرد و به صاحبان شناورها منابعي را بسته به مورد 
بين 60 تا 80 درصد را بانك پرداخت مي كرد و سهم 

متقاضي هم بين 20 تا 40 درصد بود.
او مي افزاي��د: از مح��ل بهره تس��هيلات، درصدي را 
س��ازمان بنادر به عنوان حماي��ت از صنايع داخلي و 
نوسازي ناوگان، يارانه پرداخت مي كرد، درحال حاضر 
سازمان بنادر با پرداخت تسهيلاتي با سود صفر درصد 
از نوسازي ناوگان مسافري حمايت مي كند، اما درباره 
شناورهاي غيركنوانس��يوني جابه جا كننده كالا كه 
هزينه تمام شده بالايي هم دارند سياست حمايتي را 

از سوي سازمان بنادر شاهد نبوديم.
پل مه ادامه مي دهد: از صندوق توسعه ملي يا صندوق 
توسعه صنايع دريايي براي ساخت شناورهاي با تناژ 
سنگين، استفاده شده است اما بطور معمول استفاده 
از تسهيلات براي ساخت شناورهاي غيركنوانسيوني 
يا حتي شناورهايي كه براي ساخت آنها از وجوه اداره 

شده استفاده مي شود، منطقي به نظر نمي رسد.
دبير كل انجمن كشتيراني و خدمات وابسته ايران با 
اشاره به شيوه تس��هيلات دهي به صاحبان شناورها 
براي خريد ش��ناور مي گويد: تسهيلات ارايه شده در 
دنيا 90 به 10 اس��ت كه 90 درصد را فاينانسر و فقط 
10 درصد را متقاضي پرداخت مي كند و نرخ سود آنها 
هم 1.5 درصد بالاي لايبور )برابر با ميانگين نرخ بهره 
بين بانكي( است كه حدود 3 درصد است و بازپرداخت 

بين 8 تا 15 سال است.

او ادامه مي دهد: اما در ايران بيش��ترين س��همي كه 
فاينانس��ر دارد 80 درصد است كه البته اين سهم در 
سال هاي گذشته بوده است، نرخ سود 22 درصد است 
بازپرداخت هم 5 ساله است، درواقع زمان بازپرداخت 
اقساط خريد كشتي با خريد خانه برابر است، ضمن 
اينك��ه خانه در ترهين بانك به عن��وان تضامين قرار 
مي گيرد، اما درباره خريد كشتي وثيقه ملكي بيش از 

120 درصد مطالبه مي شود.
به گفته پل مه، در دنيا ش��ناور به عنوان وثيقه مورد 
مطالبه قرار مي گيرد و دررهن مجموعه فاينانسر است 
ضمن اينكه به دليل بيمه هاي اعتباري خريد شناور 
براي سازنده، خريدار و فاينانسر توجيه اقتصادي دارد.

اين كارشناس ارشد حوزه دريايي اظهار مي كند: در 
ايران، بيمه اعتباري پوش��ش دهنده اين نوع ريسك 
وجود ندارد ضمن اينك��ه توليدات ايراني از وضعيت 
مطلوبي برخوردار نيس��تند، در دني��ا توليد 24 ماه 
پس از زمان س��فارش و اجرا آماده استفاده است اما 
در ايران مواردي بوده كه س��اخت يك شناور حداقل 
10 سال زمان برده است و آن كشتي از لحاظ ساخت، 
تكنولوژي و ... فاقد مزيت رقابت با س��اير كش��تي ها 

خواهد بود.

 ساخت شناور سبك، راهكاري منطقي
او درباره پتانسيل ساخت ش��ناور در ايران مي گويد: 
توليد شناور س��نگين در ايران پيش��نهاد نمي شود 
اما شناورهاي س��بك و غيركنوانسيوني از تخصص، 

تجارب و ... مطلوبي برخوردار هستيم.
پل مه اظهار مي كند: شرايط كنوني كشتيراني ناوگان 
تحت پرچم جمهوري اسلامي ايران نسبت به تحريم 
س��ال هاي قبل از 92 بهتر اس��ت اما بحث بر سر اين 
است كه از ناوگان كافي براي تأمين نيازهاي تجارت 
بين الملل برخوردار نيستيم قبل از اعمال تحريم ها، 
توازن حمل درياي��ي 40 درصد ناوگان پرچم ايران و 

60 درصد پرچم خارجي بود.
دبير كل انجمن كش��تيراني و خدمات وابسته ايران 
اضافه مي كند: با خروج امريكا از برجام، كليه خطوط 
لاينر از ايران خارج ش��دند اگرچه لاينرهاي خارجي 
همچنان خدمات دريايي به ايران ارايه مي دهند اما با 

اين وجود، با كمبود ناوگان مواجه هستيم.
او ادامه مي دهد: تجربه تحريم هاي گذشته موجب شد 
كه بيمه داخلي را در كشور طراحي كنيم كه قابليت 
پوشش بيمه به شناورهاي داخلي و خارجي را دارد و 

تمام ريسك هاي آنها را پوشش مي دهد.
پل مه با اش��اره به وجود تجربه ه��اي و توانمندي به 
دس��ت آمده در دوران تحريم ها مي گويد: متاسفانه 
پس از برجام تمام توانمندي هاي كس��ب ش��ده در 
حوزه خدمات دريايي و بندري در زمان تحريم ها را به 
فراموشي سپرديم و موسسات رده بندي و بيمه اي را 
رها كرديم، درحالي كه بايد از شركت هاي خصوصي 
فعال دراين زمينه حمايت مي كرديم و موجب ارتقاي 

توانمندي آنها مي شديم.
اين كارش��ناس ارش��د حوزه دريايي اظهار مي كند: 
همچنان برخي مسوولان دولتي به بخش خصوصي 
اعتماد ندارند، درحالي كه بخش دولتي فاقد توانمندي 
لازم براي اجراي سياست هاي اقتصادي و تجاري مورد 

نياز كشور است.
او بي��ان مي كند: براي حفظ و اقتدار دريايي و ناوگان 
تحت پرچم ايران بايد از تمام فرصت هاي لازم براي 
نوسازي ناوگان استفاده كنيم، اين بدين معنا نيست 
كه تمام ش��ناورها در داخل ساخته شود بلكه بايد از 
توان ش��ركاي تجاري خارجي براي س��اخت شناور 
استفاده شود. پل مه ادامه مي دهد: درواقع با همكاري 
ش��ركاي خارجي مي توان توانمندي داخلي را براي 
ساير بخش هاي ساخت و توليد شناور افزايش دهيم 
و نيازي نيس��ت كه ايران تبديل ب��ه هاب منطقه در 
ساخت شناور ش��ود اگرچه در بخش نظامي اين نياز 
وج��ود دارد. دبير كل انجمن كش��تيراني و خدمات 
وابس��ته ايران معتقد اس��ت: بايد توانايي كش��ور در 
بخش هاي مختلف صنعت دريايي شناخته شود چه 
بس��ا توانمندي ايران در تعمير و اسكراپ كشتي ها 

باشد، مقوله اي كه تاكنون مغفول مانده است.
او اظهار مي كند: براي نوسازي ناوگان كشتيراني بايد 
اقدام به خريد شناور از خارج كنيم و تعداد كمي هم 
بايد در داخل س��اخته شود نه به اين مفهوم كه تمام 
نيازها از خارج تأمين ش��ود، واقعيت اين اس��ت كه 
قوانين مالياتي، گمركي، بانكي و مالي در كشور ضد 
توليد اس��ت. اين قوانين درحالي اجرايي مي شود كه 
دولت همواره به حمايت از توليد داخل اشاره مي كند.

پل مه با اش��اره به اينكه 90 درصد نيازهاي اساس��ي 
صنعت كشتيراني بايد از خارج تأمين شود، مي گويد: 
بايد حداقل شناورهاي كنوانسيوني با تناژ بالا از خارج 
وارد شود و مابقي ش��ناورها در داخل ساخته شود تا 

توانمندي داخلي حفظ شود.
اين كارشناس ارش��د صنعت دريايي ادامه مي دهد: 
اگرچه امريكا تحريم هايي را عليه ايران اعمال كرده 
است اما با سازوكارهاي اجرايي مي توان شناورهايي 

را از كشورهاي ديگر خريداري كرد. 

 حمايت از بخش خصوصي
آنوش رهام، كارشناس ارشد حوزه دريايي هم كه از 
موافقان نوسازي ناوگان كشتيراني كشور است، درباره 
ضرورت اين نوسازي به »تعادل« مي گويد: كشتيراني 
بخش��ي از نيازش به ناوگان را از داخل تأمين كرده و 

مابقي را هم از خارج خريداري كرده است.
رهام مي افزايد: البته كشتيراني به تازگي كشتي هايي 
را از ش��ركت هيونداي خريداري كرده است كه اين 
 TEU 500 كش��تي ها قابليت جابه جايي 14 هزار و
را دارد، اين كشتي ها در رده شناورهاي سنگين وزن 
قرار مي گيرند. او ادامه مي دهد: ش��ركت كشتيراني 

براي بهبود خدمات رساني و همچنين براي رقابت، 
بايد فضا را بهبود دهد تا شركت هاي ديگر هم بتوانند 
شناور خريداري كنند، بخش خصوصي به دليل نوع 
رقابت شركت كشتيراني نتوانسته وارد خريد ناوگان 
شود و چه بسا سرمايه هاي بس��ياري از كشور خارج 
شده درحالي كه اين سرمايه ها مي توانست در خريد 
ناوگان آن هم در زمان اعمال تحريم ها هم در توليد و 

هم بخش ترانزيتي موثر باشد. 
به گفته اين كارشناس ارش��د حوزه دريايي، يكي از 
راهكارهاي عبور كش��ور از تحري��م و افزايش درآمد 
ارزي، ترانزيت است كه متاسفانه درحال از دست دادن 
اين ظرفيت هس��تيم و عملا درحال حذف از چرخه 

ترانزيت بين المللي هستيم.
رهام اظهار مي كند: به دليل اعمال تحريم هاي امريكا 
عليه ايران، رف��ت و آمد ناوگان كش��تيراني به اروپا 
تقريبا به صفر رس��يده است چون شركت هاي حمل 
و نقل نمي توانند ويزا بگيرند، درواقع بخش زيادي از 
ناوگان ترانزيت كشور به دليل اينكه سفارت آلمان ويزا 
نمي دهد )اين موضوع ناوگان كشتيراني را از فروردين 
ماه درگير كرده است( فعاليتش كاهش يافته است، 
بنابراين شركت كشتيراني نمي توانند ناوگان حمل 

ونقل كشور را فعال كند.
 CIS او بيان مي كند: از سوي ديگر برخي كشورهاي
)تركمنستان، قرقيزستان و ...( هم عوارض سنگيني 
را براي رفت و آمد كاميون هاي ايراني وضع كرده اند 
كه موجب ش��ده تعدادي از شركت هاي ايراني اقدام 
به خريد كاميون هايي با پ��لاك اين مناطق از جمله 
تركمنس��تان، تاجيكس��تان و ... كنند ت��ا مجبور به 

پرداخت چنين عوارضي نباشند.

اين كارشناس ارش��د حوزه دريايي كشور با اشاره به 
كاهش ناوگان داخلي كشور به منطقه مي گويد: دولت 
بايد در سطح كلان سياسي فضاي كسب و كار را هم در 

بخش دريافت ويزا و هم عوارض متقابل بهبود دهد.
رهام اضافه مي كند: افزايش ع��وارض براي مقابله با 
رفتار برخي كشورهايCIS راهكاري منطقي نيست 
و بايد تعاملات خود را با كشورهاي همسايه و منطقه 
افزايش دهيم و منافع آنه��ا را هم با افزايش ترانزيت 

ايراني ها به اين كشورها گره بزنيم.
او بيان مي كند: بندر چابهار و بندر عباس نقاط كانوني 
 CIS مناس��بي براي حمل كالا به اروپا و كشورهاي
هستند بنابراين بايد از طريق ابزارهايي با كشورهاي 
مذك��ور گفت وگ��و كنيم و اي��ن مذاك��رات بايد در 

كلان ترين سطح سياسي انجام شود.
اين فعال حوزه دريايي با اشاره به اينكه بايد مسير آزاد 
ترانزيتي ميان ايران و كشورهاي اروپايي و كشورهاي 
CISايجاد شود، مي گويد: كشتيراني هم در اين زمينه 
پيشران اس��ت و با توجه به اينكه 80 درصد واردات 
كشور از طريق دريا انجام مي شود، بنابراين كشتيراني 
بايد فضا را ب��راي ورود بخش خصوصي باز كند و اين 
بخش در حمل و نقل دريايي نقش��ي پررنگ داشته 
باشد. رهام اظهار مي كند: وجود خطوط بين المللي 
در كشور موجب كاهش هزينه حمل و نقل مي شود 
كه اعمال تحريم ها و خروج برخي لاينرها از كش��ور 
موجب ش��ده با افزايش هزين��ه در اين زمينه مواجه 
ش��ويم و در برخي مواقع اين افزايش هزينه به 700 

درصد مي رسد بنابراين كشتيراني مي تواند با انجام 
تعاملاتي با بخش خصوصي خارج از كشور، از پتانسيل 

اين بخش استفاده كند.

 ساخت كشتي از طريق زنجيره توليد 
او ادامه مي دهد: در دنيا مفهومي به نام زنجيره توليد 
تعريف ش��ده است كه برهمين اس��اس هر كشور در 
توليد يك بخش فعال اس��ت و يك كشور به تنهايي 
نمي تواند اقدام به ساخت يكي از محصولات كند و اين 
موضوع در تمام مودهاي حمل ونقل از جمله واگن، 
 هواپيما، كاميون و كشتي صدق مي كند و كشورهاي 
نادري هس��تند كه از صفر تا صد ي��ك محصول را به 

تنهايي توليد مي كنند.
اين كارشناس ارشد حوزه دريايي معتقد است: درواقع 
هر كشور براساس زيست بوم و محيط صنعتي اقدام به 
توليد يك بخش از محصولات مربوط به حمل و نقل 
مي كند بنابراين نبايد انتظار داشت كه ساخت صفر 

تا صد يك شناور سنگين وزن در داخل انجام شود.
رهام تصريح مي كند: در تحريم مربوط به س��ال هاي 
گذشته توليدكشتي در داخل با مشكلاتي روبرو بود كه 
هم اكنون اين مشكل افزايش يافته است، اما بهترين 
راهكار اين اس��ت كه ايران وارد زنجيره توليد شود و 
توان داخل بر توليد ي��ك بخش از محصول متمركز 
شود و آن را در زنجيره توليد عرضه كند و از اين طريق 
بتواند اقدام به خريد محصول نهايي مثل كشتي كند.

 تحويل كشتي هيونداي
اغلب كارشناس��ان خريد ش��ناور از خارج را توصيه 
مي كنند در همين راستا شركت كشتيراني قراردادي 
با ش��ركت هيونداي بس��ته اس��ت و در حال اجراي 
اين قرارداد اس��ت، اين قرارداد كه يكي از مهم ترين 
قراردادهاي مرب��وط به حوزه حم��ل و نقل دريايي 
محسوب مي شد، در س��ال 2008 منعقد شد و قرار 

بود كه براساس آن 17 فروند كشتي ساخته شود.
در آن زمان 158 ميليون دلار به عنوان پيش پرداخت 
ساخت به شركت هيونداي كره جنوبي پرداخت شد، 
اين قرارداد به صورت فاينانس هم نبود و تامين مالي 
را بايد خود ش��ركت كش��تيراني انجام مي داد اما به 
دليل تحريم ها و برخي دلايل ديگر قرارداد در س��ال 

2010 معلق شد.
پس از برج��ام و 15 ماه مذاكره قرارداد معلق س��ال 
2008 كه به صورت تامين مالي صد در صد از سوي 
كشتيراني جمهوري اسلامي ايران بود به قرارداد 80 
درصد فاينان��س كره اي و 20 درص��د از طرف ايران 
تبديل ش��د كه20 درصد همان رق��م 158 ميليون 
دلاري تعيين شد كه در سال 2008 به طرف كره اي 

پرداخت شده بود.
طي اين قرارداد هيونداي مكلف ش��د كه 10 فروند 
كشتي را به ايران تحويل بدهد كه ارزش اين قرارداد 
670 ميليون يورو است )قرارداد اوليه 17 فروند بود كه 

در قرارداد جديد به 10 فروند تبديل شد( .

 همكاري كره جنوبي با ايران در 3 محور 
در موضوع همكاري كشتي سازهاي داخلي در قرارداد 
با كره اتفاق مهمي افتاد كه در كل قراردادهاي شركت 
ملي نفتكش و شركت كشتيراني جمهوري اسلامي 
ايران پس از انقلاب بي سابقه بود و طي آن هيونداي 
متعهد ش��د در س��ه موضوع با ايران همكاري كند. 
نخست اينكه ش��ركت سازنده متعهد ش��د فرآيند 
فناوري ساخت كش��تي از مرحله طراحي مفهومي، 
طراح��ي پايه، طراح��ي تفصيلي تا مرحله س��اخت 
تجهيزات و راه ان��دازي و بهره برداري را كاملا به يكي 
از ش��يپ ياردهايي كه دولت ايران معرفي مي كند، 

منتقل كند.
بخش دوم اين قرارداد اين است كه طرف كره اي مكلف 
شده با امكان سنجي ش��ركت هاي ايراني كه امكان 
س��اخت تجهيزات و تامين مواد اوليه براي شناورها 
دارند را در فرآيند توليد مشاركت دهد. در بخش سوم 
قرارداد هيونداي موظف و مكلف ش��ده كه 30 نفر از 
مهندسان ايراني را كه در كشتيراني جمهوري اسلامي 
ايران و شيپ ياردهاي ايراني فعال هستند را به صورت 
كامل آموزش بدهند و با آخرين تكنولوژي ها در زمينه 

ساخت كشتي آشنا كنند.

  آن�وش ره�ام : در دنيا مفهوم�ي به نام 
زنجيره توليد تعريف شده است كه برهمين 
اساس هر كشور در توليد يك بخش فعال 
اس�ت و يك كش�ور به تنهاي�ي نمي تواند 
اقدام به س�اخت يكي از محصولات كند و 
اين موضوع در تم�ام مودهاي حمل ونقل 
از جمله واگن،  هواپيما، كاميون و كش�تي 
صدق مي كند و كشورهاي نادري هستند 
كه از صفر تا صد يك محصول را به تنهايي 
توليد مي كنند. درواقع هر كشور براساس 
زيست بوم و محيط صنعتي اقدام به توليد 
يك بخش از محص�ولات مربوط به حمل و 
نقل مي كند بنابراين نبايد انتظار داشت كه 
ساخت صفر تا صد يك شناور سنگين وزن 

در داخل انجام شود.

برش
  مس�عود پل مه:  تس�هيلات ارايه شده در 
دنيا 90 به 10 اس�ت كه 90 درصد را فاينانسر 
و فقط 10 درصد را متقاضي پرداخت مي كند 
و نرخ س�ود آنها هم 1.5 درصد بالاي لايبور 
)برابر با ميانگين نرخ بهره بين بانكي( است 
كه حدود 3 درصد است و بازپرداخت بين 8 
تا 15 سال است. اما در ايران بيشترين سهمي 
كه فاينانسر دارد 80 درصد است كه البته اين 
س�هم در سال هاي گذش�ته بوده است، نرخ 
سود 22 درصد است بازپرداخت هم 5 ساله 
است، درواقع زمان بازپرداخت اقساط خريد 
كشتي با خريد خانه برابر است ضمن اينكه 
خانه در ترهين بانك به عنوان تضامين قرار 
مي گيرد، اما درباره خريد كشتي وثيقه ملكي 

بيش از 120 درصد مطالبه مي شود.

برش
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چالش ها و چشم اندازهاي 
حمل و نقل دريايي

حمل و نقل دريايي سهمي 90 درصدي در تجارت 
بين الملل، بازي مي كند. برهمين اساس حجم و 
عمر ناوگان كشتيراني كشورها مي تواند نقشي مهم 
در واردات، صادرات و درآمد آنها داش��ته باشد. در 
ايران، ناوگان كشتيراني با عمر ميانگين 20 سال، 
يكي از فرس��وده ترين ناوگان هاي دنيا را به خود 
اختصاص داده است و همين موضوع مي تواند به 
كاهش كيفيت مبادلات تجاري ميان ايران و ساير 

كشورها منجر شود.
حال با توجه به تاثير سن ميانگين ناوگان كشتيراني 
كشور در حجم تجارت بين المللي كشور، روزنامه 
»تعادل« گزارشي از معضلات اساسي اين ناوگان 
فراهم كرده و مشكلات و راهكارهاي پيش روي آن 

را مورد بررسي قرارداده است.

  مشكلات كشتيراني
  يك��ي از معضلات حمل ونقل دريايي، مس��اله 
فرسودگي ناوگان دريايي، شناورها و كشتي ها در 
كشور است، به طوري كه رسيدگي به اين مساله 
يكي از اولويت هاي كنوني براي احياي حمل ونقل 

دريايي محسوب مي شود.
  يكي ديگر از مشكلات صنعت حمل ونقل دريايي 
كشور، بحث تأمين سوخت است، در شرايط كنوني 
كشتي ها و ش��ناورها مجبور هستند كه سوخت 
خود با ارز آزاد تأمين كنند، كه اين مس��اله دامنه 

هزينه هاي آنها را افزايش داده است.
   با توجه به آنكه سازنده ها و خدمات دهنده هاي 
صنعت درياي��ي به تعهدات خود عمل نمي كنند 
بسياري از كشتي هاي ناوگان از كانتينري گرفته تا 

فله بر زمين گير شده اند. 

  راهكارها 
  كارشناس��ان درياي��ي معتقدند ك��ه در بحث 
فرس��ودگي ناوگان حمل ونقل دريايي، نيازمند 
برنامه ريزي هستيم و در اين رابطه بايد راه برخي 
كشورهاي منطقه را طي كنيم، برخي كشورهاي 
اطراف در يك فاصله زماني تمام تمركز خود را بر 

نوسازي حمل ونقل دريايي گذاشتند.
  اقداماتي براي ساخت كشتي و شناور در كشور 
صورت گرفته، اما تجربه نشان داده است كه توليد 
داخل در شرايط كنوني توان تأمين نيازهاي صنعت 

دريايي كشور را ندارد.
  در ش��رايط كنون��ي بهتري��ن راه و گزين��ه، 
مش��اركت و رابط��ه با كش��ورهاي همس��ايه و 
كشورهاي مشترك المنافع است تا از اين طريق 
و س��رمايه گذاري مش��ترك، ناوگان حمل ونقل 

دريايي كشور نوسازي و بهسازي شود.
   دولت بايد اس��تراتژي دقيق و وي��ژه اي را براي 
تحول صنعت حمل ونقل دريايي كش��ور تهيه و 
اجرايي كند، زيرا بخشي از تحول اقتصادي كشور 
در گرو حمل ونقل آسان كالا و محصولات تجاري 
ميان ايران و بازارهاي منطقه اي و بين المللي است.

   يك ن��اوگان ملي داريم كه جزو س��رمايه هاي 
اساسي كشور محسوب مي ش��ود، اين ناوگان در 
مقاطع حس��اس يعني جنگ و تحريم كش��ور را 
نجات داد و چنانچه در اين دومقطع چنين ناوگاني 
نداشتيم حتما كشور دچار بحران هاي شديدي 
مي شد، بنابراين براي هر دولتي كه راس كار باشد 
ناوگان مل��ي به عنوان پايه تج��ارت بايد مد نظر 

قرار گيرد .
  يكي از اولويت ها در كش��تيراني اين است كه از 
ظرفيت عظيم صنعت تعميرات و ساخت كشتي 
در داخل بهره مند شويم، زيرا كشور داراي پتانسيل 
فعال ش��دن در اين بخش اس��ت ام��ا بايد توجه 
كرد كه منابع مالي كش��ور بسيار محدود است و 
اين منابع مالي محدود باي��د صرف اولويت هاي 
اصلي دول��ت و ضرورت هاي اصلي ملت ش��ود و 
شركت هاي بين المللي مانند كشتيراني توانايي 
جذب سرمايه گذار خارجي را دارد بنابراين يكي 
از محدوديت هاي يارد هاي داخلي كشور تامين 

منابع است.
  اگرچه بايد پتانسيل سازندگان داخلي مورد توجه 
قرار گيرد اما بايد اين موضوع را هم مدنظر داشت 
كه سازندگان داخلي در سال هاي گذشته بسيار از 
تكنولوژي روز عقب افتاده اند و نمونه عيني آن را 
 TEU2200 در كشتي ايران- كاشان با ظرفيت
مشاهده شد كه بعد از حدود 14 سال تحويل داده 
شد در حالي كه كشتي سازان خارجي كشتي هايي 
با ظرفيت 7 برابر را 18 ماهه تحويل مي دهند ضمن 
اينكه در دنيا كشتي هايي با عمر 11 سال در حال 
اوراق شدن هستند، از اين رو، مدت زمان 14 سال 

براي ساخت خارج از عرف جهاني است .
   ش��يپ يارد )حوضچه تعمير( هاي داخلي بايد 
خود را به دان��ش روز مجهز كنند و ش��رايطي را 
فراهم آورند تا بتوانيم اين ظرفيت را بهينه كنيم، 
به عنوان نمونه يك شركت كشتيراني مذاكراتي 
با شركت صدرا داشته است، اين شركت در چند 
سال اخير فراز و نشيب هاي متعددي داشت اما در 
حال حاضر توانسته است، مشكلات مالي خود را 
مرتفع كند بر همين اساس در درياي خزر در مقوله 
تعميرات از توانمندي هاي اين ش��ركت استفاده 
مي شود و در حالي كه شركت هاي آذربايجاني و 
روسي قيمت هاي مناسب تري را براي تعميرات 
ارايه مي كنند اما براي اس��تفاده از توانايي داخلي 
تقريبا تمام ناوگان كشتيراني درياي خزر از توانايي 
شركت صدرا استفاده مي شود. همچنين يكي از 
مشكلات شركت هايي نظير ايزوايكو و صدرا اين 
است كه بسياري از تجهيزات آنها قديمي است و 
ظرفيت ساخت شناور هاي بزرگ پيكر با تكنولوژي 
روز آم��د را ندارند بنابراين به نظر مي رس��د اين 
شركت ها بايد به س��مت رفع اين نقيصه حركت 
كنند بنابراين در اين قرارداد يكي از وظايف شركت 
خارجي اين اس��ت كه تجهي��زات روز آمد را وارد 

عرصه توليد داخلي كند.



يادداشت 9 ايرانشهر

»تعادل« چالش ها و چشم اندازهاي يكي از 40 فرصت سرمايه گذاري معرفي شده از سوي شهرداري را بررسي مي كند 

ايده خودروهاي اشتراكي در تهران؛ رويايي يا واقعي؟

پياده محوري؛ حلقه مفقوده شهرهاي ما

گروه راه و شهرسازي| آزاده كاري| 
هفت��ه گذش��ته عل��ي ني��ازي، مديرعام��ل س��ازمان 
سرمايه گذاري و مشاركت هاي مردمي شهرداري تهران از 
معرفي 40 پروژه شهر تهران به بخش خصوصي در اولين 
اجلاس فرصت هاي سرمايه گذاري خبر داد. به گفته او، 
يكي از پروژه هايي كه در حوزه حمل و نقل معرفي خواهد 
شد موضوع ماشين هاي اشتراكي است كه پلاك آنها قابل 
تردد در محدوده طرح ترافيك است، او در اين باره توضيح 
داده بود، »در اغلب ش��هرها ماشين هاي كوچك برقي يا 
ماشين هاي كوچكي كه آلايندگي آنها كم است از طريق 
يك اپليكيشن فعال مي ش��وند. مي توانيم در تهران نيز 
اين پروژه را اجرايي كنيم و شهروندان مي توانند از طريق 
اپليكيشني كه معرفي مي شود، نزديكترين خودرو را پيدا 
كرده و بعد از استفاده در مقصد رها كنند و هزينه آن نيز 
از حساب كاربري آنها كسر مي شود كه البته اين پروژه در 

اجلاس پيش رو معرفي خواهد شد.«
به گزارش » تعادل« ، طرح خودروهاي اشتراكي آن طور كه 
نيازي درباره آن توضيح داد، شبيه دوچرخه هاي اشتراكي 
است. طرح دوچرخه هاي اشتراكي به گفته پورسيدآقايي، 
معاون حمل و نقل شهرداري تهران قرار بود از هفته دوم 
شهريورماه آغاز شود، اما هنوز اثري از اين دوچرخه ها در 

سطح شهر نيست.
 بابايوس��في، مديرعامل اپليكيش��ن بيدود كه مرتبط با 
دوچرخه هاي اشتراكي است نيز پيش از اين در گفت وگو 
با »تعادل« عنوان كرده بود، با وجود اينكه اين دوچرخه ها 
مجهز به سيستم جي پي اس هستند، اما همواره امكان 
سرقت دوچرخه ها وجود دارد. شايد به همين دليل بود كه 
بعد از شهريور ماه كمتر خبري در خصوص دوچرخه هاي 

اشتراكي از سوي مسوولان شهري شنيده مي شود.
چند سالي است كه در كشورهاي توسعه يافته يك سيستم 
 Car( جديد نقليه شهري موسوم به خودروهاي اشتراكي
sharing( ايجاد شده است كه علاوه بر كاهش ترافيك 
شهري به بهبود وضعيت آلودگي هوا نيز كمك مي كند. در 
راستاي هوشمند سازي شهرهاي بزرگ و با توسعه شبكه 
اينترنت و گوشي هاي هوشمند، سيستم كرايه خودروها 
نيز متحول شده و اكنون پديده »خودروهاي اشتراكي« 

تبديل به الگوي جديد تردد شهري شده است. 
با اس��تفاده از خودروهاي اش��تراكي، كاربران نسبت به 
مالكيت يك خودروي شخصي، متحمل هزينه كمتري 
مي ش��وند، چرا كه نه پول بيمه و ماليات مي پردازند و نه 
هزينه سوخت را پرداخت مي كنند، اين سيستم همچنين 
تاثير بس��زايي در كاهش ترافيك ش��هري و آلودگي هوا 
دارد چرا كه اغلب خودروهاي مورد استفاده، برقي و يا با 

استانداردهاي آلودگي پايين هستند. 

   همخواني با فرهنگ شهروندي 
پويا علاء الديني، استاديار دانشگاه تهران در گفت وگو با 
»تعادل« به بررسي طرح خودروهاي اشتراكي در تهران 
پرداخت و گفت: نوع انجام اين پروژه بسيار مهم است و ابتدا 
بايد در يك منطقه به صورت پايلوت اجرا شود تا مشكلات 
و آسيب هاي آن مشخص شود. در ضمن بايد ديد آيا اين 
طرح با فرهنگ كنوني مردم تهران همخواني دارد يا خير؟ 
استفاده افراد مختلف از يك خودرو در درجه اول نيازمند 
اين است كه آنها همگي از نظم و انضباط خاصي پيروي 
كنند كه درباره شهروندان تهراني اين مورد كمتر به چشم 
مي خورد؛ نحوه رانندگي تهراني ها گواه اين موضوع است.

اين كارش��ناس ش��هري توضيحاتي درباره خودروهاي 
اش��تراكي ارايه كرد و گفت: در شهرهاي بزرگ فعاليت 
اين خودروها بر عهده شركت هاي خصوصي است و افراد 
مي توانند با عضويت در اين طرح از خودروهاي اشتراكي 
استفاده كنند.اختصاص مكان هايي به عنوان پاركينگ نيز 
از موارد مهم اين طرح است كه با توجه به نبود پاركينگ 
در تهران به نظر مي رسد كار براي اجرا كنندگان اين طرح 
بسيار سخت شود.در اين باره بايد امكان سنجي دقيقي 
صورت گيرد.  او ادامه داد: از مزاياي خودروهاي اشتراكي 
اين اس��ت كه ديگر نيازي نيست هر فردي براي خودش 
خودروي��ي تهيه كند و ه��ر زمان كه بخواه��د مي تواند 
از اين خودروهاي اش��تراكي براي رفت و آمد اس��تفاده 
كند. اين ها طرح هاي جديد هس��تند كه ممكن است با 
پيش��رفت تكنولوژي تغيير كنند. براي مثال، زماني كه 
تاكس��ي هاي»اوبر« وارد سيس��تم حمل و نقل عمومي 

شد قيمت خودرو هاي اش��تراكي را نيز به محاق كشاند.
زيرا تاكس��ي اي وارد سيستم شده بود كه خودش راننده 
داشت و ديگر مسووليت ماشين بر عهده استفاده كننده 
نبود.اكنون نيز در برخي كشورها خودروهاي بدون راننده 
وارد سيستم شده اند و ممكن است در آينده اين خودروها 
جاي تاكسي هايي مانند اوبر و اسنپ در كشور ما را بگيرند. 
متاسفانه مس��وولان ما به جاي برنامه ريزي متناسب با 
امكانات، فرهنگ و نيازمندي هاي ش��هر تهران به دنبال 
وارد كردن اين تكنولوژي ها هستند تا به گونه اي سر مردم 

را گرم كنند.

  تهران نيازمند برنامه ريزي ترافيكي دقيق
او ادامه داد: ته��ران نياز به برنامه ريزي ترافيكي و ترابري 
دقيق دارد كه متاس��فانه تاكنون اين امر موردتوجه قرار 
نگرفته است. به نظر مي رسد نه دانش كافي براي اين امر 
در بين مسوولان وجود دارد و نه علاقه اي براي انجام اين 
كار دارند و فقط به ادامه كارهاي قبلي بس��نده مي كنند 
كه اين وضعيت را بدتر مي كند.ايده اي مانند خودروهاي 
اشتراكي در شهر تهران خيلي باور پذير نيست.درتهران 
تعداد تاكسي ها بسيار زياد است و علاوه بر اين، تعداد زيادي 
از شهروندان رقيب اين تاكسي ها به شمار مي روند و هرفرد 
با داش��تن يك خودروي ارزان قيمت در روزها و ساعات 

بيكاري اقدام به مسافر كشي مي كند.
استاديار دانشگاه تهران همچنين معتقد است دوچرخه 
سواري در برخي خيابان هاي تهران خطرناك است . او در 
اين باره توضيح داد: دو مانع مهم براي دوچرخه س��واري 
در تهران وجود دارد. اول اينكه مس��ير مناسب دوچرخه 
سواري مهيا نيست و ديگر اينكه شيب تهران بسيار زياد 
است.او در اين باره تصريح كرد: اين طرح در مجموع طرح 
مثبتي است و مي توان با به كارگيري تكنولوژي و استفاده از 
دوچرخه هاي برقي برخي مشكلات را حل كرد. اما مشكل 
اصلي اينجاس��ت كه هنوز پياده راه ها تبديل به خيابان 
مي شود و با توجه به بلاهتي كه در حوزه برنامه ريزي حمل 
و نقل وجود دارد، نمي توان انتظار زيادي براي بهبود اوضاع 
داشت.يكي از نكاتي كه در حمل و نقل شهري فراموش 
شده است، بحث ايمني است كه نياز به فرهنگسازي دارد. 

  گسترش فرهنگ دوچرخه سواري
 به نظر مي رسد، در شهر تهران دوچرخه سواري و بهره 
بردن از دوچرخه به جاي استفاده از ساير وسايل نقليه 
نس��بت به گذشته كمرنگ شده اس��ت. اين در حالي 
است كه ضرورت به كارگيري آن بيش از پيش مشهود 
است؛ چرا كه در حال حاضر با حجم سنگين ترافيكي 
و آلودگي هوا و همچنين كم تحركي لزوم استفاده از 
اين وسيله نقليه حايز اهميت اس��ت. از سوي ديگر با 
تحقيقاتي كه به دست آمده مشخص شده كشورهايي 
كه از دوچرخه به عنوان وسيله نقليه بهره مي برند، به 
لحاظ سلامت و امنيت جاني زبانزد هستند. از جمله آنها 
مي توان به كشور چين يا دانمارك اشاره كرد. دانمارك 
از كشورهاي پرطرفدار دوچرخه سواري است. بطوري 
كه در پايتخت دانم��ارك بيش از40 درص��د افراد از 
دوچرخه براي عبور و مرور استفاده مي كنند. اما اينكه 
چرا دوچرخه سواري جايگاه بالايي در بعضي از كشورها 

از جمله دانمارك پيدا كرده است؟ 
براي رس��يدن به اين موفقيت راهكاره��اي مختلفي از 
جمله فرهنگ سازي، اتخاذ ماليات سنگين براي خودرو، 
گسترش ايستگاه هاي دوچرخه و نظير اين قوانين پياده 
شده است. اما امري كه از ديدگاه برنامه ريزان شهري مورد 

توجه است موضوع محل پارك دوچرخه هاست.
هنگام��ي كه فردي به پ��ارك مراجعه مي كن��د، يا با 
دوچرخه ب��ه محل كار خ��ود مي رود، مجبور اس��ت 
دوچرخه خود را به درخ��ت و يا تابلوهاي راهنمايي و 
رانندگي قفل كند. اما با ايده هاي ساده و خلاقانه مي توان 
فضايي بس��يار زيبا از مبلمان ش��هري و محل پارك 
دوچرخه را به وجود آورد. شايد موضوع بسيار ساده اي 
باش��د اما، برخي از نكات ريز و پيش پاافتاده مي تواند 
تاثير بسياري در رفتار و فرهنگ دوچرخه سواري داشته 
باشد. هنگامي كه شما روي نيمكتي در پارك نشسته ايد 
و دوچرخه خود را با خيال راحت به نيمكت خود به شكل 
بسيار شيك و مطمئن قفل كرده ايد، خاطره اي خوش 

از تفريح خواهيد داشت.

  طرحي زودهنگام
سعيد س��ادات نيا، كارشناس ش��هري هم معتقد است: 
»صحبت درباره خودروهاي اشتراكي براي شهري مانند 
تهران و با وضعيت مالي كه ش��هرداري اكنون با آن رو به 

روست زودهنگام است.«
 او در گفت وگ��و با »تع��ادل« عنوان كرد: ط��رح خودرو 
اشتراكي همانند دوچرخه نيست و نياز به زيرساخت هاي 
فراواني دارد كه تامين آنها قطعا هزينه بر است. اين در حالي 
است كه طرح دوچرخه هاي اشتراكي سال هاست دنبال 
مي ش��ود، اما همچنان با موانع و مشكلاتي رو به رو است 
و اين خود بيانگر آن اس��ت كه مطرح كردن خودروهاي 

اشتراكي فقط يك ايده روياپردازانه است.

  ايده اي دور از ذهن 
به گفته سادات نيا انجام اين طرح نيازبه فرهنگ شهروندي 
بالاي��ي دارد ك��ه بدون تع��ارف در ته��ران اين فرهنگ 
ضعيف است. او در اين باره تصريح كرد: يكي از معضلات 
دوچرخه هاي اش��تراكي بحث دزديده شدن آنها است و 
حال شما تصور كنيد خودروي 100 ميليون توماني را در 
اختيار شهروندان قرار دهيم و ممكن است چند روز بعد 
شاهد فروش قس��مت هاي مختلف ماشين در بازار سياه 
باشيم. اين ها نكات بس��يار مهمي اند كه بايد مورد توجه 
قرارگيرند. بايد در نظر گرفته ش��ود هزينه هاي ش��ارژ و 
نگهداري آن بر عهده چه كسي خواهد بود. بحث تصادفات 
نيز بايد مورد نظر قرار گيرد و فكر مي كنم كاري پيچيده 
است و بايد جوانب مختلف آن در نظر گرفته شود. اما اينكه 
آيا اين طرح در ش��هري مانند تهران مي تواند تاثيرگذار 
باشد واقعا جوابي براي آن ندارم به دليل اينكه اجراي آن 
را دور از ذهن مي دانم. اين كارش��ناس شهري اما درباره 
دوچرخه هاي اشتراكي نظر ديگري دارد و معتقد است، 
در دنيا اين طرح جواب داده است. او در اين باره گفت: در 
شهر پاريس اگر زمان استفاده از دوچرخه ها كمتر از نيم 
ساعت باشد هزينه آن رايگان است. هزينه هاي نگهداري 
از اين دوچرخه ها نيز بسيار سنگين است كه شهرداري آن 
را مي پردازد. هزينه هاي ماشين هاي اشتراكي ده ها برابر 
بيشتر از دوچرخه مي شود و سوال اين است كه شهرداري 

تهران چگونه مي خواهد از پس آن برآيد.
او با بيان اينكه در بحث دوچرخه هاي اش��تراكي بايد از 
تجربيات شهرهاي بزرگ و پيشرفته استفاده كنيم، افزود: 
حدود 20 سال پيش قرار بود پروژه اي را با شهرداري شروع 
كنيم. پروژه به اين شكل بود كه مسيرهاي نسبتا همتراز كه 
با شيب هاي كمتر از 5 درصد باشد را شناسايي كرده و براي 
دوچرخه سواري مناسب سازي كنيم كه متاسفانه به دليل 
تغيير مديريت اين اتفاق نيفتاد. اكنون هر چند مسيرهاي 
شمالي – جنوبي ش��هر تهران شيب بالاي 5 درصد دارد 
و براي دوچرخه سواري مناس��ب نيست، اما مسيرهاي 

شرقي- غربي براي دوچرخه سواري مناسب است. براي 
مثال، در خيابان انقلاب و بزرگراه همت مي توان مسيرهاي 

مناسب دوچرخه راه اندازي كرد.
او با اش��اره ب��ه اينكه موض��وع مهم اين اس��ت كه طول 
ش��رقي – غربي تهران دو برابر طول شمالي- جنوبي آن 
است و اين نكته مثبتي است، عنوان كرد: البته مي توان از 
دوچرخه هاي برقي و دنده اي استفاده كرد تا در سربالايي ها 
فشار كمتري به دوچرخه سوار وارد شود. ممكن است در 
ابتداي كار مش��كلاتي پيش بيايد و حتي ش��اهد ربودن 
دوچرخه ها باش��يم، اما به مرور فرهنگ آن در بين مردم 
جا مي افتد. شهرداري بايد هزينه هاي رشد شهروندي را 
تقبل كند و اين در نهايت به نفع شهر خواهد بود. در واقع 
هر طرحي كه ش��هر را به سمت استفاده از وسايل حمل 
و نقل عمومي س��وق دهد و ما را از بيم��اري خودروهاي 
تك سرنش��ين نجات دهد قطعا مفيد خواهد بود. اكنون 
مهم ترين راه تردد در ايران خودرو ش��خصي اس��ت كه 

پرهزينه ترين و بدترين راه حل نيز هست.

  خودروهاي اشتراكي در ايتاليا
بر اساس آخرين داده هاي موجود، در ايتاليا بيش از يك 
ميليون و 100 هزار نفر از اين سيستم تردد شهري استفاده 
مي كنند. كاربران خودروهاي اشتراكي در اروپا به بيش از 
4.5 ميليون نفر مي رسند كه البته آلمان و ايتاليا در صدر 
اين كش��ورها قرار دارند. پيش بيني مي شود كه تا سال 
2020 شمار كاربران اين نوع سيستم نقليه به 8 ميليون نفر 
برسد. هزينه بسيار بالاي بيمه و ماليات و سوخت خودروها 
باعث شده است تا بسياري از ايتاليايي ها ترجيح بدهند تا 
بجاي خريد يك خودروي شخصي، از اين سيستم با هزينه 

كمتري بهره ببرند. 
يكي از محاس��ن اس��تفاده از خودروهاي اشتراكي براي 
شهروندان، امكان ورود آن به محدوده طرح ترافيك است 
كه مشكل بسياري از ش��هروندان را حل مي كند. از سال 
2000 تاكنون، پديده خودروهاي اش��تراكي به تدريج 
در ش��هرهاي مختلف ايتاليا از جمله ميلان، تورين، رم، 
فلورانس، پارما، ناپل و ساير شهرها گسترش يافته است. 
استفاده از اين سيس��تم كرايه خودروي اشتراكي، براي 
كاربران بسيار ارزان تر از تاكسي و يا خودروهاي شخصي 
تمام مي شود. براي مثال شركت Car2go براي هر خودرو 
از نوع »اس��مارت« دقيقه اي 24 سنت يورو تعيين كرده 
است كه شامل سوخت و كليه هزينه هاي آن نيز مي شود. 
البته قيمت كرايه خودرو بس��تگي به نوع آن نيز دارد اما 
در نهايت به 34 س��نت يورو در دقيقه براي يك دستگاه 

»بي ام و«مي رسد. 
كاهش شمار خودروهاي شخصي و دسترسي بيشتر به 
جاي پارك از جمله فوايد ديگر اين سيستم است. در اين 
سيستم خودروها با توجه به اينكه از سوي كاربران متعددي 

استفاده مي ش��وند، از اين رو، با سرعت بيشتري تعويض 
مي شوند و همواره نو هستند و ميزان آلودگي آنها بسيار 
پايين است. خودروهاي نو امنيت بيشتري در خيابان ها 

دارند و از نظر فني نيز امن تر هستند. 

   خودروهاي اشتراكي در ژاپن
خريد خودرو براي جوانان ژاپني راحت نيست ولي اشتراك 
خودرو مي تواند راه مناس��ب پيش روي آنها باشد. طرح 
اشتراك خودرو در ژاپن كه در حجم كوچك شروع شد، 
هم اكنون در حال توسعه است. مردم به اشتراك خودرو 
روي آورده اند.در ش��هر بزرگي مانند توكيو كه هزينه در 
اختيار داشتن خودرو بسيار بالا است و رانندگي مي تواند 
عذاب آور باشد، طرح اشتراك خودرو از دو نظر داراي مزيت 
فراواني است: از نظر هزينه ها و راحتي.در توكيو در اختيار 
داشتن خودرو در وهله اول يعني اينكه بايد بتوانيد ثابت 
كنيد جايي براي پارك كردن آن در اختيار داريد و اين يعني 
لازم است از يك فضاي ثبت شده براي پارك خودرو در كنار 
خيابان استفاده كنيد كه بابت آن بايد در هر ماه حدود 175 

تا 400 يورو يا حتي بيشتر بپردازيد.
عواملي مانند پرداخت ماليات هاي سنگين و هزينه هاي 
رانندگي هم در داش��تن خودرو دخيل اس��ت كه البته 
هزينه هاي متغي��ر ديگر را ه��م بايد ب��ه آن اضافه كرد 
)هزينه هاي سنگين سيستم معاينه فني وسايل نقليه در 
ژاپن( علاوه بر اين، عوارض رانندگي در جاده ها را هم نبايد 
فراموش كرد كه درنهايت صورت حسابي بسيار بزرگ در 
برابر شما گذاشته مي شود. از كنار تمام اينها كه بگذريم، 
استفاده  مداوم از خودرو مطابق با نياز شما موضوعي است 
كه در وراي طرح اشتراك خودرو در ذهنتان مي پرورانيد 
و در محيط هاي شهرهايي مانند توكيو، يوكوهاما يا اوزاكا 
كه سيستم حمل ونقل عمومي بسيار مناسب است و عملًا 
نيازي به استفاده از خودرو نيست. شايد جاي تعجب نباشد 
كه تعداد متقاضيان اس��تفاده از طرح اشتراك خودرو به 

سرعت در حال افزايش است.
واقعيت اين است كه تهران در شرايط بحراني قرار دارد و 
س��الانه 5 هزار نفر جان خود را بر اثر آلودگي هوا از دست 
مي دهند، از اين رو،  اغلب ناظران و صاحبنظران شهري بر 
اين باورند كه شهرداري تهران به جاي تقليد از روش هاي 
پرهزينه شهرهاي پيشرفته جهان كه در نهايت سرانجامي 
مانند طرح دوچرخه هاي اش��تراكي پيدا مي كنند،  بهتر 
اس��ت تمركز خود را بر توس��عه حمل و نقل عمومي به 
خصوص مترو قرار دهد، زيرا تنها از اين طريق اس��ت كه 
مشكل ترافيك و آلودگي هواي تهران حل مي شود. اين 
در حالي اس��ت كه ايمن سازي و تكميل بخشي از خط 7 
تنها خروجي مترو در ماه هاي اخير بوده و هنوز وعده افتتاح 
بخشي از خط ۶ كه قرار بود آبان ۹۶ به بهره برداري برسد 

اجرايي نشده است. 

يحيي ساداتي|
 طراح فضاهاي درماني و پروژه هاي نظامي|

انسان ها از ديرباز با پياده روي مأنوس شده و نيازهاي حياتي 
خود را از اين طريق تأمين مي كردند همچنين بعضاً سفرهاي 
بين شهري خود را نيز از همين راه انجام مي دادند. شهرهاي 
پس از انقلاب صنعتي با ورود تكنولوژي و موتور بخار به شاكله 
زندگي و كيفيت شهرهاي ما ضربه مهلكي وارد كردند، تا 
حد بسيار زيادي انسان ها را با محيط اجتماعي و همسايگي 
غريبه بار آوردند، به محيط زيست بيش از پيش خدشه وارد 

كردند و بهداشت شهرهارا رو به زوال بردند.
در ميانه قرن بيستم تعدادي از شهرهاي اروپايي پس از جنگ 
جهاني دوم از جمله آلمان، فرانسه، انگلستان، هلند و … 
تصميم به تغييرات بنيادين در نحوه برنامه ريزي و طراحي 
حمل و نقل شهرهاي خود كردند. آنها ابتدا از طريق حمل و 
نقل عمومي همانند تراموا و اتوبوس زيرساخت هاي پايداري 
را فراهم آوردند اما مدتي بعد با توجه به تقويت چالش هاي روز 
افزون محيط زيست و مسائل بي شمار سوخت هاي فسيلي و 
نيز عدم تحرك پذيري انسان ها كه از عوامل عمده در تأمين 
سلامت جسمي و روحي است، به فكر احداث مسيرهاي سبز 
افتادند. آنها در اصل به اين طريق مي خواستند سرانه پياده 
روي را بالا برده و توسعه پايدار منطقه اي و جهاني را شامل 
توسعه پايدار اقتصادي، اجتماعي، فرهنگي، اكولوژيكي و 
گردشگري محقق سازند. نخستين پياده راه هاي جهان در 

آلمان و به صورت آزمايشي احداث شدند؛ استقبال از آنها 
باعث شد به ديگر شهرهاي آلمان و ديگر كشورهاي اروپايي 
همچون هلند و فرانس��ه، سپس امريكا و آسيا تسري پيدا 
كنند. در واقع احداث محورهاي صرفاً پياده مدار و ايمن از 
لحاظ ترافيكي به خودي خود باعث فروش بيشتر واحدهاي 
تجاري در خيابان ها و نيز نش��اط اجتماع��ي روز افزون و 
خاطره انگيزي چند برابر براي ش��هرها فراهم شد. كم كم 
تعداد اين شهرها در سراسر دنيا به تعداد قابل توجهي افزايش 
پيدا كرد و تجربيات خود را به معرض نمايش و قلم تحرير در 
كتب درآوردند تا انگيزه اي براي ديگر كشورها در ساير نقاط 
جهان فراهم شود . امروزه بسيارند شهرهايي كه تماماً از ابتدا 
با اين رويكرد تأسيس شده و تنها وسيله تردد آنها چه هنگام 
مراجعه به محل كار و چه تحصيل و تفريح، دوچرخه است.

در سال هاي اخير اهم برنامه ريزي در شهرهاي ما شوربختانه 
بر سر احداث تقاطعات غير همسطح، تعريض معابر، تملك و 
تخريب ساختمان هاي با ارزش و تاريخي شهر براي احداث 
اتوبان و بزرگراه تنظيم و تدوين شده كه هزينه هاي جاني و 
مالي و هويتي غيرقابل جبراني به بدنه شهرها وارد ساخته اند.

درصد قابل توجه��ي از بودجه ش��هرداري ها به خصوص 
كلانشهرها به اين دست از پروژه ها اختصاص يافته و عملًا 
بحث زيبايي شناختي، محيط زيس��ت، سكون پذيري و 
امنيت به فراموشي سپرده شده اند. طرح هاي تفصيلي كه 
صرفاً جنبه توسعه كالبدي شهر را در نظر مي گيرند باعث 

شده تا سالانه هزينه بسيار زيادي براي تامين مالي پروژه هاي 
تونل سازي، احداث اتوبان و تعريض معابر به مديريت شهري و 
شهروندان تحميل شود، از سوي ديگر زمان زيادي كه براي 
تكميل شدن و بهره برداري سپري مي كنند باعث شده تا به 
لحاظ رواني و ترافيكي بطور ناخودآگاه و غيرمستقيم فشار 
زيادي به شهروندان وارد شود و آنان را منزجر و پشيمان از 
تصميم خود براي استفاده از خودروي شخصي جهت تردد 
در ش��ريان هاي اصلي و نقاط مركزي شهر كند. علنا اغلب 
هزينه ها براي بهسازي و مرمت آسفالت و سواره رو صورت 
مي گيرد. پياده روها به چرخه فراموشي سپرده شدند و بسيار 
ناصاف و نامنظم و البته نازيبا هستند، فضاي سبز متراكم 
كه مسبب تلطيف هوا، بصري و سرزندگي مي شوند رو به 
اضمحلال سرعت گرفته اند، كاهش روز به روز عرض پياده 
روها و فرسودگي سطوح كفسازي آنها، جداره هاي تاريخي 
روز به روز فرسوده تر و مستعدتر به تخريب مي شوند و دريغ از 
يك برنامه منسجم و قوي براي بازآفريني آنها،  موارد ذكر شده 
تنها نمونه اي از سوء مديريت در چرخه طراحي و برنامه ريزي 
مراكز تجمع انساني يا همان شهرها هستند. به نظر مي رسد، 
اهم كارهايي كه شهرداري ها بايد انجام دهند كه البته بسيار 
اساسي هستند ش��امل افزايش عرض پياده روها به همراه 
بهسازي و نوسازي آنهاست كه خود شامل كفسازي، جداره 
سازي، مبلمان شهري، زيباسازي و افزايش تراكم فضاي سبز 
است. ورود جدي به بحث زيباسازي و خلق جلوه هاي بصري 

به همراه احداث فضاي تفرجي و وسايل بازي براي كودكان 
كه نه تنها سبب تعامل اجتماعي خانواده ها با يكديگر مي شود، 
بلكه سكون پذيري و سرزندگي را در عرصه هاي شهري فراهم 
مي كنند، همچنين گردشگري را رونق بخشيده و باعث رونق 
اقتصادي خرده فروش��ي يا واحدهاي تجاري مي گردند،  از 

ديگر كارهايي است كه شهرداري بايد به آنها بپردازد.

  ش�هرهايي كه آينده  پياده مداري را نشان 
مي دهند

برنامه ريزان ش��هري در ش��هرهاي عمده سراسر جهان 
چگونگي سفرهاي ما را مورد بازانديشي قرار داده و بسياري 
بر اين باورند كه پياده مداري بايد داراي نقشي اساسي باشد. 
آمستردام، كپنهاگ، هلسينكي، زوريخ، و هامبورگ همه به 
سوي آينده اي حركت مي كنند كه در آن خيابان ها افراد 

بيشتر و ماشين كمتري داشته باشند.

   هلسينكي، فنلاند
برنامه توسعه هلس��ينكي هدفي را براي ساكنين در نظر 
گرفته است كه تا س��ال 2050 تمام سفرهاي روزانه را به 

صورت پياده يا با دوچرخه انجام دهند.

  كپنهاگ، دانمارك
كپنهاگ با پيش بيني آينده  تحرك پايدار، ابتدا در 

دهه 1۹۶0 مكان هايي را منحصراً براي عابران پياده 
ايجاد كرد. امروزه، اين شهر به شبكه  دوچرخه سواري 
خود مش��هور بوده و پياده روهاي بسيار پراكنده  آن 
توسط شكل هاي مختلف حمل  و نقل به هم پيوسته  

هستند.

  زوريخ، سوييس
 از آنجا كه از اواسط دهه 1۹۹0 پياده مداري در اولويت شهر 
زوريخ قرار داشته است، در حال حاضر 34 درصد از سفرها 

در اين شهر به صورت پياده يا با دوچرخه صورت مي گيرد.

  هامبورگ، آلمان
 در هامبورگ، شبكه سبز، فضاهاي سبز عمومي را در 
شهر به هم متصل ساخته و حمل ونقل فعال را تشويق 
مي كند. هدف اين شبكه سبز، نه تنها كاهش حركت 
ماشين ها در منطقه مركزي، بلكه نياز به استفاده از آنها 
بوده است، كه نشان مي دهد شهرهاي بزرگ مي توانند 

پياده مدار بوده و براي مردم طراحي شوند.

  آمستردام، هلند
 آمس��تردام با قرار دادن محدوديت هاي س��رعتي در 
بيشتر خيابان هاي شهر و طراحي فضاهاي خاص بدون 
ماشين، به حمل ونقل قدرتمند پويا دست يافته است.
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بررسي خودروهاي اشتراكي 
در شهرهاي پيش رو

س��رويس هاي اشتراك 
 )Car Sharing( خودرو
امروزه به عنوان روش��ي 
نوي��ن در سيس��تم هاي 
حمل و نقل ش��هري، در 
بيش از 1000 شهر جهان 
مورد استفاده قرار گرفته 
است. اين سرويس مدلي 
از اجاره خودرو اس��ت كه 
در آن اف��راد از طريق يك 
سيستم هوشمند نرم افزاري مي توانند نسبت به اجاره 
خودرو از يك ناوگان خودرويي با شبكه اي از ايستگاه ها 
در سطح ش��هر اقدام كرده و به عبارتي ديگر از تعداد 
مشخصي خودرو به صورت اشتراكي استفاده كنند. در 
شيوه هاي امروزين زندگي شهري، هزينه هاي بالاي 
بيمه، ماليات، نگهداري و تامين سوخت خودرو در كنار 
عواملي مانند افزايش روزافزون حجم ترافيك شهري 
و آلودگي هواي ناشي از آن، سبب گسترش استفاده از 
اين الگوي جديد تردد شهري شده است كه حد واسطي 
ميان استفاده از خودروهاي شخصي و سيستم حمل و 
نقل عمومي به حساب مي آيد. با وجود اينكه سفرهاي 
درون ش��هري با خودرو هاي ش��خصي مطلوب يك 
سيستم حمل و نقل پايدار شهري نيست، حذف اين 
روش نيز امكان پذير نبوده بلكه نيازمند تغيير رويكردي 
عملياتي به جهت بهينه سازي اين روش حمل و نقلي 
اس��ت و در اين راستا استفاده از خودروهاي اشتراكي 

راه حل مطلوبي به شمار مي آيد. 
اولين سرويس اشتراك گذاري خودرو در سال 1۹48 
در شهر زوريخ تحت عنوان پروژه  Sefage آغاز به كار 
كرد. با افزايش مشكلات ناشي از گسترش شهر نشيني 
و تردد خودروها در ش��هرها، به م��رور و در دهه هاي 
70 و 80 ميلادي نگاه��ي جدي تر به اين موضوع در 
اروپا پديد آمد به گونه اي كه در س��ال 1۹۹1 اتحاديه 
بنگاه هاي استفاده اشتراكي از خودرو در اين قاره شكل 
گرفت. امروزه استقبال از طرح هاي اشتراك خودرو در 
سراسر جهان روندي رو به رشد يافته است به گونه اي 
كه آمارهاي موجود نش��ان مي دهد از سال 200۶ تا 
2012 در جهان تعداد خودروهاي مورد استفاده در 
اين سرويس ها و كاربران آنها حدوداً 4 برابر شده است . 
در اين خصوص بررسي تجربيات گوناگون كشورها در 
استفاده از طرح هاي اشتراك خودرو مي تواند جالب 
توجه باش��د. بر اساس اعلام موسس��ه دفاع از حقوق 
مصرف كنندگان كشور ايتاليا، در سال 2014 هزينه 
نگهداري از يك خودرو شامل هزينه عوارض اتوبان ها، 
پاركينگ، تعميرات خودرو و ساير موارد مرتبط براي 
هر خانوار در اين كشور، بطور ساليانه مبلغي بيش از 
4000 يورو برآورد شد كه رقمي قابل توجه براي قشر 
متوسط به لحاظ درآمدي به حساب مي آيد. اين موضوع 
سبب شد تا استفاده از برنامه هاي اشتراك خودرو بسيار 
ارزان تر و به صرفه تر از تاكسي يا خودرو هاي شخصي 
باش��د. همچنين امكان ورود به نواحي طرح ترافيك 
براي كاربران اين سيس��تم ها سبب جذابيت بيش از 
پيش آن ش��ده است. در كش��ور ژاپن نيز هزينه هاي 
بالاي نگهداري از خودرو، عوارض گوناگون رانندگي و 
به خصوص كمبود فضاي پارك در شهري مانند توكيو، 
باعث گرايش بسياري از افراد به استفاده از خودروهاي 
اشتراكي شده اس��ت به گونه اي كه از سال 2012 تا 
كنون تقاضا براي اس��تفاده از طرح هاي اش��تراكي 
بيش از 70 درصد رشد داشته و بخشي از جامعه ايده 
داشتن خودرو شخصي را به كنار گذاشته اند.  بر اساس 
پژوهشي در سال 2005، متوسط كيلومتر طي شده 
توسط خودرو هاي شخصي پس از راه اندازي سيستم 
اشتراك خودرو در كشورهاي اروپايي، 28 تا 45 درصد 
كاهش يافته است. همچنين بررسي ها نشان مي دهد 
با اضافه ش��دن هر خودرو به برنامه هاي اشتراكي، تا 
چهار خودرو از خيابان ها حذف خواهد شد. از طرفي بر 
اساس پيش بيني موسسه مكنزي، در سال 2030 به 
ازاي هر خودروي توليدي، يك خودرو در سيستم هاي 
اشتراكي مورد استفاده قرار خواهد گرفت و با توجه به 
اينكه در طرح هاي اين چنيني خودرو هاي استفاده 
شده برقي يا داراي استانداردهاي بهينه آلايندگي بوده 
و ابعاد كوچكي دارند، بنابراين مي توانند نقش مهمي در 

كاهش ترافيك شهري و آلودگي هوا ايفا كنند. 
در كشور ما به دليل آنكه خودرو، كالايي سرمايه اي و 
جذاب در مراودات اقتصادي به حس��اب مي آيد و نيز 
فقدان زمينه هاي قانوني مشخص و شفاف در خصوص 
راه اندازي سيستم هاي اشتراك خودرو، اين موضوع 
نيازمند بررسي هاي دقيق كارشناسي و مديريتي است 
تا بستر هاي لازم براي بهره مندي از چنين طرح هايي 
در شهرهاي كشور فراهم شود.  يكي ديگر از شاخه هاي 
اين مدل حمل و نقلي، سيستم هاي دوچرخه اشتراكي 
است كه شامل ناوگاني از دوچرخه ها و ايستگاه هاي 
گسترده شده در سطح شهر اس��ت كه امروزه داراي 
طرفداران بس��ياري در شهرهاي پيشرو هستند.. به 
لحاظ آماري شهر Hangzho چين با حدود ۶۶500 
دوچرخه و 2700 ايس��تگاه، از بزرگ ترين سيستم 
اش��تراك دوچرخه جهان بهره مي برد و ش��هرهاي 
تايوئان چين، پاريس، ش��انگهاي، لندن، نيويورك، 
بارس��لونا و مونترال به ترتيب در رتبه هاي بعدي قرار 
دارن��د.  دوچرخه به عنوان يك وس��يله حمل و نقل 
پايدار داراي ويژگي هاي بسيار مطلوبي است. به عنوان 
مثال، هر ۶ دوچرخه به اندازه يك اتومبيل فضا اشغال 
مي كند و انرژي كه يك فرد براي حركت دوچرخه در 
مسافتي 400 كيلومتري مصرف مي كند برابر با انرژي 
يك ليتر بنزين است. همچنين خريد 1000 دستگاه 
دوچرخ��ه براي مصرف عم��وم از خريد يك اتوبوس 
ش��هري، ارزان تر و مقرون به صرفه تر اس��ت.  لازمه 
بهره مندي از سيستم هاي دوچرخه اشتراكي فراهم 
آوردن زيرساخت هايي از قبيل ايجاد شبكه گسترده 
و در دسترس ايستگاه هاي ش��روع و پايان، طراحي 
مسيرهاي ارتباطي مستقيم با كمترين مسير فرعي 
ممكن، تامين امنيت فردي و جاده اي كاربران، ايجاد 
جذابيت هاي بصري و نيز نظارت دقيق بر جريان سريع 

و راحت رفت و آمد دو چرخه سواران است.

سولماز رضايي
 دكتراي جغرافيا و 
برنامه ريزي شهري



دانش و فن10اخبار

هشدار مركز ماهر به كاربران ايراني 

آنتي ويروس هاي نامعتبري كه بدافزارند
گروه دانش و فن | 

در حالي كه ممكن اس��ت بدافزارها و نرم افزارهاي 
مخ��رب در هر ي��ك از فروش��گاه هاي آنلاين يافت 
ش��ود، اين برنامه هاي مخرب حت��ي مي توانند در 
قالب آنتي ويروس ه��م در برخي از ماركت ها وجود 

داشته باشند.
 بس��ياري از برنامه هايي كه تح��ت عناوين مختلف 
براي سيس��تم عامل اندرويد منتش��ر مي شوند، از 
روي برنامه هاي منبع باز س��اخته شده اند. بسياري 
از اين برنامه ها صرفاً ب��ا تغيير نام و آيكون به عنوان 
برنامه هاي گوناگون و با هدف استفاده از سرويس

 هاي تبليغاتي داخل اين برنامه  ها و درآمدزايي براي 
منتشركننده برنامه توليد مي ش��وند. اين برنامه ها 
در عمل هيچ كارايي نداش��ته و حتي ممكن اس��ت 

بدافزار باشند.
اخيرا مرك��ز مديريت ام��داد و هماهنگي عمليات 
رخداده��اي رايان��ه اي، ب��ا هم��كاري ماركت هاي 
توزيع كننده ، درحال شناسايي و مقابله با دسته هاي 
مختلف از اين اپليكيشن هاست. برنامه هاي منتشره 
تحت عنوان آنتي وي��روس در ماركت هاي اندرويد 
ايراني مورد بررسي قرار گرفته اند. بررسي و مقايسه 
اين برنامه ها نشان مي دهد كه عمدتاً كارايي لازم را 
نداشته يا عملكرد جعلي دارند و تنها با هدف جذب 
كاربر و كسب درآمد از تبليغات توسعه يافته  اند. نحوه 
بررسي تش��ابه اين آنتي ويروس ها در ابتدا بر اساس 
تش��ابه apiهايي كه فراخواني مي كردند و سپس 
براي اطمينان كامل بر اس��اس بررس��ي كد و نحوه 

عملكرد دقيق برنامه ها بوده است.
بر اين اساس، حدود ۱۲۰ آنتي ويروس منتشرشده 
در ماركت هاي ايراني جمع آوري و مورد بررسي اوليه 
قرار گرفتند. در اين ميان، ۶۰ آنتي ويروس با توجه به 
شباهت بالايي كه به يكديگر داشتند به هفت دسته 
تقسيم شدند. برنامه هاي هريك از اين دسته ها كاملا 

مشابه يكديگر هستند. چند نكته  جالب در بررسي 
ش��باهت آنتي ويروس هاي بررسي ش��ده مشخص 
شد؛ مورد اول اينكه آنتي ويروس هاي معروف مانند 
كسپراسكاي، آويراو آواس��ت، شباهت بسيار كمي 
ب��ه آنتي ويروس ه��اي ديگر داش��تند. درحالي كه 
آنتي ويروس هاي ايراني و كمتر شناخته شده، عمدتا 

شباهت نسبتا بالايي به يكديگر داشتند.
اما درباره رفتار آنتي ويروس هاي دسته بندي ش��ده 
به ص��ورت مختصر مي توان گفت ك��ه برخي از يك 
پاي��گاه داده آفلاين اس��تفاده مي كنند ك��ه آن را 
به روزرساني نمي كنند؛ برخي نيز فقط موارد بسيار 
اوليه همچون مجوزهاي برنامه ها يا فرمت فايل هاي 
ذخيره ش��ده روي دستگاه را بررس��ي مي كنند كه 
اين موارد از يك برنامه ب��ا عنوان آنتي ويروس قابل 
قبول نيس��ت. برخي از آنها هم اساس��اً كاري انجام 
نمي دهن��د و صرفاً با ظاهرس��ازي كارب��ر را فريب 
مي دهن��د ك��ه كار آنتي وي��روس ي��ا خنك كننده 
پردازن��ده را انج��ام مي دهند. تحليل دس��ته هاي 
مختلف از آنتي ويروس هاي ايراني منتش��ر شده در 
ماركت ها نش��ان مي دهد كه بسياري از آنها بارها با 
اسامي مختلف و توسط افراد مختلف منتشر شده اند، 
از اين رو مي ت��وان نتيجه گرفت كه اي��ن برنامه ها 
 )open source( از روي برنامه ه��اي منبع ب��از
ساخته ش��ده اند و صرفا با تغيير نام و آيكون منتشر 
ش��ده اند. در اغلب موارد، هدف از اين كار اس��تفاده 
از س��رويس هاي تبليغات��ي داخل اي��ن برنامه ها و 
درآمدزايي از طريق نمايش تبليغ به كاربران است. 
استفاده از سرويس ها تبليغاتي مثل عدد و سرويس 
ارس��ال نوتيفيكيشن پوش��ه )براي ارسال تبليغات 

نوتيفيكيشني( در اين برنامه ها بسيار رايج است.
بر اين اساس، برخي از آنتي ويروس ها با كد يكسان، 
بي��ش از ۱۵ ب��ار روي ماركت هاي ايراني منتش��ر 
ش��ده اند. متاسفانه بس��ياري از اين آنتي ويروس ها 

عملك��رد درس��تي ب��راي تش��خيص بدافزارهاي 
اندرويدي ندارند و نمي توانند از دستگاه اندرويدي 
در براب��ر تهدي��دات دفاع كند. درمجم��وع اين ۶۰ 
آنتي ويروس بي��ش از يك ميليون نصب داش��تند 
كه نشان از گس��تردگي كار تبليغاتي و تجاري اين 

برنامه ها دارد.
در همين راس��تا، امير صفري فروشاني كارشناس 
حوزه امنيت س��ايبري نيز در پاس��خ به اينكه نقش 

ماركت هاي آنلاين در جلوگيري از انتشار برنامه هاي 
مخرب چيس��ت، بيان ك��رد: دو ت��ا ماركت اصلي 
گوگل پلي و اپل اس��تور وجود دارد كه تا حد زيادي 
سعي مي كنند برنامه هايي كه مشكلاتي دارند را در 
فروشگاه خود قرار ندهند، اما بالاخره از دستشان در 
مي رود. به همين دليل خود كاربر هم بايد حواسش 

را جمع كند.
وي همچنين خاطرنش��ان كرد: در بحث بدافزاري 

كاربر بايد آنتي ويروس معتبر و باكيفيت اس��تفاده 
كند و در بحث حريم شخصي هم علاوه بر استفاده 
از آنتي ويروس مناسب، بايد حواسش جمع باشد و 
س��راغ هر برنامه اي نرود. همچنين كاربر بايد دقت 
كند كه هنگام نصب يك برنامه، چه مجوزهايي از او 
درخواست مي شود و در تنظيمات ببيند كه برنامه 
به چه مواردي از جمله ليست مخاطبان، مرورگر يا 

موارد ديگر دسترسي دارد.

خانه مل�ت | رييس كميس��يون فرهنگي مجلس با 
تاكيد بر اينكه توئيتر بايد رفع فيلتر ش��ود گفت فيلتر 
راه حل و راهكار حل مش��كلات فضاي مجازي نيس��ت 
بلكه به عنوان اب��زار كنترلي موقت مي تواند مورد توجه 
قرار گيرد.»احمد مازني« در مجلس شوراي اسلامي با 
تاكيد براينكه فيلترين��گ فضاي مجازي كاربرد موقت 
دارد، تصريح كرد: دانش و تحول در حوزه فضاي مجازي 
با چنان سرعتي پيش مي رود كه ما به هيچ وجه نمي توانيم 
جلودار آن باشيم چه برسد به اينكه بخواهيم آن را فيلتر 
و تعطيل كنيم. او با اش��اره به اينكه فضاي مجازي خود 
را بر ما تحميل كرده اس��ت، به خانه ملت گفت: »اصرار 
براي فيلترينگ فضاي مجازي راه به جايي نخواهد برد و 
راه حل رفع مشكلات فضاي مجازي و سايبري استفاده 
درست، توليد محتواي مناسب و وضع قوانين و مقررات 
براي پيش��گيري از تهديدها و آس��يب هاي ناشي از آن 
است. فضاي مجازي فرصتي است كه بايد از آن استفاده 
كرد.«رييس كميسيون فرهنگي مجلس شوراي اسلامي، 
تاكيد مي كند كه ما چه موافق فيلترينگ فضاي مجازي 
باشيم چه نباش��يم به هيچ وجه امكان كنترل آن وجود 
ندارد البته هيچ كش��وري نيز در اين زمينه موفق نشده 

است. مازني معتقد است كه بايد قوي تر و علمي تر با اين 
مساله برخورد شود تا بتوان تهديدهاي آن را تبديل به 
فرصت كرد و از فرصت ها حداكث��ر بهره برداري را براي 
رشد و توسعه كشور داشت.اين نماينده مجلس، ياد آور 
شد كه فيلتر فضاي مجازي بايد به صورت موقت باشد و 
چارچوب هايي براي آن تعريف شود، به عنوان مثال در 
برخي موارد مي توان نگاه جريمه اي داش��ت به گونه اي 
كه براي استفاده هاي نامش��روع و غيرقانوني جرايمي 
پيش بيني ش��ود اما مس��دود كردن راه��كار و راه حل 
مناسبي نيست: »در اين رابطه همگي بايد در چارچوب 
قانون مسووليت پذير باشيم؛ اگر فضاي مجازي بد است 
بايد براي همه باشد اگر خوب است بايد براي همه باشد.

زددي ن�ت| يك هكر اطلاعات ش��خصي بيش از 
ني��م ميليون امريكاي��ي را كه در م��دارس مختلف 
س��ن ديه گوي امري��كا كار يا تحصي��ل مي كردند، 
دزديده اس��ت. مقامات محلي با صدور اطلاعيه اي 
اين موضوع را تاييد كرده اند. هكر يادشده با اجراي 
 حمله فيشينگ توانسته به اطلاعات مورد نظر خود 

دست يابد.
وي با ارسال يك ايميل با ظاهري قانوني و مشابه با 
ايميل هاي ارسالي س��ازمان هاي دولتي گيرندگان 
را فري��ب داده و آنها را به ي��ك صفحه لاگين تقلبي 
هداي��ت ك��رده و از اف��راد خواس��ته ت��ا اطلاعات 
 ش��خصي و كلم��ات عبور خ��ود را در اي��ن صفحه

 وارد كنند.
اين حمله براي مدت زمان قابل توجهي كشف نشده 
باقي مانده اس��ت و سرانجام كارشناسان امنيتي در 
ماه اكتبر از اين موضوع مطلع شده اند. هكر مذكور 
از ابتداي ژانويه سال ۲۰۱۸ تا اول نوامبر سال جاري 
ميلادي به ش��بكه حاوي اطلاع��ات دانش آموزان 
و كاركنان مدارس س��ن ديه گو دسترس��ي داشته 
است، اما داده هايي كه وي به سرقت برده مربوط به 

سال هاي ۲۰۰۸ تا ۲۰۰۹ است.
مقامات محلي در ايميل هايي كه براي قربانيان اين 
حملات ارسال كرده اند تصريح كرده اند اجازه داده اند 
هكر يادشده مدت بيشتري به فعاليت هاي خود ادامه 
دهد ت��ا بتوانند هويت وي را شناس��ايي كنند. آنان 
هكر را شناس��ايي كرده اند، ام��ا در مورد هويت وي 

توضيحات خاصي را به عموم مردم ارايه نكرده اند.

ريانووستي| دانيل هوت سخنگوي ناسا، در مصاحبه با 
خبرگزاري روسي ريا نووستي گفت: سكوهاي باتري هاي 
خورشيدي ايستگاه فضايي بين المللي غير از تامين انرژي 
مورد نياز دس��تگاه هاي اين ايس��تگاه، بطور مداوم براي 
س��ايه انداختن روي بخش هاي آن نيز استفاده مي شود. 
اين كار در طول عمر بدنه ايستگاه تاثيرگذار است. پيش 
از اين، يك منبع در صنعت فضايي روسيه به خبرگزاري 
ريانووستي گفته بود كه سايه باتري هاي خورشيدي اين 
مجتمع مداري، بالا رفتن خارج از معمول درجه حرارت در 
بخش زوزدا )قسمت هسته اي ايستگاه فضايي بين المللي( 
را خنثي كرده تا تجهيزات و فضانوردان روس��ي كه در آن 
زندگي و كار مي كنند، بيش از حد گرم نشود. لازم به ذكر 
است با وجود اينكه بدنه ايستگاه فضايي در برابر حرارت و 
تشعش��ات مقاوم است اما وجود برخي از قسمت ها مانند 
پنجره ها، در برخي موارد به دليل تابش شديد نور خورشيد، 
ايجاد گرماي نامتعادل مي كند.دانيل هوت مي گويد: در 
طول زمان هايي كه نور خورشيد بيشتر است تلاش مي شود 
جهت باتري ها را كمي تغيير دهند تا گرماي قسمت هاي 
مختلف ايستگاه – البته بدون هيچگونه تأثيري بر نيروي 
برق ايستگاه كنترل شود.وي افزود: »البته اين كار نه به 
اين دليل است كه چيزي در معرض خطر گرماي بيش از 
حد قرار دارد بلكه براي حفظ تعادل گرما انجام مي شود.«با 
توجه به نب��ود جريان هوا در فضا، تفاوت درجه حرارت در 
بخش هايي از بدنه خارجي ايس��تگاه فضايي بين المللي 
كه رو به خورش��يد هستند و قسمت هايي كه به اصطلاح 
در س��ايه قرار دارند، بسيار زياد است و به همين دليل كل 
ايس��تگاه فضايي با نظم خاصي بايد مرتبا بچرخد تا گرما 
بطور مساوي به بدنه آن برس��د. اين چرخش نيز يكي از 
دلايل متحرك بودن سكوهاي باتري هاي خورشيدي اين 
مجتمع عظيم فضايي در ارتفاع ۴۰۰ كيلومتري زمين است.
ايستگاه فضايي بين المللي در حال حاضر شامل ۸ باله باتري 
خورشيدي است. هر يك از سكوي هاي باتري خورشيدي 
۳۵ متر طول و ۱۲ متر عرض دارند و شامل حدود ۳۳ هزار 
سلول خورشيدي مي شوند. اين مجموعه مي توانند ۸۴ تا 

۱۲۰ كيلووات توليد كنند. 

اس�لش گير| اپل معمولا براي حفظ اسرار توليدات 
خود تلاش زي��ادي مي كن��د، اما اين بار هم انتش��ار 
عكس هايي باعث شده تا اطلاعاتي در مورد تبلت جديد 

در حال ساخت اين شركت منتشر شود.
قاب يادشده نشان مي دهد برنامه ريزي اپل براي توليد 
تبلت تازه اش موسوم به  اي پد ميني ۵ آغاز شده است.

بزرگي قاب مذك��ور همچنين ثابت مي كند كه اپل 
تصميم گرفته از توليد تبلت هايي با نمايش��گرهاي 
كوچك و متوسط دس��ت بردارد و بيشتر به سمت 
تولي��د تبلت ه��اي داراي نمايش��گرهاي بزرگ تر 

پيش برود.
چند تصوير از قاب iPad mini ۵ كه در فضاي مجازي 
منتشر شده نش��ان مي دهد اين محصول از نظر ابعاد 

مابين آيفون و اي پدهاي بزرگ تر قرار خواهد گرفت.
س��وراخ هاي اين قاب نشان مي دهد كه  اي پد ميني ۵ 
داراي دوربين و فلاش هم هست و در سمت راست آن 

فضايي براي ميكروفون نيز در نظر گرفته شده است.
همچنين اپل جك هدفون را ني��ز از اين تبلت حذف 
نكرده و پورت ش��ارژ و انتقال داده Lightning نيز 
مطابق معمول در اين تبل��ت هم وجود دارد. اما وجود 
يك حفره عجيب در كناره اين قاب نشان مي دهد كه 

قابليت يا پورتي تازه به اي پد ميني ۵ افزوه شده است.
برخي منابع مطلع مي گويند اين تبلت از قلم اپل هم 
پشتيباني مي كند. احتمالا ابعاد نمايشگر اي پد ميني ۵ 
هم ۷.۹ اينچي خواهد بود. در مورد قيمت اين تبلت هم 
گمانه زني هاي مختلفي شده، اما به احتمال زياد اين 

رقم بيش از ۳۰۰ دلار خواهد بود.

پي س�ي ورلد| با پايان سال ۲۰۱۸ برخي فناوري ها كه 
بارها اخباري در مورد عرضه آنها منتشر شده بود، در دسترس 
عموم قرار نگرفتند.حس��گرهاي اثر انگشت زير نمايشگر، 
نمايشگرهاي تاشدني گوشي و دوربين هاي قدرتمند همراه 
با دس��تاوردهايي تازه در عرصه ه��وش مصنوعي از جمله 
دستاوردهاي مهم سال ۲۰۱۸ بودند. اما برخي كاربران در 
انتظار عرضه محصولات ديگري بودند كه اميدوارند در سال 
۲۰۱۹ شاهد عرضه آنها باشند.  اير پاور اپل: انتظار مي رفت 
اپل در سال ۲۰۱۸ شارژر بي سيم ايرپاور خود را عرضه كند 
اما اين اتفاق نيفتاد. شارژر مذكور قرار بود در آن واحد شارژ 
بي سيم سه دستگاه را ممكن كند تا كاربران بتوانند بطور 
همزمان آيفون، ساعت اپل و ايرپادهاي خود را شارژ كنند. 
اما اين مس��اله هرگز رخ نداد. برخي كاربران از شهريور ماه 
منتظر عرضه ايرپاور بودند. اما اين اتفاق رخ نداد. گالكسي 
هوم: قرار بود در سال ۲۰۱۸ سامسونگ هم وارد بازار عرضه 
بلندگوهاي هوشمند شود. نرم افزار طراحي شده براي اين 
بلندگو Bixby نام دارد. شناسايي صوت كاربران و پردازش 
دس��تورات صوتي از جمله امكانات گالكس��ي هوم است. 
سامسونگ مدت هاست از عرضه قريب الوقوع اين محصول به 
بازار خبر مي دهد، اما اين اتفاق هنوز رخ نداده است.مسير يابي 
واقعيت افزوده گوگل: گوگل در كنفرانس توسعه دهندگان 
خود در ماه مه  از ارايه خدمات مسيريابي واقعيت افزوده خبر 
داده بود كه استفاده از آن موجب مي شد تا كاربران به جاي 
دريافت يك مسير گرافيكي روي نرم افزار نقشه گوگل بتوانند 
با فعال كردن دوربين مس��ير حركت به سمت مقصد را با 
فلش هاي چپ و راست مشاهده كنند. اما ارايه اين خدمات 
هم تا سال ۲۰۱۹ به تعويق افتاده است. پردازنده ۱۰ نانومتري 
فوق س��ريع اينتل: اينتل در ماه هاي آغازين سال ۲۰۱۸ از 
عرضه پردازنده قدرتمند ۱۰ نانومتري خود خبر داده بود كه 
داراي حافظه ارتقا يافته، سرعت بيشتر، عملكرد قدرتمند و 
غيره بود. اما اينتل در عوض پردازنده ۱۰ نانومتري كم كيفيت 
كنون ليك را به بازار فرستاد كه آن هم تنها در قاره آسيا عرضه 
شد. اينتل در ماه دسامبر قول داد كه اين پردازنده را با عنوان 
Sunny Cove در سال ۲۰۱۹ عرضه كند و لذا علاقه مندان 

بايد تا چند ماه ديگر منتظر بمانند.

تك رادار| اگ��ر چه ابزار ويرايش ديجيتال عكس ها 
روز به روز در حال پيشرفت است، اما هنوز بدون دخالت 
انسان قادر به تكميل فرآيندها نيست. با اين حال هوش 

مصنوعي مي تواند اين موازنه را تغيير دهد.
هوش مصنوع��ي نه تنها با اس��تفاده از الگوريتم هاي 
خودآموز قادر به ارتقاي روش هاي ويرايش و روتوش 
عكس هاست، بلكه مي تواند براي تكميل تصاوير ناقص 
يا ويرايش دقيق عكس ها بهترين تصميم را بگيرد. لذا 
مي توان از هوش مصنوعي براي تبديل تصاوير عادي به 

شاهكارهايي بي بديل كمك گرفت.
 Cambridge ي��ك ش��ركت انگليس��ي ب��ه ن��ام
Consultants, سيستم هوش مصنوعي جديدي 
به ن��ام DeepRay ابداع كرده كه با بررس��ي تصاوير 
آسيب ديده و ناقص يا داراي بخش هاي مات و ناواضح 
مي تواند آنها را به بهترين نحو اصلاح يا تكميل كند. از 
اين هوش مصنوعي مي توان براي حل مشكلات مشابه 
در فايل هاي ويدئويي نيز استفاده كرد؛ امري كه تاكنون 
بي سابقه بوده است. اگر چه اين فناوري در مراحل اوليه 
اس��ت، اما با تكميل DeepRay مي توان از آن براي 
ارتقاي كيفيت مسيريابي خودروهاي خودران استفاده 

كرد و سيستم هاي مانع يابي آنها را هم تقويت كرد.
 DeepRay در حوزه تصويربرداري پزشكي و درمان 
نيز كاربرد خواهد داشت و بسياري از ابهام هاي پزشكان 
در مورد جزييات تصاوير راديوگرافي و سي تي اسكن 
را برطرف مي كند. فناوري يادش��ده مي تواند انقلابي 
در دوربين هاي عكاسي و فيلم برداري هم ايجاد كند و 

وضوح و دقت تصاوير را ارتقا بخشد.

اس�پيس | در هفته اي كه گذش��ت چين يك 
ماهواره ارتباطي را به مدار پاييني زمين ارس��ال 
كرد و به اين ترتيب نخستين گام به منظور فراهم 
نمودن اينترنت ماهواره اي براي مناطق دورافتاده 

و كم برخوردار دنيا را برداشت.
در حال حاضر تقريبا ۳.۸ ميليارد نفر از جمعيت 
زمي��ن به اينترنت دسترس��ي ندارن��د كه بخش 
كثيري از اين جمعيت را زنان تشكيل مي دهند.

ماهواره ارس��الي ك��ه Hongyun۱ نام دارد 
روز ش��نبه همين هفته از مركز پرت��اب ماهواره 
Jiuquan به س��مت مقصد خود ارس��ال ش��د 
و نخس��تين م��ورد از مجم��وع ۱۵۶ ماهواره اي 
محسوب مي ش��ود كه توسط ش��ركت صنايع و 
علوم هوافضاي چين توليد شده است. انتقال اين 
ماه��واره به مدار پاييني زمين نيز توس��ط راكت 
Long March ۱۱ انجام گرفت كه يكي ديگر 
از شركت هاي متعلق به دولت چين به نام سازمان 

علوم و تكنولوژي هوافضا است.
چين اع��لام كرده كه مي خواهد تا س��ال ۲۰۲۲ 
مي��لادي همه ۱۵۶ ماهواره ذكر ش��ده را به فضا 

پرتاب كند تا به لطف خوش��ه ماه��واره اي ايجاد 
ش��ده، دسترس��ي به اينترن��ت را ب��راي مناطق 
دورافتاده چين و در نهايت ديگر كش��ورهاي در 
حال توس��عه دني��ا فراهم نمايد. اي��ن طرح ابتدا 
در س��ال ۲۰۱۶ ميلادي اعلام ش��د و قرار است 
به موجب آن ماهواره هاي مورد اش��اره به ارتفاع 
۱۰۰۰ كيلومتري زمين منتقل شوند كه به مراتب 

پايين تر از محل استقرار اغلب ماهواره هاست.
به گفته هو ژيوفنگ س��خنگوي شركت صنايع و 
عل��وم هوافضاي چين هدف از اي��ن پروژه انتقال 
اينترنتِ روي زمين به آسمان هاس��ت و مي توان 
آن را نخس��تين ماهواره ارتباطي چين خواند كه 

به م��دار پاييني زمين مي رود. اي��ن پرتاب قطعا 
فرصت هاي تجاري فراواني را ايجاد خواهد كرد.

اين گام چين را مي توان در واكنش به اقدام برخي 
شركت هاي جهاني براي ارايه اينترنت ماهواره اي 
دانست كه به موجب آن مردم سراسر دنيا جداي 
از محل زندگي ش��ان مي توانند به اينترنت بدون 
محدوديت دسترس��ي پيدا كنند. البته اينترنت 
ماه��واره اي مدت هاس��ت كه وج��ود دارد اما به 
خاطر فاصله زياد اي��ن ماهواره ها از زمين عموما 
سرعت آپلود بسيار پاييني دارند و از آنجا كه تعداد 
كمي از آنها به ارايه خدمات اينترنتي مي پردازند 
ديتاي قابل دريافت توس��ط آنها داراي محدوده 

مشخصي است.
يكي از جاه طلبانه ترين پروژه هاي كليد خورده در 
اين باره استارلينك شركت اسپيس ايكس است 
و به موجب آن قرار است بالغ بر ۱۲ هزار ماهواره 
متعل��ق به اين ش��ركت در ارتف��اع ۳۳۵ و ۳۴۷ 
كيلومتري زمين قرار بگيرند. البته اسپيس ايكس 
مجوز پرتاب ۷۰۰۰ ماهواره را فعلا از كميسيون 

ارتباطات فدرال دريافت كرده است.

رييس كميسيون فرهنگي مجلس: توييتر بايد رفع فيلتر شود 

يك هكر اطلاعات نيم ميليون 
امريكايي را دزديد

كاربرد ثانوي باتري هاي 
خورشيدي ايستگاه فضايي

قابي كه ويژگي هاي
تبلت بعدي اپل را لو داد

معرفي جذاب ترين 
فناوري هاي ناكام سال ۲۰۱۸

هوش مصنوعي كه هر عكسي 
را به يك شاهكار تبديل مي كند

پروژه اينترنت جهاني چين به حقيقت نزديك شد
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رويداد

كاربر فراسو

وزارت ارتباطات مكلف
به هوشمندسازي مدارس شد

مهر| وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات در لايحه 
بودجه سال ۹۸ كل كش��ور، مجوز انجام طرح هاي 
خدمات الكترونيكي از جمله هوشمندسازي مدارس 
را دريافت كرد.در بند »ج« تبصره ۱۸ لايحه بودجه 
سال ۹۸ كه روز گذش��ته از سمت دولت به مجلس 
پيشنهاد شد به وزارت ارتباطات اجازه داده شده كه 
از طريق سازمان توسعه اي و شركتهاي تابعه خود، 
نسبت به مش��اركت خصوصي  عمومي داخلي و 
خارجي براي انجام طرح ه��اي دولت الكترونيك و 
توسعه خدمات الكترونيكي از جمله هوشمندسازي 
مدارس )موضوع ماده ۶۹ قانون برنامه ششم توسعه(، 
اقدام كن��د. برمبناي اين بند از تبص��ره ماده واحده 
بودجه، منابع مورد نياز جهت سرمايه گذاري بخش 
دولت��ي در اين زمينه بايد از مح��ل اعتبارات وزارت 
ارتباطات و منابع داخلي شركتهاي تابعه اين وزارتخانه 
با تاييد سازمان برنامه و بودجه كشور تامين مي شود.

گجتي كه جايگزين
 ماوس مي شود

ديلي ميل| به تازگي در هند دستگاه كنترلي ساخته 
شده كه در كف دست قرار مي گيرد و مي تواند تمام 
قابليت هاي ماوس را براي فرد فراهم كند.يك استارت 
آپ نوپا در هند به نام Vicara يك دستگاه كنترل 
حركت كوچك س��اخته كه مي توان آن را در دست 
نگه داشت.اين دس��تگاه كه Kai نام دارد، به وسيله 
يك بند در كف دست كاربر قرار مي گيرد و با حركت 
دست با برنامه هاي رايانه اي ارتباط برقرار مي كند.كاي 
تمام قابليت هاي يك ماوس را براي كاربر خود فراهم 
مي كند. كاربر مي تواند با يك حركت دس��ت از يك 
صفحه به صفحه ديگر برود و با اشاره كردن به تصاوير 
آنها را بزرگ كند يا بچرخاند.كاي حركات انگشت، 
جهت دست و حركات را رصد مي كند. در اصل اين 

گجت براي طراحان ارايه شده بود.

رباتي كه در رستوران
غذا سرو مي كند 

انگجت | رباتي با استفاده از هوش مصنوعي ساخته 
ش��ده كه مي تواند بدون برخورد با اش��يا و افراد در 
رستوران تردد كند و غذاي مشتريان را به آنها تحويل 
دهد. اين رباتي براي كار در رستوان ها ساخته شده 
اس��ت. اين ربات مي تواند غذا را به مشتريان تحويل 
دهد و ميزهاي رس��توران را تميز كند.استارت آپ 
كاليفرنيايي Bear Robotics با استفاده از فناوري 
هوش مصنوعي اين ربات را ساخته است. ربات مذكور 
كه »پني« نام گرفته مي تواند بدون برخورد با اشيا يا 
افراد در رس��توران تردد كند. سرآشپز هنگام آماده 
شدن غذا به وسيله يك اپليكيشن ربات را فرا مي خواند 
تا آن را به مشتري تحويل دهد.در حال حاضر »پني« 

در يك رستوران آزمايش مي شود.

برگزاري كريسمس
در ايستگاه فضايي بين المللي 

اس�پيس| خدمه ايس��تگاه فضاي��ي بين المللي 
كريسمس را در فضا جشن گرفتند. اين پنجاهمين 
سالي اس��ت كه فضانوردان كريس��مس را در فضا 
برگزار مي كنند.  خدمه ايستگاه فضايي بين المللي 
كريس��مس را در فضا جشن گرفتند. آن مك كلين 
فضانوردي كه به تازگي به اين ايس��تگاه سفر كرده، 
در حس��اب كاربري توئيتر خود تصويري از زمين و 
ماه را منتش��ر كرده است. در كنار مك كلين، ديويد 
س��ن ژاك از كانادا و اولگ كاننكو از روس��يه نيز در 
ايستگاه فضايي حضور دارند. مواد غذايي تعطيلات 
كريسمس به وسيله كپسول دراگون اسپيس ايكس 
به اين مقر فضايي فرستاده شده بود.اين پنجاهمين 
حضور فضانوردان در روز كريس��مس در فضا است. 
طي ماموريت »آپول��و ۸ ماه«، در روز ۲۵ دس��امبر 
۱۹۶۸ ميلادي فران��ك بورمن، جي��م لاول و بيل 
آندرس فضانوردان ناسا پرواز تاريخي خود دور ماه را 
تكميل كرده بودند و در مسير بازگشت به زمين بودند. 
كريسمس آن سال آندرس تصويري جاودان ثبت كرد 

كه در آن زمين در افق ماه ديده مي شود.

انگليس هم هواوي را تحريم كرد
تك رادار| انگليس تازه ترين كشوري است كه قصد 
دارد اس��تفاده از تجهيزات مخابراتي شركت چيني 
هواوي را تحريم و استفاده از آن را ممنوع كند.دولت 
انگليس اعلام كرده كه استفاده از كيت ها و تجهيزات 
مخابراتي هواوي توسط پليس و نيروهاي امدادي اين 
كشور ممنوع است و بايد توليدات كشورهاي ديگري 
جايگزين آنها ش��ود.بريتيش تل��ه كام بزرگ ترين 
ش��ركت مخابراتي انگليس اين خبررا تاييد كرده و 
افزوده كه تصميم گرفته استفاده از توليدات هواوي 
را در شبكه هاي تلفن همراه نسل سوم و نسل چهارم 
خود متوقف كند.پيش از اين اعلام شده بود كه حذف 
سخت افزارهاي مخابراتي هواوي از شبكه خدمات 
اضطراري هواوي هزينه اي ۲,۳ ميليارد پوندي را براي 
بازسازي آن تحميل خواهد كرد. قرار است اين كار به 
شركت بريتيش تله كام واگذار شود و همين مساله 
باعث تاخير در اجراي طرح مذكور مي گردد.شبكه 
يادشده كه اعلام خطر و اطلاع رساني در مورد شرايط 
اضطراري را در انگليس تسهيل مي كند، قرار بود تا 
پايان س��ال ۲۰۱۹ تكميل شود. اما با كنار گذاشتن 
هواوي و ضرورت جايگزيني تجهيزات توليدي آن 
به نظر مي رسد اين هدف در زمان پيش بيني شده 

محقق نمي شود.
شبكه مذكور بعد از تكميل به پليس، آتش نشاني، 
آمبولانس ها و غيره ام��كان خواهد داد بطور ايمن و 
تضمين شده به شبكه مخابراتي نسل چهارم باكيفيت 
دسترسي يابند. شبكه يادشده حتي در نقاط روستايي 

و دورافتاده هم در دسترس است.
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گزارشي از حال و هواي بازارهاي كالاهاي مصرفي در آستانه كريسمس

اعطاي تسهيلات دستمزد، نيازمند تصويب قانون

ردپاي نوسان دلار روي بابانوئل و كريسمس

 نظارت بر اجراي قوانين تفكيك جنسيتي

امضای تفاهمنامه اتاق تعاون همدان با کميته امداد استان

گروهبنگاهها|
هر س��ال با نزديك ش��دن به موعد نهايي كريسمس 
در روزهاي پاياني دس��امبر و تحويل س��ال ميلادي، 
هموطنان ارامنه و مسيحي ايراني نيز مانند مسيحيان 
سراسر جهان خود را براي رسيدن سال 2019 ميلادي 
آماده مي كنند. اين روزها مناطق مسيحي نشين ايران 
در تهران، اصفه��ان، آذربايجان غربي و... با مغازه هاي 
رنگارنگ و چراغ هاي روشن و تزيينات ويژه، شب هايي 
رويايي و پرجنب و جوش��ي را پش��ت سر مي گذارند. 
همچنين مردم ش��هر براي گرفتن عكس يادگاري با 
بابانوئل ودرخت كريسمس به مناطق مسيحي نشين 
در ش��هرهاي مختلف مراجعه مي كنن��د تا تصويري 
از كريس��مس ايراني در خاطرات جمعي ايرانيان نيز 

ثبت شود.
در اين ميان فروشندگان وسايل مورد نياز كريسمس كه 
دامنه وسيعي از محصولاتي چون، پوشاك؛ كفش، لوازم 
خانگي، هداياي تزئيني و...را در بر مي گيرد مي گويند 
كه نوس��انات نرخ دلار بر داد و ستد بازار تاثير بسزايي 

داشته است.
به گزارش ايس��نا، هر س��اله با نزديكي به شب سال نو 
ميلادي، برخي از خيابان هاي ش��هر تهران همچون 
خيابان ميرزاي ش��يرازي حال و هواي تازه اي به خود 

مي گيرند.
خيابان ميرزاي شيرازي كه در اطراف خود بسياري از 
هموطنان ارامنه را جاي داده، هر ساله با نزديك شدن به 
كريسمس و شب سال نو ميلادي، به عرضه محصولات 

مرتبط با اين ايام مي پردازد.
درخت كر يسمس، عروسك بابا نوئل و ديگر تزيينات 

شب س��ال نو ميلادي كاملا به صورت وارداتي تامين 
مي شود؛ از اين رو قيمت گذاري اين محصولات ارتباط 

تنگاتنگي با نرخ دلار دارد.
اغلب اين محصولات از كشورهاي چين، تركيه و ايتاليا 

خريداري و به ايران وارد مي شود.
يكي از فروشندگان خيابان ميرزاي شيرازي تهران در 
اين باره مي گويد: »سفارش گذاري محصولات مرتبط با 
شب سال نو در ارديبهشت ماه انجام شده كه در آن زمان 
ارزش دلار بين 1۸ تا 20 هزار تومان بود ولي امس��ال 
به دليل رش��د قابل توجه نرخ دلار، قيمت محصولات 
افزايش يافته اس��ت، اما براي آنكه كس��ب و كار ادامه 
داشته باشد، اين افزايش قيمت ها آنچنان لحاظ نشده و 
محصولات به قيمت هاي سال گذشته عرضه مي شود.«

بررس��ي هاي ميدان��ي نش��ان از آن دارد ك��ه قيمت 
درخت هاي كريسمس و عروسك هاي بابانوئل از ۳00 
هزار تومان تا ۴ ميليون متغير اس��ت كه اين قيمت ها 
نسبت به س��ال هاي گذش��ته رش��د آنچناني نشان 
نمي دهد. در كن��ار هموطنان ارامنه، ديگر هموطنان 
نيز براي تزيين منازل و شركت هاي خود محصولات 

تزييني ايام كريسمس را خريداري مي كنند.
يك��ي از فروش��ندگان اي��ن محص��ولات مي گويد: 
»شركت هاي طراحي، طراحان داخلي و فروشندگان 
سطح شهر براي تزيين و دكوراسيون ويترين مغازه هاي 
خود محصولات تزييني ايام كريس��مس را خريداري 
مي كنند. در سال هاي گذشته واحدهاي فروشگاهي 
خيابان ميرزاي ش��يرازي در ويترين مغازه هاي خود 
اجازه  قرار دادن درخت كريسمس يا عروسك بابانوئل 
را نداشتند، اما امسال منعي از سوي نهادهاي نظارتي 

اعمال نشده و فروشندگان مي توانند محصولات خود 
را براي فروش در معرض ديد قرار دهند.«

يكي ديگر از فروش��ندگان در پاس��خ به اين سوال كه 

برخي ها مدعي اند بيشترين حجم تقاضاي خريد اين 
محصولات مربوط به هموطنان ارامنه است گفت: »در 
س��ال جاري آنچنان داد و ستدي در سطح بازار انجام 

نمي شود و افراد غير ارامنه كه فرزندان خود را در خارج 
از ايران به دنيا آورده اند نيز براي خريد عروسك بابانوئل 

و درخت كريسمس مراجعه مي كنند.«

 نشس��ت ش��وراي اداري و فعالان اقتصادي اس��تان 
هرمزگان با حضور علي لاريجاني رييس مجلس دهم 
برگزار شد و عضو هيات رييسه اتاق تعاون هرمزگان در 

اين نشست سخنراني كرد.
ب��ه گزارش »تعادل« ب��ه نقل از پايگاه اطلاع رس��اني 
اتاق تعاون ايران، رييس مجلس دهم در س��فر استان 
هرمزگان در نشست شوراي اداري و فعالان اقتصادي 

اين استان حضور يافت.
در اين نشس��ت، فرخنده بادروج عضو هيات رييس��ه 
اتاق تعاون هرمزگان كه يكي ديگر از سخنرانان ديدار 
رييس مجلس با فعالان اقتصادي بود، خود را از جزيره 
شهيد پرورهرمزبه عنوان اولين بانويي معرفي كرد كه با 
وجود خيلي از نامهرباني ها با حمايت رييس اتاق تعاون 
و استاندار هرمزگان توانسته در اين جايگاه قرار بگيرد.

وي گفت: نظ��ارت جدي بر اج��راي قوانين تفكيك 
جنس��يتي داش��ته باش��يد ت��ا ن��گاه جنس��يتي و 
محدوديت هايي كه براي ما بانوان حاكم اس��ت تغيير 
كند. بادروج ادامه داد: ما بانوان هميشه ثابت كرديم در 

اجراي سياست هاي نظام عملكرد موفقي داشته باشيم و 
هميشه پاي آرمان هاي انقلاب با دل و جان ايستاده ايم .

عضو هيات رييس��ه اتاق تعاون هرمزگان با اش��اره به 
فرمايشات مقام معظم رهبري كه فرمودند: “استان هاي 

مرزي از ظرفيت كشورهاي همسايه خود جهت توليد 
و رش��د صادرات استفاده كنند. “، خاطرنشان كرد: در 
هيات رييسه اتاق تعاون با حمايت استاندار هرمزگان 
براي اولين بار در كش��ور كاري خلاقان��ه انجام و ميز 
صادرات كالا به كشور قطر راه اندازي شد كه به صورت 
كاملا تخصصي و از ظرفيت هرمزگاني هاي مقيم قطر 

استفاده شد.
بادروج ادامه داد: موفقيت در ادامه اين كار خيلي هزينه بر 
است و متاس��فانه هيچ رديف بودجه اي براي اين اقدام 
مهم پيش بيني و تعريف نش��ده اس��ت كه از جنابعالي 
خواهش مي كنم با استفاده از جايگاهي كه داريد سالانه 
دو ميليارد تومان در بودجه استان به اين امر اختصاص 
دهيد و مطمئن باشيد10 برابر اين مبلغ براي كشور فقط 

در حوزه صنايع دستي ارزآوري خواهد داشت.
اين فعال ح��وزه صادرات تاكيد ك��رد: اگر تعاوني هاي 
مرز نش��ين به ماده 1۳۳ قانون ماليات مستقيم الحاق 
شود براي هميش��ه مش��كل بدهي مالياتي آنها حل و 
فصل مي شود. بادروج در اين نشست تصريح كرد: بيمه 

صنعتگران سه سال است كه قطع شده است كه مي طلبد 
در اين زمينه چاره انديشي شود.

وي با بيان اينكه تسهيلات كم بهره به تجهيز كارگاه ها 
تخصي��ص مي يابد تاكيد كرد: مش��اغل خانگي نياز به 
كارگاه خاصي ندارد و سرمايه در گردش نياز اصلي براي 
رونق اين اشتغال به شمارز مي رود اما متاسفانه تخصيص 
تسهيلات حق دس��تمزد در هيچ قانوني ثبت نشده كه 
مي طلبد نمايندگان مجلس در اين خصوص تدبيركنند.

بادروج آموزش را به عنوان يك ضرورت اشتغال روستايي 
عنوان كرد و خواستارتخصيص اعتباري به اتاق تعاون در 

اين خصوص شد.
عضو هيات رييسه اتاق تعاون هرمزگان با اشاره به اينكه 
صادرات از هرمزگان به كشورهاي حاشيه خليج فارس 
محدود ش��ده اس��ت تصريح كرد: به دليل هزينه هاي 
س��نگين امكان ص��ادرات صنايع دس��تي و برگزاري 
نمايشگاه هاي توليدات مش��اغل خانگي در كشورهاي 
اروپايي وجود ندارد كه مي طلبد در بودجه 9۸ نسبت به 

نيازهاي روستاييان هرمزگان موارد مذكور لحاظ شود.

 تفاهمنامه خدم��ات حمايتی و توانمند س��ازی 
مددجوي��ان کميته ام��داد امام خمينی اس��تان 

همدان با اتاق تعاون استان همدان امضا شد.
به گزارش »تعادل« از پايگاه اطلاع رس��انی اتاق 
تعاون ايران، به منظور بهره گيری از ظرفيت های 
متقابل سازمانی و هم افزايی توانمندی ها و امکانات 
و اجراي��ی کردن سياس��ت های اقتصاد مقاومتی 
درجه��ت ارتق��ای توانمن��دی مددجويان تحت 
پوش��ش کميته امداد حضرت ام��ام خمينی )ره( 

و در راس��تای محروميت زدايی و کمک به اقشار 
آس��يب پذير از اول دی ماه سال جاری به مدت 2 
س��ال تفاهمنامه همکاری و مشارکت نظام يافته 
در کليه زمينه های ممکن با بهره گيری متقابل از 
ظرفيت های موجود با رويکرد خدمات حمايتی و 
توانمندس��ازی مددجويان بين اتاق تعاون استان 
همدان و کميته امداد امام خمينی استان همدان 

به امضا رسيد.
بر اس��اس اين گزارش،  دبير اتاق تعاون اس��تان، 

آمادگی خود را به منظور ارائه مش��اوره اقتصادی 
و ش��غلی و بهره مندی از ظرفي��ت تعاونی ها در 
ايجاد اش��تغال مول��د و راه اندازی خوش��ه های 
کس��ب و کار و ارائه خدمات نمايشگاهی و معرفی 
بازار و بازاريابی محص��ولات مدجويان اعلام کرد  
همچنين از مديران کميته امداد درخواست کرد 
نس��بت به هدايت مددجويان به س��مت تشکيل 
 تعاونی ه��ا و بهره گي��ری از ظرفيت های موجود

اقدام کنند.

بهره مندي 99.5 درصد 
جمعيت لرستان از نعمت گاز

لرس�تان|مديرعامل 
ش��ركت گاز لرس��تان از 
بهره مندي بي��ش از 99.5 
درصد جمعيت ش��هري 
استان از نعمت گاز خبرداد.

 غلامرضا لطفعليان در جمع 
خبرنگاران با بيان اينكه در 
حال حاضر 1۴00 روستاي استان از نعمت گاز بهره مند 
هستند، اظهاركرد: از اين تعداد طرح گازرساني به 201 
روستا در 9 ماه سال جاري به بهره برداري رسيده است.
او افزود: در سال جاري، گازرساني به روستاها اولويت 
نخست شركت گاز استان است و در همين راستا طرح 
گازرساني به ۳۴1 روستا در سال جاري و از محل بند 
ق تبصره 2 بودجه س��ال 1۳9۳ كل كش��ور در حال 

اجرا است.
لطفعليان تصريح كرد: با گازرساني به اين تعداد روستا 
كه در شهرستان هاي مختلف استان قرار دارند بيش از 
17 هزار خانوار روستايي از نعمت گاز بهره مند خواهند 
شد. مديرعامل شركت گاز لرستان خاطرنشان كرد: 
در همين راستا كار گازرس��اني به ۴5 روستاي ديگر 
استان مراحل انتخاب پيمانكار را مي گذرانند و در آينده 
گازرساني به اين روستاها اجرايي خواهد شد. لطفعليان 
با بيان اينكه در سال هاي اخير تمام توان كاركنان در 
خدمت اهداف شركت گاز استان بوده و تلاش مجموعه 
شركت گاز لرستان موجب رضايت هم استاني هاي عزيز 
شده، گفت: رضايت مردم بزرگ ترين پاداشي بوده كه 
شركت گاز لرستان دريافت داشته و به آن مفتخر است.

 كارگران و بازنشستگان
به دنبال صدقه نيستند

مازندران|در ش��رايطي 
كه دول��ت در لايحه بودجه 
9۸ تصميم��ات جديدي 
را ب��راي صندوق ه��اي 
ر  كش��و نشس��تگي  ز با
گرفته اس��ت، عضو كانون 
عالي بازنشس��تگان تامين 
اجتماعي كشور مي گويد: ما به دنبال صدقه نيستيم؛ 
كارگران و بازنشستگان به دنبال افزايش حقوق و اجراي 
طرح همسان س��ازي هس��تند. به گزارش ايلنا، صبح 
ديروز نشس��تي با عنوان رفع مشكلات بازنشستگان 
تامين اجتماعي مازندران با حضور حسين شاهوردي، 
مديركل امور فرهنگي و اجتماعي بازنشستگان سازمان 
تامين اجتماعي كشور، نصراله دريابيگي رييس كانون 
بازنشستگان تامين اجتماعي مازندران و برخي مسوولان 
در سالن جلسات كانون بازنشستگان تامين اجتماعي 
مازندران برگزار شد. اين جلسه كه علي اصغرمحمودي، 
مديركل تامين اجتماعي مازندران، محمد خورشيدي، 
مديريت درمان تامين اجتماعي مازندران حضور داشتند، 
نصراله دريابيگي با بيان اينكه كارگران بعد از روحانيت 
نقش بس��زايي در پي��روزي انقلاب داش��ته اند، گفت: 
درخواست ما اين است كه براي احقاق حقوق كارگران و 
بازنشستگان كوتاهي نشود تا اين قشر كم درآمد و محروم 
جامعه بتوانند از حداقل هاي رفاهي موجود برخوردار 
باشند. دبير اجرايي خانه كارگر مازندران با بيان اينكه 
كارگران فقيرترين افراد جامعه هس��تند افزود: امنيت 

شغلي و معيشت از دغدغه هاي مهم كارگران است.

 پرداخت خسارت
به سيل زدگان رودسر

س��ت  پر سر | ن گيلا
فرمانداري رودس��ر گفت: 
س��يل امس��ال در مجموع 
ب��ه 550 واحد مس��كوني 
خسارت وارد كرد كه تاكنون 
ب��ه 29۴ واح��د مجموعاً 
حدود 600 ميليون تومان 
تسهيلات داده  شده كه بقيه اين واحدها طي هفته آينده 
پرداخت خواهد شد.به گزارش ايسنا، وارسته در جلسه 
ستاد مديريت بحران شهرستان با اشاره به فصل سرد 
س��ال و احتمال بارش برف و باران گفت: ديواره سازي و 
ساماندهي رودخانه ها و لايروبي آب بندان هاي سطح 
شهرس��تان در جلوگيري از بروز بحران و جاري شدن 
سيلاب ضروري است.او با تأكيد بر اينكه انباشت مصالح 
در بستر بعضي از رودخانه هاي شهرستان رودسر نيازمند 
ساماندهي است، افزود: دستگاه هاي متولي همانند آب 
منطقه اي، راهداري، بنياد مس��كن، صنعت و معدن، 
شهرداري ها و دهياري ها و دستگاه هاي نظارتي تلاش 
كنند با مشاركت و تعامل همديگر نسبت به ساماندهي 
رودخانه ه��ا اقدام و از بروز بح��ران در بارش هاي آينده 
جلوگيري كنند. وارسته با قدرداني از تلاش هاي به موقع 
مديران دستگاه هاي شهرستان رودسر در سيلاب مهرماه 
امسال تصريح كرد: با توجه به شرايط جوي و آب و هوايي و 
احتمال بارش ها همه نهادها و دستگاه هاي عضو مديريت 
شهرستان در آمادگي كامل باشند تا هنگام بروز حوادث 
احتمالي آمادگي لازم براي خدمت رس��اني به مردم را 

داشته باشند.

سهميه صادرات سوخت ۷.۲ 
ميليون ليتري براي مرزنشينان
كرمانشاه|دبير اتاق تعاون 
استان كرمانشاه با اشاره به 
س��هميه صادرات سوخت 
7.2 ميلي��ون ليتري براي 
مرزنش��ينان استان گفت: 
قيمتي كه ب��راي هر ليتر 
سوخت در اين استان تعيين 
شده براي مرزنشينان صرفه اقتصادي ندارد.به گزارش 
باش��گاه خبرنگاران؛ غفار محمدي با اشاره به مصوبه 
سال 90 هيات دولت مبني بر در نظر گرفتن سهميه 
صادرات سوخت براي مرزنشينان چهار استان كرمانشاه، 
سيستان و بلوچستان، كردستان و آذربايجان غربي، 
گفت: طي چهار سالي كه از اجراي اين طرح مي گذرد، 
به دليل س��وءتدبير و انتخاب مسير اش��تباه از سوي 
دستگاه هاي مربوطه، اين طرح در كرمانشاه بر خلاف 
سه استان ديگر اجرا نش��ده است.وي گفت: اكنون با 
پيگيري هايي كه در استان و با همكاري استاندار صورت 
گرفته سهميه حدود هفت ميليون و 200 هزار ليتري 
 براي مرزنشينان شش شهرس��تان مرزي كرمانشاه
در نظر گرفته شده، اما مشكلي كه در اين زمينه وجود 
دارد بهاي در نظر گرفته ش��ده براي هر ليتر سوخت 
اس��ت كه براي كرمانش��اه ۳600 تومان تعيين شده 
است. محمدي با اشاره به اينكه اين قيمت با هزينه هاي 
ديگري مانند حمل و نقل تا ليتري پنج هزار تومان هم 
ب��الا مي رود، گفت: اين قيمت اص��لا صرفه اقتصادي 
ندارد و با اين قيمت، مرزنشينان يك ليتر صادرات هم 

نمي توانند داشته باشند.

ايران در جمع دارندگان 
تكنولوژي مونتاژ برد الكترونيك
آذربايجانغربي|رييس 
پ��ارك عل��م و فن��اوري 
آذربايجان غربي با اش��اره 
به كس��ب افتخار علمي به 
وس��يله نخبگان اروميه اي 
گفت: اي��ران در جمع پنج 
كش��ور دارن��ده تكنولوژي 
مونتاژ برد الكترونيك قرار گرفت.حس��ن حيدري در 
گفت وگو با تس��نيم، با اشاره به محصول توليدي يكي 
از شركت هاي استان اظهار داشت: دستگاه مونتاژ برد 
الكترونيك 5md توليدي شركت دانش بنيان مستقر 
در پارك علم و فناوري آذربايجان غربي كه در نوزدهمين 
نمايشگاه دستاوردهاي پژوهش و فناوري رونمايي شد 
ايران را در جمع 5 كشور داراي اين فناوري قرار مي دهد 
و خروج ارز براي واردات اين محصول را كاهش مي دهد.

وي خاطرنش��ان كرد: اين دس��تگاه براي مونتاژ انواع 
برد الكترونيك به كار م��ي رود و در صنايع الكترونيك 
و خودروس��ازي كاربرد زيادي دارد.رييس پارك علم و 
فناوري آذربايجان غربي با بيان اينكه اين محصول نمونه 
مشابه داخلي در سطح كش��ور ندارند افزود: نخستين 
دس��تگاه مونتاژ بردهاي اس ام دي به س��فارش ايران 
خودرو توسط مهندسان و طراحان يكي از شركت هاي 
دانش بنيان مستقر در اين پارك طراحي و توليد شده 
كه 90 درصد قطعات اين دستگاه ساخت داخل است. 
 او گفت: اين دستگاه مختصات فايل PCB را از نرم افزار
Altium Designer و ديگ��ر نرم افزارهاي طراحي 

PCB گرفته و پدها را  لحيم كاري مي كند. 
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چهرههاياستاني

هواپيماي ۵۰ ميلياردي 
قاچاق به پرواز نرسيد

شيراز|فرمانده انتظامي استان فارس از توقيف يك 
دس��تگاه كاميون و كشف يك دستگاه هواپيماي 2 
نفره قاچاق در شهرس��تان لارستان خبر داد. سردار 
احمدعلي گودرزي فرمانده انتظامي استان فارس 
گفت: هنگام كنترل محور هاي اصلي، به يك دستگاه 
كاميون بنز حامل بار قاچاق مظنون و آن را متوقف 
كردند. او با بيان اينكه در بازرسي از اين خودرو، يك 
دستگاه هواپيماي 2 نفره قاچاق و بدون مجوز گمركي 
كشف شد، افزود: در اين خصوص يك نفر دستگير و 
براي سير مراحل قانوني تحويل مراجع قضايي شد. 
سردار گودرزي با اش��اره به اينكه ارزش هواپيماي 
مكشوفه برابر نظر كارشناسان، 50 ميليارد ريال برآورد 
شده است، بيان كرد: تهديد جدي توليد ملي در حال 
حاضر قاچاق كالاست كه نيروي انتظامي به صورت 

قاطع با آن برخورد مي كند.

غاري 7۰ ميليون ساله كه لانه 
كبوترها شده

مهاباد|غاري 70 ميليون ساله كه در قديم قدما و قبل 
از قرون وسطي خانه انسان ها بوده، دومين غار بزرگ 
آبي ايران محسوب مي شود و حالا مسوولان ذي ربط 
شهرس��تان مهاباد كه غار در منطقه آنها قرار گرفته 
مي خواهند دست و رويي سرش بكشند و به اصطلاح 
رنگ و رويي به آن ببخشند.  شجاعي، فرماندار مهاباد 
در اين خصوص گفته، در س��ال جاري بيش از يك 
ميليارد و 500 ميليون ريال براي طرح هاي عمراني 
مناطق گردشگري مهاباد از جمله بازسازي محوطه 
ورودي غار سهولان، ايجاد آلاچيق و پاركينگ صرف 

شده است. 

 جمهوري آذربايجان
مشتري ويژه كيوي گيلان

رشت|سرپرست معاونت بهبود توليدات گياهي 
جهاد كش��اورزي گفت: حدود 60 ه��زار تن كيوي 
توليدي گيلان امس��ال به خارج از كش��ور به ويژه 
جمهوري آذربايجان صادر ش��د. ليلا بذركار با بيان 
اينكه گيلان 11هزار و 500 باغ��دار و 5 هزار و 7۴6 
هكتار باغ كيوي دارد، گفت: برداشت كيوي در استان 
پايان يافت. او با اش��اره به اينكه برداش��ت كيوي در 
گيلان اواخر مهر آغاز ش��ده است، خاطرنشان كرد: 
باغداران گيلاني امسال 160هزار تن كيوي به ارزش 
560 ميليارد تومان از باغ هايش��ان برداشت كردند. 
بذركار افزود: حدود 60 هزار تن كيوي توليدي گيلان 
امسال به خارج از كشور به ويژه جمهوري آذربايجان 

صادر شد. 

واگذاري ساماندهي اشتغال 
خارجي ها  به موسسات كاريابي

كرم�ان|  مديركل اشتغال اتباع خارجي وزارت 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي گفت: طبق دستورالعمل 
ابلاغي اين وزارتخانه س��اماندهي اش��تغال اتباع 
خارجي به موسس��ات كاريابي واگذار شده است. 
علي اقبالي روز چهارش��نبه در حاشيه برگزاري 
دوره آموزش��ي توانمندسازي موسسات كاريابي 
غيردولتي اس��تان كرمان خواهان مش��اركت و 
همكاري كارفرمايان در اجراي طرح ساماندهي 

اشتغال اتباع خارجي داراي مجوز قانوني شد.
وي افزود: يكي از اهداف طرح، ساماندهي اشتغال 
اتباع خارجي داراي مجوز قانوني، مقابله و برخورد 
قاطع با اشتغال غيرقانوني آنان است كه با نظارت 
ج��دي ادارات كل تع��اون، كار و رف��اه اجتماعي 

17استان مشمول به اجرا در آمده است.

بيش از3۰ درصد مدرسه هاي 
اصفهان فضاي تخريبي است

اصفهان|مديركل نوسازي، توسعه و تجهيز مدارس 
استان اصفهان گفت: بيش از ۳0 درصد مدرسه هاي 
مناطق ۴1 گانه استان اصفهان، فضاي تخريبي است 
كه اعتبارهاي دولتي جوابگوي نوسازي و بازسازي آنها 
نيست. سيد مهدي ميربد اظهار كرد: براي بهره برداري 
از ۸1 واحد آموزشي در سال تحصيلي جاري، اعتباري 
معادل يك هزار و 200 ميليارد ريال صرف شده است. 
بيش از۳0درصد مدرسه هاي مناطق ۴1 گانه استان 
اصفهان، فضاي تخريبي است كه اعتبارهاي دولتي 

جوابگوي نوسازي و بازسازي آنها نيست. 

 كاهش ۵۰ درصدي مصرف 
آب خام در مجتمع فولاد سبا

اصفهان|بر اساس آمارهاي رسمي، ميزان مصرف 
آب خام در مجتمع فولاد سبا طي هشت ماه سال 
جاري برابر 2.1۸ مترمكع��ب بر تن كلاف گرم و 
مجموع مصرف آب خام ورودي س��با شامل آب 
خام و پساب هاي صنايع مجاور 2.5۴ مترمكعب 
بر تن كلاف گرم اس��ت كه در مقايس��ه با مدت 
مشابه در سال گذشته كه ميزان برداشت آب خام 
مع��ادل 5.17 مترمكعب بر ت��ن كلاف گرم بوده 
است، كاهش 50 درصدي داشته است.  داريوش 
دريابار مدير خدمات فني و پش��تيباني مجتمع 
فولاد سبا ضمن تأييد اين خبر گفت: كاهش 50 
درصدي مصرف آب خام در اين مجتمع در حالي 
به دست آمد كه توليد كلاف گرم در مجتمع فولاد 
 سبا به ميزان ۸0 درصد و آهن اسفنجي به ميزان

 16 درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل افزايش 
يافته است.



اقتصاد اجتماعي12اخبار

ادامه واكنش ها به حادثه واژگوني اتوبوس در دانشگاه آزاد 

فاجعه در اتوبوسي كه معاينه فني نداشت 
تعداد كشته هاي حادثه واژگوني اتوبوس حامل دانشجويان 
در واحد علوم و تحقيقات دانشگاه آزاد، به 10 نفر رسيده و 
حالا تعداد مجروحاني كه حالشان وخيم گزارش شده بود، 
از هف��ت نفر به 6 نفر كاهش ياف��ت. درحالي كه در همان 
لحظات اوليه وقوع حادثه، مع��اون واحد علوم تحقيقات 
علت واژگوني اتوبوس را سكته راننده عنوان كرد، ساعتي 
بعد پزشكي قانوني اين موضوع را رد كرد و گفت بايد در اين 
رابطه بررسي هاي لازم به عمل  آيد. اما در حالي كه ساعت 
11 ديروز، مسعود قادي پاشا، مديركل پزشكي قانوني استان 
تهران گفت هنوز نمي توان علت نهايي فوت راننده اتوبوس 
را اعلام كرد، عباس جعفري دولت آبادي دادستان عمومي 
و انقلاب تهران دو ساعت بعد گفت: پزشكي قانوني موضوع 
سكته راننده اتوبوس را رد كرده است و بيشتر بايد به دنبال 
نقص فني در اتوبوس باشيم. برخي دانشجويان و بازماندگان 
حادثه اي كه ساعت 12:15 ديروز رخ داد اعلام كرده اند كه 
اتوبوس نقص فني در ترمز داشته و راننده لحظاتي قبل از 

واژگوني فرياد مي زده ترمز بريده است. 
مديرعامل ستاد معاينه فني شهرداري تهران نيز اعلام كرد: 
اتوبوس حادثه دانشگاه آزاد واحد علوم و تحقيقات معاينه 
فني نداشته است. نواب حسيني منش با اشاره به حادثه روز 
گذشته و مرگ 10 نفر در دانشگاه آزاد واحد علوم تحقيقات، 
اظهار كرد: در پي اس��تعلام از سامانه سيمفا مشخص شد 
كه اتوبوس واژگون ش��ده ساخت ش��ركت شهاب توليد 
سال ۸1 بوده است كه متاسفانه با اينكه در سن فرسودگي 
قرار داشت اما معاينه فني نداشته است. او به مهر گفت: اين 
اتوبوس به سن فرسودگي رسيده بود و با وجود مشكلاتي 
كه در نوسازي ناوگان وجود دارد و با اينكه 16 سال از سال 
توليدش گذشته بود؛ اما متاسفانه معاينه فني نداشته است. 
حسيني منش با بيان اينكه در شهريور ماه امسال استاندار 
سابق تهران بخشنامه اي مبني بر اينكه سرويس خودرو 
كاركنان همه دس��تگاه ها ملزم به دريافت معاينه فني 
هستند، صادر كرد، اظهار كرد: متأسفانه اين حادثه نشان 
داد كه دستگاه ها به بخشنامه استاندار بي توجه بودند. او 
با بيان اينكه در اخبار منتش��ره اعلام شد كه نقص فني 
ممكن اس��ت علت وقوع اين حادثه باشد گفت: اگر اين 
اتوبوس معاينه فني داشت، قطعا در معاينات فني نقص 
فني خودرو مشخص مي شد. حسيني منش گفت: در 
يك سال گذشته حدود ۹۴۳0 وسيله نقليه سنگين به 
مراكز معاينه فني مراجعه كردند كه بررسي ها نشان داد 
10 درصد از اين خودروها نقص فني داشته اند و اگر اين 
خودرو به مراكز معاينه فن��ي مراجعه مي كرد و ايراد آن 
مشخص مي شد قطعاً ديگر حالا شاهد مرگ 10 تن در 

دانشگاه آزاد واحد علوم و تحقيقات نبوديم.

 دستور رييس قوه قضاييه 
ديروز آيت الله آملي لاريجاني رييس قوه قضاييه در رابطه با 
حادثه دانشگاه آزاد با صدور پيامي گفت كه اين حادثه تلخ 
و غم انگيز ضرورت توجه بيش از پيش را از سوي متوليان 
امر نشان مي دهد. رييس قوه قضاييه در اين پيام تاكيد كرد: 
ضروري است دادستان كل كشور نظارت لازم را در رسيدگي 

سريع به پرونده حادثه بعمل آورده و نتيجه را اعلام كنند. 
جعفري دولت آبادي دادستان تهران نيز از بازداشت 2 نفر 
از پيمانكاران و مسوول تاسيسات در راستاي بررسي ابعاد 
حادثه تصادف اتوبوس حامل دانشجويان دانشگاه آزاد خبر 
داد. او در رابطه با بررس��ي قضايي آخرين وضعيت حادثه 
تصادف دانشجويان دانشگاه علوم تحقيقات گفت: دو نفر از 
معاونين بنده پيگير اين موضوع هستند. او افزود: بر اساس 
اعلام بازپرس، هيات ۷ نفره اي پيگير اين موضوع هستند و 

ابعاد مختلف را بررسي مي كنند.
دولت آبادي از بازداشت چندين نفر در رابطه با اين حادثه 
خبر داد وگفت: 2 نفر از پيمانكاران، مس��وول تاسيسات 

بازداشت شدندو 2 نفر هم احضار شدند. 

  تله كابيني كه به دلايل سياسي افتتاح نشد 
رييس اسبق دانشگاه آزاد به حادثه واژگوني اتوبوس واحد 
علوم و تحقيقات واكنش نشان داد. حميد ميرزاده، درباره 
حادثه پيش آمده براي دانشجويان دانشگاه علوم و تحقيقات 
گفت: ما از سيستمي كه براي انتقال دانشجويان با اتوبوس 
درست شده بود وحشت داش��تيم و فلسفه اصلي اجراي 
طرح تله كابين هم همين بود. او اظهار كرد: باور كنيد من 
پيش بيني كرده بودم كه ممكن است روزي اين اتوبوس ها 
به خاطر نقص فني از بالاي دره هاي خطرناك واحد علوم و 
تحقيقات به پايين سقوط كنند به همين دليل بلافاصله و با 
هزينه حدود ٤٥ ميليارد تومان تله كابين را با اجازه مرحوم 
آيت الله هاشمي ساختيم كه مي تواند ساعتي ٢٠٠٠ نفر را 
جابه جا كند و طرح نيز اواخر ٩٥ به اتمام رسيد و حتي اوائل 
٩٦ آزمايش��ي راه اندازي شد. اما آقايان به خاطر اينكه اين 
طرح به اسم ما تمام نشود از راه اندازي آن خودداري كردند.

محمد قمي، عضو كميسيون آموزش و تحقيقات مجلس 
شوراي اس��لامي نيز در واكنش به استفاده دانشگاه آزاد از 
خودروهاي فرس��وده و مرگ دانشجويان اين دانشگاه در 
حادثه واژگوني اتوبوس ناايمن گفت: قرار شد، اين موضوع 
توس��ط پليس راهنمايي و رانندگي، مسوولان دانشگاه و 
دادستاني پيگيري شود تا جزئيات حادثه به لحاظ فني و 
تكنيكي بررسي و تشخيص داده شود، علت دقيقا چه بوده، 
اما آنهايي كه ناظر و شاهد بودند، مي گويند كه ما ديده ايم 
 كه اتوبوس حركت هاي ناخودآگاه زيادي داش��ته كه اين 

منجربه سقوط شده است. او به ايلنا گفت: در رابطه با اين 
مساله در كميسيون آموزش نيز بحث مختصري صورت 
گرفت و قرار شد، از سوي كميسيون پيگيري لازم به عمل 
بيايد. ما شنيده ايم كه ابتدا گفتند راننده سكته كرده و همين 
امر موجب واژگوني اتوبوس شده، چون راننده فوت كرده 
مي گويند، احتمالا راننده مقصر است؛ مثل هواپيمايي كه 
سقوط مي كند و با فوت خلبان، مي گويند كه مقصر سقوط، 
خلبان بوده است. متاسفانه راننده نيز فوت كرده، اما ظاهرا 

بريدن ترمز علت اصلي اين حادثه بوده است. 

 اتوبوس از س�ال 91 وارد س�ن فرسودگي 
شده بود

رييس پليس راهنمايي و رانندگي تهران از پيگيري تصادف 
دانشگاه آزاد توسط سه تيم كارشناسي خبر داد و اعلام كرد 
كه معاينه فني اتوبوس حادثه ديده دانشجويان دانشگاه 
آزاد منقضي شده بود. سردار محمدرضا مهماندار با اشاره به 
تصادف روز سه شنبه در دانشگاه آزاد واحد علوم و تحقيقات 
گفت: با توجه به اينكه اين تصادف ابعاد مختلفي دارد كه 

بايد تمام آنها در نظر گرفته ش��ود، با هماهنگي دادستان 
تهران و دستور او سه تيم كارشناسي خبره براي اين موضوع 
تعيين كرده ايم. مهماندار افزود: اين سه تيم شامل گروهي 
از كارشناسان تصادفات پليس راهنمايي و رانندگي تهران 
بزرگ، تيم كارشناسان فني و مكانيك خودرو براي مشخص 
كردن اشكالات فني احتمالي خودرو و همچنين يك تيم نيز 
از كارشناسان فني و مهندسي در حوزه راه كه از وزارت راه و 
شهرسازي با ما همكاري كرده اند، مي شود. صبح امروز اين 
سه تيم به محلي كه خودرو نگه داري مي شود و نيز محل وقوع 
تصادف اعزام شدند تا به موضوع رسيدگي كنند. او اظهار كرد: 
لازم است سهم همه عواملي كه در اين تصادف مقصر بوده اند 
مشخص شود، اعم از خطاي احتمالي راننده، اشكالات راه 
و نقص خودرو و همچنين كوتاهي مسوولان چه به عنوان 
پيمانكار حمل و نقل و چه كارفرماي اين حوزه. رييس پليس 
راهنمايي و رانندگي تهران بزرگ گفت: اين اتوبوس در يكي 
از ايستگاه ها توقف نمي كند، بر اساس اظهارات شهود، راننده 
از اين لحظه به دانشجويان مي گويد كه اتوبوس ترمز ندارد 
و همه به سمت عقب اتوبوس بروند. بعد از طي كردن حدود 

600متر، راننده احتمالاً براي اينكه بتواند به نحوي خودرو را 
متوقف كند وارد فضاي سبز مي شود كه درختان كوچكي 

داشته و نتوانسته  جلوي حركت اتوبوس را بگيرد.
مهماندار افزود: سپس با يك زاويه ۳5 درجه از جاده خارج 
مي شود، بعد از اينكه 6۹ متر مسير را طي مي كند، با پايه بتني 
كه براي تأسيسات آب در آنجا قرار داشته برخورد مي كند كه 
سرعت اتوبوس و برخوردي كه با آن پايه بتني مي كند، باعث 
مي شود كه تقريباً دو سوم زير اتوبوس جمع و منهدم شود كه 

اين موضوع باعث افزايش تلفات مي شود.
او ادامه داد: در تاريخ 22 آذر معاينه فني اين خودرو منقضي 
شده و در زمان تصادف معاينه فني نداشته، ضمن اينكه سن 
فرسودگي اتوبوس هاي شهري 10 سال است كه اين خوردو 
توليد سال 1۳۸1 است و از سال 1۳۹1 در سن فرسودگي 
قرار داشته است. مهماندار در نهايت يادآور شد: اين اتوبوس ها 
سرويس داخلي دانشگاه هستند و دانشگاه آنها را به عنوان 
پيمانكار استخدام كرده تا بين دانشكده هاي مختلف كار 
سرويس دهي را انجام دهند. در واقع اين اتوبوس ها مربوط 

به حمل و نقل درون شهري نيستند.

پيام وزير كشور به مناسبت روز ملي ايمني: 

آسيب پذيري روند توسعه كشور را با چالش مواجه مي كند
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 افزايش 67 درصدي 
مواد اوليه دارويي

س��خنگوي وزارت بهداش��ت از افزايش توليد مواد 
اوليه دارويي در كش��ور به 6۷ درص��د خبر داد. ايرج 
حريرچي درباره وضعيت دارو و تجهيزات پزشكي در 
كشور در شرايط تحريم گفت: تلاش ما تقويت توليد 
داخلي است و توليد مواد اوليه دارويي در حال حاضر 
در كشور به 6۷ درصد رسيده است. همچنين توليد 
داروي داخل از لحاظ ع��ددي بيش از ۹۸ درصد و از 
لحاظ ارزش ريالي حدود ۷0 درصد است. وي ادامه 
داد: در تجهيزات پزشكي نيز روند رو به جلويي داريم. 
هيچ كشوري نيست كه بتواند تمام دارو و تجهيزات 
پزشكي مورد نياز خود را در داخل توليد كند. ما نيز 
تلاش كرديم تا كانال هاي مطمئ��ن ايجاد كرده تا 
مشكل انتقال ارز را بتوانيم برطرف كنيم و مواد اوليه 
و داروهاي مورد نياز را وارد كنيم. سخنگوي وزارت 
بهداشت درباره تبليغات و خريد و فروش دارو در فضاي 
مجازي و سايت ها نيز گفت: تبليغ و خريد و فروش دارو 
در فضاي مجازي در كشور ما ممنوع است. همچنين 
تبليغ خدمات پزشكي نيز در اكثر موارد ممنوع است. 
تبليغاتي كه در فضاي مجازي، سايت ها و ماهواره ها 
انجام مي شود، تخلف است و همچنين سايت هايي كه 
اقدام به خريد و فروش و تبليغ دارو و تجهيزات پزشكي 
مي كنند، در صورتي كه شناسايي شوند به پليس و 

دستگاه قضايي معرفي خواهند شد.
سخنگوي وزارت بهداشت خاطرنشان كرد: برخي 
تبليغات نيز كه در مجاري رسمي انجام مي شود، اكثرا 
در ارايه محتوايشان تخلف صورت مي گيرد. نظارت 
بر تبليغات طبق قانون، بخش عمده اي از آن بر عهده 
سازمان نظام پزشكي كشور است. ما نيز نظارت هاي 
خود را به ويژه در خصوص كالاهاي آسيب رسان در 

حوزه سلامت داريم.

معضلي براي داروهاي 
بلااستفاده در منازل

رييس داروخانه 1۳ آبان، درباره نحوه امحاء داروهايي 
كه ممكن است در منازل مردم بلااستفاده بوده و يا 
تاريخ مصرف شان بگذرد، گفت: داروخانه ها به درستي 
مجاز نيستند كه دارويي را از مردم پس بگيرند؛ زيرا 
داروخانه ها در مقابل آنچه كه به مردم ارايه مي دهند، 
مس��وولند و اگر دارو را از منبع نامطمئني بگيرند، 
ممكن است مردم را با خطر مواجه كند. به هر حال 
ممكن است شرايط نگهداري دارويي نامناسب بوده 
و يا اصالتش مورد ترديد باشد. بنابراين ممكن است 
خطايي رخ دهد و بر اين اساس، مجاز نيستند دارو را 
پس گرفت��ه و دوباره به مردم ارايه دهند. محمدرضا 
روئيني با بيان اينكه در عين حال متاس��فانه هنوز 
براي نحوه امحاء داروهاي بي مصرف يا تاريخ مصرف 
گذشته، فكر و تمهيدي انديشيده نشده است، گفت: 
حتما بايد در اين باره فكر كرد؛ چراكه حتي دارويي 
مانند استامينوفن هم تركيباتي مضر دارد و به همين 
دليل خطرناك اس��ت كه آن را وارد زباله يا فاضلاب 
كنيم. زي��را در اين صورت خود اي��ن دارو بيماري زا 
خواهد بود. رييس داروخانه 1۳ آبان ادامه داد: گمان 
نمي كنم كه در حال حاضر مركزي وجود داشته باشد 
كه امحاء اين داروه��ا را تقبل كند. البته براي امحاء 
داروهاي تاريخ مصرف گذشته در داروخانه ها، مراكزي 
در دانشگاه هاي علوم پزشكي وجود دارد. بر اين اساس 
اين مراكز دانش��گاهي، داروها و مواد شيميايي را از 
داروخانه ها مي گيرند و به مراكز طرف قرارداد وزارت 
بهداشت مي دهند تا داروها را به صورت صحيح امحاء 
كنند، اما عموم به اين مراكز دسترسي ندارند. او تاكيد 
كرد: بايد توجه كرد كه ممكن است دارويي كه دور 
ريخته مي شود، مجددا مورد استفاده قرار گيرد و يا 
وارد چرخه طبيعت شود كه اين اتفاق بسيار خطرناك 
است. بنابراين حتما بايد تمهيدي براي امحاء درست 
داروهاي تاريخ مصرف گذشته مردم پيش بيني شود.

 ضرورت برخورد قاطعانه 
با جرايم اقتصادي در بنادر

رييس پليس پيشگيري ناجا در نشست تخصصي 
سراسري فرماندهان يگان هاي حفاظت سازمان 
بنادر و كشتيراني كشور با اشاره به حركت جهادي 
و انقلابي همراه با ايثار و از خود گذش��تگي پليس 
در راستاي خدمت صادقانه به جامعه اظهار داشت: 
پلي��س با تمام ت��وان فرصت هرگون��ه بي نظمي 
واخلالگ��ري را از بدخواهان و دش��منان نظام در 
عرصه هاي مختلف اجتماعي، اقتصادي و... سلب 

مي كند.
محمد شرفي با بيان اينكه دشمنان با تشكيل اتاق 
فكر از همه ش��رايط و امكانات براي مقابله با نظام 
جمهوري اسلامي ايران استفاده مي كنند، افزود: 
امنيت اقتصادي مهم ترين بخشي است كه دشمن 
تلاش مي كند آن را مخدوش كند تا با بهره گيري از 

نبود آن به اهداف شوم خود دست يابد.
رييس پليس پيش��گيري ناجا ادامه داد: دشمن 
با ايجاد ناامني براي فع��الان اقتصادي قصد دارد 
زنجي��ره اقتصاد را در س��طح كش��ور قطع كند تا 
فعاليت در اين عرصه را با چالش مواجه و در نهايت 
اين فرايند موجب بروز مشكلات در سطح جامعه 
ش��ود. س��ردار ش��رفي تصريح كرد: بنادر يكي از 
حساس ترين نقاط حياتي در چرخه حمل و نقل 
فعاليت هاي اقتصادي به ش��مار مي روند و بستر 
مناسبي براي اجراي توطئه هاي دشمن در ايجاد 

ناامني هستند.

رييس دانشگاه امير كبير بيان كرد 
جبران كمبود بودجه 98 با كاهش هزينه هاي پژوهشي و تغذيه دانشجويان

۱۶۰هزار كلاس ناايمن در انتظار تخصيص ۳ ميليارد دلار پيشنهاد ۲۵ ميليوني معاونت جوانان براي وام ازدواج

رييس سازمان زندان ها:
۱۰۰ميليارد تومان خارج از بودجه به سازمان زندان ها اختصاص  يافت

رييس دانشگاه اميركبير با تاكيد براينكه بودجه سال ۹۸ اين دانشگاه كافي 
نيست، گفت: اگر رشد بودجه بر اساس افزايش حقوق ها نباشد، قطعا معنايش 
اين است كه ما بايد از ساير هزينه هاي پژوهشي، آموزشي و تغذيه كم كنيم. 
احم��د معتم��دي، ريي��س دانش��گاه اميركبي��ر با اش��اره ب��ه بودجه  
پيشنهادي دانشگاه اميركبير در لايحه پيشنهادي سال ۹۸ افزود: ظاهرا 
بودجه سال ۹۸ اين دانشگاه به نسبت سال گذشته 1۴ تا 15 درصد افزايش 
پيدا كرده، البته ممكن است هر لحظه اين ميزان تغيير كند. اگر بخواهند 
حدود 20 درصد حقوق اساتيد و كارمندان را افزايش دهند و در عين حال 
تنها 15درصد بودجه افزايش يابد، اين اصلا قابل اجرا نيست، زيرا همين 
الان هم ما به سختي دانشگاه را مي چرخانيم. بايد جزئيات بودجه را ببينيم 
تا بتوانيم قضاوت كنيم كه دقيقا چه ميزان است، اما اگر رشد بودجه بر اساس 
افزايش حقوق ها نباشد، قطعا معنايش اين است كه ما بايد از ساير هزينه هاي 
پژوهشي، آموزشي و تغذيه كم كنيم، واقعا اين وضعيت ديگر براي دانشگاه ها 

مقدور نيست، از اين رو با مشكلات زيادي رو به رو خواهيم شد.
معتمدي بيان كرد: بايد ببينيم در نهايت چه چيزي نصيب دانشگاها مي شود 
و چه تعهدات جديدي به عهده ما اس��ت. به هر حال فكر مي كنم اگر رشد 

بودجه كمتر از 20 درصد باشد مشكلات افزايش پيدا مي كند نه كاهش.
رييس دانشگاه اميركبير با بيان اينكه انتظار افزايش بودجه به ميزان كافي را 
داشتيم، گفت: انتظارمان اين بود با توجه به افزايش تورم امسال كه همه چيز 
را تحت تاثير قرار داد و با توجه به افزايش حقوقي كه براي سال آينده خواهيم 
داشت، حداقل بودجه  20 درصد افزايش پيدا كنند. با وجود اين مشكلات و 

افزايش اين ميزان بودجه دانشگاه ها با مشكل مواجه خواهند شد.
وي درباره اصلاح ميزان بودجه دانشگاه گفت: به هر حال دولت پيشنهادش را 
داده و تصويب نهايي با مجلس است، اما اميدواريم اصلاحات لازم در مجلس 
صورت بگيرد.شكي نيست كه اگر بودجه به اندازه كافي نباشد و از يك حدي 

كمتر باشد قطعا با مشكل مواجه خواهيم شد.

معاون ساماندهي امور جوانان وزارت ورزش و جوانان گفت: پيشنهاد 
اين وزارتخانه براي وام ازدواج جوانان 25 ميليون تومان بوده اس��ت 

اما اين پيشنهاد مورد تصويب سازمان برنامه و بودجه قرار نگرفت.
محمد مهدي تندگويان با اش��اره به پيش��نهاد وام 15 ميليوني در 
لايحه بودجه ۹۸ و ارايه آن به مجلس به ايسنا گفت: پيشنهاد وزارت 
ورزش براي وام ازدواج س��ال آينده 25 ميليون تومان بود كه مورد 
تصويب س��ازمان برنامه و بودجه قرار نگرفت و حالا مجلس بايد در 
اين مورد اعمال نظر كند. وي با بيان اينكه بعد از تقديم لايحه بودجه 
۹۸ به مجلس و پيشنهاد وام 15 ميليوني ديگر كاري از دست دولت 
در مورد افزايش اين مبلغ بر نمي آيد، اظهار كرد: س��ال گذشته نيز 
نمايندگان مجلس بعد از پيش��نهاد لايحه بودجه و وام 10 ميليون 

توماني خودشان مبلغ 15 ميليون را براي وام ازدواج تصويب كردند.
معاون ساماندهي امور جوانان وزارت ورزش و جوانان افزود: در مورد 
اينكه آيا با وجود فش��ارهاي اقتصادي از وام 25 ميليوني نيز كاري 
ساخته است يا نه؟ بحث ديگري است اما در عين حال گفته مي شود 
سيستم بانكي با همين مبلغ وام 15 توماني نيز فشار زيادي را تحمل 

مي كند.
تندگويان با بيان اينكه حتي در صورت افزايش مبلغ وام ازدواج اين 
مبلغ در مراكز استان ها كار چنداني از پيش نمي برد، تصريح كرد: در 
كلان شهرها و شهرهاي بزرگ به دليل شرايط اقتصادي امكان تهيه 
جهيزيه يا اجاره مسكن با اين ميزان وام وجود ندارد و شايد با اين مبلغ 

تنها در روستاها گرهي از مشكلات جوانان باز شود.

وزير كشور با اشاره به اينكه بررسي هاي آماري بيانگر روند 
افزايشي تعداد و پيچيدگي رخدادها در كشور است، اعلام 
كرد:   آس��يب پذيري هاي فيزيكي، اقتصادي و زيس��ت 
محيطي و تداوم وضعيت موجود، مي تواند روند توسعه كشور 

را با چالش مواجه كند.
عبدالرضا رحمان��ي فضلي اين مطلب را روز گذش��ته در 
پيامي به مناس��بت پنجم دي ماه روز ملي ايمني در برابر 
زلزله و كاهش اثرات بلاياي طبيعي عن��وان كرد. در پيام 

وزير كش��ور آمده اس��ت:  »روز ملي ايمني در برابر زلزله و 
كاهش اثرات بلاياي طبيعي فرصت مغتنمي اس��ت تا با 
مرور ظرفيت ها و توانمندي ها و درك بيشتر خطرات ناشي 
از س��وانح، آگاهي هاي عمومي جامعه را ارتقا بخشيده و با 
كاهش آسيب پذيري ها از تلفات جاني و خسارات اقتصادي 

حوادث بكاهيم.
پنج��م دي ماه س��الروز وقوع زلزل��ه بم در س��ال 1۳۸2 
اس��ت ك��ه در آن هزاران نف��ر از مردم نجيب كش��ورمان 

ظرف مدت چن��د ثانيه به كام مرگ ف��رو رفتند. با وجود 
گذش��ت 15 س��ال از آن حادثه هنوز هم ياد و خاطره آن 
عزي��زان در اذهان عمومي باقي مانده اس��ت. اما به يقين 
آنچ��ه  مي تواند تلخي اين مصائ��ب را كاهش دهد، درس 
آموزي از گذش��ته براي هم��ه اعم از مس��وولان و مردم و 
 برداشتن گام هاي عملي براي ساختن جامعه اي ايمن است.

وزير كشور در اين پيام تصريح كرده است: جمهوري اسلامي 
ايران به دليل موقعيت جغرافيايي ويژه و شرايط آب و هوايي 

رييس سازمان نوسازي، توسعه و تجهيز مدارس كشوربا اشاره به وجود 160 
هزار كلاس درس ناايمن در س��طح كشور خواستار تخصيص بودجه سه 
ميليارد دلاري تصويب شده در قالب برنامه ششم توسعه براي ايمن سازي 
مدارس شد. مهراله رخشاني مهر با بيان اينكه حدود 10۷ هزار مدرسه با 
5۳0 هزار كلاس درس در كشور داريم گفت: از اين ميزان، ۳0 درصد مدارس 
نيازمند مقاوم سازي و تخريب و بازسازي اند كه به تفكيك مي توان گفت 

1۸ درصد مدارس بايد مقاوم سازي و 12 درصد تخريب و بازسازي شوند.
او افزود: به عبارت ديگر ۳2 هزار مدرسه مشتمل بر 160 هزار كلاس درس در 

سطح كشور ناايمن بوده و بايد مقاوم سازي يا بازسازي شوند.
رييس سازمان نوسازي، توسعه و تجهيز مدارس كشور با بيان اينكه حجم 
نيازها بسيار بالاست اما اعتبارات فعلي دولتي و بودجه هاي سنواتي به هيچ 

عنوان پاسخگوي نيازها نيست گفت: در ماده 6۳ قانون برنامه ششم توسعه 
مصوب شده است كه س��ه ميليارد دلار از محل حساب ذخيره ارزي براي 
نوسازي مدارس ايمن تعلق بگيرد كه تاكنون و با گذشت نزديك به دو سال 
از تصويب قانون برنامه ششم محقق نشده است. وي با اشاره به اينكه در سال 
۸2 نسبت مدارس ايمن به ناايمن برعكس بود؛ ۳0 درصد مدارس ايمن و 
۷0 درصد ناايمن بودند گفت: در آن زمان عزم جهادي صورت گرفت؛ چهار 
ميليارد دلار اعتبار تصويب و اختصاص يافت و طرح تخريب و بازس��ازي 
مدارس به صورت گسترده كليد خورد. رييس سازمان نوسازي، توسعه و 
تجهيز مدارس كشور ادامه داد: اكنون براي ايمن سازي ۳0 درصد باقي مانده 
مدارس نيز به بودجه سه ميليارد دلاري نياز داريم و اگر تامين شود، بخش 

عمده مدارس ما بازسازي و مقاوم سازي خواهند شد. 

رييس س��ازمان زندان ه��ا و اقدام��ات تأميني و تربيتي كش��ور گفت: با 
پيگيري هاي انجام شده، دولت مبلغ 100 ميليارد تومان خارج از بودجه 
به سازمان زندان ها اختصاص داده كه اين اقدام وضعيت زندان ها را قدري 

بهتر كرده است.
اصغر جهانگير درباره آخرين وضعيت تكميل اردوگاه هاي حرفه آموزي و 
كاردرماني ويژه محكومان مواد مخدر افزود: دولت سالانه ۸0 ميليارد تومان 
براي تكميل هفت اردوگاه حرفه آموزي و كاردرماني ويژه محكومان مواد 

مخدر مصوب مي كند اما عملياتي نمي شود.
او بيان كرد: دولت در سال جاري تاكنون ۴0 ميليارد تومان در قالب اسناد 
خزانه با سررسيد 2 ساله به سازمان زندان ها تخصيص داده كه اميدواريم از 
اين طريق، بخشي از مشكلات اردوگاه ها را حل كنيم و تا پايان سال 2 اردوگاه 
راه اندازي شود. با اين حال براي سال ۹۷، طبق برآوردهاي انجام شده، 600 

ميليارد تومان كسري بودجه داريم.

جهانگير در پاسخ به سوالي درباره ميزان بدهي زندان ها به ادارات دولتي و 
بيمارستان ها اظهار داشت: در حال رايزني با استانداري ها هستيم تا بتوانيم 
رديف بودجه هر استان را بگيريم و از اين طريق با ادارات و بيمارستان ها تصفيه 
حساب كنيم. طبق آخرين بررسي هاي صورت گرفته، افزون بر ۳0 ميليارد 

تومان به ادارات و بيمارستان ها بدهي داريم.
رييس سازمان زندان ها يادآور شد: به خاطر همين بدهي ها، در ارايه خدمات 
از سوي برخي بيمارستان ها وقفه افتاده بود كه با پيگيري هاي انجام شده، 
مشكل حل شد. جهانگير در پاسخ به سوال ديگري مبني بر اينكه طبق برنامه 
ششم توسعه قرار بود وزارت بهداشت زندان ها را به عنوان مناطق بهداشتي 
شناسايي كند و تحت پوشش خدمات جامع و همگاني سلامت كشور قرار 
دهد، گفت: اعلام كردند كه اعتبار اين پروژه را دريافت نكرده اند. اميدواريم 
اعتبار مربوطه به وزارت بهداش��ت داده شود تا بتوانند به بحث بهداشت و 

درمان زندان ها ورود كنند.
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بدينوسيلهبه1-خانمطيبهشوكتيانفرزندحسينبهشمارهملي4500781791)بدهكار(2-آقايمحمدرضانجفي
فرزنداحمدقليبهش�مارهملي4500753621)ضامن(ابلاغميشودكهبانككشاورزيشعبهآيتالهحيدريايلامبه
استنادقراردادبانكيشماره262810212مورخ1387/07/08جهتوصولمبلغ8/535/882ريال)هشتميليونو
پانصدوسيوپنجهزاروهشتصدوهشتادودوريال(تاتاريخ1397/04/19بهانضمامخسارتتاخيرمتعلقهوازتاريخ
مذكورتاروزتسويهكاملبدهيطبقمقرراتعليهشمااجرائيهصادرنمودهوپروندهاجرائيبهكلاسه9700413درايناداره
تشكيلشدهوطبقگزارشمورخ1397/06/07مامورابلاغادارهپست،محلاقامتشمابهشرحمتنسندشناختهنشده،
لذابنابهتقاضايبستانكارطبقماده18آئيننامهاجرامفاداجرائيهفقطيكمرتبهدريكيازروزنامههايكثيرالانتشار
محلآگهيميشودوچنانچهظرفمدتبيستروزازتاريخاينآگهيكهروزابلاغمحسوبميگردد،نسبتبهپرداخت

مسئولواحداجراياسنادرسميايلامبدهيخوداقدامننماييد،عملياتاجرائيجريانخواهديافت.
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كلاسه 9700413 قوهقضائيه

سازمانثبتاسنادواملاككشور

از بدو پيدايش همواره شاهد وقوع حوادث طبيعي گوناگون 
بوده است. وقوع هر ساله زلزله هاي مرگبار، سيل هاي ويرانگر، 
خشكس��الي و كم آبي هاي طولاني و گس��ترده و بحران 
ريزگردها تنها نمونه هايي از سيماي واقعي حوادث طبيعي 
كشور است. شعار امسال بر اس��اس منويات رهبر معظم 
انقلاب و در راستاي سياست هاي اقتصاد مقاومتي »تدبير در 
حوادث براي كاهش خسارات در راستاي اقتصاد مقاومتي« 
نامگذاري شده است. بر اين اساس به همه دست اندركاران 
اين عرصه توصيه مي كنم با تمركز بر عوامل به هم پيوسته 
و در حال رش��د خطر حوادثي مانند شهرنشيني و توسعه 
شهري بي برنامه، مديريت ضعيف كاربري زمين، مهاجرت و 
تغيير اقليم به تعيين برنامه هاي عملي براي افزايش تاب آوري 
جامعه و كاهش تلفات جاني و خسارات اقتصادي ناشي از 

وقوع حوادث طبيعي اقدام مي كند. وزير كشور خاطرنشان 
كرد: در اين زمينه گردآوري و ثبت سيس��تماتيك آثار و 
خسارات، ارزيابي و تحليل خطرات، تعيين و پايش خطوط 
مبنا براي ارزيابي پيش��رفت ها موثر خواه��د بود. آموزش 
عمومي، حمايت از ابتكارات و فعاليت هاي علمي، تدوين 
دس��تورالعمل ها و اجراي آنها، نظارت بر ساخت و سازها، 
ظرفيت سازي نهادي و نيروي انساني، به كارگيري تجهيزات 
و ابزاره��اي لازم، اس��تفاده از فناوري هاي نوين، توس��عه 
سيستم هاي هشدار و پايش و اتخاذ سياست هاي راهبردي 
از جمله مواردي است كه زمينه را براي نيل به اهداف مورد 
نظر فراهم مي آورد كه لازم است دست اندركاران امر مديريت 
بحران با همكاري و هماهنگي بيش از پيش و با حساسيت 

موضوع را پيگيري كند.«
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رييس كميته بودجه شوراي شهر درباره لايحه بودجه 98 كشور به شهردار تهران نامه نوشت

حادثه دانشگاه آزاد، نتيجه بي اعتمادي به تحقيقات 

نگراني از اختلال در وصول منابع مالياتي شهرداري

مخالفت با طرح توسعه دانشگاه تهران

طراحي نخستين نرم افزار شبيه ساز 3  بعدي برج مراقبت در كشور

گروه راه و شهرسازي|
 لايحه بودجه س��ال 98 روز سه شنبه تقديم مجلس 
شد. مجيد فراهاني رييس كميته بودجه شوراي شهر 
تهران معتقد است لايحه بودجه سال 98 تير خلاص به 
شهرداري ها بود. به همين دليل او در نامه اي به شهردار 
تهران خواس��تار تمهيدات ش��هرداري براي رايزني با 
مجلس و دولت درخصوص س��هم شهرداري تهران از 
ماليات بر ارزش افزوده و فرآيند تخصيص اين سهم در 

لايحه بودجه 98 شد.
به گفت��ه فراهاني، مرور كوتاهي بر اين لايحه نش��ان  
 مي دهد، با وجود حمايت هاي لفظي دولت از مديريت 
شهري، در عمل شاهد ايجاد حصر حقوق شهرداري ها 

در بن بست بروكراسي دولتي هستيم.
او با اش��اره به مفاد و بندهاي لايحه بودجه 98 گفت: 
مشخصا در بند ح جزء »ه« تبصره 6 بودجه سال 1398 
كل كشور شاهد هستيم كه دولت توزيع عوارض ارزش 
افزوده موضوع جزء )١( بند )ب( ماده )٦(، قانون برنامه 
ششم توسعه بين شهرها، روستاها و مناطق عشايري را 
به شوراي برنامه ريزي و توسعه استان واگذار كرده است 
تا اين شوراها بر اساس سياست هاي مصوب، عوارض 
مذكور را ميان فرمانداري ها، شهرداري ها، دهياري ها 
و ادارات امور عشاير توزيع كنند. اين در حالي است كه 
سال هاي گذشته همواره و هميشه سهم شهرداري ها 
از اين عوارض تجميعي كه جزو حقوق قانوني هميشگي 
شهرداري ها بوده  مستقيما به خزانه شهرداري ها واريز 

مي شده است.
فراهاني افزود: مثلا سال گذش��ته در بند ط جزء »ه« 
تبصره 6 بودجه سال 1397 كل كشور توزيع عوارض 
ارزش افزوده موضوع جزء )1( بند )ب( ماده )6( قانون 
برنامه ششم توسعه در تهران و ساير شهرهاي مشابه 
نس��بت جمعيتي شهر به روس��تا با شهرستان تهران 
به نس��بت 88 درصد نقاط ش��هري و 12 درصد نقاط 
روستايي و عش��ايري تعيين شده بود و تشخيص اين 
شرايط به شوراي برنامه ريزي و توسعه استان تفويض 

شده بود.
وي با بيان اينكه به بيان روشن تر موكول كردن توزيع 
عوارض ارزش افزوده كه نوعي ماليات مشترك ميان 
دولت و شهرداري هاست، به تشخيص و تصميم شوراي 
برنامه ريزي و توسعه استان هاست، گفت: اين سيكل 
معيوب و بروكراس��ي بي انتها اس��ت كه توالي فاسده 

بي شماري دارد.
فراهاني در توضيح بيش��تر افزود: اي��ن كار حركت به 
سمت دولتي كردن شهرداري ها است، همچنين وضع 
عوارض اختيار قانوني ش��وراها بوده و ماليات بر ارزش 
افزوده نتيجه حذف بخشي از عوارض محلي است كه 
شوراها مجاز به وضع آن بودند و دولت در قانون ماليات 
بر ارزش اف��زوده آنها را حذف و در نتيجه با تعيين اين 
ماليات مشترك ميان دولت و شهرداري ها، قانونگذار 
براي شهرداري ها از اين ماليات سهم قائل شد و اكنون 
توزيع و تخصيص آن را موكول به بخشي از دولت كردند 

كه منطقي نيست.
وي ادامه داد: در بودجه سال 1397 كل كشور، مجلس 

شوراي اسلامي س��هم توزيع ماليات بر ارزش افزوده 
شهرداري ها را در تهران تغيير داد كه اين اقدام بسيار 
خوبي در مسير درآمدهاي پايدار شهرداري در تهران و 
كاهش اتكاي شهرداري تهران به شهر فروشي بود كه 
شايسته بود دولت در اين مسير حركت مي كرد نه آنكه 

با اين تغييرات شهرداري را دچار چالش كند.
رييس كميته بودجه شوراي شهر تهران با بيان اينكه 
لايحه بودجه 98 دولت، تير خلاص به س��تون فقرات 
شهرداري ها است، گفت: شهرداري هاي سراسر كشور 
در سال 1398 با چالش كسري بودجه مواجه خواهند 
بود، اين كسري بودجه در تهران حداقل 5 هزار ميليارد 
تومان برآورد مي ش��ود و در ص��ورت تصويب اين بند 
پيش��نهادي دولت در تبصره هاي بودجه سال 1398 
شهرداري تهران و كلان ش��هرها دچار چالش جدي 
خواهند شد و شهرداري هاي شهرهاي كوچك عملا به 

مرز ورشكستگي خواهند رسيد.

  نامه به شهردار
همان طور كه عنوان شد فراهاني، رييس كميته بودجه 
و نظارت شوراي شهر تهران در نامه اي به پيروز حناچي، 
ش��هردار تهران خواستار تمهيدات ش��هرداري براي 
رايزني با مجلس و دولت درباره تبصره 6 لايحه بودجه 
سال 1398 كل كشور شد. در متن اين نامه آمده است: 
»همان گونه كه استحضار داريد يكي از منابع كليدي 
بودجه سالانه شهرداري تهران، سهم از ماليات بر ارزش 
افزوده و فرآيند تخصيص اين سهم است. با عنايت به 
پيشنهاد دولت در لايحه بودجه سال 1398 كل كشور 
درباره تغيير شيوه تخصيص و توزيع سهم شهرداري ها 
از ماليات بر ارزش افزوده در بند »ح« جزء »ه« تبصره 
6 و موكول كردن آن به تصميم شوراي برنامه ريزي و 
توسعه اس��تان مطمئنا در تخصيص و تامين به موقع 
اين بخش از منابع ش��هرداري تهران اختلالات جدي 
وارد خواهد كرد؛ لذا شايس��ته اس��ت دستور فرماييد 
اقدامات لازم به ويژه رايزني هم زمان با دولت و مجلس 
براي استثناء تهران و كلان شهرها از شمول اين تغيير و 
تداوم بند »ط« جزو »ه« تبصره 6 بودجه سال 1397 
كل كشور در دستور كار قرار گرفته و نتايج به اين كميته 

منعكس گردد.«
مدت ها است شهرداري ها از سهم خود از بودجه ملي 
محروم هستند. از كمك به توسعه مترو تا سهم دولت 
در بخش يارانه هاي بليت اتوبوس و مترو. امسال پس 
از 4 س��ال دولت 50 ميليارد از تعهدات خود در بخش 
يارانه بليت را به ش��هرداري ها پرداخت كرد اما لايحه 
بودجه هر سال را كه مرور كنيم بندهاي زيادي به حوزه 
شهرداري ها مربوط است. در بودجه سال 98 در تبصره 
يك لايحه بودجه 98، بند »ه« آمده اس��ت: ش��ركت 
ملي نفت ايران مكلف اس��ت تا س��قف مبلغ 60 هزار 
ميليارد تومان از منابع دريافتي خوراك مايع تحويلي 
به پتروش��يمي ها و پالايش��گاه ها را به حسابي كه نزد 
خزانه داري كل كشور افتتاح مي شود واريز كند.خزانه 
داري كل كشور موظف است 100 درصد مبالغ واريزي 
را با اعلام وزارت نفت به صورت ماهانه به دستگاه هاي 

اجرايي ذي ربط در سقف سهميه هاي زير براي خريد 
قير مصرفي پروژه هاي مربوطه و براساس موافقت نامه 
متبادله با سازمان برنامه و بودجه كشور پرداخت كرده 

و با شركت مذكور تسويه حساب كند. 
دو بند از مصارف مربوط به شهرها مي شود. در بند يك 
اشاره ش��ده اس��ت كه 50 درصد اعتبار براي پوشش 
آسفالت راه هاي فرعي، اصلي و روستايي و معابر محلات 
هدف بازآفريني ش��هري، پروژه هاي مس��كن مهر و 
فرودگاه هاي كش��ور در اختيار وزارت راه و شهرسازي 
قرار دهد. در بند دو نيز آمده اس��ت: 13 درصد اعتبار 
براي آسفالت معابر شهري با جمعيت زير 50 هزار نفر 

در اختيار وزارت كشور قرار گيرد.

 اختصاص ۲ ميليارد دلار به ساخت مترو 
علاوه بر اين در لايحه بودجه س��ال 98 دولت به قول 
خودش عمل ك��رده و طبق اين لايح��ه براي احداث 
و تكميل خطوط اولوي��ت دار مترو تهران 55 ميليارد 

تومان براي شهرداري تهران در نظر گرفته كه اين رقم 
در سال گذشته 48 ميليارد و 50 ميليون تومان بوده 
اس��ت كه افزايش 11.5 درصدي بودجه اين بخش را 

نشان مي دهد.
به گزارش تس��نيم، بر اساس بند دال سومين تبصره 
لايحه بودجه س��ال 98، دولت مجاز است در صورت 
تأمين 15 درصد س��هم دستگاه توس��ط شهرداري 
و دس��تگاه هاي ذيربط و تعهد به بازپرداخت اصل و 
سود توسط همان دستگاه، حداقل 2 ميليارد دلار از 
تس��هيلات خارجي اين تبصره را در جهت ساخت و 
بهره برداري از خطوط مترو و طرح هاي كاهش آلودگي 
هوا اختص��اص دهد.همچنين دولت موظف اس��ت 
نس��بت به تضمين اصل و هزينه هاي اين تسهيلات 
اقدام كند.علاوه بر اين دولت در بودجه س��ال آينده 
براي احداث قطار حومه اي كلان شهر تهران به شهر 
جديد پرند با هدف احداث قط��ار حومه اي به مقدار 
50 كيلومتر براي شهرداري تهران مبلغ 585 ميليارد 

تومان در نظر گرفته است.همچنين بر اساس تبصره 
چهار لايحه بودجه 98 بند »ب« به بانك هاي عامل 
اجازه داده مي شود در سال 98 از محل منابع در اختيار 
نسبت به اعطاي تس��هيلات ارزي به سرمايه گذاران 
بخش ه��اي خصوصي، تعاوني و ش��هرداري ها براي 
طرح هاي توسعه اي سازمان هاي توسعه اي و نيز انواع 
مختلف حمل و نقل درون و برون شهري و همچنين 
حمل و نقل دريايي بدون انتقال مالكيت و با معرفي 
س��ازمان هاي توس��عه اي و وزارت راه و شهرسازي و 
تضمين س��ازمان ها و ش��ركت هاي تابعه و ذي ربط 
اين وزارتخانه يا وزارت كشور با تضمين سازمان امور 
شهرداري ها و دهياري هاي كشور در قبال اخذ حق 
دسترس��ي يا فروش خدمات به استفاده كنندگان تا 

استهلاك اصل سرمايه و سود اقدام كند.
در تبص��ره 6 لايحه بودجه 98 بند »ي« آمده اس��ت: 
در اج��راي بنده��اي »ث« و »ص« م��اده 38 قانون 
برنامه شش��م توسعه و به منظور كاهش اثرات مخرب 
پسماندهاي عادي سازمان امور مالياتي كشور موظف 
است از فروش كالاهايي كه مصرف آنها منجر به توليد 
پسماند مخرب محيط زيس��ت مي شود عوارضي كه 
توسط دولت تعيين مي شود را دريافت و به رديف هاي 
درآمدي شماره 160 و 189 واريز كند. منابع وصولي 
تا سقف 10 هزار ميليارد ريال در اختيار سازمان محيط 
زيس��ت قرار مي گيرد تا پس از مبادل��ه موافقتنامه با 
سازمان برنامه و بودجه كشور براي بازيافت پسماندهاي 
حاص��ل از كالاهاي مزبور با اولويت مش��اركت بخش 

خصوصي مصرف شود.

محمد سعيد ايزدي دبير شوراي عالي شهرسازي و 
معماري ايران در نشست بررسي طرح توسعه دانشگاه 
تهران، با اعلام اينكه طرح توسعه دانشگاه تهران به 
دليل مخالفت اكثريت اعضاي عالي ش��وراي عالي 
شهرس��ازي و معماري ايران از دستوركار هفته آتي 
شوراي عالي شهرس��ازي و معماري خارج مي شود، 
گفت: به دليل اهميت اين موضوع و همچنين بررسي 
دقيق تر و كارشناس��انه تري كه در برگيرنده تمامي 
جوانب باش��د و در عين ح��ال تامين كننده نظرات 
مردم و كسبه محل و همچنين موافقت اعضاي عالي 
كميته فني 3 شوراي عالي شهرسازي و معماري باشد 
از دستور بررسي در نوزدهمين جلسه شوراي عالي 
شهرسازي و معماري ايران خارج و به زمان ديگري 

موكول خواهد شد.
به گزارش پاي��گاه خبري وزارت راه و شهرس��ازي، 

نماينده وزارت كش��ور نيز در اين نشست اعلام كرد: 
نگاه اقتدارگرايانه در اين طرح يكي از مواردي است 
كه بايد در م��ورد آن بازنگري ص��ورت بگيرد. طرح 
توسعه دانش��گاه تهران آنقدر بزرگ ديده شده است 
ك��ه در صورت اجرا، پارك لال��ه برايش حكم حياط 

خلوت را پيدا مي كند.
اين مقام مس��وول با انتقاد از شهرداري گفت: چطور 
مي شود در ش��هر تهران، شهرداري به خودش اجازه 
بدهد بخش��ي از ملك مردم را از مالكيت آنها خارج 

كند.
وي با اش��اره ب��ه تخريب م��دارس، دبيرس��تان ها، 
س��ينماها، تالارها، مراكز اقامت��ي، هتل ها و مراكز 
درماني در صورت اجراي اين ط��رح تصريح كرد: از 
سوي نماينده وزارت كشور، مخالفت وزارت كشور را 

با طرح توسعه دانشگاه تهران اعلام مي كنم.

گفتني اس��ت دانشگاه تهران طبق مصوبه سال هاي 
قبل كميس��يون ماده 5 ق��رار بود از ش��مال تا بلوار 
كشاورز، از غرب تا خيابان كارگر، از جنوب تا خيابان 

انقلاب و از شرق تا خيابان وصال توسعه پيدا كند.
به گفته ايزدي مقرر ش��ده بود دانشگاه تهران براي 
اين محدوده، طرح تهيه كند و بر اساس طرح مصوب 
ش��روع به اقدامات اجرايي كند. دانش��گاه تهران در 
طول سال هاي گذشته بر اساس منابعي كه از دولت 
گرفته اقدام ب��ه تملك پلاك ها در اين محدوده كرد 
كه به همين دليل براي كس��اني كه در اين محدوده 
زندگي مي كنند مش��كلات عديده اي ايجاد ش��ده 
است؛ به حدي كه چند روز پيش مقابل وزارت راه و 
شهرسازي تجمع كردند. بر اين اساس از نمايندگان 
مردم درخواس��ت كرديم تا در جلس��ه شوراي عالي 

شهرسازي حضور پيدا كنند.

نرم افزار س��ه بعدي شبيه س��از برج مراقبت با همت 
متخصصان ش��ركت فرودگاه ها و ناوبري هوايي ايران 

طراحي شد.
س��يد س��عيد قاضي، كارش��ناس مراقبت پرواز برج 
مراقبت فرودگاه مهرآباد و يكي از مبتكرين سيمولاتور 
برج مراقب��ت، در گفت وگو با پايگاه خبري وزارت راه و 
شهرسازي، درباره ابداع اين سيمولاتور گفت: مراقبت 
پرواز يكي از حرفه هايي اس��ت ك��ه وظيفه اصلي آن 
جلوگيري از برخورد هواپيماه��ا با يكديگر و عوارض 
زميني، تس��هيل جريان پروازي و كنت��رل پروازهاي 
آسمان كشور است. تجربه در چنين حرفه اي، بسيار 
مهم اس��ت و كاركنان و شاغلين بسيار با تجربه اي كه 

بتوانند از پس اين حرفه بر بيايند.
وي ادامه داد: آموزش در اين حرفه حرف اول را مي زند. 
براي برآمدن از عهده اين كار شاق و پرمسووليت نياز 
به آموزش قوي اس��ت و اين آموزش ق��وي نيز فارغ از 
تئوري ها به يك شبيه س��از نياز دارد. لزوم وجود اين 
شبيه ساز در اين است كه كاركنان وظايف و تكنيك هاي 
كاري را در شبيه ساز به صورت عيني بياموزند و شرايط 
غير مترقبه اي را تجربه كنند كه براي مواجهه واقعي با 

آن شرايط آماده باشند.
ديگر مبتكر اين طرح محمدرضا بختياري، كارشناس 
برج، اپروچ و رادار مراقبت پرواز فرودگاه مهرآباد، درباره 

انگيزه ساخت اين سيمولاتور گفت: قطعا نياز آموزشي 
شديدي براي تربيت متخصصان مراقبت پرواز وجود 
دارد ولي در حال حاضر اين آموزش با نمايش��گرها و 
برنامه هاي دو بعدي صورت مي گيرد كه كارا نيست و 
خلأ يك شبيه ساز سه بعدي شديدا احساس مي شود.

بختياري با اشاره به نياز سخت افزار مناسب براي تكميل 
اين سيمولاتور ادامه داد: قطعا پردازش گرافيك با اين 
حجم و اين تعداد پروازها، نياز به پردازنده هاي گرافيكي 
بس��يار قوي دارد و اين كار حجيم از منظر نرم افزاري، 

بدون سخت افزار مناسب عقيم خواهد ماند.
قاضي با اش��اره به استفاده از سيمولاتور در جنبه هاي 
مختلف حرفه مراقبت پرواز از جمله برج، اپروچ و رادار 
گفت: در حال حاضر از سيمولاتور رادار به علت وجود 
اتوماسيون هايي كه خريداري شده بهره مند هستيم. اما 
سيمولاتور برج به واسطه پيچيدگي هايي كه يك فضاي 
سه بعدي دارد، در كشور موجود نيست. سال ها شركت 
فرودگاه ها به دنبال آن بوده كه بتواند براي آموزش برج 
استفاده كند. وي افزود: با تلاش مشترك بنده و آقاي 
مهندس بختياري توانستيم اين مساله را پيش ببريم 

و به جامعه مهندسي و هوانوردي كشور عرضه كنيم.
اين دو كارشناس مراقبت پرواز با برشمردن جنبه هاي 
پيچيده طراحي نرم افزار شبيه ساز برج مراقبت بيان 
كردن��د: در مورد نرم افزار، بحث محيط س��ه بعدي از 

يك طرف و بحث مانورهاي هوانوردي، از جمله موارد 
آئرودينامي��ك و عوارض هواشناس��ي مانند ابر از يك 
س��وي ديگر اهميت دارند. از اين رو، اي��ن نرم افزار با 
صرف دو سال زمان، مطالعات بسيار و استفاده از آخرين 

دستاوردهاي نرم افزاري طراحي شده است.
آن ها طراح��ي اين نرم اف��زار را تمام ش��ده توصيف 
كردند و گفتن��د: كليت كار به اي��ن لحاظ كه محيط 
فرودگاه شبيه س��ازي ش��ود، برنامه پروازه��ا در آن 
گنجانده ش��ود، ع��وارض طبيعي طراحي ش��ود و ... 
انجام ش��ده است و در حال حاضر اين نرم افزار در حال 
معرفي به ش��ركت فرودگاه ها اس��ت. اكنون شركت 
فرودگاه ها باي��د امكانات و تجهي��زات را فراهم كند، 
فضاي مناسبي تخصيص دهد و از آخرين تكنولوژي ها 
 و نمايش��گرهاي منحن��ي ب��راي ايجاد شبيه س��از 

استفاده كند.
اين كارشناس��ان افزودند: اكنون ب��ا وجود تحريم ها 
خريد خارجي بسيار سخت شده اس��ت و استفاده از 
سيمولاتور داخلي بس��يار با صرفه تر از نمونه خارجي 
اس��ت. خريد نمونه مش��ابه خارجي كه گزينه هاي 
كمتري دارد، تقريبا 16 ميلي��ارد تومان هزينه دارد. 
اين نمونه داخلي كه با تلاش دو س��اله و بهره گيري از 
ظرفيت و توان داخلي توليد شده، به نمونه هاي خارجي 

پهلو مي زند.

محمد اسلامي وزير راه و شهرسازي در پي درگذشت 
ش��ماري از دانشجويان دانش��گاه آزاد اسلامي علوم 
تحقيقات تهران پيام تسليتي منتشر كرد.همچنين 
محمد شكرچي زاده، رييس مركز تحقيقات مسكن، 
راه و شهرس��ازي اين حادثه را نتيجه بي اعتمادي به 
تحقيقات دانست. به گزارش پايگاه خبري وزارت راه 
و شهرسازي، در پيام تسليت اسلامي در پي وقوع اين 
سانحه آمده است: با نهايت تأسف و تاثر حادثه غم بار 
و دردآور درگذشت ش��ماري از دانشجويان دانشگاه 
آزاد اسلامي، اين آينده سازان و سرمايه هاي بي بديل 
كشور را در سانحه تصادف اتوبوس به خانواده داغدار 
اين عزيزان و جامعه دانشگاهي كشور تسليت عرض 
مي نمايم.از درگاه خداوند متعال براي درگذشتگان 
اين سانحه دل خراش و تلخ، رحمت واسعه الهي، براي 
خانواده هاي مصيبت ديده صبر و اجر و براي مجروحان 

شفاي عاجل مسألت دارد. 
رييس مركز تحقيقات مسكن، راه و شهرسازي نيز در 
اين رابطه گفت: حادثه اي كه براي اتوبوس دانشجويان 
دانشگاه آزاد رخ داد ناشي از اين مساله است كه هنوز 
براي كاربردي ك��ردن نتايج تحقيقات، باوري وجود 
ندارد وگرنه ما مي توانس��تيم مانند ساير كشورها به 
طرح »صفركشته« برسيم. شكرچي زاده كه در پنل 
»عوامل و الگوهاي بهبود مشاركت دانشگاه ها در رفع 

مشكلات ملي« س��خن مي گفت، اظهار كرد: يكي از 
چالش هاي مهم ما اين است؛ كساني كه تصميمات 
اساسي در كشور مي گيرند بايد باور داشته باشند كه 
نتايج تحقيقاتي مي تواند به يك كار اساسي بينجامد.

وي تاكيد ك��رد: يكي از همان مس��ائلي كه به نتايج 
تحقيق��ات آن باور نداريم، موضوع مس��كن اس��ت. 
امروزه 20 ميليون نفر بدمسكن و بي مسكن در كشور 
داريم.آيا نمي شد اين موضوع را در يك نهاد تفكري و 
انديشه اي در كشور توامان به نتيجه رساند؟ واكاوي 
اين موضوع خيلي مهم اس��ت. شكرچي زاده، اظهار 
كرد: چالش مهم ب��راي اين تعامل و نتيجه دهي اين 
است كه روي مساله شناخت داشته باشيم كه بايد در 

حوزه هاي كار تحقيقاتي جدي صورت گيرد.
به گزارش ايرنا، اين اس��تاد دانش��گاه، اع��لام كرد: 
امروزه در كشور 16 هزار كشته در جاده ها داريم. آيا 
نمي توانس��تيم با نتايج تحقيقات همانطور كه ساير 
كشورها به پديده »صفركش��ته« دست يافته اند، ما 
هم با نتايج تحقيقات برسيم؟ به اين نتايج باور نداريم 
چون ظرفيت س��ازي صورت نگرفته و باوري به اين 

نتايج وجود ندارد.
در پي بروز سانحه براي يك دستگاه اتوبوس دانشگاه 
آزاد واحد علوم تحقيقات 10 دانشجو جان خود را از 
دست دادنذ و بيش از 28 نفر روانه بيمارستان شدند.
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 ايمني اتوبوس های 10 ساله
تضمين ندارد

مديرعامل ش��رکت واحد اتوبوس��رانی اظهار کرد: 
اتوبوس های فرس��وده، نبايد به فعاليت خود ادامه 
دهند و درباره ايمنی اين اتوبوس ها هيچ تضمينی 
وجود ندارد، اما وقتی نه کرايه ها افزايش يافته و نه 
قطعات يدکی ارزان شده، چگونه می توان اتوبوس ها 

را نوسازی کرد.
به گزارش ايلنا، مديرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی 
تهران و حومه اظهار کرد: در راستای اجرای فاز دوم 
طرح کاهش و ال��زام اتوبوس ها به اخذ معاينه فنی 
جلسات متعددی با بخش خصوصی برگزار کرديم. 
ابتدا در رابطه با معاينه فنی افت داشتيم و حتی اين 
نياز به وجود آمد که بررسی کنيم چه عواملی سبب 
عدم اقبال بخش خصوصی ب��ه مراکز معاينه فنی 
مجاز می شود. اما به تدريج فهم متقابل در اين زمينه 
ايجاد شد و در يک ماه اخير پيشرفت هايی داشته ايم.

پيمان س��نندجی ادامه داد: برگ��ه معاينه فنی به  
لحاظ عرف جامعه معمول اس��ت، اما ممکن است 
فردای همان روز که برگه معاينه فنی دريافت شد، 
اتفاقی برای يک اتوبوس مستهلک رخ دهد. به هر 
حال ما هيچ اتکايی به اتوبوس 10 ساله نمی توانيم 
داشته باشيم. در رابطه با اتوبوس های فرسوده که 
عمر زيادی کرده اند و اصلا نبايد فعاليت کنند، هيچ 
تضمينی وجود ندارد. مراک��ز معاينه فنی اعتبار و 
سلامت اتوبوس ها را می سنجند اما به هر حال عمر 
قطعات فنی ممکن اس��ت در هر زمانی تمام شود 
و ريس��کی همراه وسايل نقليه است. اتومبيل های 
شخصی نيز اين ريس��ک را دارند؛ مگر اينکه هر دو 
سال يک بار ماشين نو خريداری کنيم تا اين ريسک 
کاهش يابد. وی در پاس��خ به سوالي مبنی بر اينکه 
اصلا با چه منطقی به اتوبوس های فرسوده با وجود 
استهلاک و ضريب آسيب پذيری بالا برگه معاينه 
فنی داده می شود، گفت: براس��اس مصوبه هيات 
وزيران اتوبوس ها تا 10 سال می توانند کار کنند و به 
شرط دريافت برگه معاينه فنی پس از 10 سال نيز 

می توانند به فعاليت خود ادامه دهند.

توسعه بدون مطالعه دليل ساخت 
در حريم گسل های تهران

رييس سازمان پيش��گيری و مديريت بحران شهر 
تهران توس��عه بدون مطالعه ش��هر تهران را سبب 
افزايش ساخت و سازها در حريم گسل ها اعلام کرد.

به  گزارش  ايس��نا، احمد صادقی در بازديد رييس 
کميسيون شهرسازی شورای اسلامی شهر تهران 
از اقدامات صورت گرفته شده در خصوص تطبيق 
نقشه گسل ها و تهيه نقشه های گسلی و همچنين 
بازديد از امکانات و تجهيزات سازمان پيشگيری و 
مديريت بحران شهر تهران، با اشاره به سالگرد حادثه 
بم، خاطرنشان کرد: ديروزمصادف با زلزله بم بود و 
در تقويم ملی نيز به عنوان روز ملی ايمنی در برابر 
زلزله نامگذاری شده است. صادقی با بيان اين که به 
طور ميانگين هر 10 سال يک بار زلزله ای به بزرگی 
آن چه که در بم رخ داد در کشور رخ می دهد ، گفت: 
خوشبختانه در دهه های اخير پيشرفت های خوبی 
در زمينه ايمنی و مديريت بحران در کشور ما رخ داده 
است به طوری که استانداردهايی که برای ساخت 
ساختمان ها در نظر گرفته می شود ارتقاء يافته است؛ 
اما بايد ببينيم که در عمل چقدر از اين استانداردها 
بهره مند ش��ده ايم. رييس س��ازمان پيشگيری و 
مديريت بحران ش��هر تهران با اشاره به مخاطراتی 
 که در سال های گذش��ته در تهران رخ داده است، 
 خاطر نش��ان کرد: طی پنج س��ال گذشته حدود

50 مخاطره طبيعی و غير طبيعی در تهران رخ داده 
است. ما تلاش کرده ايم تا با استفاده از تجربيات اين 
مخاطرات از گس��ترش آن و تکرار آنها جلوگيری 
کني��م، اما برای مقابله با تمام��ی آنها نقاط ضعفی 
نيز وجود دارد که بايد هر چه  سريع تر رفع شود. به 
عنوان مثال ضع��ف در پيش بينی، اظهار نظر افراد 
غير مرتبط و نظرات غير کارشناسی ، ايجاد ترافيک 
و تجمع شهروندان ، عدم هماهنگی و مديريت واحد 
در صحنه حادثه، نبود برخی تجهيزات تخصصی و... 
از جمله آن است. ضمن اين که گاهی اوقات موانع 
قانونی سبب می شود تا ما نتوانيم اقدامات پيشگيرانه 

را انجام دهيم. 

 پيگيری اتوبوس های نو 
به جای فيلتر دوده

سخنگوی شورای ش��هر تهران، گفت: نصب فيلتر 
 دوده روی اتوبوس ه��ای فرس��وده ي��ک انتخاب 
ايده آل نيست و انتظار می رود مساله نوسازی ناوگان 

اتوبوسرانی از طريق دولت حل شود.
به گزارش ايس��نا، علی اعط��ا در واکنش به اظهار 
نظر معاون محيط زيست انسانی سازمان حفاظت 
محيط زيست درباره مخالفت اعضای شورای شهر 
تهران با خريد »فيلت��ر دوده« اتوبوس اظهارکرد: 
دوس��تان آدرس غلط به مردم ندهند، شهرداری 
تهران متولی تأمي��ن و خريد اتوبوس نيس��ت و 
براساس مصوبه دولت، وزارت کشور متولی تأمين 
اتوبوس در کلانشهرها است.وی عنوان کرد: بهتر 
است حالا که سازمان حفاظت محيط زيست در 
اين زمينه دغدغه دارد و واکنش نشان می دهد؛ به 
جای طرح اشکال از شورا از همکاران خود در دولت 
بخواهد با اختصاص اتوبوس به شهرداری، به کاهش 
آلودگی هوا کمک و برای نوسازی ناوگان پيگيری 
کنند. سخنگوی شورای شهر تهران با تاکيد بر اين 
نکته که نصب فيلتر دوده روی اتوبوس های فرسوده 
يک انتخاب ايده آل نيس��ت، تصريح کرد: روشن 
است که نصب فيلتر دوده روی اتوبوس های فرسوده 
برای رفع عارضه اس��ت و راه حل قطعی نيس��ت،  
اتوبوس��ی که از کارخانه خارج می شود بايد دارای 
فيلتر دوده باش��د و اتوبوس های فاقد فيلتر دوده 
نبايد شماره گذاری شوند.حالا ايراد می گيرند چرا 
شورا خريد فيلتر دوده را لغو کرده، در صورتی که 
اين حرف هم صحيح نيست و اينگونه نبوده است.

  در لايحه بودجه سال 98 دولت به قول خودش عمل كرده و طبق اين لايحه براي احداث و تكميل 
خطوط اولويت دار مترو تهران 55 ميليارد تومان براي شهرداري تهران در نظر گرفته كه اين رقم در سال 
گذشته 48 ميليارد و 50 ميليون تومان بوده است كه افزايش 11.5 درصدي بودجه اين بخش را نشان 
مي دهد. بر اساس بند دال سومين تبصره لايحه بودجه سال 98، دولت مجاز است در صورت تأمين 15 
درصد سهم دستگاه توسط شهرداري و دستگاه هاي ذيربط و تعهد به بازپرداخت اصل و سود توسط 
همان دستگاه، حداقل 2 ميليارد دلار از تسهيلات خارجي اين تبصره را در جهت ساخت و بهره برداري 

از خطوط مترو و طرح هاي كاهش آلودگي هوا اختصاص دهد

برش
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با مصوبه هيات وزيران، سقف جديد واردات با كارت هاي بازرگاني فاقد رتبه بندي مشخص شد

در نشست كميسيون اقتصاد سلامت اتاق تهران مطرح شد

كارت هاي  بازرگاني در بوته اعتبارسنجي

اعتراض اتاق به مداخله هيات امناي صرفه جويي ارزي در واردات

تعادل|
مجوز واردات با كارت هاي بازرگاني وارد مرحله جديدي 
شد؛ چراكه براساس دستورالعمل قبلي هيات دولت، 
دارندگان كارت بازرگاني در س��ال نخس��ت تجارت 
خود فقط مجاز ب��ه واردات 500هزار دلار كالا بودند، 
اما در س��ال دوم اي��ن رقم به 2 ميلي��ون دلار افزايش 
مي يافت. اكنون براساس تازه ترين مصوبه دولت، سقف 
واردات براي كارت هاي بازرگاني فاقد رتبه بندي اعلام 
ش��د. به موجب دس��تورالعمل ابلاغي از سوي معاون 
اول رييس جمه��وري، س��قف ارزش��ي واردات براي 
دريافت كنندگان كارت بازرگاني بر اساس »رتبه بندي 
اعتباري س��امانه يكپارچه اعتبارسنجي و رتبه بندي 
اعتباري« تعيين مي شود. البته در صورت عدم امكان 
رتبه بندي، اين سقف در سال نخست، همان 500 هزار 
دلار خواهد بود. همچنين براساس اين تصميم، سقف 
ارزش��ي واردات در زمان ثبت سفارش، اعمال خواهد 
شد، كه در صورت ارايه گواهي مبني بر نداشتن بدهي 
گمركي، س��قف تعيين ش��ده به ميزان مبلغ وارداتي 
كه بدهي گمركي آن تس��ويه شده است، مجددا قابل 
اس��تفاده خواهد بود. از س��وي ديگر، ب��ه موجب اين 
دس��تورالعمل تازه، واحدهاي تولي��دي داراي پروانه 
بهره برداري از مراجع قانوني ذي ربط صرفا براي تامين 
نياز توليدي خود از شمول اين تبصره مستثني هستند. 
جزييات اين بخشنامه جديد همچنين نشان مي دهد، 
تعداد رشته فعاليت و نوع آن به ويژه در مورد كالاهاي 
اساسي، حساس و ضروري نيز براي هر بازرگان براساس 
رتبه بندي اعتباري سامانه مذكور تعيين خواهد شد 
وافزايش سقف ياد شده برحسب نوع كالا با تاييد وزير 

صنعت، معدن و تجارت مجاز است.

  اعتراض به مصوبه
تيرماه 97 بود كه آيين نامه اصلاحي ضوابط صدور كارت 
بازرگاني از س��وي هيات وزيران ابلاغ شد. براساس اين 
بخشنامه، براي دارندگان كارت هاي بازرگاني حقيقي 
و حقوقي، س��قف واردات ارزشي ش��د. يعني به موجب 
اين تصميم، سقف ارزشي واردات براي دارندگان كارت 
بازرگاني، براي سال نخست، 500 هزار دلار و براي سال 
دوم دو ميليون دلار تعيين شد. البته در بخش ديگر اين 
آيين نامه اصلاحي آورده ش��ده بود كه دارندگان كارت 
بازرگاني براي سال س��وم و پس از آن در صورت مثبت 
بودن ارزيابي عملكرد آنها بدون رعايت محدوديت سقف 
ارزش مجاز به واردات هستند. از آن سو، واحدهاي توليدي 
داراي مجوز صنعت��ي از وزارت صنعت، معدن و تجارت 
يا عناوين مشابه آن از س��اير وزارتخانه ها و سازمان ها، 
همچنين اتحاديه ها و تش��كل هاي قانوني، صرفا براي 
تامين نياز توليدي خود از ش��مول اين تبصره مستثني 
ش��دند.  اما پس از ابلاغ اين اصلاحي��ه، چندي بعد در 
اواسط مهرماه 97 وزير سابق صنعت، معدن و تجارت، 
طي ابلاغيه اي فرآيندهاي مرتبط با كارت بازرگاني را به 
س��ازمان هاي صنعت، معدن و تجارت استاني تفويض 
كرد، نامه اي كه محدوديتي تازه پيش پاي واردكنندگان 
مي گذاشت. چراكه به موجب اين تصميم، سازمان هاي 
صنعت، معدن و تجارت استاني مي توانند در مورد صدور 

و تمديد كارت هاي بازرگاني تصميم گيرنده باشند اما 
بر اساس دستورالعملي كه در اين نامه آمده بود، موانع 
بروكراتيك بيشتري در مسير ثبت سفارش كالا ايجاد 
مي شد. چراكه بعد از آنكه اين بخشنامه از سوي وزارت 
صنعت، ابلاغ و اين تفويض اختيار صورت گرفت، سازمان 
صنعت، معدن و تجارت استان محدوديت ديگري هم 
براي واردكنندگان ايجاد كرد و ثبت سفارش كالا توسط 
دارندگان كارت هاي بازرگاني كه پس از اسفندماه سال 

96 صادر شده، را ممنوع اعلام كرد. 
البته اي��ن موضوع، خيلي به م��ذاق فعالان اقتصادي 
خوش نيامد، زيرا با مانع جديدي بر سرراه واردات خود 
مواجه شدند. اين در شرايطي بود كه براساس بخشنامه 
اصلاحي ضوابط ص��دور كارت بازرگاني هيات وزيران 
در تيرماه 97، براي واردات، سقف ارزشي تعيين شده 
بود. اما اين تصميم سازمان صنعت، معدن وتجارت، به 
نوعي با آن بخشنامه در تضاد بود. از همين رو، رييس 
اتاق تهران اين موضوع را به وزير سابق صنعت، گوشزد 
و از مغايرت اين دستورالعمل با بخشنامه قبلي مبني 
بر تعيين سقف هاي وارداتي سخن گفت. اما استعفاي 
وزير سابق صنعت، موضوع را پيچيده تر كرد. از اين رو، 
پارلمان اقتصادي پايتخت ناچار شد كه اعتراض خود 
را در قالب نامه اي به دولت پست كند. بر همين اساس، 
مسعود خوانساري، در 17 مهرماه 97 با ارسال نامه اي 
كوتاه به معاون اول رييس جمهور، ضمن انتقاد از اين 
دستورالعمل خواهان لغو آن شد. مضمون نامه رييس 
اتاق تهران، اين بود كه دستورالعمل اخير وزارت صنعت 
منجر به سرگرداني متقاضيان دريافت كارت بازرگاني 
شده اس��ت. او همچنين تاكيد كرده بود كه اين اقدام، 
برخلاف مصوبه قبلي هيات دولت اس��ت كه طي آن، 
»ميزان س��قف ارزش كالاي وارداتي براي كارت هاي 
بازرگاني يك ساله 500 هزار دلار و دو ساله 2 ميليون 
دلار تعيين ش��ده بود«. معاون اول رييس جمهور هم 
در 28 مهرماه به نامه اتاق پاس��خ داد. البته اين نامه در 
قالب يك پاراف به وزير سابق صنعت، معدن و تجارت 

ارسال شد. 
اس��حاق جهانگي��ري در نام��ه اي خ��ود ب��ه محمد 
شريعتمداري پيش از اس��تعفايش، خواستار بررسي 
بيشتر اين موضوع و با تاكيد بر اين نكته شد كه »بهبود 
فضاي كسب و كار نبايد از دستور كار حذف شود.« البته 
چند روز پيش بود كه رييس اتاق تهران در نامه ديگر 
خود به معاون اول رييس جمهور بار ديگر نس��بت به 
دستورالعمل هاي محدوديت ساز فعاليت هاي تجاري 
معترض شد. به موجب اين نامه از نگاه فعالان اقتصادي، 
»منع تأييد ثبت سفارش براي دارندگان كارت بازرگاني 
با تاريخ صدور بعد از اس��فند 1396« از جمله موانعي 

است كه آنها را با مشكل مواجه كرده است. 

  اما ابلاغيه جديد چه مي گويد 
اما حال در تازه ترين تصميم هيات وزيران، اس��حاق 
جهانگيري معاون اول رييس جمهوري اصلاح آيين نامه 
اجرايي قانون مقررات ص��ادرات و واردات را براي اجرا 
ب��ه وزارت صنعت، معدن و تجارت ابلاغ كرده اس��ت. 
براساس دستورالعمل جديد، از اين پس سقف ارزشي 

واردات براي دريافت كنندگان كارت بازرگاني كه قبلا 
500 هزار دلار محاسبه مي شد، براساس »رتبه بندي 
اعتباري س��امانه يكپارچه اعتبارسنجي و رتبه بندي 

اعتباري« تعيين مي شود. 
هيات وزيران در جلسه شش��م آبان ماه به پيشنهاد 
مش��ترك معاون��ت حقوق��ي رييس جمه��وري 
و وزارتخانه ه��اي صنع��ت، معدن و تج��ارت و امور 
اقتصادي و دارايي و به اس��تناد اصل يكصد و س��ي و 
هشتم قانون اساس��ي جمهوري اسلامي ايران ماده 
10 آيين نامه اجرايي قانون مقررات صادرات و واردات 
را اصلاح و تصويب كرد. بر اين اساس تبصره )3( بند 
)2( موضوع )1( تصويب نامه آيين نامه اجرايي قانون 
مقررات صادرات و واردات به اين ش��رح اصلاح شده 
است: »سقف ارزشي واردات براي دريافت كنندگان 
كارت بازرگاني براس��اس رتبه بندي اعتباري سامانه 
يكپارچه اعتبارسنجي و رتبه بندي اعتباري تعيين 
مي شود. در صورت عدم امكان رتبه بندي، اين سقف 
در سال اول 500 هزار دلار خواهد بود. سقف ارزشي 
واردات در زمان ثبت س��فارش اعمال خواهد شد.« 
همچنين »در صورت ارايه گواهي مبني بر نداش��تن 
بدهي گمركي، س��قف تعيين ش��ده به ميزان مبلغ 
وارداتي كه بدهي گمركي آن تس��ويه شده است، بار 
ديگر قابل اس��تفاده خواهد ب��ود. واحدهاي توليدي 
داراي پروانه بهره ب��رداري از مراجع قانوني ذي ربط 
صرفا براي تامي��ن نياز توليدي خود از ش��مول اين 

تبصره مستثني هستند.«
جزييات اين دس��تورالعمل جديد نش��ان مي دهد، 
تعداد رش��ته فعالي��ت و ن��وع آن به وي��ژه در مورد 

كالاهاي اساس��ي، حس��اس و ضروري نيز براي هر 
بازرگان براس��اس رتبه بندي اعتباري سامانه مذكور 
تعيين خواهد ش��د. افزايش سقف ياد شده برحسب 
نوع كالا با تاييد وزي��ر صنعت، معدن و تجارت مجاز 
اس��ت. همچنين براس��اس تبصره 5 اين اصلاحيه، 
دارنده كارت بازرگاني مسوول پرداخت ماليات است 
و مس��وولان صدور، تجديد و تمديد كارت بازرگاني 
در صورت عدم رعايت اين امر، مسووليت تضامني با 
مودي خواهند داش��ت و در صورت استفاده از كارت 
بازرگاني ديگري مطابق ماده )274( قانون ماليات هاي 

مستقيم اقدام خواهد شد.
البته بناب��ر ماده 274 قانون ماليات هاي مس��تقيم، 
مواردي به عنوان جرم مالياتي ذكر شده كه مرتكب يا 
مرتكبان حسب مورد به مجازات هاي درجه 6 محكوم 
مي ش��وند. در اين ماده قانوني، »اس��تفاده از كارت 
بازرگاني اشخاص ديگر به منظور فرار مالياتي« يكي 
از جرم هاي مالياتي اعلام شده است. براين اساس در 
هر ح��ال ماده )182( قانون ياد ش��ده اعمال خواهد 
شد و وارد كننده مطابق قانون امور گمركي مشمول 
پرداخت حقوق ورودي اس��ت. در م��اده 182 قانون 
ماليات هاي مستقيم آمده است: »كساني كه مطابق 
مقررات اين قانون مكلف به پرداخت ماليات ديگران 
هس��تند و همچنين هر كس ك��ه پرداخت ماليات 
ديگري را تعهد يا ضمانت كرده باش��د و كس��اني كه 
بر اثر خودداري از انجام تكالي��ف مقرر در اين قانون 
مشمول جريمه اي شناخته شده اند در حكم مودي 
محسوب و از نظر وصول بدهي طبق مقررات قانوني 
اجراي وصول ماليات ها با آنان رفتار خواهد شد.« البته 

در مصوبه قبلي س��قف ارزشي واردات براي اشخاص 
حقيقي و حقوقي دريافت كننده كارت بازرگاني، براي 
س��ال اول 500 هزار دلار و براي سال دوم 2 ميليون 

دلار تعيين شده بود.
در همين رابطه، عضو هيات نماين��دگان اتاق ايران 
ب��ا انتق��اد از اينكه با ايج��اد محدودي��ت در فرآيند 
تجارت، نمي توان اقتصاد كش��ور را ساماندهي كرد، 
به »تعادل« مي گويد: اگرچه بخشنامه  جديد تعيين 
س��قف واردات كارت هاي بازرگاني با رتبه بندي، در 
ظاهر بهتر از بخشنامه يي است كه پيش از اين براي 
دارندگان كارت ه��اي بازرگاني صادر ش��ده بود، اما 
همين دستورالعمل نيز داراي ايراداتي است. به گفته 
محمدحسين برخوردار، رتبه سنجي فعالان اقتصادي 
مي تواند زمينه ساز فساد شود؛ چراكه اين بخشنامه 
براي اف��رادي كه به ظاهر از س��ابقه خوبي برخوردار 
هستند، اما فعاليت آنها آغشته به فساد و تخلف است، 
داراي مزيت خواهد بود. او در ادامه توضيح مي دهد: 
بطور نمونه، ممكن اس��ت فردي ب��ه تازگي اقدام به 
تجارت كرده باشد و فعاليت شفافي نيز داشته باشد اما 
به دليل اينكه تازه كار در حوزه تجارت به شمار مي رود، 
اعمال محدوديت س��قف واردات، باعث محدوديت 
فعاليت هاي او خواهد ش��د. به گفته او، اما در مقابل 
افرادي هستند كه به بهانه هايي نظير وجود تحريم ها، 
كالاهاي وارداتي را با قيمت هايي بيش از قيمت هاي 
واقعي، به سيس��تم تجارت كشور معرفي مي كنند يا 
بخشي از منابع ارز در اختيار خود را به كشور نمي آورند 
و حتي از آنها به عنوان تجار باسابقه نام برده مي شود، 

كه اين امر خود محل اشكال است. 

تعادل|
اعضاي كميسيون اقتصاد سلامت اتاق تهران در بيست 
و يكمين نشست خود عملكرد هيات امناي صرفه جويي 
ارزي را به نقد گذاشته و خواستار كاهش مداخلات اين 
نهاد در واردات دارو و تجهيزات پزشكي شدند. آنها بر 
اين عقيده بودند كه عملكرد هيات امناي صرفه جويي 
ارزي با شرح وظايف آن تطابق ندارد و اين نهاد در حال 
رقابت با بخش خصوصي است. با اين حال نماينده اين 
هيات كه در اين نشست حاضر بود با تاكيد بر هماهنگي 
و همراه��ي بخش خصوصي و هيات امن��اي ارزي، از 
ضرورت اصلاح برخي فرآيندها براي مشاركت بيشتر 

و هدفمند تر گفت.
رييس كميسيون اقتصاد سلامت اتاق تهران در ابتداي 
اين نشست گفت: اس��تراتژي كنوني دولت، واگذاري 
امور به بخش خصوصي اس��ت. اما مشي هيات امناي 
ارزي و عملكرد آن با اس��تراتژي كلان دولت و كشور 
منافات دارد. در اين مي��ان، يكي از وظايف اصلي اتاق 
بازرگاني به عنوان پارلمان بخش خصوصي اين است 
كه از فعالان اقتصادي حمايت كند و مانع رقابت دولت 
با بخش خصوصي ش��ود. محمود نجفي عرب با اشاره 
به اختصاص500 ميليون يورو به صورت اس��تقراض 
سه ساله به حوزه بهداشت و درمان اشاره كرد و گفت: 
قرار اس��ت اين اعتبار به تولي��د دارو، توليد تجهيزات 
پزش��كي و خدمات پزشكي اختصاص پيدا كند. براي 
تعيين س��ازوكار تخصيص اين بودجه، كارگروهي در 
سازمان برنامه و بودجه تشكيل شد. در اين كارگروه اين 
پيشنهاد مطرح شد كه اين 500 ميليون يورو به ريال 
تبديل شده و در اختيار سازمان بيمه سلامت قرار گيرد. 
بيمه س��لامت نيز 400 ميليارد تومان به داروخانه ها، 
1750 ميليارد تومان به بيمارستان ها و 1000 ميليارد 

تومان نيز به بخش تجهيزات پرداخت كند.
او ادامه داد: ديدگاه ما اين است كه اين اعتبار با روشي 
كه س��ازمان برنامه در پيش گرفته به مصارف مدنظر 
نمي رسد. براي مثال، بيمارستان ها با مشكلات عديده 
مالي مواجه هس��تند و چه تضميني وج��ود دارد كه 
رق��م تخصيص يافته را به ش��ركت هاي دارويي كه به 
آنها بدهكارند، بپردازند. در حالي كه پيش��نهاد ما اين 
بود كه اين بودجه در اختي��ار بانك مركزي قرار گيرد 
و به صورت ريفاينانس يك س��اله به بخش بهداشت و 
درمان تخصيص پيدا كند. از آ ن سو، حميدرضا راسخ، 

كارشناس اين كميسيون، قانون و شرح وظايف هيات 
امن��اي ارزي و  نيز فراخواني كه اين هيات اخيرا تحت 
عن��وان »تامين توزي��ع دارو و تجهيزات پزش��كي به 
صورت آنلاين« منتش��ر كرده است را قرائت كرد. اين 
فراخوان يكي از موارد مورد انتقاد فعالان اقتصادي در 

اين نشست بود.

  فرصت برابر براي شركت هاي واردكننده
در ادامه اين نشس��ت، نايب رييس اتحاديه بازرگانان 
تجهيزات پزشكي با اش��اره به اينكه وزارت بهداشت 
كالاهاي وارداتي در حوزه بهداش��ت و درمان را به دو 
گروه براي تخصيص ارز تفكيك كرده اس��ت توضيح 
داد: كالاهايي كه در گروه يك قرار  مي گيرند، ارز دولتي 
و براي كالاهايي كه در گ��روه دو قرار  مي گيرند بايد از 
سامانه نيما ارز تامين ش��ود. حال آنكه مبنا قرار دادن 
نرخ هاي متفاوت براي واردات كالا مساله ساز  شده است. 
ابوالفتح صانعي افزود: اين مساله زماني بغرنج  مي شود 
كه اين وزارتخانه براي برخي شركت هاي قرار گرفته 
در گروه دو استثنائاتي قائل  مي ش��ود. صانعي افزود: 
درخواست ما اين است كه وزارت بهداشت، فرصتي برابر 
براي واردات با منشأ ارز يكسان ايجاد كند تا شركت ها 

امكان برنامه ريزي و رقابت داشته باشند.
از آن سو، نايب رييس اين كميسيون نيز با اشاره به اينكه 
300 ميليون يورو در خارج از كشور براي واردات داروي 

حياتي در شرايط تحريم اختصاص داده شده بود، گفت: 
ظاهرا به تشخيص هيات امناي ارزي اين رقم به واردات 
تجهيزات اختصاص پيدا كرده اس��ت.  ش��ايد واردات 
تجهيزاتي نظير ش��تاب دهنده ها يا دستگاه »ام آرآي« 
براي كش��ور لازم باشد اما در ش��رايط بحراني، واردات 
داروهاي ضروري بايد در اولويت قرار گيرد. ناصر رياحي 
با اشاره به موانع و بروكراس��ي كه در برابر شركت هاي 
واردكننده دارو ايجاد شده است، گفت: ما بارها به وزارت 
بهداشت اعلام كرده ايم كه اصراري به واردات دارو نداريم 
و خودشان نسبت به اين امر اقدام كنند. اگر اكنون نيز 
همچنان در اين زمينه فعاليت  مي كنيم براي آن است 
كه بيماران بدون دارو نمانند. اما اگر وزارت بهداشت يا 
تشكيلاتي چون هيات امناي ارزي به دنبال آن است كه 
كار واردات دارو را نيز برعهده بگيرند، اين راهش نيست. 
در ادامه اين جلس��ه، مريم خزاعي، معاون بررسي هاي 
اقتصادي اتاق تهران با اشاره به اينكه هيات امناي ارزي 
به تدريج حيطه فعاليت فعالان اقتصادي را تنگ كرده 
اس��ت، گفت: اين نهاد كه قدرت را به دست گرفته، هم 
نظارت كننده است و هم رقابت را خدشه دار كرده است. 
در شرايط تحريم نيز اين نوع نهادها قدرتمند تر از گذشته 
ظاهر  مي شوند. در حالي كه درخواست فعالان اقتصادي 
اين اس��ت كه براي مثال اگر قرار است، ارزي تخصيص 
داده شود، تحت شرايطي شفاف انجام گيرد، فرآيند ها 

نيز روشن باشد و تبعيضي لحاظ نشود.

  مداخله با چاشني عدالت و شفافيت
محمد عبده زاده كه به نمايندگي از سازمان غذا و دارو در 
اين نشست حضور يافته بود، با اشاره به اينكه اين سازمان 
در ماه هاي اخير روزهاي پرفشاري را سپري كرده است، 
ادامه داد: اگر امروز ش��رايط دارويي كش��ور در شرايط 
پايداري قرار گرفته، نتيجه زحم��ات فعالان اقتصادي 
اس��ت. او در ادامه به اين نكته نيز اشاره كرد كه فعاليت 
هيات امناي صرفه جويي ارزي در حوزه دارو تقريبا به صفر 
رسيده و اين هيات در حوزه واردات تجهيزات فعال است. 
مرتضي آذرنوش يكي از فعالان صنعت دارو نيز خطاب 
به حاضران اين نشست گفت: اگر تشكيلات هيات امناي 
ارزي را پذيرفته ايد، بنابراين بايد تلاش كنيم سازوكارهاي 
اين هيات در بخش هاي مختل��ف، نظير تخصيص ارز 
اصلاحاتي صورت گيرد. اما از س��خنان مطرح شده در 
اين نشست، چنين استنباط  مي شود كه فعالان صنعت 
دارو با موجوديت اين نهاد مس��اله دارند. در اين صورت 
بايد از مسير قانون، خواس��ته خود را دنبال كنند. براي 
مثال  مي توان گزارشي از عملكرد اين نهاد تهيه كرده و به 
كميسيون بهداشت مجلس ارايه كرد. يا اينكه شكايتي 

تسليم ديوان عدالت اداري شود.
اشكان احساني، مديرعامل ش��ركت تامين آوا سلامت 
زيرمجموعه هيات امن��اي ارزي بر اي��ن عقيده بود كه 
هيات امن��اي ارزي  مي تواند يك فرصت تلقي ش��ود. او 
در ادامه از ضرورت ايجاد ش��فافيت و شرايط برابر سخن 
گفت و افزود: بايد به سمت برقراري تعامل حركت كنيم 
و نكته حايز اهميت اين اس��ت ك��ه بخش خصوصي در 
شرايط برابر و ش��فاف به فعاليت بپردازد. احساني ادامه 
داد: اكنون وزارت بهداش��ت و دولت ب��راي تامين دارو 
هزينه  مي كنند و خواهان آن هس��تند كه اين اعتبارات 
بهينه مصرف شود، بنابراين در امر تامين دارو و تجهيزات 
مداخله  مي كنند. اما اين دخالت بايد با شفافيت و عدالت 
همراه باشد. بايد كاري كنيم كه بخش خصوصي چنين 
احساس كند كه حقش تضييع نمي شود. مريم قاسمي، 
دبير انجمن توليدكنندگان تجهيزات پزشكي نيز در اين 
نشس��ت گفت: مساله اين اس��ت كه در حوزه تجهيزات 
پزشكي نياز كاذب ايجاد ش��ده و دولت نيز اين مساله را 
باور كرده است. در حالي كه كاذب بودن اين نياز از طريق 
مقايسه آن با ميزان واردات سال هاي گذشته قابل اثبات 
است. كمبودي كه اخيرا ايجاد شده به دليل آن است كه 
شركت ها مطالبات و معوقات چندساله دارند و دولت به 

جاي اصلاح سيس��تم پرداخت، خريدهايش را از طرق 
ديگر به انجام رساند كه اين اقدام هم به توليدكنندگان و 
هم به واردكنندگان آسيب وارد كرده است. اين در حالي 
اس��ت كه توليدكنندگان از تبعيض ها و بخشنامه هاي 
پي درپي نيز لطمه خورده اند. سيدحسين لسان، از اتحاديه 
بازرگانان تجهيزات پزشكي با انتقاد از عدم يكپارچگي در 
وزارت بهداشت، گفت: تاكنون گزارش دقيقي از كارنامه و 
عملكرد هيات امناي ارزي مشاهده نشده است. حال آنكه 
عملكرد اين نهاد روي روند بازار بسيار اثرگذار بوده است. او 
سپس با اشاره به چند پروژه هيات امناي ارزي براي تامين 
دارو و تجهيزات كه اغلب آنها با شكست مواجه شده است، 
گفت: در چند سال گذشته هيات امناي ارزي، استفاده 
از كالاي توليد داخل را در دستوركار قرار داده است و اين 
استراتژي سبب شد كه شركت هاي شبه توليدي ايجاد 
شوند. در واقع، تصميمات اين نهاد، سمت و سوي حوزه 
بهداش��ت و درمان را تعيين  مي كند كه بازگشت از آنها 
آسان نيس��ت. هيات امناي ارزي  مي تواند به تعادل بازار 

كمك كند اما اين تعادل گاه به انحصار منجر شده است.

  س�هم 5  درصدي حوزه بهداشت و درمان 
در واردات

در ادامه اين نشس��ت، مهدي يوسفي، عضو هيات امناي 
ارزي با اش��اره به اينكه اين هيات تنها در 5 درصد از كل 
واردات حوزه بهداش��ت و درمان نقش دارد، اضافه كرد: 
هيات امناي ارزي با بخش خصوصي تعارض منافع ندارد. او 
سپس پيشنهاد برگزاري چنين جلسات مشتركي را در هر 
سه ماه يك بار مطرح كرد و گفت: در اين جلسات  مي توانيم 
در مورد ساماندهي اين سهم 5 درصدي با يكديگر به توافق 
برسيم. ضمن اينكه هيات امنا وارد مسائلي كه مصوبه اي 
براي آن اخذ نش��ده، نمي ش��ود. او ادامه داد: ما در پي آن 
هستيم كه هيات امنا را از حالت فعلي خارج كنيم. به همين 
سبب قرار است تا سه ماه آينده بازار بورس كالاهاي حوزه 
بهداشت و درمان راه اندازي شود تا همه توليدكنندگان، 
واردكنندگان و بطور كلي تامين كنندگان بتوانند به صورت 
شفاف در اين بازار حضور پيدا كرده و محصولات خود را 
عرضه كنند. دانشگاه هاي علوم پزشكي نيز بايد نيازهاي 
خود را از طريق اين سايت تامين كنند. هيات امناي ارزي 
خود در پي اين اس��ت كه فرآيندهاي موجود و اشكالات 
احتمالي آن را اصلاح كند. در نتيجه ضروري است كه همه 

با يكديگر هماهنگ باشيم تا مسائل كشور را حل كنيم. 

اصول توسعه يك برند موفق
اس��تراتژي برندس��ازي، 
متضمن رعاي��ت اصولي 
اس��ت كه توس��عه آن در 
پي تحولات روزبه روز در 
بازارهاي جهان��ي نياز به 
برنامه ريزي هاي دقيق و 
متغي��ر دارد. اولين اصلي 
كه در برندسازي بايد به آن 
توجه داشت كيفيت كالا 
و بررسي رتبه آن كالا در بازار است. اصل مهم بعدي، 
دغدغه هاي احساسي و بار رواني آن برند، براي جلب 
مشتري و ارايه خدمات توليدكننده در برابر مشتريان 
اس��ت. اصل اين جريان ش��خصيت بخشي به خود 
است، يعني شناخت شخصيت برند توسط مشتري 
امري حياتي است.  همچنين اعتقادات و اهدافي كه 
در توليد يك محص��ول داريم روي برندمان تاثيري 
مستقيم خواهند گذاشت، بنابراين به كارگيري افراد 
كارآمد، با شيوه هاي رفتاري مناسب عاملي براي جلب 
اطمينان مصرف كننده خواهد بود. يكي ديگر از اصول 
استراتژيك توسعه برند، نحوه وفاداري شما در ارايه كالا 
و خدمات اس��ت، اما تا جايي كه انتظارات مشتريان 
را بيش از ت��وان خود بالا نبريد، زي��را در آن صورت 
در بلندمدت نارضايتي از برن��د را، به همراه خواهد 
داشت. به عبارت ديگر توقعات مشتري از محصول را 
درك كنيد و بشناسيد.  براي تقويت برندتان هميشه 
انتقاد پذير باشيد و برحسب پيشنهادات مشتريان 
و مطالعات آماري از مي��زان رضايت آنها برنامه هاي 
تولي��دي و خدماتي خود را در پي��ش بگيريد. براي 
تبليغات از پيام هاي متفاوت و تأثير گذار اما با هدفي 
مشترك استفاده كنيد، ذهن و گوش مشتري را به 
خود معطوف كنيد.  استراتژي ديگري كه بايد به آن 
توجه كرد، الگو برداري از برند هاي موفق است؛ يعني 
راهبردها و تاكتيك ه��اي عملياتي برندهاي بزرگ 
را در قدم هاي اول ش��كل گيري كسب وكارتان مبنا 
قرار دهيد. البته بايد به ياد داشته باشيد كه نوآوري و 
رفتارهاي جسورانه، به دور از لايه هاي دست و پا گير 
اداري به خودي خود منجر به مرتفع شدن برخي از 

نيازهاي مشتريان خواهد شد.
اين اصل را نيز فراموش نكنيد كه هيچگاه ارزش برند 
خود را تضعيف نكنيد؛ حتي اگر لازم ش��د خدمات 
بيشتري به مش��تري ارايه شود. علاوه بر اينها، براي 
جلب رضايت مشتري بايد علاوه بر شناساندن لوگوي 
محصول خود در طول مسير از تجارب مصرف كننده 
براي رفع مشكلات و ضعف هاي گذشته بهره بگيريد، 
زيرا در اين روش وفاداري مشتري به برندتان، عاملي 
براي رضايت دو سويه خواهد بود. در مجموع بهترين 
تعريفي را كه مي ش��ود براي استراتژي توسعه برند 
ارايه كرد اين است: »برنامه هاي بلندمدت به منظور 
دستيابي به اهداف ويژه را »استراتژي توسعه برند« 
مي گويند.« در پايان اين نكته نيز قابل ذكر اس��ت 
كه يك استراتژي صحيح بر تمامي جوانب كسب و 
كار تأثير مي گذارد و با نيازها و احساس��ات مشتري 
و محيط هاي رقابتي ارتباطي مس��تقيم و دو سويه 

خواهد داشت.

بهروز ديني
پژوهشگر موسسه مطالعات 

و پژوهش هاي بازرگاني

اخبار

دو انتصاب در وزارت صنعت
ش�اتا| وزير صنعت، معدن و تجارت طي احكامي 
جداگانه، علي رضا شهيدي را به عنوان »سرپرست 
سازمان زمين شناسي و اكتشافات معدني كشور« و 
امير صنعتي مهربان را به عنوان » مشاور خود درامور 
نمايشگاهي«  منصوب كرد. رضا رحماني در بخشي 
از اين احكام آورده است: ارتقاي صنعت نمايشگاهي 
و اتخاذ راهكارهاي تخصص��ي و موثر براي رونق در 
نمايش��گاه هاي بين المللي داخلي و خارجي مورد 
انتظار است. شايسته است حداكثر اهتمام لازم را براي 

حصول به اهداف مورد نظر معمول نماييد.

 شناسايي تجارت  غيررسمي
با سامانه هاي الكترونيكي

مهر| مديركل تجارت الكترونيك وزارت صنعت، 
مع��دن و تجارت گفت: با راه اندازي س��امانه هاي 
الكترونيك��ي واردات كالا، تج��ارت رس��مي، 
سالم س��ازي و تجارت غيررسمي شناسايي شده 
است. علي رهبري سرپرست مركز توسعه تجارت 
الكترونيك وزارت صنعت، معدن و تجارت در يك 
برنامه تلويزيوني با موضوع قاچاق كالا با بيان اينكه 
بطور كلي 2 رويكرد اصلي در مبارزه با قاچاق داريم 
گفت: رويكرد اول، مقابله اي يا برخوردي است يعني 
اجازه بدهيم قاچاق رخ بدهد و بعد به شناسايي و 
رسيدگي قضايي و صدور و اجراي حكم بپردازيم كه 
هزينه هاي تخلف و رسيدگي قضايي و هزينه هاي 
اجتماعي اجراي احكام را به كشور تحميل مي كند. 
اما در پيرو تصويب قوانين جديد مبارزه با قاچاق و 
عزم مسوولان و مديران كشور حلقه پيشگيري در 
كشور فعال شد. او ادامه داد: متد اجرايي كه براي 
پيشگيري در نظرگرفته شد، مديريت الكترونيك 
و يكپارچه فرآيندهاي تجارت رسمي با استفاده 
از س��امانه هاي هوشمند بود. ما با سامانه ها هم به 
سالم س��ازي تجارت رس��مي و هم آمادگي براي 
شناسايي سيستمي تجارت غير رسمي پرداخته 
ايم. رهب��ري درباره حذف جعل اس��ناد با هدف 
قاچاق كالا گفت: بخشي از اسناد ما به جز قبض 
انبارها و بخشي از فاكتورها الكترونيك شده اند. 
در اين صورت خيلي از بس��ترهاي قاچاق را كه از 
طريق جعل اس��ناد رخ مي داد برچيده شد. وي 
ادامه داد: حتي در سال 92 جايزه گذاشته شد كه 
اگر كسي از محل جعل مجوزهاي واردات توانست 
پرونده اي را در قوه قضاييه بياورد، 200 ميليون 
جايزه دارد كه هيچ كسي ارايه نكرد؛ چون در سال 
91 كه مجوز الكترونيك شد پرينت برگه فيزيكي 

مجوز ممنوع شد. 
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خيز »سالويني« براي جلب حمايت راي دهندگان جريان اصلي

انتقاد دوباره ترامپ از فدرال رزرو

حزب راست افراطي ايتاليا، ميانه رو مي شود؟ 

بازارهاي مالي جهان همچنان روند نزولي دارند

گروه جهان| طلا تسليمي| 
ماتئو س��الويني رهبر حزب جناح راس��تي »ليگ« در 
ايتاليا، براي كسب اطمينان از افزايش محبوبيت خودش 
و حزبش در مسير ميانه رو ها قدم گذاشته و سعي دارد با 
اظهارات درباره يورو و بودجه، نظر جريان اصلي در كشور 
را به خود جلب كند. فايننش��ال تايمز نوشته، در سال 
2013 كه سالويني به رهبري حزب ليگ شمال انتخاب 
شد، يكي از مش��اوران نزديك او پايگاه اينترنتي تحت 
عنوان »باستايورو/ ديگر يورو نه« به ثبت رساند و سال 
بعدش هم سالويني با استفاده از همين وب سايت براي 
پيشبرد برنامه سفر خود در سراسر شمال ايتاليا با هدف 
حمله به ارز مشترك استفاده كرد. اما امروز، هر كسي كه 
آدرس اين سايت را در مرورگر وارد كند، تنها صفحه اي 
خالي پيدا خواهد كرد. س��الويني كه در حال حاضر در 
سمت معاون نخست وزير ايتاليا فعاليت مي كند، از زمان 
تشكيل دولت ائتلافي با جنبش پنج ستاره در ماه ژوئن، 
از دشمني  خود با يورو به شدت عقب نشيني كرده است.

ماتئو س��الويني كه زماني از نيت خ��ود براي »انقلاب 
اقتصادي« در صورت پي��روزي در انتخابات و به قدرت 
رسيدن س��خن مي گفت، اخيرا اظهاراتي درباره اروپا 
بيان كرده كه بيشتر مي توان آنها را به يك سياستمدار 
راست ميانه نسبت داد و نه راست افراطي. او در ماه جاري 
ميلادي به خبرنگاران گفت: »در جيب خود يورو داريم 
و قرار اس��ت همين طور هم بماند.« او در ادامه نزديكي 
بيش��تر رم و برلين را وع��ده داد و گفت هيچ تصميمي 
براي اجراي نسخه ايتاليايي برگزيت )خروج بريتانيا از 

اتحاديه اروپا( ندارد.
سالويني حتي حمايت هاي حزبش از ترك منطقه يورو را 
رد كرد و گفت: »در برنامه انتخاباتي حزب ليگ هيچگاه 
سياستي براي خروج از منطقه ارز مشترك يا اتحاديه 
اروپا وجود نداش��ته اس��ت.« اين در حالي است كه در 
مانيفست ليگ براي انتخابات امسال اين خط نيز وجود 
داشت: »يورو عامل اصلي انحطاط اقتصادي ماست... ما 
هميشه به دنبال شركايي در اروپا بوده ايم كه مسير يك 

خروج توافقي را در پيش گرفته باشند.«
اي��ن تغيير ماهيت س��الويني به چه��ره اي ميانه رو در 

همين ماه و پس از آن آشكار شد كه دولت ائتلافي او از 
يك درگيري قطعي با اتحاديه اروپا بر سر برنامه بودجه 
ممانعت كرد و طرح هاي مالي براي س��ال آتي ميلادي 
را تغيير داد. اين در حالي بود كه سالويني در ماه اكتبر 
تاكيد كرده بود حتي يك كاما در طرح بودجه جابه جا 

نخواهد شد.
جرقه هاي درگيري رم و بروكسل بر سر برنامه بودجه، 
چشم انداز جريمه شدن ايتاليا به دليل زير پا گذاشتن 
قوانين هزينه اتحاديه اروپا را در پي داش��ت. اما اكنون 
س��الويني از برنامه تهيه ش��ده توس��ط جوزپه كنته 
نخست وزير ايتاليا براي كاهش بيشتر بدهي هاي اين 

كشور در سال 2019 )2 درصد از توليد ناخالص داخلي( 
حمايت كرده است و اين اقدام امتيازي نمادين به اتحاديه 

اروپا به شمار مي رود.
كاه��ش س��رعت رش��د اقتص��ادي ايتالي��ا مي تواند 
دستاوردهاي سياس��ي ليگ را تحت تاثير قرار دهد و 
به كاهش اعتماد راي دهندگان به اين حزب بينجامد و 
ناظران مي گويند كه سالويني بطور فزاينده سعي مي كند 
براي جلب نظر راي دهندگان جريان اصلي، پيام خود 
را تغيير دهد. ناظران ب��ر اين باورند كه او به جاي اينكه 
يك شبه به عمال ثبات اروپايي تبديل شود، رويكردي 
عمل گرايانه در پيش گرفته، استراتژي انتخاباتي خود را 

تغيير داده و با توجه به نزديك شدن انتخابات پارلمان 
اروپايي در ماه مه، سعي دارد موقعيت جديد حزبش را به 
عنوان نقطه كانوني جناح راست ايتاليا تثبيت كند. لورنزو 
كودونو كارشناس اقتصادي و رييس پيشين خزانه داري 
ايتاليا گفت كه يكي از توضيحات متحمل براي تغيير 
جهت دولت در زمينه بودجه مي تواند عملكرد ضعيف 
اوراق قرضه دولتي در ماه نوامبر باش��د. تقاضاي پايين 
براي اي��ن اوراق احتمالا رم را قانع كرده كه براي تامين 
مالي برنامه هاي خود از طريق اوراق قرضه به مش��كل 

برخواهد كرد.
به نظر مي رسد كه حزب ليگ در جذب راي دهندگان 

پيش��ين حزب »فورتس��ه ايتاليا« به رهبري سيلويو 
برلوس��كني موفق عمل كرده، چراك��ه در جديدترين 
نظرس��نجي ها همزمان ب��ا افزاي��ش محبوبيت ليگ، 
محبوبيت فورتسه ايتاليا كاهش يافته است. طبق نتايج 
نظرس��نجي هاي اخير، در صورت برگ��زاري انتخابات 
سراسري حزب ليگ شمالي بيش از 30 درصد آراء را به 
دست خواهد آورد و مي تواند ائتلاف جديدي با فورتسه 
ايتاليا و ديگر احزاب كوچك جناح راستي تشكيل دهد.

جيوواني اورسينا مدير دانش��كده دولت لوئيس در رم، 
گفت هنگامي كه سالويني رهبري حزب ليگ را بر عهده 
گرفت، مجبور بود براي جلب توجه موضعي افراطي اتخاذ 
كند. پشت كردن به اظهارات قبلي درباره يورو و بازگشت 
از مواجهه بر س��ر بودجه با بروكس��ل همگي بخشي از 
تلاش ها براي اطمينان دادن به راي دهندگان س��نتي 
راست  ميانه بودند مبني بر اينكه حزب ليگ براي اداره 
ايتاليا قابل اطمينان است و هيچ اقدامي نمي كند كه به 
اقتصاد مشكل دار كشور را بي ثبات سازد. اورسينا افزود: 
»حزب ليگ در سال 2014 در يك ركود سياسي به سر 
مي برد. سالويني به خوبي موفق شد سه فرصت بزرگ 
سياسي را تشخيص دهدكه عبارتند از: كاهش محبوبيت 
س��يلويو برلوس��كوني در جناح راس��ت ايتاليا، بحران 
اقتصادي در اروپا و بحران مهاجرت. اگر اين سه اتفاق را 
توامان در نظر بگيريد، فرصت سياسي فوق العاده اي براي 
سالويني و فراهم آوردند و او برنامه خود را با موفقيت به 

اجرا گذاشت.«
س��الويني مكررا ش��ايعات درباره برگ��زاري انتخابات 
زودهنگام در سال آتي ميلادي را رد كرده است، اما اگر 
حزب او بتواند در ادامه روند كنوني محبوبيت بيشتري 
به دست آورد، احتمال اينكه سالويني بخواهد از فرصت 
جديد براي تش��كيل يك دولت مستقل استفاده كند، 
وجود خواهد داش��ت. اورس��ينا گفت: »انتخابات اروپا 
اتفاق��ي تعيين كننده خواهد بود. اگر س��الويني نتايج 
خوبي در سراسر ايتاليا بگيرد، يعني بالاتر از 30 درصد، 
فكر نمي كنم كه دولت كنون براي مدت زيادي دوام آورد. 
فكر نمي كنم بتواند در برابر وسوسه پيشروي به سمت 

انتخابات زودهنگام مقاومت كند.«

گروه جهان|
 با ادامه سقوط سهام بازارهاي مالي امريكا، دونالد ترامپ 
بار ديگر از سياس��ت هاي بانك مركزي امريكا )فدرال 
رزرو( به ش��دت انتقاد كرده و گفته اين بانك نرخ بهره 
دلار را بيش از حد سريع بالا مي برد. روز چهارشنبه نيز 
بازارهاي آسيايي به دليل تحولات بازارهاي امريكايي و 
پيش بيني درباره ادامه س��قوط بازارهاي امريكا پس از 

تعطيلات كريسمس، روندي نزولي داشته اند. 
به گزارش رويترز، رييس جمهوري امريكا پس از      تمجيد 
از وزير خزان��ه داري دولت خود و برخي ش��ركت هاي 
امريكايي باز هم از نقش فدرال رزرو در سقوط بازارهاي 
سهام انتقاد كرده است. ترامپ همچنين هشدار داده تا 
زماني كه دموكرات ها پيشنهاد بودجه او براي ساخت 
ديوار مرزي مكزيك را تصويب نكنند، دولت همچنان 

نيمه تعطيل خواهد ماند. 
رييس جمهوري امريكا در شرايطي از استيو منوچين 
وزي��ر خزانه داري خ��ود، تمجيد كرده ك��ه بلومبرگ 
سه ش��نبه در گزارش��ي از احتمال بركناري او توسط 
ترام��پ خبر داده بود. بلومبرگ نوش��ته بود با توجه به 
اينكه ترامپ متوجه شده نمي تواند جرومي پاول رييس 
فدرال رزرو را اخراج كند و از آنجايي كه براي آشوب اين 
روزهاي بازار دنبال يك قرباني مي گردد، گزينه احتمالي 
براي بركناري اس��تيو منوچين خواهد بود، كسي كه 
تلاش هايش براي آرام ك��ردن بازارهاي امريكا تاكنون 

نتيجه اي نداشته است. 

 رويترز چهارش��نبه نوش��ت كه ترامپ مجددا با تكرار 
انتقادهاي خود از ف��درال رزرو گفته: »آنها بيش از حد 
سريع نرخ بهره دلار را بالا مي برند؛ چراكه فكر مي كنند 
اقتصاد در شرايط خيلي خوبي قرار دارد، اما فكر مي كنم 
آنها به زودي متوجه اشتباه خود مي شوند.« او پيشتر هم 
گفته بود كه تنها مش��كل امريكا بانك مركزي است.                 از 
زمان افزايش نرخ بهره دلار از سوي بانك مركزي كه در 
هفته گذشته براي چهارمين بار در سال جاري انجام شد، 
بازارهاي بورس امريكا منفي شده اند و اين روند همچنان 
ادامه دارد. به اعتق��اد ناظران، س��رمايه گذاران نگران 
آشفتگي هاي سياسي امريكا از جمله تعطيلي بخش هاي 
از دولت و مواضع خصمانه ترامپ نسبت به فدرال رزرو 
هستند. اين در حالي است كه تشكيل تيم بحران توسط 
وزير خزانه داري نيز نتوانسته به آرام شدن شرايط كمك 
كند. رويترز نوشته، در زمان فعاليت بازارهاي آسيايي، 
شاخص اس اندپي امريكا بارها بين منطقه منفي و مثبت 
نوس��ان داشته كه اين مساله نش��ان مي دهد بازارهاي 
وال استريت پس از تعطيلات كريسمس شروع متزلزلي 

خواهند داشت.
بنا ب��ر اين گ��زارش، ش��اخص »ام اس س��ي آي« كه 
بزرگ ترين شاخص س��هام آسيا-اقيانوسيه در خارج 
از ژاپن به ش��مار مي رود 0.1۵ درصد افت كرده است. 
ش��اخص »كامپوزيت شانگهاي« هم 0.1درصد پايين 
آمده و »كاسپي« كره جنوبي 1 درصد سقوط كرده است. 
اما شاخص سهام »نيكي« ژاپن كه سه شنبه با سقوط 

سنگين ۵درصدي وارد منطقه تحمل فني خود شده و 
به كمترين سطح 20ماهه خود رسيده بود، چهارشنبه 
توانس��ت 0.۷۵درصد از آن را جبران كند. بلومبرگ با 
اشاره به نگراني س��رمايه گذاران از جمله درباره جنگ 
تجاري اقتصاد اول و دوم جهان هشدار داده، روند كاهش 
معاملات و تجارت منطق��ه اي و بين المللي كه به دليل 
تعرفه هاي واشنگتن و پكن بر روي كالاهاي توليد طرف 
مقابل، كاهش يافته سال آينده بيشتر خودنمايي خواهد 
كرد. اين در حالي است كه بازارهاي مالي غرب و شرق 
از اواسط سال جاري ضربه خود را از اين جنگ دريافت 
كرده و روند معاملات در آنها نزولي ش��ده است. گفته 
شده، ارزش سهام در بازارهاي بورس اوراق بهادار چين 
درسال جاري 2 تريليون دلار كاهش يافته و در صورت 
شروع دوباره جنگ تعرفه ها با روند نزولي بيشتري روبرو 
خواهند شد. صندوق بين المللي پول پيش بيني كرده 
حجم تجارت در 2019 ميلادي از 4.2 درصد در سال 

جاري به 4درصد كاهش خواهد يافت.

      نگراني هاي سياسي
بحران هاي سياس��ي امريكا هم يك��ي از دلايل مهم 
نگراني س��رمايه گذاران اس��ت. ترامپ در تازه ترين 
واكنش به تعطيلي بخش هايي از دولت به دموكرات ها 
هشدار داده تا زماني كه بودجه لازم براي ساخت ديوار 
مرزي را تصويب نكنند، دولت نيمه تعطيل خواهد بود. 
ترامپ پيش تر گفته بود در صورت عدم تصويب بودجه 

براي تعطيلي طولاني مدت دولت آمادگي دارد.
به گزارش دويچه وله، بخش هايي از دولت امريكا از شنبه 
به دليل مخالفت دموكرات ها در مجلس سنا با ساخت 
ديوار م��رزي مكزيك به حالت تعطيل درآمده اس��ت. 
حدود ۸00 هزار كارمند دولت تحت تأثير اين تعطيلي 
قرار گرفته اند و با اينكه تعداد زيادي از آنان همچنان به 
كار ادامه مي دهند، اما عملا حقوقي دريافت نمي كنند. 
ترامپ در روز كريسمس مجددا از قصد خود براي ساخت 
ديوار مرزي با مكزيك دفاع ك��رده و آن را تنها راه براي 
جلوگي��ري از ورود مواد مخدر و قاچاقچيان انس��ان به 
خاك ايالات متحده دانسته است. ترامپ گفته مي خواهد 
ساخت ديوار تا زمان انتخابات بعدي رياست جمهوري 
در سال 2020 به پايان رسيده باشد. ساخت ديوار حائل 

مرزي ميان امريكا و مكزيك يك��ي از وعده هاي اصلي 
كارزار انتخاباتي ترامپ در سال 201۶ بود. ترامپ گفته 
بود كشور مكزيك بايد هزينه ساخت اين ديوار را بپردازد. 

مكزيك اين درخواست را رد كرده است.
رييس جمه��ور امريكا مدعي ش��ده تعداد زي��ادي از 
كارمنداني كه تعطيلي دولت بر شغل آنان اثر داشته، در 
تماس با او گفته اند كه از ساخت ديوار حمايت مي كنند. 
ترامپ گفته: »تنها كساني كه با ساخت ديوار مخالفند، 
دموكرات ها هس��تند.« اين در حالي اس��ت كه يكي از 
بزرگ ترين اتحاديه هاي كارگري امريكا كه 1۵0هزار 
عضو دارد، گفته يك نظرسنجي از اعضاي اين اتحاديه 
نشان مي دهد تعطيلي دولت بس��ياري از كارگران را با 
مشكل مالي مواجه كرده و موجب نگراني آنان شده است. 

دريچه

كوتاه از منطقه

اعتصاب يك ميليون كارمند
شبكه بانكي هند را فلج كرد

گروه جهان| بيش از يك ميليون كارمند بانك هاي 
دولتي و خصوصي هند چهارشنبه در اعتراض به ادغام 
بانك ها و بازبيني حقوق اعتصاب كردند. به گزارش تايمز 
او اينديا، اعتصاب سراس��ري بانك ها سبب شده است 
كه خدمات مالي و اقتصادي در كش��ور هند با مشكل 
روبرو شود. اين دومين اعتصاب بانكي در هند در كمتر 
از يك هفته محسوب مي شود. جمعه گذشته اتحاديه 
بانك هاي دولتي هند در اعت��راض به ادغام بانك ها به 
مدت ي��ك روز اعتصاب كرد، اي��ن اتحاديه همچنين 
خواهان افزايش فوري حقوق كارمندان بانك ها شدند. 
اعتصاب چهارشنبه توسط مجمع عمومي اتحاديه هاي 
بانكي برگزار  شده است. اشواني رانا رييس سازمان ملي 
كارمندان بانك هاي هند گفته: »بيش از يك ميليون 
كارمندان بانك هاي دولت��ي، خصوصي و خارجي 2۶ 
دسامبر اعتصاب كرده اند.« اتحاديه هاي بانكي خواهان 
افزايش 2۵ درصدي حقوق كارمندان و لغو پيش��نهاد 
حقوق متغير هستند. پيش از اين انجمن بانك هاي هند 
پيشنهاد ۸ درصد افزايش حقوق براي كارمندان بانك ها 
را مطرح كردند كه اين پيشنهاد از سوي مجمع عمومي 
اتحاديه هاي بانكي رد ش��د. بازبيني حقوق كارمندان 
بانك ها در هند هر پنج سال يك بار اتفاق مي افتد. بخش 
بانكي هند در چند س��ال گذشته با چالش هاي زيادي 
روبرو بوده است. دولت هند سپتامبر تصميم گرفت تا 
س��ه بانك دنا، بارودا و ويجايا را با يكديگر ادغام كند كه 
اين تصميم با اعتراض بانك هاي دولتي و خصوصي اين 

كشور روبرو شد.

بزرگ ترين سايت توليد گاز 
شيل چين راه اندازي شد

گ�روه جهان|چين به عنوان دومي��ن اقتصاد بزرگ 
جهان با هدف تامين بخش��ي از انرژي مورد نياز خود، 
بزرگ ترين پايگاه توليد گاز شيل خود را چهارشنبه در 
استان سيچوان راه اندازي كرد. به گزارش روزنامه خلق 
چين، اين مركز با توليد روزانه 20 ميليون و 110 هزار 
متر مكعب گاز، ح��دود 4.2 درصد از كل توليد چين را 
به خود اختصاص داده است. چين از نظر ميزان ذخيره 
گاز شيل در مقام نخست جهان قرار دارد اما با توجه به 
جغرافياي پيچيده ميادين گاز ش��يل، استخراج آن با 
مشكلاتي روبرو است. پس از 2010، شركت ملي نفت 
چين )سي ان پي سي( در استان »سيچوان« چند پايگاه 
استخراج گاز ش��يل را راه اندازي كرد و به دنبال كاهش 
تدريجي هزينه توليد، ميزان توليد گاز شيل نيز به طور 
چش��مگيري افزايش يافته است. ميزان كل توليد گاز 
شيل در پايگاه جنوب سيچوان تا امروز به 4 ميليارد و ۸3 
ميليون متر مكعب رسيده است. گاز شيل گازي است كه 
در ميان سنگ هاي سخت و ساختارهاي شيل به صورت 
درگير، محصور شده اس��ت و آزاد سازي آن به استفاده 
از فناوري موسوم به شكست هيدروليك نياز دارد، اين 
گاز بطور روزافزون در حال كسب اهميت بيشتري در 
امريكا و چين به عنوان منبعي براي گاز طبيعي است. 
ذخاير فراوان گاز شيل جهان حدود 400 تريليون فوت 
مكعب تخمين زده مي ش��ود كه در كل اروپا، امريكاي 
لاتين و آسيا پاسيفيك گس��ترده شده است. اشتهاي 
چين براي استفاده از گاز طبيعي در سال هاي اخير در 

حال افزايش است.

تحريم هاي امريكا، خط آهن 
ميان دو كره را عملي نمي كند

گ�روه جهان|مراس��م نمادين اتصال و نوسازي راه و 
راه آهن ميان كره ش��مالي و كره جنوبي چهارشنبه در 
حالي برگزار شد كه به گفته مقام ها تا زماني كه تحريم هاي 
امريكا به دليل برنامه موشكي و هسته اي كره شمالي به 
قوت خود باقي باشد، آغاز ساخت و ساز اين پروژه ممكن 
نخواهد ب��ود. به گزارش رويترز، كره ش��مالي و جنوبي 
موافقت كردند تا مجددا كار روي اتصال و نوسازي راه و 
راه آهن ميان دو كره را كه از سال 19۵0 تا 19۵3 به دليل 
جنگ اين دو كشور از بين رفته بود را آغاز كنند، كه نشانه 
ديگري از بهبود روابط ميان كره ش��مالي و كره جنوبي 
بود. حدود 100 نفر از مقامات كره جنوبي از جمله »كيم 
هيون مي« وزير حمل و نقل، »چو ميونگ گيون« وزير 
وحدت، رهبران پارلمان، نمايندگان راه آهن و كارشناسان 
براي شركت در اين مراسم از طريق يك قطار وارد شهر 
مرزي كائه س��ونگ ش��ده و به 100 نماينده حاضر در 
اين مراسم از كره شمالي، پيوستند. به گفته مقامات، با 
وجود اينكه ايالات متحده و شوراي امنيت سازمان ملل، 
حمايت خود را از اين مراسم اعلام كردند، اما نمي توان 
ساخت وساز را با وجود تحريم امريكا عليه حمل و نقل 
انرژي، محصولات فلزي و ديگر تجهيزات، آغاز كرد. اين 
مراسم نمادين، مثالي ديگر از بهبود روابط اين دو كشور 
است .اما طرح هاي اقتصادي آنها به دليل عدم پيشرفت 
در خلع سلاح هسته اي كره شمالي پيشرفت چنداني 
نداشته است. با اين وجود امريكا از بهبود روابط دو كره 
نگران است چرا كه ممكن است روند خلع سلاح هسته اي 

را تضعيف يا متوقف كند. 

پاسخ پدافندي سوريه به حملات 
هوايي رژيم صهيونيستي

گروه جهان|خبرگزاري رسمي سوريه )سانا( از پاسخ 
پدافندي ارتش اين كشور به اهدافي متخاصم در نزديكي 
دمش��ق خبر داد. به گزارش ايس��نا، در اين باره روزنامه 
اورشليم پست مدعي شده هيئتي ارش��د از مسوولان 
حزب الله لبنان كه وارد دمشق شده بودند، هدف حملات 
هوايي به سوريه بودند. منابع سوري گفته اند، سامانه هاي 
پدافند هوايي سوريه توانستند تمام موشك هاي را ساقط 
 GB39- كنند.  اسراييلي ها از بمب هاي هوشمند از نوع
استفاده كردند كه خسارت هايي اندك برجاي گذاشته 
است. ارتش اسراييل پس از شكست در حمله اول، موج 
دوم حملات هوايي را با استفاده از جنگنده هاي جديد 
-Adir F3۵ را صورت داده است. در حالي كه يك منبع در 
پنتاگون گفته بود، در تماس با مسوولان ارتش اسراييل، 
آنها به وي گفته اند حمله مذكور مسوولان ارشد حزب الله 
لبنان را در حال سوار شدن بر يك هواپيما هدف گرفت اما 
منابع ديگري به شبكه الميادين گفته اند، خبر اين نشريه 
درباره هدف گرفتن فرماندهان حزب الله لبنان صحت 
ندارد. بنا بر ادعاي اين مسوول پنتاگون، در حملات هوايي 
اسراييل چند انبار محل نگه داري كلاهك هاي موشكي 
در اطراف دمشق نيز منهدم شده  است.  پيشتر يك منبع 
نظامي سوريه به اس��پوتنيك گفته بود، جنگنده هاي 
اس��راييلي به منظور اجتناب از رهگيري ش��ان توسط 
سامانه هاي دفاع هوايي سوريه بطور گسترده از بالن هاي 
حرارتي بر فراز آسمان لبنان استفاده كردند. با اين حال 
سامانه هاي دفاع هوايي سوريه توانسته هشت موشك از 

10 موشكي را كه شليك شده، رهگيري كنند.

 حذف دلار از مبادلات
چين و روسيه به تعويق افتاد

گروه جهان| وزير دارايي روسيه اعلام كرد امضاي 
موافقت نامه جايگزيني روبل و يوان به جاي دلار در 
مبادلات دوجانبه بين چين و روسيه به تعويق افتاده 
است. به گزارش اسپوتنيك، مدير بانك توسعه دولتي 
روسيه ماه گذشته گفته بود چين و روسيه تا پيش از 
پايان سال جاري توافق نامه اي براي جايگزيني دلار با 
روبل و يوان در مبادلات تجاري دوجانبه امضا خواهند 
كرد؛ اما آنتوان سيلوانوف، وزير دارايي روسيه گفت اين 
دو كشور تصميم گرفته اند تا كاهش بيشتر وابستگي 
اقتص��ادي خود به دلار، امضاي اي��ن موافقت نامه را 
به تعويق بيندازند اما دو كش��ور در خصوص تداوم 
مذاكرات بي��ن بانك هاي مرك��زي و وزارت دارايي 
روسيه و وزارت بازرگاني چين به توافق رسيده اند و در 
زمينه افزايش سهم ارزهاي ملي از مبادلات دوجانبه 
هم توافقاتي حاصل شده است. اين در حالي است كه 
سيلوانوف در ماه نوامبر ادعا كرده بود يادداشت تفاهم 
مربوطه آماده است و مس��كو و پكن بر سر تشكيل 
كارگروهي مشترك براي نهايي كردن اين توافق در 

آينده اي نزديك با يكديگر هم عقيده هستند.
آندري كستين مديرعامل »وي تي بي بانك« روسيه 
پيشتر برنامه اي را براي كاهش وابستگي اقتصاد روسيه 
به دلار امريكا ارايه كرده كه مورد قبول وزارت دارايي 
اين كشور قرار گرفته است. طبق اين برنامه، سهم يورو، 
يوان و روبل از مبادلات تجاري روسيه افزايش خواهد 
يافت و اوراق استقراض دولتي روسيه به جاي دلار بر 

حسب يورو منتشر خواهند شد.
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افزايش نگراني از خصوصي سازي 
جنگ هاي امريكا

گروه جهان| بلك واتر كه از شركت هاي جنجالي 
خصوصي امريكايي در حوزه امنيتي اس��ت، با چاپ 
تبليغاتي در يك مجله با پيام »ما داريم مي آييم« به 
از سرگيري فعاليتش اشاره كرد. اين تبليغ نگراني ها 
از ت��لاش ترامپ براي خصوصي س��ازي جنگ هاي 
خاورميانه را افزايش داد. به گزارش راشا تودي، ظهور 
مجدد ش��ركت بدنام بلك واتر در بازار مقاطعه كاران 
نظامي موجب شده تا تحليلگران عميق تر به نيت امريكا 
در خروج از جنگ ها در خاورميانه بنگرند. اين شركت 
بعد از رسوايي ها متعدد و تغيير نام هاي بسيار اكنون 
تحت عنوان آكادمي شناخته مي شود. اين تبليغ كه 
پس از استعفاي جيمز متيس وزير دفاع امريكا منتشر 
شد، نگراني  درباره نيات ترامپ مبني بر خصوصي سازي 
جنگ هاي كنوني در افغانس��تان و سوريه را تقويت 
كرده است. اصلي ترين حامي ايده خصوصي سازي 
جنگ امريكا در خاورميانه اريك پرينس رييس سابق 
بلك واتر، اس��ت. اين جمهوري خواه ديرينه در سال 
2010 اين ش��ركت را فروخت اما ارتباط با ترامپ را 
حفظ كرد و ظاهرا تلاش كرده اس��ت تا براي حلقه 
داخلي خودش براي جايگزيني حضور نظامي امريكا 
در اين منطقه با مزدوران لابي كند. متيس كه در جنگ 
خليج فارس، افغانستان و عراق حضور داشت، قاطعانه 
با اين ايده مخالفت كرده بود. مايكل مالوف، تحليلگر 
امنيتي سابق پنتاگون مي گويد: »با رفتن متيس اكنون 
امكان دارد كه ترامپ دوباره پيشنهاد اريك پرينس را 
مورد ارزيابي قرار دهد. اينكه انتقال جنگ هاي امريكا 
به بخش خصوصي اثر مثبتي دارد يا خير بايد منتظر 
بود و ديد. اكنون طرح سه مقاطعه كار نظامي به جاي 
يك سرباز امريكايي در سوريه و افغانستان دستاورد 
چنداني نداشته است. اريك پرينس خيلي به ترامپ 
نزديك است. او بايد نيرويي بسيار ضربتي بياورد و اين 
هزينه بر است و قرار است كه دولت امريكا پول اريك 
پرينس را بدهد.«  احتمال بازگشت اين مقاطعه كاران 
بلك واتر موجب نگراني آن دسته از مردم امريكا شده 
است كه قتل وحشيانه 14 غيرنظامي عراقي توسط 
نيروهاي اين شركت را در سال 200۷ در بغداد به ياد 
مي آورند. مديا بنجامين از فعالان سياسي مي گويد: 
»گمان نمي كنم افكار عمومي امريكا از شركتي كه 
جرايم بسياري در گذشته مرتكب شده باشد حمايت 
كند. اريك پرينس و مزدورانش با تداوم جنگ ها پول 

درمي آورند نه خاتمه آنها. «

 جشن افتتاح راه لاجورد
 در باكو

جشن افتتاح »راه لاجورد« كه افغانستان را به اروپا 
متصل مي كند در باكو برگزار ش��د. به گزارش ايرنا، 
راه لاجورد )لاپيس-لازولي( افغانس��تان را از طريق 
تركمنستان، جمهوري آذربايجان و گرجستان به 
درياي س��ياه و در نهايت از مس��ير تركيه به درياي 
مديترانه و اروپا متصل مي كند. اين در حالي است كه 
مسير ايران كوتاهترين راه براي اتصال افغانستان و 
آسياي مركزي به اروپا است. بهره برداري از راه لاجورد 
دو هفته پيش با برگزاري مراس��مي با حضور اشرف 
غني رييس جمهوري افغانستان، آغاز شد و نخستن 

محموله راه لاجورد چهارشنبه به باكو رسيد. 

تعويق انتخابات 
رياست جمهوري افغانستان 

كميس��يون انتخابات افغانس��تان اعلام كرده كه 
انتخابات رياست جمهوري كه قرار بود 31 فروردين 
139۸ برگزار ش��ود با س��ه ماه تاخي��ر در ماه تير 
برگزار خواهد ش��د. به گزارش ايسنا، يك منبع در 
كميسيون مستقل انتخابات افغانستان گفته تاريخ 
دقيق برگزاري انتخابات پنجش��نبه )امروز( اعلام 
خواهد ش��د. اين منبع گفته كندي روند ثبت نام 
نامزدهاي انتخابات رياس��ت جمهوري افغانستان 
يكي از دلايل اين تاخير اس��ت. اي��ن در حالي كه 
پيشتر گزارش هاي زيادي از تلاش امريكا براي به 
تعويق انداختن انتخابات رياست جمهوري افغانستان 

منتشر شده بود.

 سفير مستعفي پاكستان
در امريكا

سفير پاكستان در امريكا به درخواست وزارت خارجه 
از سمت خود اس��تعفا كرد. به گزارش شبكه جئو، 
وزارت خارجه پاكس��تان چهارم اكتبر اعلام كرده 
بود مي خواهد برخي س��فرا و روس��اي هيات هاي 
ديپلماتيك در سراس��ر جهان را تغيير دهد كه نام 
جهانگير صديق سفير پاكس��تان در امريكا، نيز در 
ميان آنها بود. پيشتر و به درخواست وزارت خارجه 
سفراي پاكستان در عربستان، كانادا، مراكش، كوبا 
و صربستان استعفا كرده بودند. گفته شده، جهانگير 
صديق كه با اتهامات فساد مالي نيز مواجه است، با 

فشار وزارت خارجه مجبور به استعفا شده است. 

 سفر وزير خارجه اردن
به روسيه 

سخنگوي وزارت خارجه روسيه گفت، قرار است وزير 
خارجه اردن جمعه براي گفت وگ��و با وزير خارجه 
روس��يه درباره سازش در سوريه و ساير مسائل مهم 
به مسكو برود. به گزارش اسپوتنيك، ماريا زاخارووا 
سخنگوي وزارت خارجه روسيه، گفته اين سفر كاري 
ايمن الصفدي وزير خارجه اردن، 2۸ دسامبر صورت 
مي گيرد. دو مقام به تبادل ديدگاه ها درباره مسائل 
مهم منطق��ه اي و بين المللي و موضوع س��ازش در 
سوريه مي پردازند. دو طرف همچنين قرار است درباره 
راه هاي حل مسائل مرتبط با تسهيل بازگشت آوارگان 
گفت وگو كنند. تحولات فلسطين و همكاري هاي 

دوجانبه نيز در اين ديدار بررسي مي شود.
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عكسروز

چهرهروز

نمي خواهم وارد حاشيه ها شوم
مديرعامل جديد موسسه نشر شهر و باغ كتاب تهران مي گويد: با توجه به اينكه نزديك انتخابات اتحاديه ناشران هستيم، نمي خواهم 
وارد حاشيه هاي باغ كتاب شوم. محسن جلالي فراهاني كه با حكم سعيد اوحدي، رييس سازمان فرهنگي هنري شهرداري تهران، به 
جاي سيدمجيد حسيني به عنوان مديرعامل جديد موسسه نشر شهر و باغ كتاب تهران منصوب شده است، درباره باغ كتاب تهران، 
تغييرات و تحولات آن در آينده، و همچنين حاشيه ها و انتقادهايي كه به خاطر تأسيس كتاب فروشي در اين مجموعه به وجود آمده 
است، اظهار كرد: نمي خواهم وارد اين حاشيه ها شوم. با توجه به اينكه نزديك زمان انتخابات اتحاديه ناشران و كتاب فروشان تهران 

هستيم و جو فعلا آرام شده بهتر است وارد اين موضوع نشويم، زيرا دوباره حاشيه ايجاد مي شود.

بازارهنر

اركسترسازهايمليدرجشنوارهفجرمينوازد

اجراي»هفتشهرعشق«بلامانعاست

ناگفتههاياجراي»شاهلير«درايران

اركستر سازهاي ملي ايران به رهبري 
علي اكبر قربان��ي و خوانندگي وحيد 
ت��اج همزم��ان ب��ا برگزاري س��ي و 
چهارمين جش��نواره موس��يقي فجر 
كنس��رتي را برگزار خواهد كرد. علي 
اكبر قرباني رهبر اركستر سازهاي ملي 
ايران با اعلام اين خبر افزود: به دعوت 
ستاد برگزاري جشنواره موسيقي فجر 

كنس��رتي با همراهي اركستر سازهاي ملي ايران 
به خوانندگي وحيد تاج برگزار خواهد شد كه در 
اين كنس��رت آثاري به آهنگسازي بنده در قالب 
چند قطعه بي كلام و با كلام اجرا مي شود. او افزود: 
تنظيم مجدد تعدادي از آثار آهنگسازان شناخته 
شده موسيقي ايراني براي اجرا در بخش هايي از 
برنامه از جمله فعاليت هايي اس��ت كه براي اين 
كنسرت در نظر گرفته ايم. رهبر اركستر سازهاي 
ملي ايران درب��اره حضور فره��اد فخرالديني به 
عنوان رهبر اين اركس��تر به مهر گفت: متاسفانه 
در كنس��رت پيش روي جشنواره از حضور استاد 
فخرالدين��ي به عن��وان رهبر اركس��تر بهره مند 
نيس��تيم زيرا ايش��ان براي حضور در جشنواره 
فعلا تمايلي ندارن��د بنابراين بنده به عنوان رهبر 
اركس��تر در كنس��رت جشنواره موس��يقي فجر 

حضور خواهم داشت ولي اميدواريم 
شرايط به گونه اي باش��د كه بتوانيم 
مجددا از حضور اين هنرمند بزرگ در 
كنسرت هاي آينده اركستر سازهاي 
ملي ايران اس��تفاده كنيم قرباني در 
پايان گفت: در كنس��رت پيش روي 
اركس��تر س��ازهاي ملي ايران كه به 
دعوت ستاد برگزاري جشنواره صورت 
گرفته، امين غفاري به عنوان سوليس��ت ويولن 
حض��ور خواهد داش��ت و تع��دادي از نوازندگان 
جوان و مس��تعد به همراهي جمع��ي از بهترين 
نوازندگان كش��ور در حوزه هاي س��ازي مختلف 
اعضاي اركس��تر س��ازهاي ملي اي��ران را در اين 
كنسرت تشكيل مي دهند. اركستر سازهاي ملي 
از جمله مجموعه هاي نوپاي موسيقي كشورمان 
در حوزه اركسترال است كه تابستان امسال اولين 
كنس��رت خود را به رهبري فره��اد فخرالديني 
در كش��ور قزاقس��تان برگزار كرد. اين مجموعه، 
كنس��رت دوم خود را نيز ب��ه خوانندگي محمد 
معتمدي در بوستان آب و آتش تهران برگزار كرد 
كه اين كنس��رت به نوعي يكي از اولين اجراهاي 
يك مجموعه اركسترال در قالب برگزاري كنسرت 

در فضاي باز بود.

رواب��ط عموم��ي اداره كل هنره��اي 
نمايشي مي گويد اجراي »هفت شهر 
عش��ق« از نظر اي��ن اداره كل بلامانع 

است.
در توضيح اداره كل هنرهاي نمايشي 
آمده است: پيرو خبر منتشر شده مبني 
بر توقيف نمايش »هفت شهر عشق« 
كه قرار است از فردا )پنجشنبه ششم 

دي 1397( در س��الن وزارت كش��ور روي صحنه 
برود، هيچ گونه لغو مجوز و توقيفي از سوي شوراي 
ارزشيابي و نظارت اداره كل هنرهاي نمايشي صورت 

نگرفته است.
نمايش »هفت شهر عش��ق« به كارگرداني محمد 
عبدي زاده و تهيه كنندگي مرضي��ه مهدي زاده و 
علي آقايي مورد بازبيني قرار گرفته است و اجراي 
اين اثر از نظر ش��وراي ارزشيابي و نظارت اداره كل 
هنرهاي نمايش��ي بلامانع اس��ت. روابط عمومي 
اداره كل هنرهاي نمايش��ي همچنين اعلام كرده 

است اداره كل هنرهاي نمايشي خود 
را ملزم ب��ه حفظ حرم��ت هنرمندان 
مي داند و بنابراين با توجه به هجمه ها 
و حاشيه س��ازي هاي اخير از همكاران 
رس��انه اي درخواست داريم كه نسبت 
به هرگونه خبر بي استناد و همچنين به 
كار بردن واژه هايي كه بار معنايي منفي 
براي جامعه محت��رم هنرمندان دارند 

دقت لازم را به عمل آورند.
پيش از اين اعلام ش��ده بود كه اپراي »هفت شهر 
عش��ق« كه قرار بود از فردا شش��م دي و به مدت 
بيست شب در سالن وزارت كشور روي صحنه برود، 
با وجود اتمام بليت هاي 9 شب نخست توقيف شد. 
در اين خب��ر آمده ب��ود كه برگزاركنن��دگان اين 
برنامه توضيح درباره دلايل اين اتفاق را به روزهاي 
آينده موكول كرده اند. تمام مبالغ بليت فروشي به 
خريداران عودت داده خواهد شد. اما حالا اين خبر 

ازسوي اداره كل هنرهاي نمايشي رد شده است. 

كارگردان نمايش »شاه لير« معتقد است كه 
توليد و اجراي اين اثر نمايشي ويژگي هايي 
دارد كه پيش تر به آنها پرداخته نشده است.

مسعود دلخواه كارگردان نمايش »شاه لير« 
كه با حضور بازيگراني چون مهدي سلطاني، 
بهاره رهنما، الهام پاوه نژاد، رحيم نوروزي، 
صادق ملك و خس��رو ش��هراز اين روزها 
اجراه��اي پاياني خود را در س��الن اصلي 

مجموعه تئاتر شهر س��پري مي كند، معتقد است كه 
توليد و اج��راي اين نمايش ويژگي هايي دارد كه كمتر 
به آنها پرداخت شده است. او درباره اين ويژگي ها به مهر 
گفت: حقيقت اين است كه اجراي نمايش »شاه لير« به 
عنوان يكي از طولاني ترين و پيچيده ترين آثار شكسپير، 
ساده نبوده و همواره دشواري هاي خاص خود را داشته 
است. اين كار بيش از ۶ ماه با حدود 13۰ بازيگر، نوازنده، 
خواننده و گروه كر بدون حمايتي ويژه و حضور اسپانسر 

تمرين و توليد شده است.
دلخواه دليل حضور بازيگران و عوامل حرفه اي در نمايش 
»شاه لير« را اعتبار دعوت كارگردان نمايش و بدون در 
نظر گرفتن دستمزدهاي ويژه و خاص ذكر و آن را يكي 
ديگر از ويژگي هاي بزرگ توليد و اجراي اين اثر نمايشي 
دانس��ت و افزود: جمع كردن اين گروه از عوامل توليد و 

اجراي نمايش »شاه لير« بدون بودجه بالا، 
اتفاق بزرگي بود. در اين نمايش و در بخش 
بازيگري و موسيقي ۲ نسل از هنرمندان 
در كنار هم قرار گرفته اند كه اين امر باعث 
انتقال تجربه از نسل مياني به نسل جوان 

مي شود كه اتفاق جذابي است.
دلخواه همكاري بين جامعه تئاتري و جامعه 
موسيقي را يكي ديگر از اتفاقات مثبت رخ 
داده در توليد و اجراي نمايش »شاه لير« دانست و اظهار 
كرد: از طرف ديگر همكاري مديريت و كاركنان مجموعه 
تئاتر ش��هر و اداره كل هنرهاي نمايشي نيز بايد مورد 
قدرداني قرار گيرد چون تا جايي كه اختيارات مديريت 
تئاتر شهر و همكارانش اجازه مي داد، با ما همكاري كردند.

دلخواه ادامه داد: اگر »شاه لير« ۵۰ تا ۶۰ اجرا داشت باز 
هم با استقبال مخاطبان همراه مي شد ولي با تمام تلاشي 
كه رييس مركز هنرهاي نمايشي و رييس مجموعه تئاتر 
شهر داشتند اما اختيارات يا امكاناتشان در اين حد نبود كه 

حتي يك شب بيشتر فرصت اجرا داشته باشيم.
اين كارگردان تئاتر كمبود اكسيژن در پشت صحنه 
سالن اصلي مجموعه تئاتر شهر را يكي از مشكلاتي 
عنوان كرد كه باعث مريض شدن تعدادي از عوامل 

نمايش »شاه لير« شده است. 

میراثنامه

نوش دارو بعد از مرگ سهراب در »شيوشگان«
»در زمان آغاز مراحل احداث خط پروژه تله كابين روي 
قلعه ساس��اني كوه صاحب الزمان)ع��ج( كرمان، هيچ 
اس��تعلامي از ميراث فرهنگي گرفته نشد. حتي امروز 
تع��دادي از پايه هاي تله كابين در حريم منظري برخي 

بناهاي تاريخي اطراف اين كوه نصب شده است.«
از حدود يك دهه قبل، نخس��تين سكونتگاه انسان در 
كرمان با پديده جديدي يعني ساخت هتل و تله كابين 
در چن��د ده متري خود مواجه ش��ده؛ پديده اي كه هر 
روز قدم هاي س��رمايه گذاران اش محكم تر مي شود، اما 
متوليان ميراث فرهنگي مدت هاست با وجود هشدارهاي 
دوستداران ميراثي فقط از گوشه چشم به اين محوطه 
تاريخي ن��گاه مي كنند، چون هنوز اي��ن محوطه را در 
فهرست آثار ملي به ثبت نرسانده اند تا با ضوابط ميراث 
فرهنگي بتوانند از حذف اين قلعه ساساني روي كوه هاي 
تاريخي صاحب الزمان)عج( جلوگيري كنند، شايد هم 
مي خواهند نوش دارو را بعد از مرگ سهراب به شيوشگان 
برسانند. هر چند سال ها قبل بخش هايي از اين محوطه 
تاريخي را در فهرست آثار ملي به ثبت رسانده اند، اما نه تنها 
فقط به اين بخش از كوه هاي صاحب الزمان)عج( توجه 
ندارند، بلكه ساخت تله كابين و هتل روي عرصه و محوطه 
»شيوش��گان« از اولويت هايي است كه گويا مسوولان 
شهري و حتي ميراثي نسبت به آن توجه ويژه تري دارند 
تا حفاظت از اين محوطه تاريخي! محمد مهدي افضلي، 
مدير رواب��ط عمومي و امورفرهنگ��ي اداره كل ميراث 
فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري استان كرمان اما 
درباره آخرين اقدامات انجام شده توسط ميراث فرهنگي 
به ايسنا، مي گويد: براي ساخت هتل بام كرمان تنها يك 
موافقت  اصولي در تاريخ ۲3فروردين ماه 139۴ با اعتبار 
شش ماهه از سوي معاونت سرمايه گذاري اداره كل ميراث 
فرهنگي استان كرمان صادر شده كه اين موافقت اصولي 

براساس نظر موافق مديركل وقت استان - علي مهاجري 
- انجام ش��ده بود. او با بيان اينك��ه بخش هايي از جاده 
دسترسي هتل بام كرمان با حريم »تخت درياقلي بيگ« 
و »باغ بيرم آباد« تداخل دارد، تاكيد مي كند: بعد از اين 
موافقت اصولي و اتمام اعتبار آن و همچنين عدم تمديد از 
سوي اداره كل ميراث فرهنگي استان كرمان براي ساخت 
هتل بام و همچنين تله كابين كرمان ديگر هيچ مجوزي 
صادرنشده اس��ت.   او با اش��اره به اينكه در حال حاضر 
تله كابين كرمان فاقد مجوزهاي ميراث فرهنگي است، 
افزود: در زمان آغازمراحل احداث خط پروژه تله كابين 
كرمان هيچ استعلامي از ميراث فرهنگي اخذ نشده است، 
در حال حاضر نيز تعدادي از پايه هاي تله كابين در حريم 
منظري برخي بناهاي تاريخي اط��راف آن قرار گرفته 
است. افضلي  بيان كرد: در مجموع اين پروژه فاقدهرگونه 
استعلام از واحد تعيين حريم و همچنين ساير واحدهاي 
معاونت ميراث فرهنگي اداره كل ميراث فرهنگي استان 
كرمان است. او ادامه داد: در حال حاضر تعدادي از پايه هاي 
تله كابين، در حريم منظري قلاع »دختر« و »اردشير« 
قرار دارد، كه در زمان آغازاحداث آن كارشناس��ان اين 
اداره كل، از خط پروژه بازديد مي كنند و قرار مي ش��ود، 
طرح مجددا بعد از اصلاح و بازنگري براي استعلام به اين 
اداره كل ارسال شود كه متاسفانه بدون انجام اين مراحل 

اقدام به احداث پروژه مي شود.او  با بيان اينكه شهرداري 
كرمان سرمايه گذار پروژه تله كابين است، ادامه مي دهد: 
متاس��فانه مديران وقت ش��هرداري كرمان بدون اخذ 
استعلام و انجام ساير مراحل اداري اقدام به احداث اين 
خط پروژه كرده اند. اميد ابراهيمي - فعال ميراث فرهنگي 
كرمان - اوايل آذر به ايسنا گفته بود: به دليل تعلل در ثبت 
ملي اين محوطه تاريخي، ما به عنوان دوستداران ميراث 
فرهنگي چند بار از فرهاد نظ��ري، مديركل دفتر ثبت 
آثار س��ازمان ميراث فرهنگي درخواست توجه و ثبت 
ملي محوطه شيوشگان را داشتيم، او نيز در نامه اي به 
مسوولان ميراث فرهنگي استان از آنها درخواست كرد 
تا قلعه شيوشگان در فهرست آثار ملي به ثبت برسد، 
اما به دليل تعلل در اين كار، در نهايت ميراث فرهنگي 
تهيه پرونده ثبت ملي اين محوطه تاريخي را به عهده 
من گذاش��ت. او در آن زمان با اشاره به اينكه حدود دو 
سال قبل اين پرونده را تهيه كرده و سه ماه پيش به اداره 
ميراث فرهنگي استان فرستاده است، ادامه داد: بعد از 
اين مدت چندروز قبل در تماس با يكي از مس��وولان 
ثبت استان از وي درباره روند بررسي پرونده و ثبت اين 
قلعه پرسيدم، اما او مي گويد كه در اين مدت كارشناسان 
ميراث فرهنگي اس��تان راضي به ثب��ت اين محوطه 
نبوده اند و به نظرشان آن يك پرونده دردسر ساز خواهد 
بود. »شيوش��گان« يا بام كرمانِ امروزي را از شمال به 
دامنه كوه هاي سيدحسين و اراضي سعيدي )سيدي(، 
از شرق و شمال شرقي به كوه هاي آهكي شيوشگان 
)صاحب الزمان(، از جنوب به باغ بيرم آباد و تخت درگاه 
قلي بيگ، از غرب به كوه هاي »تندرستان« و اراضي و 
باغ هاي »زريسف« و از جنوب غربي به قلعه هاي قديمي 
)اردشير و دختر( مي رسد، محوطه اي تاريخي چند هزار 

ساله كه روي ارتفاع ساخته شد.

ايستگاه

»ما« در خطر كشته شدن

آيا »رُما« تاريخ ساز مي شود

از تي��زر فيل��م »م��ا« به 
كارگردان��ي جوردن پيل 
سازنده اثر تحسين شده 
»ب��رو بي��رون« )۲۰17( 
پرده ب��رداري ش��د ت��ا 
مشخص شود دوباره پاي 
وحش��ت در خان��واده اي 
سياهپوست مطرح است. 

به گزارش هاليوود ريپورتر، از تيزر »ما - Us« تازه ترين 
اثر جوردن پيل در ژانر وحشت رونمايي شد. اين اولين 
تريلر از پروژه اسرارآميز »ما« است كه آشكار كرد حال 
و هواي اين فيلم حول محور خانواده اي مي گردد كه 
توس��ط همزادان خود شكار مي شوند. »ما« دومين 
كار جوردن پيل محسوب مي شود. اولين اثر او فيلم 
ترسناك و روانشناسانه »برو بيرون« )۲۰17( بود كه 
تحسين هاي بسياري برانگيخت. »برو بيرون« پديده 
اكران بهار سال ۲۰17 لقب گرفت و نه تنها با استقبال 
خيره كننده تماش��اگران مواجه ش��د كه بالاترين 
امتيازها را از منتقدان و پايگاه هاي نظرسنجي هاي 
س��ينمايي دريافت كرد. اين فيلم در نودمين دوره 
اسكار نامزد چهار جايزه اسكار از جمله بهترين فيلم 
و بهترين كارگرداني شد كه البته در نهايت به جايزه 
بهترين فيلمنامه اصلي براي جوردن پيل بسنده كرد.
يكي از مواردي كه باعث تحسين »برو بيرون« شد 
پيوند سينماي وحشت با مساله نژاد در ايالات متحده 
امريكا بود، اما به گفته كارگردان اين رويه در »ما« تغيير 
جهت داده است. جوردن در اكران خصوصي اين فيلم 
كه هفته گذشته براي گروه كوچكي از اصحاب رسانه 
در محل استوديوي يونيورسال برگزار شد، گفت: براي 
من خيلي مهم بود كه در مركز يك فيلم ترس��ناك 
خانواده اي سياه پوست باشد ولي ذكر اين نكته مهم 
است كه در »ما«، برخلاف »برو بيرون« دغدغه درباره 
مسائل نژادي نيست بلكه موضوع درباره يك حقيقت 
س��اده و كتمان نشدني اس��ت و آن اين است كه ما 

بدترين دشمنان خودمان هستيم.

آلفونسو كوارون اميدوار 
اس��ت با »رُما« طلس��م 
فيلم ه��اي  ناكام��ي 
غيرانگليس��ي زبان در 
كس��ب جايزه اس��كار 

بهترين فيلم را بشكند.
فيلم »رُما« به كارگرداني 
آلفونسو كوارون كه يك 

درام خودزيستنامه درباره زندگي يك خدمتكار در 
دوران پرآشوب سياسي مكزيكوسيتي در دهه 7۰ 
ميلاديست مي تواند در جوايز اسكار امسال به يك 
ركورد تاريخي دست پيدا كند زيرا در صورت كسب 
جايزه اسكار بهترين فيلم، به اولين فيلم غيرانگليسي 
زبان تاريخ تبديل خواهد شد كه توانسته است جايزه 
اسكار بهترين فيلم در رقابت اصلي را به دست آورد.
طبق گفته اينديپندنت، تا به امروز در طول تاريخ 
نودساله اسكار تنها 1۰ فيلم غيرانگليسي زبان نامزد 
جايزه اسكار بهترين فيلم شده اند و البته هيچكدام 
نيز نتوانسته اند اين جايزه را با خود به خانه ببرند. 
اولين اين فيلم ها »توهم ب��زرگ« )1937( درام 
انسان دوستانه بي نظير ژان رنوا بود. پس از »توهم 
بزرگ« بيشتر از 3۰ سال زمان صرف شد تا فيلم 
ديگري اين بار نيز با زبان فرانسوي نامزد جايزه اسكار 
بهترين فيلم شود كه اين فيلم »زد« تريلر سياسي 
درخشان كوستا گاوراس بود. پس از آن فيلم هاي 
»مهاجران«، »فريادها و نجواها«، »پس��تچي«، 
»زندگي زيباست«، »ببر خيزان اژدهاي پنهان«، 
»نامه هايي از ايووجيما«، »بابل« و »عشق« به اين 
مهم دس��ت يافتند. در طول 9۰ دوره اخير جوايز 
اس��كار تنها فيلم »آرتيس��ت« )۲۰11( ساخته 
ميشل آزاناويس��وس نزديك ترين فيلم به كسب 

اين ركورد بود. 

كي روش در بين 5 مربي برتر جام ملت ها از نظر فاكس اسپورت

۶پرسپوليسيدربين۱۰بازيكنباارزشليگايران

فاكس اس��پورت پنج مرب��ي برتر جام 
ملت ه��اي آس��يا را اعلام ك��رد كه نام 
كارلوس كي روش، س��رمربي تيم ملي 
فوتبال ايران در آن ديده مي شود. به  گزارش فاكس 
اسپورت، كم كم به ش��روع بازي هاي جام ملت هاي 
آسيا نزديك مي شويم و در اين بين فاكس اسپورت 
در گزارشي پنج مربي برتر جام ملت هاي آسيا را اعلام 
كرد كه در آن كارلوس ك��ي روش در رده پنجم قرار 
دارد. اين  در حالي است كه آلبرتو زاكروني، سرمربي 
امارات در رده نخس��ت حض��ور دارد. هكتور كوپر، 
سرمربي ازبكس��تان، مارچلو ليپي سرمربي چين و 
اسن گوران اريكسون سرمربي فيليپين در رده هاي 
دوم تا چهارم هستند. كي روش به خاطر سال ها حضور 
در كنار آلكس فرگوسن در منچستريونايتد شناخته 
شده است. اين مربي در منچستريونايتد پست هاي 
مختلفي را تجربه كرد. از مشاور سرآلكس گرفته تا 
فراهم كردن مصاحبه هاي بعد از بازي و همين طور 
انجام كارهاي تاكتيكي. ك��ي روش در اولدترافورد 

شخصيت بس��يار قابل احترامي است. او همچنين 
هدايت بازيكنان بزرگي هم چون كريستيانو رونالدو، 
ديويد بكهام و زين الدين زيدان را عهده دار بوده است. 

او در سال ۲۰11 هدايت تيم   ملي فوتبال ايران را قبول 
كرد و توانست استعدادهايي نظير اشكان دژاگه را به 

تيم   ملي فوتبال ايران دعوت كند.

س��ايت معتبر ترانس��فرماركت كه در زمينه نقل و 
انتقالات فعاليت دارد، ارزش بازيكنان ليگ ايران را 
به روز رس��اني كرد كه در بين 1۰ بازيكن برتر، نام ۶ 
بازيكن از پرسپوليس ديده مي شود. به گزارش ايسنا، 
سايت ترانس��فرماركت كه مرجع نقل و انتقالات در 
فوتبال جهان اس��ت، در پايان سال ۲۰1۸ ميلادي 
بر مبناي عملكرد بازيكنان اق��دام به ارزش گذاري 
بازيكنان كرده است. ارزش��ي كه اين سايت بر روي 
بازيكن��ان مي گذارد براي خيل��ي از مديربرنامه ها و 
باشگاه ها معياري براي خريد بازيكن است. عليرضا 
بيرانوند كه توانست س��ال خوبي را با تيم ملي ايران 
و پرسپوليس داشته باشد با ۲ ميليون يورو به صدر 
ارزشمندترين بازيكنان ليگ برتر ايران رسيده است. 
عملكرد خوب پرسپوليس در قهرماني در ليگ ايران 
و رسيدن به فينال ليگ قهرمانان آسيا به نظر نقش 
مهمي در حضور چشمگير بازيكنان اين تيم داشته 
است. بيرانوند همچنين در بين دروازه بان هاي جهان 
در رده 19۴ ارزشمندترين ها قرار گرفته است. در اين 
فهرس��ت، يان اوبلاك و مارك آندره تراشتگن با ۸۰ 

ميليون يورو در صدر قرار دارند. اما در بين بازيكنان 
ايراني عليرضا جهانبخش با 1۸ ميليون يورو در صدر 

قرار دارد. سردار آزمون و سامان قدوس در رده هاي 
دوم و سوم اين رده بندي قرار دارند

ورزشي

جدولارزشمندترينبازيكنانلیگبرترفوتبالايران

ارزشتیمنام

۲ ميليون يوروپرسپوليسعليرضا بيرانوند

1.3 ميليون يوروتراكتورسازياحسان حاج صفي

1 ميليون يوروپرسپوليسكمال كاميابي نيا

1 ميليون يوروپرسپوليسعلي عليپور

1 ميليون يورواستقلال فرشيد اسماعيلي

1 ميليون يوروپرسپوليسمهدي ترابي

9۰۰ هزار يورواستقلالروزبه چشمي

9۰۰ هزار يوروپرسپوليسشجاع خليل زاده

9۰۰ هزار يوروتراكتورسازيآنتوني استوكس

9۰۰ هزار يوروپرسپوليسمحمد انصاري

جدولارزشمندترينبازيكنانفوتبالايران

ارزشتیمنام

1۸ ميليون يوروبرايتونعليرضا جهانبخش

9.۵ ميليون يوروروبين كازانسردار آزمون

۵ ميليون يوروآميانسامان قدوس

۴ ميليون يوروبروخهكاوه رضايي

۴ ميليون يوروناتينگهامكريم انصاري فرد

3.۵ ميليون يورواخمت گروزنيميلاد محمدي

۲ ميليون يوروپرسپوليسعليرضا بيرانوند

1.7 ميليون يوروالغرافهمهدي طارمي

1.۵ ميليون يوروآپوئلرضا قوچان نژاد

1.۵ ميليون يورواوپنمرتضي پورعلي گنجي

تاريخنگاري

تصويب قانون متحدالشكل كردن لباس مردان 
ششم دي 13۰7، قانون متحدالشكل كردن البسه اتباع 
ايران در مجلس شوراي ملي به تصويب رسيد و طي آن 
مقرر شد، »كليه اتباع ذكور ايران كه به موجب مشاغل 
دولتي داراي لباس مخصوص نيستند ... ملبس به لباس 

متحد الشكل بشوند«.  
در روزهاي ابتدايي سال 13۰7 خورشيدي، مجلس هفتم 
شوراي ملي، قانوني را تحت عنوان متحدالشكل سازي 
البسه اتباع ايران در داخل مملكت به تصويب رساند كه 
تا به امروز دستمايه نقد و نظرهاي بسيار شده است. اين 
قانون كه صرفا براي مردان ايراني در نظر گرفته شده بود، 
مقدمه اي بود براي برنامه كشف حجاب در سال 131۴ 
خورشيدي كه تغيير پوشش زنان را در نظر داشت. شگفت 
اينكه پيامدهاي منفي قانون اتحاد لباس و مقاومت جامعه 
ايران در برابر آن زمينه چشم پوشي دولت پهلوي از كشف 

حجاب را فراهم نياورد.
كارگزاران دولت پهلوي اول، تغيير پوش��ش ايرانيان را 
مقدمه اي بر تغيير پندار و كردار آنان مي دانستند و وحدت 
لباس را گامي به سوي وحدت زبان و وحدت ملي جامعه 

ايران برمي شمردند. آنان اين قاعده را كه هركس آن چنان 
مي پوشد كه مي انديشد، به شكل معكوس خوانده و به 
اين نتيجه رسيده بودند كه هركس آن چنان مي انديشد 
كه مي پوشد. همان ايام رضاشاه در جمع گروهي از تجار 
و اصناف گفته بود: »اتحاد شكل و اتحاد لباس كه متضمن 
اتحاد فكر و عقيده است، نتايج خوبي را براي پيشرفت امور 
و اصلاحات مملكتي در ب��ردارد... اختلاف زبان و لباس 
كه في مابين ملت ايران از سال هاي متمادي بوده است، 
فوق العاده نظر ما را جلب كرده. من اين مساله اتحاد لباس 

و زبان را از وظايف حتمي ملت مي دانم و معتقدم كه... اين 
اتحاد لباس روح ش��جاعت و شهامت و وحدت را به شما 

آموخته و شما را وادار به جلب ترقيات مي نمايد.« 
يات وزيران نظامنامه متحدالشكل شدن البسه را در ۲۰ 
ماده تصويب كرد كه در آن لباس متحدالشكل، موسوم 
به لباس پهلوي به اين ترتيب مشخص شده بود: »كلاه 
پهلوي و اقسام لباس كوتاه اعم از نيم تنه )يقه عربي يا يقه 
برگردان(، پيراهن و غيره و شلوار اعم از بلند يا كوتاه يا مچ 
پيچدار. پوشيدن لباسي غير از اين و بستن شال ممنوع بود. 
براي ساكنان شهرها بالاپوش معمولي عبارت بود از: اقسام 
پالتو. استفاده از بالاپوش هاي ديگر هم براي حفظ از سرما يا 
هنگام مسافرت منعي نداشت. كلاه پهلوي متحدالشكل و 
بدون علائم مميز بود و استعمال كلاه هايي كه رنگ زننده 
داشتند، ممنوع بود. همچنين اولياي كودكان ذكوري 
كه وقت پوش��يدن لباس معمول آنها فرارس��يده بود، 
مسوول لباس پوشيدن متحدالشكل فرزندانشان شناخته 
مي شدند. از سال 13۰7 تا 131۴ مقررات بسياري براي 

اجراي برنامه اتحاد لباس وضع شد
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